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Αθήνα, σήµερα στις 2 Νοεµβρίου 2010, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του ∆’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΥΡΩΝΑ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2/11/2010
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΗ’ πρωινής συνεδριάσεώς του, της Τρί-
της 2 Νοεµβρίου 2010, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο: α)
της έγκρισης του Απολογισµού ∆απανών της Βουλής για το οι-
κονοµικό έτος 2009 και β) του σχεδίου Προϋπολογισµού ∆απα-
νών της Βουλής οικονοµικού έτους 2011)

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης: «Ηλεκτρονική καταχώριση και εκτέλεση ιατρικών συντα-
γών και παραπεµπτικών ιατρικών εξετάσεων».

Στη χθεσινή συνεδρίαση ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο επί της
αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και οι
τροπολογίες ως µία ενότητα.

Πριν δώσω το λόγο στον εισηγητή της Πλειοψηφίας, πρέπει
να δώσω το λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό κ. Γεώργιο Κου-
τρουµάνη για κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έχει να πα-
ρουσιάσει στο Σώµα.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ερ-

γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Ζήτησα, πράγµατι, το λόγο για να καταθέσω νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις στην τροπολογία που αφορά τη λειτουργία της Γενικής
Γραµµατείας Καταναλωτή. Υπάρχει και η αντίστοιχη διόρθωση
στην αιτιολογική έκθεση. Έχουν ήδη αναπαραχθεί και θα παρα-
καλέσω να διανεµηθούν για την ενηµέρωση των συναδέλφων.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΘ’

Τρίτη 2 Νοεµβρίου 2010 (απόγευµα)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κατατέθηκαν στα Πρα-
κτικά και θα διανεµηθούν στους συναδέλφους.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Ηλίας Θεοδωρί-
δης.

ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µπούµε στο νοµοσχέδιο που συζητήσαµε επί της αρχής

και σήµερα θα συζητήσουµε κατ’ άρθρον, θα ήθελα να ανα-
φερθώ στις τροπολογίες που κατατέθηκαν, οι οποίες αφορούν τη
σηµερινή συνεδρίαση.

Το πρώτο ζήτηµα είναι της οργάνωσης της Γενικής Γραµµα-
τείας Καταναλωτή και το πέρασµά της, από το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, στο Υπουργείο Εργασίας. Νοµίζω ότι το άρθρο είναι
περιγραφικό και αναφέρεται στη στελέχωση και στη διαχείριση
αυτής της επιτροπής υπό την αιγίδα του νέου Υπουργείου. ∆εν
αφορά κάτι ειδικότερο.

Σε αυτό που θα ήθελα να αναφερθώ περισσότερο είναι η δεύ-
τερη τροπολογία, που αφορά στα κεφάλαια του ΤΕΜΠΜΕ, τα
οποία παρατείνονται για µία πενταετία και κατ’ ακρίβεια αναφέ-
ρει τα εξής:

«1. Παρατείνονται ως τις 31/12/2010:
α. Η προθεσµία της παραγράφου 1 του άρθρου 18 του

ν.3842/2010 για τη µεταφορά κατατεθειµένων στην αλλοδαπή κε-
φαλαίων από πρόσωπα φορολογικά υπόχρεα στην Ελλάδα, η
οποία έληγε στις 15/10/2010.

β. Η προθεσµία του τρίτου εδαφίου της παραγράφου 2 του
άρθρου 18 του ν.3842/2010 για απόδοση του φόρου για τα κε-
φάλαια που παραµένουν κατατεθειµένα στις τράπεζες της αλ-
λοδαπής (έληγε στις 30/11/2010).

2. Από την απαγόρευση παροχής εγγυήσεων του δηµοσίου για
την κάλυψη υποχρεώσεων επιχειρήσεων του δηµοσίου ή ιδιωτι-
κών επιχειρήσεων, που είναι εισηγµένες σε οργανωµένη αγορά,
εξαιρούνται και οι εγγυήσεις που παρέχονται στους χρηµατοπι-
στωτικούς οργανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων) και στο Ταµείο Κοινωνικής Ανάπτυξης του
Συµβουλίου της Ευρώπης για δάνεια που χορηγούν σε δηµόσιες
επιχειρήσεις και οργανισµούς για επενδυτικούς σκοπούς.

Το 3α’ προβλέπει την αντικατάσταση µέρους των οµολόγων
πενταετούς διάρκειας του ελληνικού δηµοσίου που είχαν εκδο-
θεί βάσει του άρθρου 22 του ν.3775/2009 για την αύξηση του µε-
τοχικού κεφαλαίου του Ταµείου Εγγυοδοσίας Μικρών και Πολύ
Μικρών Επιχειρήσεων (ΤΕΜΠΜΕ Α.Ε.) και συγκεκριµένα οµολό-
γων ονοµαστικής αξίας 500.000.000 ευρώ µε οµόλογα ίσης ονο-
µαστικής αξίας διάρκειας δέκα ετών.

Η αντικατάσταση γίνεται µε ανταλλαγή των παλιών µε νέα
οµόλογα, που θα εκδοθούν για το σκοπό αυτό από τον Οργανι-
σµό ∆ιαχείρισης ∆ηµοσίου Χρέους, χωρίς τη µεταβολή του µε-
τοχικού κεφαλαίου της εταιρίας «ΤΕΜΠΜΕ Α.Ε.», µε µόνη
απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της, κατά παρέκκλιση των
διατάξεων του ν.2990/1922 ή διατάξεων των άλλων νόµων ή του
καταστατικού της εταιρείας, που θέτουν τυχόν περιορισµούς για
την ανωτέρω ανταλλαγή.

β) Τα ανωτέρω οµόλογα θα καλύψουν τις δαπάνες υλοποίη-
σης δύο νέων προγραµµάτων και συγκεκριµένα την παροχή εγ-
γυηµένων χαµηλότοκων δανείων για πληρωµή φορολογικών και
ασφαλιστικών υποχρεώσεων µικρών και πολύ µικρών επιχειρή-
σεων, καθώς και δαπανών αγοράς πρώτων υλών, εµπορευµάτων
και υπηρεσιών.

γ) Οι δεδουλευµένοι τόκοι µέχρι την ηµέρα ανταλλαγής των
ανωτέρω οµολόγων του ελληνικού δηµοσίου πενταετούς διάρ-
κειας αποδίδονται στο ελληνικό δηµόσιο.

δ) Τα οµόλογα διακρατούνται από την εταιρία µέχρι τη λήξη
τους και στη συνέχεια επιστρέφονται στο ελληνικό δηµόσιο, µετά
την αφαίρεση των ποσών που έχουν δεσµευτεί λόγω τυχόν κα-
τάπτωσης των παρεχοµένων από την εταιρία εγγυήσεων.

ε) Καθορίζεται ο τρόπος αποτίµησης των οµολόγων πενταε-
τούς και δεκαετούς διάρκειας, που ανταλλάσσονται και ορίζεται
ότι τα οµόλογα πενταετούς διάρκειας που µέσω της ανωτέρω
ανταλλαγής επιστρέφονται στο ελληνικό δηµόσιο, ακυρώνονται.

Τέταρτον, διευκρινίζεται ότι µεταξύ των δηλώσεων που συν-
κυρώθηκαν µε τις συµβάσεις που αφορούν τα Ελληνικά Ναυπη-
γεία Α.Ε. (ΕΝΑΕ) και τα προγράµµατα των υποβρυχίων του

πολεµικού ναυτικού (ν.3875/2010), περιλαµβάνεται και η δήλωση
για τη µεταβίβαση της πλειοψηφίας των µετοχών της ΕΝΑΕ προς
την εταιρεία «ABU DABI MAR» ή στη συνδεδεµένη µε την «ABU
DABI MAR» εταιρεία PRIVINVEST. Επίσης, ως φορολογικός έλεγ-
χος, δυνάµει του οποίου συντελείται το δεσµευτικό κλείσιµο
όλων των ανέλεγκτων ή δυνητικά υπαγοµένων σε επανέλεγχο οι-
κονοµικών ετών, κατά την έννοια της περιπτώσεως β’ της παρα-
γράφου 4 του κεφαλαίου F’ της Εκτελεστικής Συµφωνίας, νοείται
ο τακτικός φορολογικός έλεγχος ο οποίος διενεργήθηκε επί των
ανέλεγκτων µέχρι 30.9.2009 οικονοµικών χρήσεων της ΕΝΑΕ και
ολοκληρώθηκε 21.10.2010.

Από τις προτεινόµενες διατάξεις προκαλούνται επί του κρατι-
κού προϋπολογισµού τα ακόλουθα οικονοµικά αποτελέσµατα:
Ενδεχόµενη δαπάνη από τυχόν κατάπτωση: α) των εγγυήσεων
του δηµοσίου, που θα παρασχεθούν στους χρηµατοπιστωτικούς
οργανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης -Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων κ.λπ.- και στο Ταµείο Κοινωνικής Ανάπτυξης του
Συµβουλίου της Ευρώπης για δάνεια που χορηγούν σε δηµόσιες
επιχειρήσεις και οργανισµούς για επενδυτικούς σκοπούς, β) των
παρεχοµένων από τη ΤΕΜΠΜΕ ΑΕ εγγυήσεων, βάσει της αντι-
κατάστασης οµολόγων του ελληνικού δηµοσίου πενταετούς
διάρκειας και ονοµαστικής αξίας 500 εκατοµµυρίων ευρώ µε
οµόλογα ίσης ονοµαστικής αξίας δεκαετούς διάρκειας και τη συ-
νακόλουθη επιστροφή των οµολόγων αυτών µειωµένων κατά τα
ποσά που θα έχουν δεσµευθεί λόγω της κατάπτωσης των εγ-
γυήσεων.».

Αγαπητοί συνάδελφοι, έχει σε µεγάλο βαθµό προχωρήσει και
ολοκληρωθεί µια συζήτηση για το νοµοσχέδιο της ηλεκτρονικής
συνταγογράφησης, που σήµερα συζητούµε κατ’ άρθρον. Έχω
να κάνω δύο πολιτικές διαπιστώσεις.

Η πρώτη διαπίστωση αφορά τους συναδέλφους του ΚΚΕ και
τη στάση τους για το νοµοσχέδιο. Λίγο πολύ, αποδίδουν ένα χα-
ρακτήρα δαιµονοποίησης του νοµοσχεδίου, ότι κατά κάποιο
τρόπο το νοµοσχέδιο αυτό αυξάνει τα υπερκέρδη των επιχειρή-
σεων που συµµετέχουν στον τοµέα των φαρµακευτικών εται-
ρειών και των εταιρειών αναλώσιµων υλικών.

Υπάρχει µια αντινοµία σ’ αυτή την τοποθέτηση και είναι η εξής:
Οι ίδιοι ισχυρίζονται πως αυτές οι εταιρείες και άλλες, σε χώρες
όπως η δική µας, εξασφαλίζουν τεράστια υπερκέρδη. Αυτό συµ-
βαίνει σήµερα, χωρίς το νοµοσχέδιο. Μα, αυτό συµβαίνει σε
χώρες µε ανολοκλήρωτες δηµοκρατίες, σε χώρες χωρίς µηχανι-
σµούς ελέγχου, σε χώρες χωρίς κανόνες και νόµους. Αυτό συµ-
βαίνει σε κάποιες χώρες της Ασίας, της Αφρικής, της Λατινικής
Αµερικής. Αυτές οι εταιρείες εξασφαλίζουν υπερκέρδη σε τέ-
τοιου είδους δηµοκρατίες. Αυτό που κάνει το νοµοσχέδιο είναι να
εισάγει κανόνες που περιορίζουν στην προκειµένη περίπτωση
τον ένα από τους παράγοντες των υπερκερδών, δηλαδή την αυ-
ξηµένη προσφορά. Το νοµοσχέδιο, αυτό επιδιώκει να κάνει, µε
την ηλεκτρονική συνταγογράφηση και την ηλεκτρονική συντα-
γογράφηση φαρµάκων και κλινικών πράξεων.

Από την άλλη πλευρά, έχουµε τους εκπροσώπους του ΣΥΡΙΖΑ,
οι οποίοι λένε ότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει επιβληθεί από το µνη-
µόνιο. Μάλιστα, αποδεικτικό στοιχείο ότι επιβλήθηκε από το µνη-
µόνιο είναι πως δεν κατατέθηκε µέχρι σήµερα.

Αυτό το νοµοσχέδιο είναι µεταρρυθµιστικό. Πάρα πολλές µε-
ταρρυθµίσεις στη χώρα δεν έγιναν. Υπάρχουν τεράστιες καθυ-
στερήσεις. Η µεταρρύθµιση αυτή έπρεπε να γίνει. ∆εν
δαιµονοποιείται από τη συγκυρία που περνάει η χώρα µε το µνη-
µόνιο και νοµίζω ότι δεν αποτελεί λόγο καταψήφισής του ή ου-
δετερότητας. Γιατί η σοβαρότερη αντιµνηµονιακή πολιτική στην
Ελλάδα αυτή τη στιγµή είναι η πολιτική των µεταρρυθµίσεων.
Αυτή είναι στην πράξη µια πολιτική αντιµνηµονιακή.

Όσον αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και τα άρθρα του,
θα αναφερθώ επιγραµµατικά.

Το άρθρο 1 αναφέρεται σε όλους τους όρους που έχει ανά-
γκη το νοµοσχέδιο για την εξήγησή του, δηλαδή την εγγραφή,
την ταυτοποίηση, την ιατρική συνταγή, το παραπεµπτικό των ια-
τρικών πράξεων, την ηλεκτρονική συνταγή, το ηλεκτρονικό πα-
ραπεµπτικό ιατρικών πράξεων, την ηλεκτρονική συνταγογρά-
φηση, την ηλεκτρονική καταχώρηση και την ηλεκτρονική κατα-
χώρηση παραπεµπτικού. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει λόγος να εµ-
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βαθύνουµε σε κάθε έναν από αυτούς τους όρους. Όλοι αυτοί οι
όροι είναι γνωστοί σε µας. Νοµίζω ότι όλοι αυτοί µαζί συµβάλ-
λουν στη δηµιουργία ενός ολοκληρωµένου συστήµατος ηλε-
κτρονικής παρακολούθησης, ελέγχου της συνταγογράφησης
στη χώρα, η οποία έχει εκτροχιαστεί.

Το άρθρο 2 αναφέρεται στο πεδίο εφαρµογής του νοµοσχε-
δίου και ορίζει τις αρµοδιότητες του φορέα, ο οποίος είναι υπεύ-
θυνος γι’ αυτό και είναι η Γενική Γραµµατεία Ασφαλιστικών
Ταµείων.

Το άρθρο 3 αναφέρεται στις υποχρεώσεις των γιατρών και
στην ένταξη του ιατρικού σώµατος στη λειτουργία του νοµοσχε-
δίου. Αναφέρει µια σειρά από χαρακτηριστικά που πρέπει να δη-
λωθούν, ώστε να γίνει η ένταξη των γιατρών στο συγκεκριµένο
σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης. Υπήρξε εδώ µια κρι-
τική ότι τα στοιχεία τα οποία ζητούνται, είναι πολυπληθή, είναι
περισσότερα από αυτά που θα ήταν αναγκαία, για να λειτουρ-
γήσει το σύστηµα. Νοµίζω ότι αυτός ο πλεονασµός δεν είναι
κακός. Βοηθάει στη λειτουργία του συστήµατος. Το ίδιο µπο-
ρούµε να κάνουµε ως παρατήρηση και στην ένταξη των φαρµα-
κοποιών, στους οποίους αναφέρεται το άρθρο 4 του νοµο-
σχεδίου και ζητά τα αντίστοιχα χαρακτηριστικά.

Το άρθρο 5 αναφέρεται στις υποχρεώσεις των µονάδων
υγείας, όπου κι αυτές εντάσσονται συνολικά στο σύστηµα και δη-
λώνονται αντίστοιχα χαρακτηριστικά ταυτοποίησης ένταξης στο
σύστηµα, ταξινόµησης στο σύστηµα. Το άρθρο αυτό εµπεριέχει
και το ζήτηµα του ορισµού υπευθύνου, ο οποίος αποδίδει αυτά
τα χαρακτηριστικά.

Όσον αφορά το άρθρο 6, η βάση δεδοµένων του Συστήµατος
Ηλεκτρονικής Συνταγογράφησης βρίσκεται υπό την αιγίδα της
Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της υπηρεσίας
Ελέγχου ∆απανών Υγείας των Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης.

Υπάρχει επίσης η επιτροπή, η οποία είναι άµεσα αρµόδια για
την τεχνική λειτουργία του συστήµατος που είναι η Ηλεκτρονική
∆ιακυβέρνηση Κοινωνικής Ασφάλισης Η∆ΙΚΑ.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε είναι από τα λίγα νοµοσχέδια,
στα οποία η λειτουργία έχει προβλεφθεί κατά τη διάρκεια και
πριν από τη ψήφισή του. ∆ηλαδή, ψηφίζοντας το νοµοσχέδιο ήδη
περνούµε µια περίοδο λειτουργίας του νοµοσχεδίου, εγγραφής
στο σύστηµα. Έχουν εγγραφεί ήδη πάνω από οκτώµισι χιλιάδες
φαρµακεία και πάνω από τέσσερις, τεσσερισήµισι χιλιάδες για-
τροί. Το σύστηµα λοιπόν, αποδίδει και είναι λειτουργικό. Ανάγκες
και προβλήµατα που µπορούν να προκύψουν από τη µη ύπαρξη
internet σε κάποιες περιοχές ή από τη διακοπή ρεύµατος αφο-
ρούν τη λειτουργία τέτοιων συστηµάτων σε κάθε περίπτωση και
σε κάθε τοµέα. ∆εν είναι πρόβληµα ειδικά αυτού του συστήµατος
ηλεκτρονικής συνταγογράφησης. Είναι γενικότερα προβλήµατα
που αφορούν την ηλεκτρονική οργάνωση υπηρεσιών και θεσµών.

Το άρθρο 7 µιλάει για τις αρµοδιότητες Φορέων Κοινωνικής
Ασφάλισης πάνω στο σύστηµα. Αναφέρεται στην πρόσβαση που
υπάρχει στο σύστηµα από τους φορείς αυτούς, οι οποίοι έχουν
πρόσβαση, όχι στο σύνολο, αλλά ο κάθε φορέας στον τοµέα που
τον αφορά, στον τοµέα των ασφαλισµένων του και µόνο σε
αυτόν. Όπως και κάθε πρόσβαση στο σύστηµα είτε µεµονωµένου
γιατρού είτε φαρµακοποιού, είναι περιορισµένη σε αυτό το ζή-
τηµα.

Υπάρχει το πρόβληµα της προστασίας προσωπικών δεδοµέ-
νων -και µε το θέµα αυτό θα ολοκληρώσω- που είναι σηµαντικό.
Είναι το ζήτηµα των καιρών και µια λειτουργική δηµοκρατία που
σέβεται τους ανθρώπους, τους πολίτες της πρέπει πάντοτε να
το λαµβάνει υπόψη της. Εδώ το νοµοσχέδιο ό,τι στοιχεία εµπε-
ριέχει που αφορούν το ζήτηµα της προστασίας των προσωπικών
δεδοµένων, υπάγεται στις διατάξεις του ν.3459/2006, ο οποίος
περιφρουρεί αυτά τα δικαιώµατα.

Με αυτή την τοποθέτηση, ζητώ από όλες τις πολιτικές δυνά-
µεις του Κοινοβουλίου να υπερψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο,
που ανοίγει µια νέα σελίδα µεταρρυθµίσεων, µια νέα σελίδα, η
οποία αφορά την επανοργάνωση του ελληνικού κράτους -των
οργανισµών και των θεσµών µέσα σε αυτό- ενός κράτους σύγ-
χρονου, το οποίο ελέγχει τις δαπάνες του και το οποίο µπορεί
να προσανατολίζει τους πόρους του στην κατεύθυνση που επι-
θυµεί και στη βελτίωση –στην προκειµένη περίπτωση- των υπη-

ρεσιών υγείας που προσφέρει αυτό το σύστηµα
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Θεοδωρίδη.
Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεώργιος

Βαγιωνάς, Βουλευτής στο Νοµό Χαλκιδικής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διεξοδικά επί της αρχής τα εί-

παµε στη χθεσινή συνεδρίαση. Εµείς είπαµε ότι είµαστε θετικοί
επί της αρχής. ∆εν έχουµε πολλές αντιρρήσεις και επιφυλάξεις
µετά από τις αλλαγές, τις οποίες έκανε ο αρµόδιος Υπουργός
ως προς τα άρθρα.

Στο άρθρο 1 υπάρχουν εννοιολογικοί χαρακτηρισµοί. Μπορεί
να έχει κανείς κάποια διαφορετική άποψη, αλλά δεν είναι θέµα
ουσίας. Το προσπερνάµε και τελειώνουµε. Εκεί που επέµενα, για
την ποσότητα και για την ποιότητα του συστήµατος, µε καλύπτει
το άρθρο 2 στο πεδίο εφαρµογής, διότι αναφέρεται σε όλους
τους φορείς των κλάδων υγείας της κοινωνικής ασφάλισης.

Εκεί που θα µπορούσε να προσθέσει κανείς κάποια πράγµατα
-αλλά δεν µπορούν να µπουν στο νοµοθετικό πλαίσιο- είναι στις
υποχρεώσεις των γιατρών ως προς την ηλεκτρονική συνταγο-
γράφηση και των παρακλινικών εξετάσεων. ∆ηλαδή, θα ήθελα
να πω ότι έχει ανάγκη ιδιαίτερα το ΙΚΑ να στείλει αρκετές ερµη-
νευτικές εγκυκλίους ως προς τους γιατρούς.

Και εξηγούµαι για να µην παρεξηγούµαι: Αν θέλετε να έχετε
γιατρούς χωρίς µονιµότητα µε χίλια ευρώ και κάτι παρακάτω το
µήνα, για τετράωρη απασχόληση, µην περιµένετε να ευοδωθεί
τόσο πολύ η κατάσταση του συστήµατος. Χρειάζεται ακόµα ερ-
µηνευτική εγκύκλιος και κατά ειδικότητα, κύριε Υπουργέ, διότι
δεν µπορεί να γράφει όσες παρακλινικές εξετάσεις θέλει ο κα-
θένας. Υπάρχουν µπούσουλες από τη Γαλλία και από τη Γερµα-
νία. Ένας παθολόγος όταν έχει χίλιους αρρώστους πρέπει να
γράφει τόσες ακτινογραφίες ή να κάνει τόσες πυελογραφίες.
Υπάρχουν οδηγοί γι’ αυτό το θέµα και πρέπει να εφαρµοστούν.
Φροντίστε, όµως, από την οικονοµία ένα µέρος των χρηµάτων να
το πάρουν και οι γιατροί των ασφαλιστικών φορέων. Είναι
ντροπή, ένας γιατρός να παίρνει για τετράωρη απασχόληση
οκτακόσια ευρώ. Αυτό τον οδηγεί σε άλλες ατραπούς, κύριε
Υπουργέ.

Άρα, χρειάζεται ορισµένος αριθµός ασφαλισµένων, διότι δεν
µπορεί ένα σύστηµα να απορροφήσει τους εξήντα πέντε χιλιάδες
γιατρούς που έχουµε. Αυτό είναι το κατάντηµα της ασύστολης
παραγωγής γιατρών. Με την ευκαιρία αυτή, δεν θα ήταν καθόλου
κακό να συζητήσουµε και ένα άλλο θέµα. ∆εν είπα να κλείσουν οι
ιατρικές σχολές, αλλά να περιοριστεί ο αριθµός των εισαγόµενων
γιατρών. ∆εν µπορεί να υπάρχουν δέκα ιατρικές σχολές. Χώρια
πόσες υπάρχουν στο εξωτερικό που πήγαιναν οι άνθρωποι να
σπουδάσουν γιατροί, ιδιαίτερα τη δεκαετία του ’90 και του 2000,
στις χώρες του πρώην Ανατολικού Μπλόκ και ξέρουµε τί πτυχία
έφερναν. Κάποιοι δε από αυτούς, ακόµη δεν έχουν κάνει ανα-
γνώριση των πτυχίων τους. Η ασύστολη, λοιπόν, παραγωγή των
γιατρών πρέπει να σταµατήσει, διότι δεν φτάνει η χώρα αυτή να
θρέψει αυτούς τους γιατρούς.

Το άρθρο 4 ασχολείται µε τις σχέσεις των φαρµακοποιών. Στο
σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο και αυτό πρέπει να το
καταλάβετε καλά, εν όψει της απελευθέρωσης του επαγγέλµα-
τος. Πόσο πιο απελευθερωµένο µπορεί να είναι το επάγγελµα
του φαρµακοποιού; Ας µου πείτε µια χώρα στην Ευρώπη, ανα-
λογικά πάντα µε τον πληθυσµό, που να έχει πληθυσµό δέκα εκα-
τοµµύρια ανθρώπους και να έχει έντεκα χιλιάδες εξακόσια
φαρµακεία. Το Βέλγιο, µε ίδιο αριθµό πληθυσµού έχει χίλια φαρ-
µακεία. Εκεί δεν υπάρχει απελευθέρωση του επαγγέλµατος; Εδώ
έχουµε πολλούς φαρµακοποιούς. Και εκεί που θα υπάρξει πρό-
βληµα, τουλάχιστον για τη συνταγογραφία, θα είναι στις µικρές
ορεινές περιοχές που δεν θα έχει φθάσει, τουλάχιστον την προ-
σεχή διετία, το διαδίκτυο και θα έχετε συνταγογράφηση την
κοινή, δηλαδή µε το µολύβι. Και εκεί θα δείτε ασφαλιστικά τα-
µεία να πληρώνουν πεντακόσιες, εξακόσιες χιλιάδες ευρώ για
φάρµακα το µήνα. ∆ηλαδή, και τα ζώα θα τρώνε αντιβιοτικά.
Υπάρχουν πολλές τέτοιες περιπτώσεις, αλλά δεν είδα καµµία ευ-
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αισθησία επ’ αυτού.
Άρα, λιγότεροι από χίλιοι κάτοικοι αναλογούν σε κάθε φαρµα-

κείο. Και εκεί πρέπει να το δείτε το θέµα, γιατί γίνεται πολύ µε-
γάλος λόγος για ακριβά φάρµακα και κέρδη των φαρµακοποιών.
Τα κέρδη των φαρµακοποιών είναι 23,8% και µόνο, και όχι 35%.
Η φορολογία είναι 14%. Αν σκεφθείτε ότι ο µέσος όρος κατανά-
λωσης ενός φαρµακείου είναι περίπου διακόσιες ογδόντα µε
τριακόσιες χιλιάδες ευρώ το χρόνο, καταλαβαίνετε ότι το κέρ-
δος κατά µέσο όρο του φαρµακοποιού -δεν λέω ότι δεν υπάρ-
χουν φαρµακεία- …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πόσοι έχουν κάνει υπέρβαση,
κύριε Βαγιωνά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Εγώ µιλάω για συγκεκριµένο. ∆εν είναι
υπέρβαση. Υπάρχουν φαρµακεία που έχουν κέρδος πέντε εκα-
τοµµύρια. Από τα έντεκα χιλιάδες εξακόσια όµως, φαρµακεία,
κύριε συνάδελφε, είναι ο µέσος όρος.

Κύριε συνάδελφε, αφήστε έναν επαΐοντα άνθρωπο που ξέρει
από αυτά να µιλήσει, για να ενηµερωθείτε. Μην τα βάζουµε όλα
στο ίδιο σακούλι. ∆εν είναι έτσι τα πράγµατα. Είπα ποιος είναι ο
µέσος όρος και αν θέλει κάποιος ας τον αµφισβητήσει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: ∆ηλαδή, όταν λέµε ότι υπάρ-
χουν υπερβάσεις, µας λέτε ότι δεν υπάρχουν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Είπα τέτοιο πράγµα;
Κύριε συνάδελφε, είµαι ο πρώτος που υποστηρίζει την ηλε-

κτρονική συνταγογράφηση και των παρακλινικών εξετάσεων. Και
χθες είπα ακόµη ότι πρέπει να µπει το υγειονοµικό υλικό. Και είπα
ακόµη ότι δεν χρειάζεται πολύ µεγάλη διαδικασία. Ένα άρθρο
στα εννέα που υπάρχουν, θα έλυνε το πρόβληµα και όχι µε τρεις
φθηνότερες χώρες της Ευρώπης, αλλά µε τρεις ακριβότερες.
Τους έβαλα και όνοµα: Αγγλία, Γαλλία, Γερµανία. Και να φέρ-
νουµε από γάζες και βελόνες µέχρι βηµατοδότες, φίλτρα, νευ-
ροβιβαστές κ.ο.κ.. Αλλά, θα πληρώνονται εντός διµήνου, κάτι που
υιοθέτησε ο νυν Υπουργός Υγείας και -πριν από λίγο καιρό- Κοι-
νωνικών Υπηρεσιών.

Όµως, αυτό το πράγµα δεν το κάνουµε, διότι ξέρουµε πόσο
κοστίζει το υγειονοµικό υλικό στη Γερµανία. Είναι πολύ φθηνό-
τερο από ό,τι είναι εδώ. Άρα, µε την τιµή που το δίνουν στη Γερ-
µανία ή στη Γαλλία, να το πληρώνουµε κι εµείς. Αλλά, θα
πληρώνουµε εντός διµήνου. Και δεν είναι δύσκολο. Χρειάζονται
3 δισεκατοµµύρια το χρόνο, κάθε τέσσερις µήνες ένα έντοκο
γραµµάτιο που θα παίρνει αυτός που το αγοράζει 5%, αλλά θα
κερδίζει 30% από την υπέρβαση των τιµών που γίνεται. Και γίνε-
ται δικαιολογηµένα. ∆ιότι όταν ο προµηθευτής φέρει ένα προϊόν
και το πληρώνεται µετά από πέντε χρόνια, τι θέλετε να κάνει; Να
µην κάνει την κοστολόγηση του χρήµατος; Θα την κάνει και µε το
παραπάνω. Αυτά για τους φαρµακοποιούς.

Εκείνο, το οποίο θέλω να πω για τους φαρµακοποιούς –και
θέλω, κύριε Υπουργέ, να το τονίσω για άλλη µια φορά- είναι ότι
µέσα στο νοµοσχέδιο έχετε δύο λέξεις στο άρθρο 3: ονοµατο-
λογία σκευάσµατος και δραστική ουσία. Αυτό έχει οικονοµικό
συµφέρον για όλους και για τους γιατρούς και για τους φαρµα-
κοποιούς και για το κράτος πάνω απ’ όλα και για τα ασφαλιστικά
ταµεία. Αυτή τη στιγµή κυκλοφορούν περίπου χίλια πεντακόσια
αντι-υπερτασικά φάρµακα: διακόσια είναι αναστολείς διαύλων
ασβεστίου και αναστολείς µετατρεπτικού ενζύµου. Θα έχει ένα,
δύο, τρία, πέντε original, αλλά θα έχει τη δραστική ουσία, η οποία
θα είναι χαµηλότερου κόστους απ’ ό,τι το original. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Για να µην κάνουµε σύγκριση των γενοσήµων
φαρµάκων. Άλλο γενόσηµο και άλλο δραστική ουσία. Όχι να αλ-
λάζουµε το όνοµα και να το χαρακτηρίζουµε original και να λέτε:
Βάλτε αυτά τα γενόσηµα. ∆εν θα έχετε κέρδος.

Πιστεύω και για το φάρµακο -και θα τελειώσω, γιατί σας το
είπα και άλλη φορά, κύριε Υπουργέ- να µην κάνετε οριζόντια µεί-
ωση τιµών. Φάρµακα που είναι κάτω από 5 ευρώ, κρατήστε τα ή,
αν θέλετε, ενισχύστε τα, γιατί οι εταιρείες δεν κάνουν κατηχη-
τικό. Θα βγουν, θα τα αποσύρουν και θα τα φέρουν µε άλλη ονο-
µασία σε τριπλάσια τιµή. Το 30% της φαρµακευτικής δαπάνης
είναι σε εκατό φάρµακα. Χτυπήστε τα. Κατεβάστε τα. Έχουν πε-
ριθώριο. Εδώ, δεν έχετε περιθώριο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή δεν θέλω να καταχρώµαι το χρόνο, όσον αφορά τα
άλλα άρθρα και ιδιαίτερα το άρθρο για την εξουσιοδότηση, δεν
δίνω απόλυτα λευκή επιταγή. Εν πάση περιπτώσει, δεν θα αρ-
νηθώ την ψήφο µου σε κανένα άρθρο.

Θα αρνηθώ, όµως, κατηγορηµατικά, κύριε Υπουργέ, να ψη-
φίσω την τροπολογία που φέρατε για τη Γενική Γραµµατεία. Αν
το κάνετε αυτό –όπως σας είπα χθες- να έρθει η κοστολόγηση
του φαρµάκου στη µητρική εστία, που είναι σε όλα τα µέρη του
κόσµου, στο Υπουργείο Υγείας, όχι εκατόν τριάντα, εξήντα από
τη Γραµµατεία Εµπορίου, εβδοµήντα από τους µεταταχθέντες,
από τους απολυµένους των ∆ΕΚΟ και άλλες διακόσιες. Έχετε
δίπλα σας το ΚΕΣΥ, έχετε τις επιστηµονικές εταιρείες, έχετε τους
συλλόγους, τον Πανελλήνιο Ιατρικό και Φαρµακευτικό Σύλλογο,
έχετε τον ΕΟΦ. Είναι εύκολο να γίνουν τα πράγµατα. ∆εν µπορώ
να καταλάβω πώς το Υπουργείο Ανάπτυξης - όχι να µην παρα-
κολουθεί - έχει λόγο για την τιµή του φαρµάκου. Εδώ, επιστήµο-
νες και δεν έχουν απόλυτη γνώση. Επειδή θα µεταθέσουµε µία
οµάδα από την τρίτη στη δωδεκάτη θέση αυξάνουµε την τιµή
κατά 150% - 200%;

Αυτά τα πράγµατα, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σταµατήσουν.
Αν έκανα λίγη κατάχρηση χρόνου, κύριε Πρόεδρε, συγχωρή-

στε µε. Νοµίζω είναι καυτό το θέµα και χρειάζεται περισσότερη
διευκρίνιση και περισσότερο χρόνο, ιδιαίτερα του Υπουργείου
και των ασφαλιστικών φορέων. Θα το παρακολουθήσουµε αυτό
και θα σας κάνουµε τις παρατηρήσεις. Είπαµε µην φείδεσθε χρη-
µάτων, να είναι άρτιο το σύστηµα, να αποφύγουµε όσο µπορούµε
τις υποκλοπές, τους hackers, να προστατευθούν τα προσωπικά
δεδοµένα, αλλά -θα το πω για άλλη µία φορά- να µη βλέπουµε το
δένδρο και αφήνουµε το δάσος. Τώρα, τι είχαµε; Βιβλιάρια σε
όλα σχεδόν τα φαρµακεία, αλλού πέντε, αλλού δέκα, αλλού δε-
καπέντε. Τότε δεν είχαµε προσωπικά δεδοµένα; Τώρα έχουµε;
Καλά είναι να τα προστατεύσετε, αλλά πάνω απ’ όλα να προ-
στατεύσετε την ποιότητα. Και το έχετε γράψει και στο νόµο ήδη
ότι θα είναι άρτια, θα έχουν τη δυνατότητα να απορροφήσουν
όλους τους ασφαλιστικούς φορείς.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Βαγιωνά.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας κ. Νικόλαος Παπακωνσταντίνου.
Ορίστε, κύριε Παπακωνσταντίνου, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Έστω και µε δυσκολία,

βαθµιαία αποκαλύπτεται ότι η ηλεκτρονική συνταγογράφηση δεν
είναι τίποτα παραπάνω από ένα οργανωτικό και λειτουργικό ερ-
γαλείο για να επιτευχθούν κοινωνικοί και πολιτικοί στόχοι. Επο-
µένως, δεν µπορεί να προσεγγίζεται περίπου εκστασιασµένα, το
κοµπιούτερ, τα πληροφοριακά συστήµατα και να γίνεται αφαί-
ρεση από τους κοινωνικούς και πολιτικούς στόχους που έχει και
η κυβερνητική πολιτική. Το υπογραµµίζουµε.

∆εν είναι αλήθεια, επίσης, ότι το θέµα της διόγκωσης των φαρ-
µακευτικών δαπανών είναι γνώρισµα των ανοργάνωτων οικονο-
µιών και των ανάπηρων δηµοκρατιών. Στις πιο οργανωµένες
οικονοµίες έχουµε εκτίναξη της φαρµακευτικής δαπάνης. ∆εν
έχετε ακούσει τίποτα ούτε για τις Ηνωµένες Πολιτείες ούτε για τη
Γαλλία ούτε για την Αγγλία ούτε για τη Γερµανία; ∆ηλαδή, το
θέµα της φαρµακευτικής δαπάνης αφορά την Ουγκάντα- ας το
πούµε έτσι- κι εµείς, για να µη γίνουµε Ουγκάντα, πρέπει να πά-
ρουµε τέτοια µέτρα! Είναι στα όρια της αφέλειας. Και φυσικά,
αυτοί που τα εκστοµίζουν και στη Βουλή, δεν είναι αφελείς. Απευ-
θύνονται σε µία κατεύθυνση προς τον ελληνικό λαό, υποτιµώ-
ντας και «χαστουκίζοντας» τη νοηµοσύνη του.

Στόχευση της Κυβέρνησης –και το λέει- είναι η δραστική µεί-
ωση των κρατικών κι εργοδοτικών δαπανών για την υγεία. ∆εν
είναι τυχαίο ότι όλη η επιχειρηµατολογία και οι κυβερνητικοί ισχυ-
ρισµοί αφορούν τα 5 δισεκατοµµύρια κι όχι το σύνολο των φαρ-
µακευτικών δαπανών. Γιατί ήδη έχουν µετακυληθεί στους ασθε-
νείς και στους ασφαλισµένους µια σειρά φάρµακα που τα αγο-
ράζουν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πού πήγαν αυτοί;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Μιλάνε για µείωση των

δαπανών, αλλά ποτέ δεν γίνεται αφαίρεση του 25% της συµµε-
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τοχής των ασφαλισµένων και των ασθενών. Γιατί δεν βάζετε θέµα
κατάργησης της συµµετοχής στα φάρµακα από τους ασθενείς
και τους ασφαλισµένους; ∆εν έχετε ακούσει τίποτα για τις νέες
ευκαιρίες που ακούστηκαν σε συµπόσιο των ιδιωτικών ασφαλι-
στικών εταιρειών, ότι η απόσυρση του κράτους από ασφαλιστι-
κές παροχές –οι λέξεις είναι των ασφαλιστικών εταιρειών-
δηµιουργεί νέα πεδία ενεργοποίησης των ασφαλιστικών εται-
ρειών στο θέµα της δηµιουργίας ασφαλιστικών πακέτων και πα-
ροχών φαρµακευτικών, νοσηλευτικών, θεραπευτικών κ.λπ.;

Τέλος πάντων, µπορώ να καταλάβω ότι δεν τα παρακολουθείτε
ίσως σε επίπεδο προσωπικό. Σας αφιερώσαµε τη σελίδα 5 της
Έκθεσης Αξιολόγησης. ∆εν διαβάσατε τι λέει η σελίδα 5 της Επι-
τροπής Αξιολόγησης; Λέει, λοιπόν: «Η αξιολογούµενη ρύθµιση
του σχεδίου νόµου δεν αφορά τους µεγάλους παίκτες. ∆εύτε-
ρον, δεν επιδρά στη δοµή και τη διάρθρωση της αγοράς...»

ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: Γιατί το κάνετε ευαγγέλιο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Γιατί προσπαθούµε, ώστε

να µη µιλάτε παραπλανητικά κι αν θέλετε, να αποκαλύψουµε ότι
τα ίδια τα ζητήµατα που λέτε εδώ ότι θα πατάξουµε το ένα, θα
πατάξουµε το άλλο, σας διαψεύδουν. Σας διαψεύδουν τα ίδια τα
κείµενα που εισηγείσθε εδώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εκατό εκατοµµύρια συντα-
γές και λέτε ότι δεν έχει γίνει ηλεκτρονική συνταγογράφηση;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μη διακόπτετε, κύριε
Κουρουµπλή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: ∆εύτερον, η προτεινό-
µενη ρύθµιση στην Επιτροπή Αξιολόγησης λέει: «Η ρύθµιση του
νοµοσχεδίου δεν έχει σχέση µε το marketing των επιχειρήσεων».
Αντιλαµβανόµαστε ότι promotion, σηµαίνει προώθηση προϊόντων
στην αγορά; Είναι το 37% περίπου της τελικής τιµής του φαρ-
µάκου. Και το ίδιο το νοµοσχέδιο –οµολογεί- στην Επιτροπή Αξιο-
λόγησης ότι δεν έχει καµµία σχέση και δεν επιδρά αρνητικά στο
marketing των επιχειρήσεων.

∆εν εµποδίζει, λέει, την ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων.
∆εν έχετε ακούσει τίποτα για τον ανταγωνισµό των φαρµακευτι-
κών εταιρειών για τη διασφάλιση και περιφρούρηση µεριδίων
στην αγορά; Βεβαίως και τα γνωρίζετε. Τι παίζει ρόλο, λοιπόν;

Εµείς σας αναφέραµε ένα κραυγαλέο ζήτηµα, για να µπο-
ρούµε να εστιάσουµε εδώ, το θέµα µε τα παπούτσια για τους
διαβητικούς ασθενείς. Και σας το αναφέραµε, γιατί υπάρχει αι-
τιολογηµένο και γραπτώς από ειδικούς που ακολούθησαν τις
οδηγίες σας, µε τι κριτήριο απορρίφθηκε η κάλυψη του ασφαλι-
στικού ταµείου προς τα παπούτσια για τους διαβητικούς. Γιατί
είναι προτιµητέος, από άποψη κόστους, ο ακρωτηριασµός. Και
δεν απαντάτε. Το λέω σαν ένα κραυγαλέο ζήτηµα, που δεν είναι
το µοναδικό. Ήδη, έχουν βγει από την κάλυψη του ασφαλιστικού
ταµείου πάνω από διακόσια φάρµακα που αντιστοιχούν σε οκτα-
κόσιες τουλάχιστον φαρµακοτεχνικές συσκευασίες ευρείας χρή-
σης.

Και από το νοµοσχέδιο, όµως, εδώ φαίνεται ότι ουσιαστικά δι-
ευκολύνετε και µ’ αυτό το εργαλείο την παρακολούθηση και την
πλοήγηση στο να συγκεντρωθούν και να συγκεντρωποιηθούν τα
κεφάλαια και τα υπερκέρδη στον τοµέα του φαρµάκου και όχι
µόνο του φαρµάκου, αλλά πάει και στα υγειονοµικά υλικά.

Επισηµαίνει η αιτιολογική έκθεση ότι η ύπαρξη µεγάλου αριθ-
µού διαγνωστικών κέντρων εµποδίζει τον έλεγχο. Σε τι περίοδο
βρισκόµαστε; Γιατί το µέτρο αυτό δεν έπρεπε και τελικά δεν µπό-
ρεσε να γίνει –να το πω έτσι- µολονότι το είχατε και το είχανε και
το 1999 και το 2004 και γίνεται σήµερα; ∆ιότι σήµερα, λόγω και
της οικονοµικής κρίσης, γίνεται πιο έντονη η ανάγκη των µεγά-
λων παικτών να εκτοπίσουν τους µικρούς και µεσαίους παίκτες.

Και εσείς προς αυτή την κατεύθυνση, µ’ αυτό το κρατικογρα-
φειοκρατικό µέτρο, βοηθάτε και συντείνετε στη συγκέντρωση
των κερδών σε µεγαλύτερους παίκτες, ώστε τα τετρακόσια σα-
ράντα διαγνωστικά κέντρα που υπάρχουν πανελλαδικά να γίνο-
νται πενήντα, µε τη διόγκωση και τη γιγάντωση αντίστοιχων
τέτοιων και επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτή η δουλειά γίνεται και
εννοείται ποδοπατώντας τις ανάγκες που έχει ο ασθενής και οι
ασφαλισµένοι.

Κοιτάξτε τις µετέωρες διακηρύξεις που συσκοτίζουν τη δο-
σµένη πραγµατικότητα που έχουµε µπροστά µας. Πού οφείλο-

νται τα προβλήµατα; Στο ότι υπάρχουν κάποιοι «κερδοσκόποι»,
κάποια «πιράνχας», κάποιες φαρµακευτικές εταιρείες, κάποιοι
«τραπεζικοί λογαριασµοί τρωκτικών υγείας» –οι λέξεις είναι δικές
σας- κάποια πηγάδια στο Λαύριο που βρήκαµε δύο σακούλες και
δύο τσουβάλια φάρµακα, κάποιοι γιατροί, κάποιοι προµηθευτές.
Απουσιάζει από την αναφορά σας η συγκροτηµένη κοινωνική και
οικονοµική δραστηριότητα των επιχειρηµατικών οµίλων και στον
τοµέα του φαρµάκου.

Σας είπαµε, ποιανού αξίωση ήταν το νοµοσχέδιο αυτό; Σε όλα
τα δηµοσιεύµατα, οµιλίες, συνέδρια, ηµερίδες, δελτία Τύπου της
Ένωσης Φαρµακοβιοµηχανίας είναι ρητή η αξίωση για το θέµα
της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης.

Αυτό που θα πετύχετε θα είναι να τσαλαπατήσετε µια σειρά
φαρµακευτικές παροχές, που ως τώρα καλύπτουν τα ασφαλι-
στικά ταµεία. Αυτό θα επιτευχθεί. Και αυτός είναι ένας βάσιµος
λόγος να σας «µαυρίσει» ο λαός, οι εργαζόµενοι και οι ασφαλι-
σµένοι τις επόµενες µέρες και στις εκλογές. Η έγνοια σας, η αγω-
νία σας είναι να υποστηρίξετε –να το πω έτσι- την ανάγκη που
έχουν οι µεγαλοµέτοχοι να συγκεντρώσουν µεγαλύτερα κεφά-
λαια και υπερκέρδη σε αυτή την περίοδο µπροστά στην οικονο-
µική κρίση και στην πορεία για το ποιος θα έχει ισχυρότερες
θέσεις.

Χαρακτηριστικά για το νοµοσχέδιο, µε ταυτόσηµη επιχειρη-
µατολογία –το υπογραµµίζω- πρώτον, το ΠΑΣΟΚ καυχιέται, η
Νέα ∆ηµοκρατία δηλώνει ενθουσιασµένη, το ΛΑΟΣ δίνει ολόψυ-
χες ευχές, η ∆ηµοκρατική Αριστερά µε αναστεναγµό χαράς το
αποδέχθηκε και ο ΣΥΡΙΖΑ, ντροπαλά έως συνεσταλµένα, µπό-
ρεσε να ψελλίσει «ΠΑΡΩΝ» και κρατάµε ότι από την επιχειρηµα-
τολογία του δεν γινόταν κριτική στη φαρµακευτική πολιτική της
Κυβέρνησης ούτε στη δράση φαρµακευτικών εταιρειών, αλλά γι-
νόταν γενικά για το µνηµόνιο, µε το λεγόµενο αντιµνηµονιακό
µανδύα.

Από αυτή την άποψη νοµίζω ότι είναι αποκαλυπτικό το ότι εσείς
δεν δέχεστε πως το φάρµακο πρέπει να παρέχεται δωρεάν –υπο-
γραµµίζω η λέξη «δωρεάν»- σε όλους τους ασθενείς και τους
ασφαλισµένους, µε αµιγώς επιστηµονικά και ιατρικά κριτήρια και
όχι µε χρηµατολογιστικά κριτήρια, γιατί οδηγεί σε τραγωδίες –να
το πούµε έτσι- και δεν έχει καµµία σχέση µε τα θέµατα του πε-
ριορισµού των κερδών, που «έκανε την ανάγκη φιλότιµο» ο εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ για να το υποστηρίξει.

Να πω µία κουβέντα µόνο για τα άλλα θέµατα των τροπολο-
γιών. ∆ύο αποκαλύπτουν δύο πράγµατα, άσχετα θέµατα σε εντε-
λώς άλλο νοµοσχέδιο, ειδικά αφιερωµένο στις διακηρύξεις περί
αναβάθµισης του κοινοβουλευτικού έργου.

∆εύτερον, για τα ζητήµατα του Ταµείου Εγγυοδοσίας της ∆ΕΗ,
των Ναυπηγείων, ισχύει η γενική µας τοποθέτηση όταν συζητή-
θηκαν τα ίδια τα θέµατα. Εννοείται ότι τα καταψηφίζουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπακωνσταντίνου.

Το λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού Βουλευτής Ευβοίας κ. Ουρανία Παπαδάκη-Παπαν-
δρέου.

Ορίστε, κυρία Παπαδάκη-Παπανδρέου, έχετε το λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέ-

ψετε, πριν τοποθετηθώ στη συζήτηση επί των άρθρων σήµερα
και γιατί πιθανότατα να µην είστε ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουρ-
γός, όµως ηγείστε του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, να αναφερθώ σ’ ένα, για εµάς, κοινωνικό πρόβληµα.
Και ποιο είναι αυτό το πρόβληµα; Είναι το πρόβληµα που έχει
προκύψει µε το Πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι». Νοµίζω ότι
είστε ενήµεροι. Τουλάχιστον από τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συνα-
γερµό, πριν από δέκα µέρες περίπου, ο συνάδελφός µου, ο Αλέ-
κος Χρυσανθακόπουλος, σας είχε καταθέσει ερώτηση µε την
αγωνία τι θα γίνει µε το Πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι».

Γιατί, βεβαίως, εδώ είναι δύο πάρα πολύ βασικοί κοινωνικοί
παράµετροι. Είναι οι περίπου έξι χιλιάδες εργαζόµενοι –ναι, είναι
περίπου έξι χιλιάδες- που εργάζονται σε αυτό το Πρόγραµµα από
τη µία πλευρά, αλλά είναι όµως και οι χιλιάδες -τα νούµερα ίσως
θα πρέπει να τα δούµε µε πολύ µεγαλύτερη προσοχή, κύριε
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Υπουργέ- των ανθρώπων, των υπερηλίκων, των κατάκοιτων, των
παραπληγικών, των ανθρώπων που «δεν έχουν στον ήλιο µοίρα»,
των παιδιών µε εγκεφαλική παράλυση, που δεν έχουν κανέναν
να τα φροντίσει. Είναι όλοι αυτοί οι άνθρωποι που περιµένουν
την καθηµερινή φροντίδα από αυτούς τους ανθρώπους.

Και τι συµβαίνει, λοιπόν, αυτήν τη στιγµή, κύριε Υπουργέ; Αν
µπορώ να έχω και τις απαντήσεις από τον αρµόδιο Υπουργό, κ.
Ντόλιο, οι άνθρωποι αυτοί στις 31 ∆εκεµβρίου, δηλαδή σ’ ένα
µήνα πλέον, παύουν να έχουν δυνατότητες εργασίας. Πληροφο-
ρηθήκαµε, απ’ ό,τι τουλάχιστον οι ίδιοι λένε και έχουν ενηµερώ-
σει και το Υπουργείο σας, ότι οι άνθρωποι αυτοί έχουν
προσληφθεί –ακούτε!- µε τον ΑΣΕΠ, είναι άνθρωποι δηλαδή οι
οποίοι δεν µπήκαν ούτε ουρανοκατέβατοι ούτε ρουσφετολογικά,
προσελήφθησαν νοµίµως µε τον ΑΣΕΠ. Επειδή, λοιπόν, τώρα αλ-
λάζουν εργοδότη, βρίσκονται ξεκρέµαστοι. Από 1/1/2011 οι άν-
θρωποι αυτοί οι οποίοι προσέφεραν επί έξι, οκτώ, δέκα, δώδεκα
χρόνια υπηρεσίες ανθρωπιάς και υπηρεσίες µέσα από την ψυχή
τους και υπηρεσίες πάνω από τις δυνάµεις τους, βρίσκονται
εκτός εργασίας και από την άλλη πλευρά, οι άνθρωποι οι οποίοι
περιµένουν να βοηθηθούν, δεν έχουν την ανάλογη βοήθεια.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα πάρα πολύ στην τοποθέτησή σας
µετά, να αναφερθείτε πώς ακριβώς εµείς ως Βουλή των Ελλή-
νων µπορούµε και πρέπει να λύσουµε αυτό το οξύτατο κοινωνικό
πρόβληµα. Αφορά µία κοινωνική µερίδα συνανθρώπων µας στην
οποία εµείς είµαστε υποχρεωµένοι να είµαστε δυνατά και απο-
φασιστικά δίπλα. Νοµίζω ότι το θέµα πλέον είναι σωστή πολιτική
κυβερνητική απόφαση και µόνον κυβερνητική απόφαση.

Είπα ότι εµείς ως Αντιπολίτευση, ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συνα-
γερµός έχουµε κάνει ερώτηση, πριν από δέκα ηµέρες και πήραµε
µία απάντηση από την οποία, ειλικρινά δεν βγάζουµε άκρη.
«Ήξεις-αφήξεις», αλλά το ζητούµενο είναι ότι στο τέλος του χρό-
νου οι άνθρωποι αυτοί θα βρίσκονται χωρίς δουλειά και οι άν-
θρωποι, οι οποίοι περιµένουν τη ζεστασιά, ένα ζεστό πιάτο
φαγητό στο σπίτι τους και είναι αβοήθητοι και µόνοι, θα µείνουν
και αυτοί χωρίς την κοινωνική βοήθεια. Θέλω, λοιπόν, την άµεση
παρέµβαση και απάντησή σας.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, έχουµε ήδη θετικά τοποθετηθεί και επί
της αρχής στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, γιατί πιστεύουµε ότι
υπηρετεί βασικά, πάνω απ’ όλα και πέρα απ’ όλα, τον άρρωστο
και το φάρµακο υπηρετεί την υγεία. Αλλά και από την άλλη
πλευρά, δίδεται η δυνατότητα, εφόσον –και το τονίζω αυτό-
πραγµατικά λειτουργήσει σωστά -εκεί είναι οι κάποιοι ενδοιασµοί
µας, εάν πάντως λειτουργήσει σωστά αυτό το σύστηµα της ηλε-
κτρονικής συνταγογράφησης- να πατάξει σίγουρα και την πολυ-
φαρµακία και την κατασπατάληση του φαρµάκου, να δώσει
διαφάνεια και έτσι να βοηθήσει οπωσδήποτε την κατασπατάληση
στα ταµεία υγείας.

Σας είχαµε ήδη κάνει πολύ σηµαντικές προτάσεις και είχαµε
τοποθετηθεί σε δύο άρθρα, κυρίως στο 3 και στο 4 και σας εί-
χαµε ζητήσει να υπάρξει µία δοκιµαστική περίοδος, κύριε
Υπουργέ, προκειµένου οι άνθρωποι, οι γιατροί και οι φαρµακο-
ποιοί, κυρίως των µεγαλύτερων ηλικιών που δεν έχουν εξοικειω-
θεί τόσο άµεσα µε την ηλεκτρονική πρόοδο, να µπορέσουν και
αυτοί να προσαρµοστούν στο σύστηµα, διότι ποτέ δεν θα πούµε:
∆εν ξέρω, άρα δεν µπορώ να µάθω. Οι άνθρωποι αυτοί, οι γιατροί
και οι φαρµακοποιοί, πρέπει να µάθουν και πρέπει να ενταχθούν
στο σύστηµα, αλλά πρέπει να τους δώσουµε λίγο χρόνο, ίσως, αν
θέλετε, και µε ειδικά σεµινάρια. Εγώ και χθες και σήµερα, επι-
µένω στις δικλείδες ασφαλείας, µ’ ένα ειδικό pin για το γιατρό
και για τον φαρµακοποιό, γιατί έτσι νοµίζω ότι θα µπορέσουµε
να καταπολεµήσουµε το hacking.

Ένα άλλο σηµείο που θα ήθελα να το επισηµάνω επίσης σή-
µερα είναι ότι θέλουµε αυστηροποίηση και εντατικοποίηση των
ελέγχων, κύριε Υπουργέ, και στα ιατρεία και στα φαρµακεία, γιατί
έτσι µπορούµε να διασφαλίσουµε τη διαφάνεια στη διακίνηση
του φαρµάκου, στη διακίνηση των συνταγών, στη διακίνηση των
παρακλινικών εξετάσεων. Γιατί είναι γεγονός ότι γράφονται συ-
νταγές που δεν εκτελούνται, γράφονται παρακλινικές εξετάσεις
από µία απλή αιµατολογική µέχρι ειδική αγγειογραφία του εγκε-
φάλου, πανάκριβες εξετάσεις οι οποίες ποτέ δεν πραγµατοποι-
ούνται και όµως πληρώνονται από τα ταµεία.

Για όλα αυτά τα πράγµατα πρέπει να αυστηροποιηθούν οι
έλεγχοι, και εφόσον υπάρξει καταστρατήγηση να υπάρξουν αυ-
στηρότατες ποινές µέχρι ακόµη και να αφαιρείται η άδεια ασκή-
σεως επαγγέλµατος. ∆εν χρειάζονται πλέον χαϊδέµατα σε αυτό
το σύστηµα, που καταταλαιπώρησε την υγεία των ασθενών και
καταταλαιπωρεί την οικονοµία.

Θα ήθελα να πω τα πολλά θετικά που έχει. Γιατί η ηλεκτρονική
συνταγογράφηση, µε όλες τις αδυναµίες που σίγουρα έχει κάθε
τι καινούργιο που ξεκινά, εγώ πιστεύω ότι στην πορεία και µε τη
δικιά µας την πίεση -γιατί εµείς είµαστε εδώ για να πιέζουµε και
να διορθώνουµε όσο µπορούµε- όλα αυτά τα πράγµατα θα διορ-
θωθούν. Νοµίζω ότι θα βοηθήσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να συµµορφωθούν και οι ασθενείς, διότι αν παρακολουθήσει κα-
νείς τις στατιστικές θα δει ότι µόνο το 22% των συνταγών εκτε-
λείται. Είναι φοβερό αυτό το νούµερο. ∆ηλαδή, γράφονται
συνταγές, πληρώνονται από τα ταµεία, αλλά αυτά τα φάρµακα
δεν τα παίρνει κανείς.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η ηλεκτρονική συνταγογράφηση είναι προς
τον σωστό δρόµο. Εµείς και τα άρθρα θα τα ψηφίσουµε, κύριε
Υπουργέ, µε όλες τις διορθωτικές µας παρεµβάσεις και µε όλες
τις προσπάθειες που κάναµε. Σας καταθέσαµε και τις προτάσεις
µας, αλλά δεν ξέρω κατά πόσο τις λάβατε υπόψη. Πάντως, εµείς
έχουµε τη συνείδησή µας ήσυχη και βέβαια, θα σας ελέγχουµε
γιατί τονίζω και πάλι σήµερα ότι εµείς και εγώ προσωπικά, σαν
γιατρός, θέλω να επιτύχει το σύστηµα. Θα επιτύχει και θα είναι
προς το καλό του ασθενούς, της υγείας του, του καλού φαρµά-
κου, του φθηνού φαρµάκου και του ακριβού, αν χρειαστεί. Η τιµή
δεν µας ενδιαφέρει. Μας ενδιαφέρει η σπατάλη, µας ενδιαφέ-
ρουν τα «πιράνχας» στην υγεία, τα οποία θέλουµε να τα αποµα-
κρύνουµε.

Θα σταθώ πάλι στο άρθρο 7 για µια επισήµανση, κύριε
Υπουργέ, σχετικά µε τα προσωπικά δεδοµένα. Χρειάζεται µεγα-
λύτερη προσπάθεια, αν θέλετε, για να τα διασφαλίσουµε µε κα-
νόνες ακόµη λεπτοµερέστερους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Παπαδάκη-Παπανδρέου.
Το λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του Συνασπισµού Ριζο-

σπαστικής Αριστεράς κ. Μιχάλης Κριτσωτάκης.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,

θα ξεκινήσω απαντώντας σε κάτι που είπε ο εισηγητής του
ΠΑΣΟΚ κ. Θεοδωρίδης. Είπε, λοιπόν, ότι εµείς λέµε ότι είναι µνη-
µονιακής κατασκευής αυτό το ζήτηµα. Νοµίζω ότι δεν έχει δίκιο
και για να µην λέω πολλά, οκτώ Υπουργοί υπογράφουν αυτό που
θα διαβάσω. Λέει ότι το γεγονός αυτό οδήγησε και στην συµπε-
ρίληψη της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης ως υποχρέωση της
χώρας στο κείµενο του µνηµονίου. ∆ιαβάζω την αιτιολογική έκ-
θεση που την υπογράφουν οκτώ Υπουργοί, και άρα, µην µας λέτε
ότι το κάνατε επειδή θέλατε, αλλά το κάνατε επειδή επεβλήθη.
Υπάρχει και ένα µείζον ζήτηµα, γιατί τόσα χρόνια, τόσες δεκαε-
τίες δεν το εφαρµόζατε και το εφαρµόζετε τώρα. Αν το εφαρµό-
ζετε από ανάγκη, θα εξυπηρετήσετε τη βασική και την κεντρική
ιδέα της ανάγκης, η οποία είναι να κόψουµε οριζόντια και δεν
είναι να καλυτερέψουµε το σύστηµα.

Επιπλέον, πουθενά δεν αναφέρετε σε όλα τα στοιχεία που γρά-
φετε ή που ακούσαµε στην Αίθουσα από την πλειοψηφία, ότι το
πρόβληµα στο φάρµακο και το πρόβληµα γενικά στο σύστηµα
της υγείας δεν είναι η ηλεκτρονική συνταγογράφηση και ο απο-
δεκτός και από εµάς, αν θέλετε, εκσυγχρονισµός, το να µπει ο
υπολογιστής και τα συστήµατα των υπολογιστών σε αυτήν την
υπόθεση.

∆εν ξεχάσω, όµως, να πω κάτι που ανέφερε χθες ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Πλειοψηφίας κ. Πρωτόπαπας, που
είπε ότι εµείς δεν ψηφίζουµε γιατί είναι κοµµατική αντιµετώπιση
το «ΟΧΙ». Να σας πω, λοιπόν, ότι είναι πολιτική µε κοινωνικό προ-
σανατολισµό. ∆εν είµαστε φοβικοί -αντίθετα- και το έχουµε απο-
δείξει. Είστε, όµως, για να σας φοβούνται πραγµατικά και όχι µε
φοβικά αντανακλαστικά, και οι εργαζόµενοι και η κοινωνία και
εµείς και το έχετε αποδείξει µε πάρα πολλά και όχι µόνο µε τη
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µνηµονιακή σας πολιτική, αλλά και µε όλα τα ψευδεπίγραφα. Μας
εµφανίζετε ότι για την ανεργία θα κάνετε αυτό που µεγαλώνει την
ανεργία. Μας εµφανίζετε και µία σειρά από άλλα πράγµατα.

Θέλω να φύγω λίγο από αυτό και να πάω στο θέµα των τρο-
πολογιών και να σας πω ότι είναι άλλη µία επιβεβαίωση του ότι
άλλα λέτε και άλλα κάνετε. ∆εν µπορεί κανείς να σας εµπιστεύ-
εται και ό,τι λέτε είναι ψευδεπίγραφο. Παρά τις ποµπώδεις δια-
βεβαιώσεις και τις διακηρύξεις και του Πρωθυπουργού, αλλά και
πολλών ηγετικών σας στελεχών µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα, αλλά
και του Προέδρου της Βουλής ότι µπαίνει τέλος στις τροπολο-
γίες σε άσχετα νοµοσχέδια, ότι όλα τα νοµοσχέδια θα έρχονται
στο Σώµα απόλυτα επεξεργασµένα, ότι τελειώνουµε µε τις νυ-
χτερινές τροπολογίες και άλλα τέτοια όµορφα -και σωστά θα πω
εγώ- είµαστε και σήµερα αντιµέτωποι µε δύο τροπολογίες, άσχε-
τες µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Έρχεται η Κυβέρνηση να
µας επιβεβαιώσει για άλλη µία φορά για το πονηρό του βιαστικού
και πρόχειρου τρόπου του νοµοθετείν που χρησιµοποιεί.

Η πρώτη τροπολογία. Με την πρώτη από τις δύο τροπολογίες
έρχεται να αναβαθµίσει δήθεν τη Γενική Γραµµατεία του Κατα-
ναλωτή και κάνει παιχνίδια αυτή η Κυβέρνηση µε τα Υπουργεία
και τις Γραµµατείες, λες και είναι lego και τα συνεχίζει και τα
επαυξάνει. Αρνούµαστε να συµπράξουµε σ’ αυτό το παιχνίδι, κα-
ταγγέλλουµε αυτή τη µεθόδευση και καλούµε τον Υπουργό να
αποσύρει την τροπολογία για τη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή
και να επανέλθει µε τη διαδικασία κατάθεσης ξεχωριστού νοµο-
σχεδίου. Ξεχωριστό νοµοσχέδιο είναι, κύριε Υπουργέ, δεν έχει
καµµία σχέση να µπει τροπολογία στην ηλεκτρονική συνταγο-
γράφηση. «Τι δουλειά έχει ο φάντης µε το ρετσινόλαδο!»

Η δεύτερη τροπολογία. Είναι ακόµη πιο απαράδεκτη και αντι-
συνταγµατική, µε βάση την παράγραφο 5 του άρθρου 75 και είναι
η δεύτερη τροπολογία που αφορά επαναπατρισµό κεφαλαίων,
εγγυήσεις του δηµοσίου σε χρηµατοπιστωτικούς οργανισµούς
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την ΤΕΜΠΜΕ ΑΕ, τα Ελληνικά Ναυ-
πηγεία κ.λπ.. Εδώ πρέπει να πούµε: έλεος! Στοπ! Τι γίνεται εδώ;
Νοµίζω ότι πρέπει να υπάρξει και παρέµβαση από τον Πρόεδρο
και το Προεδρείο της Βουλής. ∆εν θα µπούµε εµείς στη συζή-
τηση επί των συγκεκριµένων θεµάτων, αλλά θα µπορούσε κανείς
να αναφέρει -έτσι για να καταλάβει και αυτός που ακούει και δεν
ξέρει τι συµβαίνε- ότι εδώ φέρνετε ένα απίστευτο σκάνδαλο.
Έχετε φορολογική αµνήστευση της έως τώρα ιδιοκτήτριας των
Ναυπηγείων Σκαραµαγκά γερµανικής εταιρείας, προκειµένου να
καταδεχτεί να εισπράξει 250 εκατοµµύρια ευρώ από το ελληνικό
δηµόσιο και να πουλήσει τα ναυπηγεία, όχι στην «ABU-DHABI-
MAR», αλλά στην άλλη εταιρεία που έχετε προφανώς επιλέξει
και αυτό περνάει στην ουσία, χωρίς συζήτηση.

Καταργείτε και εδώ το Κοινοβούλιο. Θα µου πείτε εδώ το κα-
ταργήσατε και για µνηµονιακού τύπου συµβάσεις και το περά-
σατε µία Παρασκευή µεσηµέρι και τέλειωσε. Η πολυτροπολογία,
λοιπόν, αυτή που φέρνετε αποτελεί κατάφορη παραβίαση του
Συντάγµατος. Θα πω ότι παρατείνεται µε αυτήν η αρχική προθε-
σµία 15-10-2010 για τον επαναπατρισµό κεφαλαίων. Υπενθυµί-
ζεται ότι σ’ αυτό το σηµείο ο φόρος των επαναπατριζοµένων
κεφαλαίων είναι 5% και τον µειώνετε στα 2,5%. Το περνάτε έτσι,
θα έλεγα, ταχυδακτυλουργικά από εδώ και είναι απαράδεκτο. Θα
µπορούσε κανείς να πει και άλλα, αλλά έτσι θα µπει στη συζή-
τηση και εγώ δεν θέλω να νοµιµοποιήσω µε τη συζήτηση και θα
σας πω ότι υπάρχουν και άλλα ζητήµατα που είναι πάρα πολύ
σοβαρά και τα οποία θα πρέπει να τα δούµε.

Και θα ξεκινήσω µε το ότι σήµερα όσοι δεν το ήξεραν το θέµα,
το αντιλήφθηκαν από την κινητοποίηση των εργαζοµένων στο
πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» και θα σας πω ότι αυτό που κά-
νετε είναι απαράδεκτο. Όχι για το εργασιακό κυρίως των αν-
θρώπων αυτών, που είναι σωστό και πρέπει να διατηρηθεί, αλλά
γιατί λέτε ότι θα συνεχιστεί το πρόγραµµα, χωρίς να λέτε πώς.
Είναι προφανές ότι πάµε για κουτσούρεµα και είναι προφανές
ότι πάµε για µία µνηµονιακή εφαρµογή της λογικής αυτής της
τρόικας και θα σας πω ότι αυτό που είπε σήµερα στους εργαζό-
µενους που διαµαρτυρήθηκαν ο Υφυπουργός κ. Ντόλιος, «ου-
δείς αναντικατάστατος», ισχύει και για τις πολιτικές, ισχύει και
για τις κυβερνήσεις. Και να ξέρετε ότι θα έρθει η ώρα που θα µι-
λάει κανείς, όπως µιλούσατε εσείς για την κυβέρνηση της Νέας

∆ηµοκρατίας, όταν αυτή έφευγε και όταν ερχόσασταν εσείς,
κατά το πρότυπο της διαφήµισης του ουίσκι.

Να σας πω ακόµα ότι δεν πρέπει και δεν θα σταµατήσουν αυτά
τα προγράµµατα. ∆εν θα τα αφήσουν, όχι οι εργαζόµενοι, αλλά
εκείνοι που είναι δέκτες και η κοινωνία. Πρόκειται για περικοπές
του κοινωνικού κράτους. Αυτό δεν θα το καταφέρετε. Σας το λέω
από αυτό το Βήµα και να δείτε ότι θα γίνει έτσι.

Θέλω να σας πω ακόµη ότι υπάρχουν ζητήµατα που δεν τα
φέρνετε, ενώ φέρατε αυτές τις απαράδεκτες τροπολογίες και το
πρώτο είναι µία αιτιολογική έκθεση, που την έχετε υπογράψει,
κύριε Υπουργέ, µε τους συναρµόδιους Υπουργούς και αφορά
στην Ολυµπιακή Αεροπορία και στους συµβασιούχους της. Την
έχω, την έχετε, αλλά νοµίζω ότι θα έπρεπε να την είχατε φέρει
σήµερα εδώ και εν πάση περιπτώσει, αφού αυτό είναι παράτυπο
και για να µη συναινώ και εγώ σε παρατυπίες, θα σας πω, του-
λάχιστον φέρτε την µε το νοµοσχέδιο για την ισότητα, που είναι
θέµα εργασιακό και έχει µία συνάφεια µ’ αυτό.

Τέλος, θα ήθελα να σας πω επί του συγκεκριµένου ότι εµείς εί-
παµε πως θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ» και σας εξήγησα και χθες
γιατί. ∆ιότι φοβόµαστε πράγµατα. ∆εν είµαστε φοβικοί, το επα-
ναλαµβάνω, αλλά εσείς κάνετε άλλα και λέτε άλλα.

Στα άρθρα τώρα. Για το άρθρο 1 νοµίζω ότι είναι εννοιολογι-
κοί προσδιορισµοί και σ’ αυτό δεν έχουµε καµµία αντίρρηση να
ψηφίσουµε θετικά. Ναι, λοιπόν, στο άρθρο 1.

Για το άρθρο 2, που είναι πεδίο εφαρµογής, αφού εξηγήθηκε
ότι θα συµπεριληφθεί και ο ΟΠΑ∆ και ο Οίκος του Ναύτου, νο-
µίζω ότι µπορούµε και εκεί να ψηφίσουµε θετικά.

Στο άρθρο 3, όµως, θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ», γιατί εδώ έχουµε
µία σειρά ζητηµάτων και ερωτηµάτων, τα οποία τέθηκαν από συ-
ναδέλφους όλων των κοµµάτων και σε άλλα δόθηκαν απαντήσεις
και διευκρινίσεις και άλλα έµειναν αναπάντητα. Είναι δείγµα της
προχειρότητας µε την οποία αντιµετωπίζετε το όλο θέµα. Εµείς
σας είπαµε εντάξει, γρήγορα, αλλά όχι βιαστικά. Παρά τις υπερ-
φίαλες διακηρύξεις σας, υπάρχει η προχειρότητα και η βιασύνη
και κάνετε πράξη τις επιταγές της τρόικας, που σας επισηµάναµε
και αναδείξαµε και στη χθεσινή συζήτηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν είναι εύκολο, λίγο χρόνο ακόµα, παρακαλώ.
Ποια είναι αυτά τα θέµατα. Κατ’ αρχάς, θα είναι αρκετή η ει-

σαγωγή του ΑΜΚΑ για την είσοδο στο σύστηµα; Η δοσολογία θα
πρέπει να γράφεται υποχρεωτικά και πώς; ∆όθηκαν σε κάποια
ερωτήµατα κάποιες εξηγήσεις, αλλά δεν ήταν επαρκείς. Θα δέ-
χεται το σύστηµα τα σκευάσµατα που κατασκευάζουν οι φαρ-
µακοποιοί; Είναι ένα θέµα που δεν το έχετε δει, αλλά είναι
υπαρκτό και είναι και σοβαρό. ∆εν είναι το µείζον, αλλά είναι σο-
βαρό. Πώς θα γίνεται η σήµανση των δίµηνων και των επανα-
λαµβανόµενων συνταγών; Με ποιους όρους θα λαµβάνεται η
συναίνεση του ασθενούς για την πρόσβαση του γιατρού στα δε-
δοµένα αγωγής, που είναι το µεγάλο ζήτηµα της αξιοπιστίας στη
διαφύλαξη των στοιχείων; Τι φορολογικές ρυθµίσεις θα γίνουν
για την προµήθεια του απαραίτητου εξοπλισµού από τους χρή-
στες του συστήµατος; Και επειδή εκτός της βιασύνης και της
προχειρότητας που έχουµε επισηµάνει, υπάρχει και η πιθανότητα
πολιτικών λαθροχειριών ή άλλων λαθροχειριών µε µελλοντικές
υπουργικές αποφάσεις, που εγώ λέω µπορεί να είναι άστοχες ή
λάθος, θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ» σ’ αυτό.

Στο άρθρο 4 επίσης, θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ». Είναι για τις
υποχρεώσεις των φαρµακοποιών προς την εκτέλεση των συντα-
γών που έχουν καταχωρισθεί ηλεκτρονικά. Για τους ίδιους λό-
γους, για να µη λέω παραπέρα, θα ψηφίσουµε. Μόνο να
επισηµάνω εδώ τι θα γίνει µε τους γραµµωτούς κώδικες. Ποιος
φέρει την ευθύνη; Οι φαρµακοποιοί ή οι εταιρείες; Είναι ένα ση-
µαντικό ζήτηµα που πρέπει, κύριε Υπουργέ, να το δείτε και να
δείτε τι θα πείτε και σε µας, για να είµαστε ενήµεροι. Τι γίνεται µε
την κατ’ οίκον νοσηλεία και µε τα αγροτικά ιατρεία; Τι γίνεται µε
το πενθήµερο εκτέλεσης της συνταγής; Τι θα γίνει εάν ο ασφα-
λισµένος δεν προλάβει; Ξέρετε ότι υπάρχουν άνθρωποι που αντι-
µετωπίζουν µεγάλες δυσκολίες όταν κάνουν δύο και τρεις
δουλειές µε τετράωρο ή δεν ξέρω µε τι άλλο για να τα βγάλουν
πέρα;
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Στο άρθρο 5 για τους ίδιους λόγους θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ»,
για να µην τα ξαναπώ.

Στο άρθρο 6, όπου προβλέπεται η δηµιουργία και λειτουργία
της βάσης δεδοµένων δεν υπάρχει, όχι πρόταση, αλλά ούτε καν
νύξη προδιαγραφών αυτού του συστήµατος. Τα αναθέτετε όλα
στο Η∆ΙΚΑ, χωρίς προδιαγραφές όµως και αυτό νοµίζω ότι είναι
σηµαντικό, κύριε Υπουργέ. ∆εν υπάρχουν συγκεκριµένες δε-
σµεύσεις για τον τρόπο και τις τεχνικές περί την προστασία των
προσωπικών δεδοµένων, που είπα και παραπάνω. Όλα αφήνο-
νται στην καλή διάθεση και στην εντιµότητα κάποιων ανθρώπων
που εσείς εδώ έρχεστε και καταγγέλλετε και έχετε και δίκιο. Οι
αδίστακτοι νόµοι της αγοράς, κύριε Υπουργέ, περιµένουν τους
χαλαρούς νόµους του κράτους σε πολλά σηµεία στη γωνία. ∆εν
είναι δυνατόν να έρχονται σε άλλα νοµοσχέδια αναλυτικές προ-
διαγραφές, µέχρι και καταστατικά συλλόγων και οργανισµών και
να σας πω ένα πρόσφατο παράδειγµα όπου φέρατε το νοµο-
σχέδιο για το ΕΣΥ τη σύµβαση για την ΕΛΠΙ∆Α. Και εδώ έχουµε
περιγραφές καλών προθέσεων για το θέµα, όµως, δεν θίγουµε το
κύκλωµα του φαρµάκου και γι’ αυτό θα καταψηφίσουµε. Θα ψη-
φίσουµε «ΟΧΙ» στο άρθρο 6.

Στο άρθρο 7 θα ψηφίσουµε επίσης «ΟΧΙ», γιατί έχουν τεθεί θέ-
µατα, όπως η συµβατότητα των συστηµάτων και των διαφόρων
φορέων της κοινωνικής ασφάλισης που έχουν πρόσβαση στο
ΣΗΣ.

Τέλος, στο άρθρο 8 θα ψηφίσουµε «ΟΧΙ», γιατί ερχόµαστε πάλι
αντιµέτωποι µ’ αυτό που σας έλεγα και πριν, να το πω µε µία λέξη
αποφάσεις υπουργικές κ.λπ. και «γουρούνι στο σακί».

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κριτσωτάκη.
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των εγγεγραµµένων οµιλητών.
Πρώτος εγγεγραµµένος οµιλητής είναι ο Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ κ. Κωνσταντίνος Γείτονας, ο οποίος έχει και το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κατ’ αρχάς, µια κουβέντα για το σπουδαίο πρόγραµµα «Βοήθεια
στο Σπίτι». Άκουσα τους προλαλήσαντες αξιότιµους εισηγητές,
την εισηγήτρια του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και τον ει-
σηγητή του ΣΥΡΙΖΑ. Γι’ αυτό υπήρχε κινητοποίηση σήµερα, αλλά
ξεχάσατε να αναφέρετε κυρία και κύριε συνάδελφε, ότι υπήρξε
και ρητή διαβεβαίωση από τον Υπουργό ότι θα συνεχιστεί το πρό-
γραµµα. Εγώ µάλιστα κατέθεσα σήµερα ερώτηση συγκεκριµένη.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: ...το πρωί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: ∆εν αναφέροµαι σ’ αυτό, ανα-

φέροµαι στη ρητή διαβεβαίωση της Κυβέρνησης ότι θα συνεχι-
στεί ένα πρόγραµµα, το οποίο έχει αποδώσει...

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Οι εργαζόµενοι τι θα γίνουν;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Μα, για να συνεχιστεί το πρό-

γραµµα, κύριε Κουρουµπλή, σηµαίνει δύο πράγµατα: Εξασφά-
λιση χρηµατοδότησης σε µόνιµη βάση και εξασφάλιση των
θέσεων εργασίας των εργαζοµένων, που είναι περίπου τεσσερι-
σήµισι χιλιάδες άνθρωποι.

Έχω καταθέσει ακριβώς την ερώτηση και ζητώ για να µας πει
η Κυβέρνηση µε ποιο τρόπο θα συνεχιστεί και πώς θα υπάρξουν
οι σχετικές διασφαλίσεις. Πιστεύω ότι η «Βοήθεια στο Σπίτι» είναι
ένα από τα πιο επιτυχηµένα και αποδοτικά, στοχευµένα προ-
γράµµατα που έχουν γίνει ποτέ στην πρόνοια.

Μάλιστα, είχα την τιµή να προωθήσω το πρόγραµµα συστη-
µατικά και πιλοτικά όταν ήµουν Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας
και φυσικά, χαίροµαι που η Βουλή σύσσωµη στηρίζει αυτήν την
προσπάθεια.

Κύριε Υπουργέ, η σηµερινή διαβεβαίωση της Κυβέρνησης διά
του Υφυπουργού θα πρέπει να δούµε στην πράξη πώς θα πραγ-
µατοποιηθεί, δεδοµένου ότι προκύπτουν τα θέµατα της χρηµα-
τοδότησης –για τη χρηµατοδότηση υπάρχει µία ορισµένη
ηµεροµηνία, το τέλος του έτους- και υπάρχουν και τα θέµατα
που έχουν σχέση µε τους εργαζόµενους. Αυτό ως προς αυτό το
ζήτηµα που µπήκε από συναδέλφους ως παρεµπίπτον.

Το δεύτερο ζήτηµα που θίχθηκε έχει να κάνει µε τις τροπολο-
γίες. Κύριε Υπουργέ, το πρωί είχαµε εδώ συζήτηση για τον προ-
ϋπολογισµό της Βουλής και ο ίδιος ο Πρόεδρος της Βουλής και
όλοι µας αναφερθήκαµε στη λειτουργία του Κοινοβουλίου και

στην ανάγκη ποιοτικής αναβάθµισης του νοµοθετικού έργου. Μά-
λιστα, έγιναν και από τον νυν Πρόεδρο προσφάτως ορισµένες
σηµαντικές τροποποιήσεις στον Κανονισµό. Ιδιαίτερα αναφέρο-
µαι στη διπλή ανάγνωση των νοµοσχεδίων.

Έτσι δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει να δίνουµε λαβή στην Αντι-
πολίτευση για εύκολη κριτική χωρίς ουσία, φέρνοντας τέτοιες
τροπολογίες. Η ρύθµιση δηλαδή για τη Γενική Γραµµατεία Κα-
ταναλωτή, γιατί θα έπρεπε να έρθει ως τροπολογία; Το θέµα της
Γενικής Γραµµατείας Καταναλωτή ανεδείχθη µετά τον ανασχη-
µατισµό. Έχει περάσει τόσος καιρός. Θα µπορούσε να έρθει κα-
νονικά µε τη διαδικασία συµπερίληψης ως άρθρου σ’ ένα
νοµοσχέδιο, έτσι ώστε να γίνει συζήτηση και να µη δίνουµε λαβή
στην Αντιπολίτευση για κριτική η οποία δεν έχει ουσία. Γιατί κα-
νείς νοµίζω δεν µπορεί να έχει αντίρρηση επί της ουσίας της τρο-
πολογίας. Πιστεύω ότι αυτά θα προσεχθούν στο µέλλον.

Για την άλλη τροπολογία έχω µόνο ένα ερώτηµα για τον παρι-
στάµενο Υφυπουργό. Παρατείνονται για ένα εξάµηνο οι αρχικές
προθεσµίες. Είναι το άρθρο 18 του ν. 3842 για τον επαναπατρι-
σµό κεφαλαίων και για την πληρωµή τόκων. Θέλω να ρωτήσω για
να ξέρει η Βουλή πριν ψηφίσουµε παράταση: Σήµερα τι απέ-
δωσε, σε σχέση µε το στόχο που είχαµε, αυτό το µέτρο και ως
προς τα δύο σκέλη, και ως προς τον επαναπατρισµό κεφαλαίων
και ως προς την πληρωµή συγκεκριµένων τόκων;

Έρχοµαι τώρα στον λίγο χρόνο που έχω στα άρθρα του νο-
µοσχεδίου. Είπα και χθες επί της αρχής ότι είναι µία θετική νο-
µοθετική πρωτοβουλία αυτή η δικτυακή, ηλεκτρονική βάση
δεδοµένων που δηµιουργείται. ∆ιότι µ’ αυτήν την ρύθµιση µπο-
ρεί να γίνει πραγµατικότητα ένα από τα σηµαντικά µέτρα πολιτι-
κής που ασκεί η Κυβέρνηση και έχουν σχέση και µε την υγεία,
αλλά και την σπατάλη είτε αφορούν φάρµακα είτε αφορούν ια-
τρικές πράξεις, εννοώ το µέτρο της ηλεκτρονικής συνταγογρά-
φησης. Γιατί χωρίς τη δικτυακή βάση δεδοµένων δεν θα
µπορούσε να γίνει ανάλυση, διασταύρωση στοιχείων και σε τε-
λευταία ανάλυση ο έλεγχος της υπερσυνταγογράφησης και της
τεχνητής ζήτησης υπηρεσιών υγείας, συγκεκριµένα ιατρικών
πράξεων. Άρα, δίνει πραγµατικά µία σηµαντική προστιθέµενη
αξία η δηµιουργία αυτής της βάσης.

Υπάρχουν ορισµένα ζητήµατα και γι’ αυτό επανέρχοµαι. Τα
έθιξα και χθες επί της αρχής. Επισηµαίνω αυτά τα ζητήµατα µε
στόχο να αποδώσει καλύτερα ένα σωστό µέτρο. Πολλές φορές
ψηφίζουµε νόµους και το ερώτηµα είναι πώς αποδίδουν στην
πράξη. ∆εν παίρνει απάντηση. Μια πολιτική, λοιπόν, τέτοια πρέ-
πει να συνοδευτεί µε όλες εκείνες τις διαδικασίες, τα εργαλεία
και όλες τις λεπτοµέρειες εφαρµογής έτσι ώστε να µπορεί να
αποδώσει στην πράξη. Πιστεύω ότι εν προκειµένω χρειάζεται
καλή προετοιµασία –το ξαναλέω στον κύριο Υπουργό να µην βια-
στούµε- σταδιακή εφαρµογή, ανάλογα µε τη διασφάλιση των
προϋποθέσεων και προπάντων εξασφάλιση υποδοµής και εξο-
πλισµού. ∆εν είναι τόσο απλό το θέµα. Είναι πολύπλοκο, καθ’
όσον έχει τεχνικά χαρακτηριστικά αυτή η δηµιουργία της βάσης
δεδοµένων.

Έτσι, θεωρώ την πρόβλεψη του άρθρου 2 σωστή. Γιατί στο
άρθρο 2 προβλέπεται ότι η έναρξη ανά φορέα θα γίνεται µετά
από διαπιστωτική πράξη του Υπουργού ότι τηρούνται οι προϋ-
ποθέσεις. Αυτό είναι ένα µέτρο, είναι µία πρόνοια που µπορεί να
συµβάλει στη σωστή εφαρµογή του µέτρου. Όπως είπα δε επί
της αρχής, εγώ, όχι µόνο δεν θα ήµουν αντίθετος, αλλά θα συνι-
στούσα πιλοτική εφαρµογή. Επειδή υπάρχουν σε ορισµένες πε-
ριπτώσεις ιδιαιτερότητες και σε περιοχές και σε χώρους όπου
θα εφαρµοστεί αυτό το µέτρο της βάσης δεδοµένων για την ηλε-
κτρονική συνταγογράφηση και για την ηλεκτρονική αποτύπωση
των παραπεµπτικών για τις ιατρικές πράξεις, θα µπορούσαµε να
προχωρήσουµε πιλοτικά. Μην το φοβάστε. Το λέω και γιατί µία
πιλοτική εφαρµογή είναι πιο ανεκτή. Μια άµεση εφαρµογή µπο-
ρεί να δηµιουργήσει τριβές, προβλήµατα, ταλαιπωρίες και να
υπονοµεύσει ουσιαστικά από την αρχή ένα σωστό µέτρο. Γι’ αυτό
συνιστώ όπου υπάρχουν προβλήµατα, όπου δεν είναι εξασφαλι-
σµένες πλήρως οι προϋποθέσεις, να πάµε µε πιλοτική εφαρµογή.

Το τρίτο που θέλω να πω –και µε αυτό τελειώνω- είναι για την
υπουργική απόφαση που προβλέπεται στο άρθρο 8 και η οποία
θα καθορίσει όλες εκείνες τις λεπτοµέρειες, διαδικασίες, προ-
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διαγραφές και άλλα ζητήµατα που άπτονται της εφαρµογής του
νόµου. Η απόφαση αυτή είναι κλειδί. Χωρίς αυτή δεν µπορεί να
αρχίσει να εφαρµόζεται το σύστηµα. Γι’ αυτό είπα και χθες, κύριε
Υπουργέ, ότι θα πρέπει να έχετε ξεκινήσει την επεξεργασία για
να µη χάσουµε άλλο χρόνο, και τουλάχιστον θα µπορούσατε να
δεσµευθείτε σε ένα χρονοδιάγραµµα για το πότε θα εκδοθεί
αυτή η απόφαση για να ξεκινήσει η δηµιουργία της βάσης δεδο-
µένων στην πράξη.

Κλείνω λέγοντας, κύριε Υπουργέ, ότι είχατε «ευήκοον ους» µέ-
χρι τώρα. Πιστεύω ότι θα συνεκτιµηθούν και σηµερινές θετικές προ-
τάσεις από τη συζήτηση στην έκδοση της απόφασης του άρθρου
8, αλλά και άλλων τυχόν εκτελεστικών αποφάσεων αυτού του νό-
µου, έτσι ώστε να προχωρήσει όσο γίνεται πιο απρόσκοπτα η εφαρ-
µογή του νόµου. Που θεωρώ, όπως προείπα ότι δίνει σηµαντική
προστιθέµενη αξία σε σχέση µε το διπλό στόχο που έχουµε της
προστασίας, της υγείας και της καταστολής της σπατάλης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γείτονα.
Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας της Νέας

∆ηµοκρατίας, κ. Μάριος Σαλµάς.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆υο λόγια πριν ξεκινήσω, για τους εργαζόµενους στο Πρό-

γραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι». Κύριε Υπουργέ, είναι ένα χαρακτη-
ριστικό παράδειγµα του πώς η σηµερινή Κυβέρνηση προσπαθεί
να µειώσει τις δαπάνες. Στη συνέχεια, θα σας πω και ένα άλλο
παράδειγµα. Έχει κόψει τη χρηµατοδότηση όλων των προνοια-
κών δοµών και όλων των δοµών της παραδοσιακής κοινωνικής
πρόνοιας µέσα στις οποίες συµπεριλαµβάνεται και το Πρό-
γραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», το οποίο η Νέα ∆ηµοκρατία παρέ-
λαβε το 2004 µε κοινοτική χρηµατοδότηση, το θεσµοθέτησε, το
λειτούργησε µε κοινοτική χρηµατοδότηση µέχρις ένα σηµείο και
ύστερα το ενέταξε στον κρατικό προϋπολογισµό και περίπου δια-
κόσια πενήντα άτοµα που εργάζονταν σ’ αυτό το πρόγραµµα τα
έκανε αορίστου χρόνου. Εσείς σήµερα δεν έχετε εξασφαλίσει
ούτε τη χρηµατοδότησή του.

Ένα δεύτερο παράδειγµα πολιτικής αστοχίας σας είναι οι πε-
ριβόητες νοσοκοµειακές δαπάνες. Πριν από µία εβδοµάδα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι παρακολουθήσατε τον
Πρωθυπουργό της χώρας στη διακαναλική συνέντευξη να επα-
ναλαµβάνει αυτό που είπε στην Έκθεση Θεσσαλονίκης, ότι µει-
ώσανε τις νοσοκοµειακές δαπάνες για το 2010. Σας θυµίζω ότι η
ενηµέρωση προς την τρόικα του Υπουργείου Υγείας και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης για τις νοσοκοµειακές δαπάνες το 2010 ήταν
να µειωθούν κατά 300 εκατοµµύρια, σε σχέση µε πέρυσι που
ήταν 2,9 δισ., δηλαδή να φτάσουν στα 2,6 δισεκατοµµύρια, και
σήµερα ο Υπουργός Υγείας σε εκδήλωση που έκανε το ΙΣΤΑΜΕ
οµολόγησε ότι ξέφυγαν οι δαπάνες –το είπε πέντε φορές σε µία
παράγραφο µε νόηµα- και η εκτίµησή µας και του Υπουργείου
πλέον είναι ότι θα είναι στα 2,9 δισ. αν όχι στα 3 δισεκατοµµύρια.
∆ηλαδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή µε
τόσα µέτρα, µε τόση φιλολογία, που υποτίθεται ότι ανέπτυξε
αυτό το χρόνο, τις νοσοκοµειακές δαπάνες αντί να τις µειώσει,
τις κρατάει σταθερές, αν όχι τις αυξάνει κατά 100 εκατοµµύρια
ευρώ.

Αυτό είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα του ότι δεν έχετε καµ-
µία πολιτική και εκφράζεται µε τη σηµερινή αυτή εκδήλωση του
ΙΣΤΑΜΕ, που σας το ξαναλέω, όπου επί ένα χρόνο που κυβερ-
νάτε τη χώρα φέρατε υποτίθεται διατάξεις για τις προµήθειες
των νοσοκοµείων τον Απρίλη και µόλις τον Ιούλιο και σήµερα ο
Υπουργός Υγείας ανακοίνωνε το νέο πρόγραµµα προµηθειών,
ακυρώνοντας το προηγούµενο της κ. Ξενογιαννακοπούλου, που
στην πράξη όσοι το παρακολούθησαν ανατρίχιασαν, για τον
απλούστατο λόγο ότι δεν είχαν τη δυνατότητα ως κυβέρνηση να
παρουσιάσουν ένα πρόγραµµα προµηθειών.

Παρουσίασαν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σενάρια. Σενά-
ριο πρώτο: Τα δίνουµε σε ιδιώτες, ιδιωτικοποιούµε την υγεία, δί-
νουµε τις προµήθειες, τη διαγωνιστική διαδικασία και το logistic
σε ιδιώτες, µοντέλο της Αγγλίας που µόλις το 2009 εφαρµόστηκε
στην Αγγλία, χωρίς αποτελέσµατα και που δεν έχει καµµία σχέση
ο τρόπος διοίκησης και η αυτονοµία των νοσοκοµείων της Αγ-

γλίας µε της Ελλάδας. ∆εύτερο σενάριο, λέει, αν δεν µας βγει:
Θα κάνουµε ανώνυµη εταιρεία, φορέα διαχείρισης δηµόσιο.
Τρίτο σενάριο: Σ∆ΙΤ. Τα είπαν όλα. ∆ηλαδή τρία κόµµατα σε ένα.
Ακόµη και σήµερα δεν έχετε δυνατότητα να καθορίσετε πρό-
γραµµα προµηθειών. ∆εν έχετε πρόταση πολιτική.

Και επειδή µετά από εµένα ακολουθεί ο κ. Μόσιαλος, έγκριτος
σύµβουλος του Πρωθυπουργού και Πρόεδρος του ΙΣΤΑΜΕ, πείτε
µας την πολιτική σας πρόταση για τις προµήθειες. ∆εν έχετε. Και
πείτε µας γιατί χρειάζεται να τις αλλάξετε δύο µήνες µετά τη νο-
µοθέτηση από την κ. Ξενογιαννακοπούλου που εδώ εσείς το ψη-
φίσατε, εσείς το υποστηρίζατε. Και απολογηθείτε σήµερα στον
ελληνικό λαό γιατί δεν µπορέσατε να µειώσετε τις νοσοκοµειακές
δαπάνες. Γιατί; Πού είναι τα περιβόητα πρωτόκολλα που κάνατε
µε συνταγογράφηση κατά ασθενή στα νοσοκοµεία; Πού είναι η
απόδοση της εφαρµογής της συνταγογράφησης γενόσηµων
φαρµάκων; Πού είναι η απόδοση της µείωσης της τιµής των φαρ-
µάκων στα νοσοκοµεία; Πού πήγαν αυτά; Είναι γιατί δεν µπορείτε
να κάνετε ούτε έναν διαγωνισµό. Και δεν σας φταίει, λοιπόν, τί-
ποτε άλλο, παρά η ανικανότητα να κάνετε έναν δηµόσιο διαγω-
νισµό της προκοπής που να τελειώνει από την Εθνική Επιτροπή
Προµηθειών. Και αντί να λύσετε αυτό το πρόβληµα και να κάνετε
δηµόσιους διαγωνισµούς για να εξοικονοµήσετε χρήµατα, συνε-
χίζετε και προµηθεύετε τα νοσοκοµεία µε ανώτατες τιµές ΦΕΚ,
που δεν ισχύουν αυτά τα ΦΕΚ, επειδή έχει καταργηθεί αυτός ο
νόµος από πέρυσι τον Αύγουστο, και στην αµηχανία αυτή µπρο-
στά έρχεστε να ξεγελάσετε τους πολίτες ότι δήθεν ανακοινώνετε
νέα προγράµµατα προµηθειών.

Το ίδιο φοβούµαι, κύριε Υπουργέ, θα συµβεί και µε τα φάρ-
µατα. Σας το είπα ότι η φαρµακευτική δαπάνη δεκαµήνου δεν
αυξήθηκε. Πολλοί Βουλευτές σας αρθρογραφούν και σήµερα
στην εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ» είδα να αναφέρονται στο παρελθόν
για το τι συνέβη το 2004 και το 2007 και το 2009, αλλά είναι και-
ρός που πρέπει να απολογηθείτε για τους δεκαπέντε µήνες που
είστε στη διακυβέρνηση της χώρας. Και επειδή ελπίζω αυτή η
συζήτηση στη Βουλή να µην είναι η τελευταία αυτής της κοινο-
βουλευτικής περιόδου, από τη στιγµή που αύριο σταµατάει η
Βουλή για τις αυτοδιοικητικές εκλογές και τα σενάρια λένε ότι ο
Πρωθυπουργός µπορεί να ανακοινώσει την Κυριακή προσφυγή
στις κάλπες…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Όλα θα πάνε καλά, µην ανησυ-
χείτε!

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Επειδή µπορεί, εύχοµαι να µην είναι η τε-
λευταία αυτή η συνεδρίαση της περιόδου αυτής, σας λέω ότι το
ίδιο θα συµβεί και στην ηλεκτρονική συνταγογράφηση. Γιατί,
κύριε Υπουργέ, θα συµβεί; Γιατί στην αγωνία σας να πάρετε
µέτρα για να ελέγξετε τον όγκο συνταγογράφησης που δεν το
έχετε κατορθώσει -αν έχετε στοιχεία ότι µειώσατε τον όγκο των
συνταγών, δώστε τα µόλις τελειώσω- επειδή, λοιπόν, δεν µπο-
ρέσατε να ελέγξετε τον όγκο συνταγογράφησης, βλέπετε ότι η
δηµόσια φαρµακευτική δαπάνη το Σεπτέµβριο σας ξαναξεφεύ-
γει, στον κίνδυνο υποκατάστασης που έρχεται τον επόµενο
χρόνο, στην αδυναµία να αναθέσετε την ηλεκτρονική συνταγο-
γράφηση ως Υπουργείο Ανάπτυξης που είχε βγάλει την πρό-
σκληση τον Γενάρη από την ιστοσελίδα του Υπουργείου
Ανάπτυξης και την αδυναµία του Μεγάρου Μαξίµου που έχει ανα-
λάβει κεντρικά την εφαρµογή της ηλεκτρονικής συνταγογράφη-
σης, πήγατε εσείς µε το κλασικό µοντέλο: πιλοτικά. Όλα πιλοτικά.
Πιλοτικά η ενσωµάτωση των µονάδων υγείας του ΙΚΑ στο ΕΣΥ
σε µια περιφέρεια της Κρήτης, το ολοήµερο νοσοκοµείο πιλο-
τικά, που ακόµα δεν µπορείτε να το εφαρµόσετε, ενώ έπρεπε να
το είχατε ξεκινήσει την 1η του Σεπτέµβρη, πιλοτικά και αυτό στον
ΟΑΕΕ.

Τώρα το ανακοινώνετε στο ΙΚΑ και έχετε τα εξής προβλήµατα:
Ασφάλεια συναλλαγών ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, κύριε
Υπουργέ, δεν έχετε απαντήσει, σας τα έχω βάλει και στην επι-
τροπή. Είναι τόση η προχειρότητα µε την οποία έχετε αντιµετω-
πίσει το θέµα, που θα σας πω ενδεικτικά: Η δέσµευση του
ονόµατος «e-syntagografisi.gr» καθώς και άλλων παραγώγων
έγινε χωρίς κάποιος να σκεφτεί να δεσµεύσει το «esynta-
gografisi.gr» που µπαίνουν πάρα πολλοί εκεί χωρίς να βάλουν την
παύλα.
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∆εν έχετε διασφαλίσει στην πρωτοβουλία σας αυτή την ηλε-
κτρονική ταυτοποίηση της εταιρείας. Θέλω να σας πω, λοιπόν,
ότι είναι απαραίτητο, η ιστοσελίδα στην οποία καταχωρούνται οι
προσωπικοί κωδικοί εισόδου γιατρών και φαρµακοποιών να είναι
πιστοποιηµένη από έναν ανεξάρτητο πάροχο πιστοποίησης, το
λεγόµενο trusted third party. ∆ιάφορες τράπεζες, για παρά-
δειγµα, όπως σας είπα και στην επιτροπή, έχουν επιλέξει συγκε-
κριµένες εταιρείες ως πάροχο πιστοποίησης της ταυτότητάς
τους στο διαδίκτυο. Εάν µία σελίδα είναι πιστοποιηµένη, µπορεί
εύκολα να διαπιστωθεί από την εµφάνιση ενός µικρού εικονιδίου
µε µορφή λουκέτου στο κάτω µέρος των σελίδων, µέσω του
οποίου επιβεβαιώνεται ότι βρίσκεσαι στο σωστό προορισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε αντίθετη περίπτωση –τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε την
ανοχή σας σε ένα λεπτό- µπορεί η σελίδα από ηλεκτρονική δι-
εύθυνση εκτός του διαδικτυακού τόπου της ηλεκτρονικής συ-
νταγογράφησης να επιτρέπει υποκλοπή δεδοµένων από χάκερς.

∆εύτερον, δεν έχετε εξασφαλίσει την ταυτοποίηση του χρή-
στη. Για την ταυτοποίηση των χρηστών το σύστηµα της ηλε-
κτρονικής συνταγογράφησης απαιτεί να χρησιµοποιείται ένας
κωδικός χρήστη -ένα user name- και ένας προσωπικός κωδικός
εισόδου -ένα password- που είναι µοναδικοί για κάθε χρήστη της
υπηρεσίας. Ο συνδυασµός αυτών των δύο επιτρέπει στο χρήστη
την πρόσβαση στους λογαριασµούς του. Για δείτε όµως στις
τραπεζικές συναλλαγές, που είναι υπόδειγµα ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών παγκοσµίως, δεν αρκούνται σε αυτό το επίπεδο ταυ-
τοποίησης του χρήστη, αλλά απαιτείται µία επιπλέον δικλίδα
ασφάλειας που είναι η ψηφιακή πιστοποίηση, το digital certificate,
το ψηφιακό πιστοποιητικό δηλαδή, που αποτελεί ένα µέσο που
παρέχει τη δυνατότητα στον κάτοχό του να υπογράφει ψηφιακά
όλες τις ηλεκτρονικές συναλλαγές, που εκτελεί µέσα από την
υπηρεσία. Χαρακτηριστικά σας λέω ότι για µερικούς πελάτες οι
τράπεζες έχουν ένα µηχάνηµα, το e-talking, το οποίο, όταν µπαί-
νει στο λογαριασµό, του δίνει και νούµερα εκείνη τη στιγµή η
τράπεζα, τα οποία τα γράφει για να πιστοποιήσει ότι είναι αυτός
ο χρήστης. ∆ιότι κάποιος, αν πάρει τα στοιχεία ενός γιατρού που
τα ξέχασε, θα µπορεί να µπει στο σύστηµα και να γράψει ό,τι
θέλει.

Εξασφάλιση µεταφοράς των δεδοµένων. ∆εν έχετε ασφαλή
µεταφορά δεδοµένων στο σύστηµα. Όταν κάποιος ανταλλάσει
εµπιστευτικές πληροφορίες µέσω του διαδικτύου, οφείλει να
γνωρίζει ότι, αν δεν έχει κρυπτογραφηθεί, είναι σαν να το στέλ-
νει µε καρτ ποστάλ, µπορεί να το διαβάσει σχεδόν οποιοσδήποτε.
Ένα µήνυµα που αποστέλλεται µέσω διαδικτύου, εκτός από τον
αποστολέα και τον παραλήπτη, µπορεί να διαβαστεί εύκολα από
τους εργαζόµενους στην εταιρεία παροχής internet του αποστο-
λέα, τους εργαζόµενους στην εταιρεία παροχής internet του πα-
ραλήπτη, από οποιονδήποτε ελέγχει τα routers από τους οποίους
θα περάσουν τα πακέτα του µηνύµατος και από οποιονδήποτε
έχει πρόσβαση στον εξοπλισµό τηλεφωνίας στην τηλεφωνική
εταιρεία. Οποιοιδήποτε από αυτούς, κύριε Υπουργέ, µπορούν να
πάρουν τα δεδοµένα συνταγογράφησης και να τα δώσουν είτε
σε ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες είτε σε ανταγωνιστικές φαρ-
µακευτικές εταιρείες.

∆εν έχετε εξασφαλίσει την πρόσβαση στα συστήµατα, δεν
είναι ελεγχόµενη. Η πρόσβαση στους servers, στα συστήµατα,
πρέπει να προστατεύεται από τη σύγχρονη τεχνολογία πολλα-
πλών ανεξάρτητων firewalls, η οποία επιτρέπει τη χρήση συγκε-
κριµένων υπηρεσιών, απαγορεύοντας παράλληλα την πρόσβαση
σε συστήµατα και βάσεις δεδοµένων µε απόρρητα στοιχεία και
πληροφορίες της εταιρείας σε µη αναγνωρισµένους χρήστες.
Μόνο συγκεκριµένοι χρήστες, υπόλογοι δηµόσιοι υπάλληλοι
στην προκειµένη περίπτωση, πρέπει να έχουν πρόσβαση στα δε-
δοµένα της εφαρµογής, ώστε να αποφευχθούν περιστατικά διαρ-
ροής ευαίσθητων προσωπικών ιατρικών και οικονοµικών
δεδοµένων σε ενδιαφερόµενες ιδιωτικές εταιρείες.

Και κλείνοντας, δεν έχετε εξασφαλίσει ασφάλεια για την εισα-
γωγή στοιχείων εισόδου, δεν έχετε εξασφαλίσει την αυτόµατη
αποσύνδεση του χρήστη. Όταν µείνεις σε µια διατραπεζική συ-
ναλλαγή πάνω από οκτώ λεπτά και ξεχαστείς σε πετάει έξω το

σύστηµα για να ξαναµπείς. Εσείς δεν το έχετε προβλέψει. Ούτε
την υποχρεωτική αλλαγή κωδικών έχετε προβλέψει για την ασφά-
λεια του συστήµατος, αλλά ούτε και το µπλοκάρισµα των κωδι-
κών.

Έτσι, λοιπόν, το ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που
τίθεται γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση σαφέστατα, το έχει ξεκινήσει και η προηγούµενη κυβέρ-
νηση, και είναι το εξής: είναι οι συναλλαγές µέσα από το
προτεινόµενο σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης ασφα-
λείς;

Η απόφαση είναι δικιά σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και
πρέπει, κύριε Υπουργέ, να το βελτιώσετε αυτό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Σαλµά.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Επικρατείας του ΠΑΣΟΚ κ. Ηλίας
Μόσιαλος.

ΗΛΙΑΣ ΜΟΣΙΑΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να κάνω πρώτα

κάποιες γενικές παρατηρήσεις, γιατί ακούστηκαν πολύ ενδιαφέ-
ροντα επιχειρήµατα, κυρίως από την πλευρά της Αριστεράς και
κατά δεύτερο λόγο από την πλευρά των αυτοδίδακτων πανικό-
βλητων µάγων της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Επιτρέψτε µου να απαντήσω πρώτα στα ερωτήµατα που έθεσε
η Αριστερά. Τα έθεσε χθες στη διάρκεια της κοινοβουλευτικής
διαδικασίας. Ένα σηµαντικό ερώτηµα είναι αν και κατά πόσο οι
πολιτικές που αναπτύσσουµε στο χώρο της φαρµακευτικής πο-
λιτικής από τη µεριά της κυβερνητικής παράταξης οδηγούν στη
µείωση ουσιαστικών δαπανών, αν δηλαδή στην ουσία στερούµε
ουσιαστικές δαπάνες και πόρους από τον ελληνικό λαό. Νοµίζω
πως αυτό είναι ένα εύλογο ερώτηµα στο οποίο εµείς θα πρέπει
να απαντήσουµε και µάλιστα να δώσουµε πειστικές απαντήσεις.

Ο καλύτερος τρόπος για να απαντήσει κάποιος είναι να εξε-
τάσει συγκριτικά δεδοµένα σε πιο αναπτυγµένες χώρες από την
Ελλάδα. Πήρα, λοιπόν, τα δεδοµένα των χωρών του ΟΟΣΑ. Αν
δει κάποιος τι συνέβη στις χώρες του ΟΟΣΑ µεταξύ 2000 και
2009, η µέση ετήσια αύξηση της φαρµακευτικής δαπάνης την πε-
ρίοδο αυτή ήταν 3,5%. Ξέρετε πόση ήταν η µέση ετήσια αύξηση
στην Ελλάδα; Ήταν 19,6%.

Εποµένως ας υποθέσουµε ότι εµείς στη χώρα µας είχαµε αύ-
ξηση µεγαλύτερη από το µέσο όρο των χωρών του ΟΟΣΑ. Εγώ
δεν θα πω 3,5%. Ας πούµε ότι η Ελλάδα έχει ιδιοµορφίες. Ας
πούµε ότι ήταν 5% στην Ελλάδα. Με βάση µία αύξηση 5%, που
είναι πολύ µεγαλύτερη από την αύξηση των χωρών του ΟΟΣΑ, η
φαρµακευτική δαπάνη στα τέσσερα µεγαλύτερα ασφαλιστικά τα-
µεία της Ελλάδας –ΙΚΑ, ΟΑΕΕ, ΟΠΑ∆ και ΟΓΑ- θα έπρεπε να είχε
ανέλθει από 930 εκατοµµύρια ευρώ το 2000 σε 1.445 εκατοµµύ-
ρια ευρώ το 2009. Ε, λοιπόν; Αυτό νοµίζω ότι είναι εύλογο.

Στερούµε το φάρµακο του ελληνικού λαού, όταν έχουµε φθά-
σει σ’ ένα επίπεδο φαρµακευτικής δαπάνης που υπερβαίνει τα
4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ σε µία δεκαετία, δηλαδή από 930 εκα-
τοµµύρια ευρώ στα 4.500 εκατοµµύρια ευρώ σε λιγότερο από
δέκα χρόνια; Εγώ θα έλεγα «όχι».

Μάλλον, αντιµετωπίζουµε ένα σκανδαλώδες φαινόµενο υπερ-
συνταγογραφίας, υπερτιµολόγησης και υπερκατανάλωσης φαρ-
µάκων σε µια περίοδο όπου δεν υπήρχε επαρκής ρυθµιστική
παρέµβαση και η έλλειψη ρυθµιστικής παρέµβασης διογκώθηκε,
κυρίως, τη δεύτερη περίοδο της διακυβέρνησης της Νέας ∆η-
µοκρατίας. Μάλιστα, έχουµε και παρόντα µέλη της διακυβέρνη-
σης αυτής που τολµούν να εγκαλούν την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
για την τροµερή τους αποτελεσµατικότητα.

Εποµένως, ας δούµε την «τροµερή αποτελεσµατικότητα» των
µελών της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας, που παρίστανται
και σε αυτήν τη συνεδρίαση. Ποια ήταν αυτή; Η υπερβάλουσα
κατανάλωση για µόνο τέσσερα ταµεία µεταξύ 2007 και 2009 -
πάνω από το 5% της µέσης ετήσιας αύξησης- ήταν 7,8 δισεκα-
τοµµύρια. Αν συνυπολογίσουµε όλα τα ταµεία, αυτό υπερβαίνει
τα 8,5 δισεκατοµµύρια. Και µόνο τα 7,8 δισεκατοµµύρια αντι-
στοιχούν στο 25% του ελλείµµατος που µας κληροδότησε η Νέα
∆ηµοκρατία. Το 25% του 15% του ΑΕΠ, αν βάλουµε και τα υπό-
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λοιπα ταµεία είναι το 30% του ελλείµµατος που µας κληροδοτή-
σατε, κύριοι συνάδελφοι. Και ήσασταν υπεύθυνοι, γιατί κυβερ-
νούσατε αυτήν τη χώρα. Και οι οµιλητές σας ήταν υπεύθυνοι,
γιατί και αυτοί κυβερνούσαν αυτήν τη χώρα.

Καταργήσατε τη λίστα φαρµάκων. Καταργήσατε τα συστή-
µατα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης που είχατε στο ΙΚΑ. Ένα
από τα πρώτα µέτρα που πήρε ο τότε γενικός διευθυντής της
Νέας ∆ηµοκρατίας και διοικητής του ΙΚΑ ήταν να καταργήσει την
ηλεκτρονική συνταγογράφηση.

Και πού φθάσαµε; Σε µία έκρηξη δαπανών, που ο κ. Σαλµάς
δεν θέλει να τη θυµάται. ∆ίνουµε στοιχεία από το 2000 έως το
2009. ∆εν θέλει να θυµάται αυτήν τη διακυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας! Ε, θέλετε, δεν θέλετε, κύριε Σαλµά, θα σας τη θυµί-
ζουµε εµείς. Θέλετε, δεν θέλετε, θα τη λέµε στον ελληνικό λαό,
γιατί είστε µέρος αυτής της καταστροφής. Η διοίκηση του
Υπουργείου Υγείας αυτήν την περίοδο ήταν µέρος της κατα-
στροφής στην οποία προσπαθήσατε να οδηγήσετε τη χώρα. Ε,
λοιπόν, εµείς τη σταµατάµε!

Είπατε ότι δεν θέλουµε να δίνουµε στοιχεία για το 2010. Εγώ
στο άρθρο µου στην εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ» έδωσα τα στοιχεία για
το 2010. ∆εν είναι βολικά για εσάς. Η δαπάνη µειώθηκε µέχρι το
τέλος Σεπτεµβρίου στα τέσσερα µεγάλα ταµεία κατά 430 εκα-
τοµµύρια ευρώ και αν αυτό δεν είναι επιτυχία, τότε τι είναι; Αν
συνεχίσουµε µε τους ίδιους ρυθµούς, θα φθάσουµε στα 556 εκα-
τοµµύρια ευρώ.

Να τονίσω και µια άλλη διάσταση της πλήρους αποτυχίας της
κυβερνητικής πολιτικής της Νέας ∆ηµοκρατίας. Υποτίθεται ότι
είχαµε ένα rebate για τη φαρµακευτική δαπάνη, µια έκπτωση των
φαρµακευτικών εταιρειών της τάξεως του 4% µεταξύ του 2007
και 2008 και της τάξεως του 3% µετά το 2008. Πλήρης αποτυχία
είσπραξης αυτού του rebate την τελευταία τετραετία -εδώ
έχουµε ευθύνη και εµείς για την πρώτη περίοδο- που ανέρχεται
σε 470 εκατοµµύρια ευρώ. Ευτυχώς, αυτή τη στιγµή η υπόθεση
είναι στο Συµβούλιο της Επικρατείας και αναµένουµε την έκβαση
των δικαστικών αποφάσεων. Εγώ προσωπικά ελπίζω να είναι θε-
τικές για το ελληνικό δηµόσιο, γιατί αυτά τα 470 εκατοµµύρια
ευρώ θα είναι µια σηµαντική ανάσα στον κρατικό προϋπολογι-
σµό και στη µείωση του ελλείµµατος στο χώρο της υγείας.

Πώς συνδέονται όλα αυτά µε το θέµα της ηλεκτρονικής συ-
νταγογράφησης; Συνδέονται όχι µόνο µε την έννοια της παρα-
κολούθησης της παράτυπης συνταγογραφίας. Η ηλεκτρονική
συνταγογράφηση έχει να παρακολουθήσει πολύ περισσότερα
και ουσιαστικότερα ζητήµατα. Είναι θέµα ποιοτικής συνταγο-
γράφησης. Εδώ χρειάζεται να εντείνουµε τις προσπάθειές µας,
έτσι ώστε να δίνουµε κατευθυντήριες οδηγίες στους γιατρούς
για το τι συνταγογραφούν. Γι’ αυτό το λόγο θα πρέπει να συνδε-
θεί, κύριε Υπουργέ, η προσπάθεια και µε τη λίστα φαρµάκων που
επεξεργάζεται το Υπουργείο Υγείας και ο ΕΟΦ και µετά µε τις
προσπάθειες που περιγράφετε στο άρθρο 6.

Νοµίζω πως ο κ. Κριτσωτάκης και ο κ. Γείτονας έθεσαν εδώ
ουσιαστικά ζητήµατα, ότι σε επόµενες παρεµβάσεις θα πρέπει
να δούµε πως η Η∆ΙΚΑ και όλες οι εποπτικές αρχές που θεσπί-
ζουµε θα πρέπει να αποκτήσουν περισσότερες και ουσιαστικό-
τερες αρµοδιότητες, ώστε να υπάρχει η δυνατότητα ανάλυσης
της συνταγογραφίας και χάραξης µιας φαρµακευτικής πολιτικής
και κατευθυντήριων οδηγιών και παράλληλα σύνδεσης της συ-
νταγογράφησης µε τη λίστα φαρµάκων.

Γιατί αυτό είναι σηµαντικό; Γιατί αυτό που, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, προσπαθούµε να κάνουµε µε τη λίστα είναι να θε-
σπίσουµε οµάδες φαρµάκων που έχουν την ίδια θεραπευτική
αξία. Αυτό που θα επιτύχει η λίστα, αν εφαρµοστεί –και ελπίζουµε
να εφαρµοστεί σύντοµα- είναι να µην υπάρχουν σηµαντικές δια-
φοροποιήσεις τιµών µεταξύ φαρµάκων που έχουν το ίδιο θερα-
πευτικό αποτέλεσµα.

Αυτό στο οποίο συνέβαλε µε την πολιτική της η Νέα ∆ηµο-
κρατία ήταν να καταργήσει τη λίστα φαρµάκων, που απέκλειε τη
δυνατότητα σε φάρµακα µε ίδιο θεραπευτικό αποτέλεσµα να
έχουν σηµαντικές αποκλίνουσες τιµές. Γιατί τώρα το κάνατε
αυτό; Εσείς θα πρέπει να µας απαντήσετε: Θα πρέπει να µας
βρείτε τα επιχειρήµατα γιατί δεν θέλετε φάρµακα µε το ίδιο θε-
ραπευτικό αποτέλεσµα να έχουν ίδιες ή περίπου ίδιες τιµές.

Εποµένως, υπάρχει και ένας άλλος λόγος εισαγωγής της ηλε-
κτρονικής συνταγογράφησης: η σύνδεσή της µε τη λίστα φαρ-
µάκων. Έτσι θα ολοκληρωθεί η φαρµακευτική πολιτική.
Παράλληλα, όµως, µε τη συλλογή αξιόπιστων στοιχείων θα γίνει
και η συµµόρφωση των φαρµακευτικών εταιρειών για τις εκπτώ-
σεις που πρέπει να δίνουν στο ελληνικό δηµόσιο από εδώ και
εµπρός.

Εν συµπεράσµατι, είναι µια σηµαντική, κατά τη γνώµη µου,
πρωτοβουλία, που θα πρέπει, όµως, να ολοκληρωθεί και µε άλλα
µέτρα φαρµακευτικής πολιτικής, που δεν µπορεί να γίνει στο ση-
µερινό πλαίσιο, όπου η πολιτική αναπτύσσεται από διαφορετικά
Υπουργεία: Οικονοµικών, Οικονοµίας, Εργασίας, Υγείας. Χρειά-
ζεται καλύτερος συντονισµός σε επίπεδο κυβερνητικής πολιτι-
κής για επιτάχυνση έργου και επιτάχυνση αποτελεσµάτων. ∆εν
µπορούµε, στο σηµείο το οποίο µας έφερε η Νέα ∆ηµοκρατία µε
τις πολιτικές της, οι οποίες προφανώς είχαν ως στόχο την ιδιω-
τικοποίηση του συστήµατος και την εξαθλίωση του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας, εµείς να ολιγωρούµε.

Πιστεύω ότι θα εντείνετε τις προσπάθειές σας προς τη σωστή
κατεύθυνση. Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μόσιαλο.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. Αθανάσιος Λεβέ-

ντης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλώντας χθες επί της αρχής,

εκθέσαµε τις απόψεις µας για το θέµα που έχει συζητηθεί αυτές
τις ηµέρες –χθες και σήµερα- και που, βέβαια, συζητήθηκε διε-
ξοδικά και στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, την ηλεκτρο-
νική συνταγογράφηση.

Είναι γεγονός ότι σήµερα χρειάζεται να υπάρξει ηλεκτρονική
συνταγογράφηση. ∆εν µπορούν να λειτουργήσουν αλλιώς οι
υπηρεσίες. ∆εν µπορεί να παρασχεθεί σωστή υγεία, χωρίς να
έχουµε και οικονοµικές παρεκτροπές. Πλην όµως, υπάρχουν
αντιρρήσεις και επιφυλάξεις, τις οποίες αναλύσαµε και χθες. Συ-
νοπτικά θα πρέπει να τις επαναλάβω.

Στη χώρα µας γίνεται µια µεγάλη σπατάλη όσον αφορά τα
φάρµακα. Υπερκατανάλωση, αλόγιστη χρήση φαρµάκων, που σε
πάρα πολλές περιπτώσεις δεν χρειάζονται, που στοιχίζουν -όχι
µόνο οικονοµικά- ακόµη και την υγεία, αν όχι και την ανθρώπινη
ζωή σε ορισµένες περιπτώσεις.

Αντίστοιχη υπερκατανάλωση γίνεται και όσον αφορά τα διά-
φορα υλικά που χρησιµοποιούνται στα νοσοκοµεία, όπως τα εµ-
φυτεύµατα και άλλα υλικά των χειρουργείων. Και εδώ υπάρχουν
διάφορες αιτίες. Τις αναπτύξαµε. Ανάµεσα σε αυτές καθοριστική
είναι η διαπλοκή που έχει αναπτυχθεί και που συνοδεύει, αν θέ-
λετε, τη σύγχρονη τεχνολογία.

Η σύγχρονη τεχνολογία έτσι παρουσιάζει τα προϊόντα της, τα
διαφηµίζει και δίνει και κίνητρα στους γιατρούς για να τα χρησι-
µοποιήσουν. Τα κίνητρα αυτά µεταφράζονται σε οικονοµική συ-
ναλλαγή, η οποία είναι ή απευθείας οικονοµική συναλλαγή ή
ταξίδια στο εξωτερικό ή δεν ξέρω και εγώ τι άλλο. Θα µου πείτε,
βέβαια, να µην πάνε οι γιατροί σε µετεκπαιδευτικά ταξίδια; Ναι,
όµως αυτό είναι δουλειά που θα έπρεπε να την κάνει η πολιτεία
και όχι να γίνεται µ’ αυτό τον αθέµιτο τρόπο, που συνεπάγεται
µια σειρά από δεσµεύσεις για προώθηση των προϊόντων και έτσι
ανεβάζουν το κόστος αυτών των προϊόντων κατακόρυφα δύο,
τρεις, αν όχι και δεκατρείς φορές παραπάνω από ό,τι είναι στις
άλλες χώρες ή αν θέλετε και στη γειτονική µας Κύπρο.

Όσον αφορά τα άρθρα που συζητάµε σήµερα, στα άρθρα 1
και 2 συµφωνούµε. Είναι ορολογία. Επίσης εδώ αναφέρεται, στην
παράγραφο 1 του άρθρου 2, ότι οι γιατροί υποχρεούνται να προ-
χωρήσουν στην ηλεκτρονική συνταγογράφηση.

Το άρθρο 3 λέει ότι θα πρέπει να περιλαµβάνεται και η δρα-
στική ουσία µέσα στην ηλεκτρονική συνταγογραφία. Ασφαλώς
θα είναι σωστό ιατρικώς και επιστηµονικώς να περιλαµβάνεται
και η δραστική ουσία, γιατί αλλιώς, αν µείνουµε µόνο στην εµπο-
ρική ονοµασία, τότε µπορούν να συµβαίνουν πάρα πολλά παρα-
τράγουδα.

Στην παράγραφο 4 γίνεται αναφορά για την επαναλαµβανό-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2010 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 1121



µενη συνταγή. Κύριε Υπουργέ, πρέπει να έχετε υπ’ όψιν σας ότι
δεν µπορούν να βασανίζονται άνθρωποι που έχουν χρόνια προ-
βλήµατα από διαβήτη, καρδιοπάθειες, µία σειρά καρκίνων ή οτι-
δήποτε άλλο, οι οποίοι πρέπει να παίρνουν σε συνεχή βάση
φάρµακα και να τρέχουν κάθε φορά να ξαναγράφουν τη συ-
νταγή, να την εγκρίνουν, να περάσουν από τα σαράντα κύµατα.

Αυτό δεν γίνεται µόνο στην πρωτεύουσα, αλλά σε όλη την επι-
κράτεια, όπου εκεί είναι και µία ολόκληρη οδύσσεια, όταν είναι
κάποιος σε µία ακριτική περιοχή ή σ’ ένα νησί και πρέπει να µε-
τακινηθεί, να ταλαιπωρηθεί, να καταξοδευτεί και πολλές φορές
να µην εξυπηρετηθεί, είτε γιατί υπάρχουν απεργίες είτε γιατί οι
καιρικές συνθήκες δεν το επιτρέπουν και πάει λέγοντας.

Στην παράγραφο 5 του άρθρου 3 λέει: «αντίγραφο της συντα-
γής θα το παραδίδουν στον ασθενή». Το ερώτηµα, κύριε
Υπουργέ, το είπαµε και χθες. Τι θα γίνει στις εφηµερίες; Στις εφη-
µερίες η κατάσταση είναι κυριολεκτικά εφιαλτική, τριτοκοσµική
και κάτι παραπάνω.

∆εν είναι δυνατόν οι γιατροί, µε τις συνθήκες που εργάζονται
στις εφηµερίες, µε όλους αυτούς τους ασθενείς που καταπλέ-
ουν εκεί, να µπορέσουν να τηρούν όλους αυτούς τους κανόνες
που πρέπει να τηρούνται, γιατί δεν επαρκούν οι γιατροί ούτε το
προσωπικό και υπάρχει πληθώρα ασθενών.

Θα µου πείτε ότι αυτά γίνονται στις ευρωπαϊκές χώρες, πλην
όµως εκεί δεν έχουν πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. ∆εν πηγαί-
νουν στο νοσοκοµείο για πρωτοβάθµια αντιµετώπιση οι ασθενείς.
Αυτό είναι κάτι που στη χώρα µας δυστυχώς δεν το έχουµε επι-
τύχει.

Στην παράγραφο 6 του άρθρου 3 µιλάτε για εκτέλεση της συ-
νταγής εντός πενθηµέρου. Σωστό είναι να µην καθυστερεί η εκτέ-
λεση της συνταγής, αλλά δεν είναι πάντα εύκολο, γιατί έχουµε να
κάνουµε µε ασθενείς. ∆εν είναι εύκολο να µετακινηθούν από τον
τόπο τους που ενδεχοµένως απέχει από την έδρα που θα πρέπει
να γίνουν αυτές οι διαδικασίες.

Στην παράγραφο 8 µιλάτε για την πρόσβαση των ιατρών στα
αρχεία. Ναι, θα πρέπει να υπάρχει πρόσβαση των ιατρών στα αρ-
χεία για να µπορούν να είναι έτσι καλύτερα ενηµερωµένοι. Θα
πρέπει να υπάρχει µία συνέχεια όσον αφορά το ιατρικό ιστορικό,
αλλά εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα όσον αφορά τα προσωπικά δε-
δοµένα.

Υπάρχει και το άρθρο 6, που λέει ότι θα υπάρχει βάση δεδο-
µένων, αλλά και σε ποιους θα παρέχεται η δυνατότητα αναζήτη-
σης στοιχείων. Υπάρχει κίνδυνος όµως αυτή η αναζήτηση
στοιχείων -και µάλιστα στην ηλεκτρονική πια καταγραφή- να πε-
ράσει σε χέρια άλλων, από χάκερς µέχρι δεν ξέρω ποιους άλ-
λους επιτήδειους.

Αυτό µπορεί να είναι εξαιρετικά επικίνδυνο, γιατί τα προσω-
πικά δεδοµένα –ειδικότερα όσον αφορά τα ιατρικά θέµατα- πρέ-
πει να είναι πολύ καλά κατοχυρωµένα. Αυτό δεν είναι πάντα
εύκολο µέσα στις ηλεκτρονικές συνθήκες που υπάρχουν. Είχαµε
υποκλοπές τηλεφωνηµάτων του ίδιου του Πρωθυπουργού. Εί-
χαµε µία σειρά από περιστατικά και στη χώρα µας και σε άλλες
χώρες.

Παραδείγµατος χάριν, οι τράπεζες έχουν φτιάξει εισπρακτικές
εταιρείες για να εισπράττουν τα χρήµατα και επειδή δεν είναι εύ-
κολο να βρει κανείς τα στοιχεία, αυτές έχουν καταφέρει και βρί-
σκουν όλα τα στοιχεία µέχρι εβδόµης γενεάς. Υπάρχουν, λοιπόν,
µηχανισµοί στη χώρα µας που λειτουργούν, οι οποίοι δυστυχώς
επιτρέπουν τέτοιες παρεκτροπές.

Στην παράγραφο 9 του άρθρου 3 λέει ότι θα πρέπει να υπο-
χρεούνται οι γιατροί να έχουν την απαραίτητη υποδοµή. Σύµ-
φωνοι, θα πρέπει να την παρέχουν. Όµως, επειδή υπάρχουν πια
τα κοµπιούτερ και όλα αυτά τα καινούργια στοιχεία, οι παλαιό-
τεροι γιατροί δεν έχουν εξοικειωθεί µε αυτά, εκτός του ότι θα
υπάρχει κόστος, θα είναι δύσκολο να αποκτηθεί ο εξοπλισµός
και να υπάρξει εξοικείωση µ’ αυτόν τον εξοπλισµό. Εδώ θα
έπρεπε να έρθει το κράτος αρωγός και να ενισχύσει αυτή η δια-
δικασία.

Στην παράγραφο 4 του άρθρου 5 που µιλάει για ταυτοπρο-
σωπία, θα πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί, γιατί υπάρχει εν-
δεχόµενο στις ιατρικές εξετάσεις να πάει κάποιος µε άλλο όνοµα
και αυτό να γραφτεί στην εξέταση και να κάνει αυτός την εξέ-

ταση. Αυτό βέβαια µπορεί να συνεπάγεται µια σειρά επιπτώσεων.
Χρειάζεται, λοιπόν, να είµαστε πολύ προσεκτικοί.

Έχουµε βεβαίως και τις τροπολογίες. Κύριοι Υπουργοί, το εί-
παµε και χθες. Υπάρχει µία συµφωνία σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι
δεν θα έρχονται άσχετες τροπολογίες και εδώ έχουµε εντελώς
άσχετες τροπολογίες. Η ηλεκτρονική συνταγογράφηση δεν έχει
καµµία σχέση µε τα ναυπηγεία, µε τα υποβρύχια, µε το Άµπου
Ντάµπι ή µε τα δάνεια στις τράπεζες και στις ∆ΕΚΟ. Αυτά είναι
πρωτάκουστα πράγµατα.

Έρχεται και µία άλλη τροπολογία σήµερα εδώ, που επίσης
είναι εντελώς άσχετη και αναρωτιέται κανείς γιατί γίνεται αυτό
το πράγµα. ∆εν µπορούν να µπουν σε άλλα νοµοσχέδια; ∆εν µπο-
ρούν να ετοιµαστούν άλλα νοµοσχέδια;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Νοµίζω ότι εδώ είναι µεγάλες οι ευθύνες της Κυβέρνησης, η
οποία συνεχίζει βέβαια την πρακτική που είχε η Νέα ∆ηµοκρατία
και προηγουµένως το ΠΑΣΟΚ. Και παρά τις κατηγορηµατικές
διαβεβαιώσεις, αυτές οι πρακτικές εξακολουθούν. Γι’ αυτό το
λόγο εµείς καταψηφίζουµε αυτές τις τροπολογίες, επειδή θεω-
ρούµε ότι είναι απαράδεκτες και θα έπρεπε να είχε τηρηθεί εντε-
λώς διαφορετική διαδικασία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προη-
γουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί από το 6ο Γυ-
µνάσιο Κέρκυρας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Γρηγοράκος για οκτώ
λεπτά.

ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, χαίροµαι ιδιαίτερα που παίρνω το
λόγο για ένα νοµοσχέδιο που έχει σχέση µε την ηλεκτρονική συ-
νταγογράφηση, που ήταν πολλά χρόνια ζητούµενο για το ΠΑΣΟΚ
και για τη Νέα ∆ηµοκρατία και επιτέλους γίνεται πραγµατικότητα.
Πιστεύω ότι θα γίνει πραγµατικότητα πολύ γρήγορα.

Το 2005, όταν Υπουργός ήταν ο κ. Κακλαµάνης, καταργήθηκε
η λίστα φαρµάκων. Ο τότε γενικός διευθυντής της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, που ήταν και διοικητής του ΙΚΑ, δεν προχώρησε την ηλε-
κτρονική συνταγογράφηση.

Θυµάµαι ότι είχα κάνει πάρα πολλές ερωτήσεις για το θέµα
της κατάργησης των κουπονιών. Λέγαµε γιατί φεύγουν αυτά τα
κουπόνια και δεν πηγαίνουν στον ΕΟΦ, όπως όταν κάναµε εξα-
γωγές φαρµάκων, τα έπαιρνε ο Εθνικός Οργανισµός Φαρµάκων,
τα αποθήκευε και ξέραµε τι γινόταν στην αγορά του φαρµάκου
στην Ελλάδα.

Επανειληµµένως είχαµε κάνει ερώτηση µε πολλούς Βουλευ-
τές του ΠΑΣΟΚ γιατί εξαφανίστηκαν αυτά τα κουπόνια, διότι
υπήρχε η υπόνοια ότι κάποιοι παίρνουν αυτά τα κουπόνια και τα
κολλούν πίσω στα βιβλιάρια του δηµοσίου και γίνεται µία παρα-
οικονοµία στο φάρµακο και τη συνταγογράφηση. Ποτέ δεν πή-
ραµε απάντηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αναµφισβήτητο γεγονός
ότι γίνεται υπερκατανάλωση φαρµάκων στην Ελλάδα. Εάν θυ-
µάµαι καλά και χωρίς κακόπιστη κριτική, µε εποικοδοµητική κρι-
τική, η Νέα ∆ηµοκρατία τη δεκαετία του ‘80 µας είχε κριτικάρει
ότι κάποιοι λόγω του ότι τα είχαν στερηθεί τη δεκαετία του ’70 και
του ’60, είχαν βάλει στα ντουλάπια τους φάρµακα.

Είναι γεγονός, όµως, ότι και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα ∆ηµοκρατία
και όλοι εµείς δεν πήραµε τα µέτρα, ούτως ώστε να µη δίνουµε
την ευκαιρία σε αυτή την υπερπαραγωγή στελεχών που κάναµε
τα τελευταία χρόνια και για την οποία όλοι µας έχουµε ευθύνη.

Έχουµε περίπου δώδεκα χιλιάδες φαρµακεία στην Ελλάδα. Εί-
µαστε έντεκα εκατοµµύρια πληθυσµός. Καταλαβαίνετε την ανα-
λογία. Πρέπει, λοιπόν, να ζήσουν οι φαρµακοποιοί, κύριε
Υπουργέ. Έχουµε εβδοµήντα χιλιάδες γιατρούς, µία ανεξέλεγκτη
παραγωγή στελεχών υγείας, ιδιαίτερα ιατρικών στελεχών υγείας.
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Κύριε Υπουργέ, είναι καλόπιστη και καλοπροαίρετη και καλή η
προσπάθειά σας και τη στηρίζουµε όλοι. Είδα µε χαρά τη Νέα
∆ηµοκρατία και τον εισηγητή της αλλά και άλλα κόµµατα, να στέ-
κονται θετικά στο νοµοσχέδιο αυτό.

Όµως, κύριε Υπουργέ, δεν φθάνει αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτό
το νοµοσχέδιο είναι µία διορθωτική κίνηση, όταν αυτή τη στιγµή
βλέπει κανείς παιδιά Ελλήνων πολιτών, γιατρούς οι οποίοι έχουν
τελειώσει στην Ελλάδα ή στο εξωτερικό, να κάνουν την Ιατρική
σε διάφορα ινστιτούτα ή να συµβάλλονται µε ασφαλιστικούς ορ-
γανισµούς και για δέκα χρόνια, γιατί τόσο έχουµε καταντήσει την
ελληνική νεολαία και τους Έλληνες γιατρούς να περιµένουν να
πάρουν την ειδικότητά τους, εξαναγκαζόµενοι για βιοποριστι-
κούς λόγους, να κάνουν συνταγογράφηση. Άρα, λοιπόν, δεν είναι
µονοσήµαντο το θέµα αυτό που προσπαθείτε εσείς να επιλύσετε.
Είναι ένα πολυπαραγοντικό θέµα.

Και µε πολύ σεβασµό στο πρόσωπό σας και στους συνεργάτες
σας και στη Βουλή των Ελλήνων, εγώ λέω το εξής: Όλα καλά,
αλλά την εκπαίδευση και τη µετεκπαίδευση των γιατρών στα ελ-
ληνικά νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, αλλά και του
ιδιωτικού τοµέα –µε βλέπει ο φίλος µου ο Θανάσης Λεβέντης
απέναντι και µπορεί να µου απαντήσει ευθέως- ποιος την έχει;
Ποιος τη διαχειρίζεται; Ποιος διαχειρίζεται αυτά τα κονδύλια; Με
τίνος χρήµατα, Ελλήνων πολιτών ή φαρµακευτικών εταιρειών,
πηγαίνουν οι γιατροί να µετεκπαιδευτούν στο εξωτερικό ή να πα-
ρακολουθήσουν διάφορα διεθνή συνέδρια, που τα δικαιούνται;

Θα πρέπει να απαντήσουµε σε αυτά. Απαντάτε στο θέµα. Εγώ
δεν έχω τίποτε να πω για το νοµοσχέδιο. Είναι σε θετική κατεύ-
θυνση. Βλέπω ότι πρέπει να υπάρχει ηλεκτρονική συνταγογρά-
φηση. Θα πρέπει ο κάθε Γρηγοράκος –βάζω τον εαυτό µου
πρώτα από όλα ως γιατρό- κάθε χρόνο να απολογείται για ποια
φάρµακα έχει γράψει και γιατί τα έχει γράψει και τι ουσίες έχει
γράψει και εάν έχει γράψει τις ίδιες ουσίες µε διαφορετικά σκευ-
άσµατα, επειδή έχει δοσοληψίες µε διάφορες εταιρείες.

Τα είπε ο εισηγητής µας. Τα είπε και ο εισηγητής της Νέας ∆η-
µοκρατίας και όλοι οι εισηγητές. Τα είπε ο κ. Μόσιαλος προη-
γουµένως. Είπαµε: «Μα, είναι δυνατόν να υπάρχει µία συγκε-
κριµένη φαρµακευτική ουσία και να υπάρχουν εκατό σκευάσµατα
µε διαφορετικές τιµές; Αυτό µόνο στην Ελλάδα γίνεται».

Θα δούµε τι γίνεται µε τα γενόσηµα και τα αντίγραφα φάρ-
µακα. Οφείλουµε σε αυτές τις δύσκολες οικονοµικές στιγµές που
περνά η Ελλάδα να τα χρησιµοποιήσουµε και αυτά. ∆εν είναι
κακό. Κακό είναι να χρησιµοποιείς το φάρµακο, χωρίς να ξέρεις
γιατί το χρησιµοποιείς ή να χρησιµοποιείς ένα φάρµακο µε την
ίδια δραστική ουσία και το ένα να κάνει 1 ευρώ και το άλλο να
κάνει 100 ευρώ.

Κύριε Υπουργέ, στο θέµα του φαρµάκου νοµίζω ότι η παρέµ-
βασή µας ήταν θετική µέχρι στιγµής και µε την Κυβέρνηση πριν
από τον ανασχηµατισµό είχαν γίνει θετικά βήµατα. Εγώ θα ήθελα
πολύ περισσότερα βήµατα τώρα. Για παράδειγµα, θα ήθελα τα
φθηνά φάρµακα να παραµείνουν φθηνά και πιθανόν φθηνότερα,
για να µπορεί ο κάθε Έλληνας της επαρχίας να αγοράζει το
φθηνό φάρµακο και να µην πηγαίνει στο φαρµακοποιό.

Αλλά, όµως, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα και µεγαλύτερη και δρα-
στικότερη µείωση των φαρµάκων, που αυτή τη στιγµή ξέρουµε
ότι επιστηµονικά δεν προσφέρουν όσα θα περιµέναµε. Μιλάω για
τα ογκολογικά φάρµακα, που γίνεται τεράστια σπατάλη και που
το κόστος τους στον κρατικό προϋπολογισµό και στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας είναι δισεκατοµµύρια ευρώ.

Μαζί εδώ, στην ίδια κατηγορία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα βάλω το υγειονοµικό υλικό. Άκουσα κάποιες προτάσεις προη-
γουµένως. Θα βάλουµε τα στεντς, θα βάλουµε τους βηµατοδό-
τες. Θα βάλουµε όλα αυτά τα ακριβά φάρµακα, που ξέρουµε εκ
των προτέρων ότι πιθανώς τις περισσότερες φορές τα δίνουµε
όχι επειδή ξέρουµε ότι θα έχουν ένα σίγουρο αποτέλεσµα, αλλά
µερικές φορές τα χορηγούµε επειδή υπάρχουν διάφορα πρωτό-
κολλα εγκεκριµένα -εγώ δεν λέω ότι δεν είναι εγκεκριµένα τα
πρωτόκολλα αυτά από τον Εθνικό Οργανισµό Φαρµάκων ή από
διάφορους επιστηµονικούς οργανισµούς- που σίγουρα, όµως,
είναι σε πειραµατικό επίπεδο. Εκεί, λοιπόν, θα πρέπει να δούµε
τι γίνεται.

Κάνει µία πολύ καλή δουλειά ο ΕΟΦ, δεν φθάνει όµως. Υπάρ-

χουν φάρµακα αυτήν τη στιγµή που κοστίζουν πάρα πολλά χρή-
µατα. Υπάρχουν ασθένειες στην Ελλάδα οι οποίες είναι µονο-
πώλιο (ρευµατοειδής αθρίτις, καρκίνος, αιµατολογικά νοσή-
µατα). Υπάρχουν φάρµακα τα οποία έχουν σχέση µε την αντιµε-
τώπιση των λευχαιµιών, φάρµακα τα οποία είναι πανάκριβα. Εκεί
δεν τα έχουµε ακουµπήσει καθόλου.

Εκεί, λοιπόν, πρέπει αυτή τη στιγµή να εστιάσουµε την προ-
σοχή µας. Αντί για 20% και 30% που κάναµε µείωση, σε περίπου
χίλια πεντακόσια σκευάσµατα να πάµε σε µία -χωρίς να έχουµε
καµµία δοσοληψία µε καµµία φαρµακευτική εταιρεία, για να µην
µας κατηγορήσει και κανείς γι’ αυτό- µείωση του 30% έως 40%.
Έτσι τη βλέπω εγώ την πολιτική. Έτσι βλέπω την πολιτική στα
νοσοκοµεία.

Όµως, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να δούµε και τι γίνεται µε την
εκπαίδευση των γιατρών. Η εκπαίδευση των γιατρών αυτή τη
στιγµή είναι στην Ελλάδα κατά γενική οµολογία πληµµελής, µε
αποτέλεσµα –αν δεν απατώµαι κάποιος συνάδελφος προηγου-
µένως το είπε, δεν θέλω να αδικήσω κανέναν, το είπαν πολλοί-
λόγω της πληµµελούς εκπαίδευσης, στο άλλο θέµα και στην
άλλη παράγραφο του νοµοσχεδίου να µιλάτε για υπερκατανά-
λωση υπηρεσιών υγείας.

Εννοείται ότι όταν στο νοσοκοµείο το βράδυ που πάει κάποιος
δεν υπάρχει επιµελητής γιατρός ή διευθυντής γιατρός στην εφη-
µερία των νοσοκοµείων και υπάρχει ο ειδικευόµενος, ο οποίος
είναι ανασφαλής, θα αρχίσει να κάνει ένα κατεβατό εξετάσεων.
Να πώς, λοιπόν, αυξάνεται το κόστος.

Και θα σας πω από την εµπειρία µου, γιατί τυχαίνει να είµαι
ένα µάχιµος γιατρός –σήµερα µάλιστα µου έτυχε- το εξής: «Όχι»,
λέει, «πρέπει να κάνω αξονική τοµογραφία άνω, κάτω κοιλίας,
θώρακα, εγκεφάλου». «Μα», λέω, «τι να την κάνετε την εγκεφά-
λου; Να κάνουµε µία µαγνητική. Αφού ξέρουµε ότι έχετε σκλή-
ρυνση κατά πλάκας και ότι η µαγνητική τοµογραφία εγκεφάλου
µε αυτή τη νόσο που έχετε είναι πιο αξιόπιστη». «Όχι», λέει, «πρέ-
πει να κάνω και αξονική τοµογραφία εγκεφάλου, διότι εάν δεν
την κάνω την αξονική τοµογραφία εγκεφάλου και κάνω τη µα-
γνητική, τη µαγνητική θα την πληρώσω, διότι δεν µου την ελέγ-
χουν, αν δεν κάνω αξονική».

Κοιτάξτε την αγκύλωση του συστήµατος. Εκ των προτέρων ξέ-
ρουµε, δηλαδή, ότι ο άρρωστος θα κάνει µαγνητική τοµογραφία,
ξέρουµε ότι η νόσος που έχει διαγιγνώσκεται µε µαγνητική το-
µογραφία, αλλά εµείς θα πάµε σε µία υπερκατανάλωση υπηρε-
σιών υγείας, την αξονική τοµογραφία, διότι έτσι το απαιτεί το
ταµείο, έτσι το απαιτεί ο ασφαλιστικός οργανισµός, έτσι το απαι-
τεί η επιτροπή που θα περάσει ο ασθενής για να βγει στη σύ-
νταξη ή όχι.

Κύριε Υπουργέ, θετική η κατεύθυνση του νοµοσχεδίου, αλλά
πολλά χρειάζονται να γίνουν. Εµείς είµαστε κοντά σας, σας στη-
ρίζουµε, αλλά πιστεύω ότι πρέπει όλα αυτά να τα συζητάµε κα-
λοπροαίρετα και πιστεύω ότι και όλες οι πτέρυγες της Βουλής σε
αυτό το νοµοσχέδιο ήταν καλοπροαίρετες και µε καλές κριτικές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Γρη-
γοράκο.

Παρακαλώ τη Βουλευτή Πιερίας του ΠΑΣΟΚ κ. Μαρία Μίχου
να λάβει το λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί µία από τις
σηµαντικότερες παρεµβάσεις της Κυβέρνησης στον πολύπαθο
χώρο της υγείας, µία καινοτοµία που θα έπρεπε, βέβαια, να είχε
υλοποιηθεί εδώ και αρκετά χρόνια. Με την ηλεκτρονική συντα-
γογράφηση µας δίνεται η δυνατότητα για πρώτη φορά διενέρ-
γειας αξιόπιστων ελέγχων σε ένα χώρο που µέχρι σήµερα
παρέµενε ανεξέλεγκτος. Η παρούσα πρωτοβουλία ανήκει κατά
την άποψή µου στην επανάσταση του αυτονόητου. Θέτει τις βά-
σεις για τον τερµατισµό ενός οργίου κερδοσκοπίας σε βάρος
των ασφαλισµένων και κατ’ επέκταση ολόκληρης της κοινωνίας.

Ο µη εκσυγχρονισµός του συστήµατος της συνταγογράφησης
µας κόστισε και µάλιστα πάρα πολύ ακριβά.

Το υφιστάµενο σύστηµα ελέγχου αποτέλεσε το υπόστρωµα
πάνω στο οποίο άνθισε ένα τεράστιο σύστηµα διαπλοκής. Ένα
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σύστηµα, στο οποίο συµµετείχαν κάποιοι γιατροί, φαρµακοποιοί,
αλλά και φαρµακαποθήκες, διαγνωστικά κέντρα, ενδεχοµένως
και άλλοι µεσάζοντες, οι οποίοι πλούτιζαν σε βάρος του δηµο-
σίου, αλλά και της υγείας των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µπροστά σ’ αυτή
την κατάσταση δεν είχε άλλη επιλογή από το να παρέµβει. Και η
παρέµβαση αυτή γίνεται, κατά τη γνώµη µου, µε αποφασιστικό
και άµεσο τρόπο. Η ηλεκτρονική συνταγογράφηση φαρµάκων
αλλά και ιατρικών εξετάσεων, έχει εφαρµοστεί, όπως οι περισ-
σότεροι γνωρίζουµε, σε ευρωπαϊκές χώρες µε µεγάλη επιτυχία.
Συγκεκριµένα και δηµιουργείται ένα ολοκληρωµένο ηλεκτρονικό
σύστηµα καταχώρησης και εκτέλεσης συνταγών και ιατρικών
πράξεων. Στο σύστηµα αυτό θα συµµετέχουν όλα τα φυσικά και
νοµικά πρόσωπα, δηλαδή γιατροί, φαρµακοποιοί, διαγνωστικά
κέντρα, αλλά και τα ασφαλιστικά ταµεία.

Τα οφέλη από µια τόσο απλή αλλά συνάµα και αναγκαία ρύθ-
µιση είναι πολλά. Πρώτο και σηµαντικότερο, κατά την άποψή
µου, είναι η καταπολέµηση της σπατάλης. Από την επιχορήγηση
των 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ του κρατικού προϋπολογισµού
προς τα ασφαλιστικά ταµεία για το 2009, τα 4 δισεκατοµµύρια
αντιπροσωπεύουν τις πραγµατικές δαπάνες και ίσως κι αυτά
είναι διογκωµένα.

Αναµένεται, λοιπόν, να εξοικονοµήσουµε 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ σε ετήσια βάση, χρήµατα, που ας µην ξεχνάµε, προέρχο-
νται από τη φορολογία των Ελλήνων πολιτών.

∆εύτερον, αναµένεται να αυξηθεί ο διαθέσιµος χρόνος εξέτα-
σης των ασθενών από ορισµένες ειδικότητες γιατρών, οι οποίοι
λόγω του υπάρχοντος συστήµατος επιβαρύνονταν υπέρµετρα.
Ταυτόχρονα, όµως, θα µειωθεί και η ταλαιπωρία των ασφαλι-
σµένων, οι οποίοι θα εξυπηρετούνται ταχύτερα.

Τρίτον, µε την ηλεκτρονική συνταγογράφηση οι έλεγχοι γίνο-
νται αποτελεσµατικότεροι και ταχύτεροι.

Τέταρτον, µε το νέο σύστηµα µπορούµε να συλλέξουµε πολύ-
τιµα δεδοµένα, τα οποία θα αποτελέσουν την πρώτη ύλη για
πρωτοβουλίες που θα στοχεύουν στη βελτίωση της υγείας των
πολιτών.

Πέµπτον και ιδιαίτερα σηµαντικό, η ηλεκτρονική καταχώρηση
και εκτέλεση των συνταγών θα µειώσει σε πολύ µεγάλο βαθµό τα
λάθη που γίνονταν στη χειρόγραφη συνταγογράφηση και τα
οποία πάρα πολλές φορές είχαν σηµαντικές επιπτώσεις στην
υγεία των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλο αυτό το διάστηµα έχει γίνει
πολύς λόγος για άδικες πολιτικές που εφαρµόζει η Κυβέρνηση
στην προσπάθεια διάσωσης του ασφαλιστικού συστήµατος. Αυτή
η συγκεκριµένη πρωτοβουλία θεωρώ ότι δεν µπορεί να αµφι-
σβητηθεί από κανέναν, όπως ουσιαστικά δεν αµφισβητήθηκε ότι
πραγµατικά συµβάλλει στη διάσωση του ασφαλιστικού συστή-
µατος της χώρας µας.

Στο πλαίσιο µάλιστα µιας συνολικότερης πολιτικής που εφαρ-
µόζουµε στον τοµέα του φαρµάκου, έχουν ήδη προωθηθεί δυο
ακόµα αλλαγές προς όφελος των ασφαλισµένων: η εισαγωγή της
λίστας φαρµάκων, αλλά και η ανατιµολόγηση των φαρµακευτι-
κών ιδιοσκευασµάτων.

Κύριε Υπουργέ, προς το τέλος της οµιλίας µου, θα ήθελα να
επισηµάνω µια ορθή, κατά τη γνώµη µου, παρατήρηση που κάνει
στην έκθεσή της η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Συγκε-
κριµένα, στο άρθρο 4 του σχεδίου νόµου δεν διευκρινίζεται ο
τρόπος εκτέλεσης συνταγής σε περίπτωση φυσικής ή νοµικής
αδυναµίας του ασφαλισµένου να παραλάβει αυτοπροσώπως τα
φάρµακά του. Θεωρώ ότι θα ήταν χρήσιµη µια διευκρίνισή σας,
καθώς αν δεν κάνω λάθος, δεν τέθηκε και στην επιτροπή.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στην παράγραφο 3 της προ-
σθήκης-τροπολογίας, η οποία αφορά τα νέα χαµηλότοκα δάνεια
του ΤΕΜΠΜΕ. Είναι γεγονός ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα της
οικονοµίας µας στην παρούσα φάση είναι η έλλειψη ρευστότη-
τας, που αντιµετωπίζουν οι περισσότερες επιχειρήσεις. ∆εν είναι
λίγες µάλιστα οι φορές, που πολλές από αυτές δεν µπορούν να
αντεπεξέλθουν ούτε στις βασικές τους υποχρεώσεις. Η στήριξή
τους θα πρέπει να είναι η πρώτη αλλά και η διαρκής προτεραιό-
τητα της Κυβέρνησης, καθώς τα νέα λουκέτα που θα προκύψουν
θα έχουν σοβαρές επιπτώσεις όχι µόνο στην εθνική µας οικονο-

µία, αλλά και στην καλπάζουσα ανεργία. Τα νέα χρηµατοδοτικά
εργαλεία εξαετούς διάρκειας, νοµίζω ότι κινούνται στη σωστή
κατεύθυνση. Θέλω να πιστεύω ότι θα συνοδευτούν από ανάλο-
γες πρωτοβουλίες στο µέλλον, ώστε να τονωθεί η ρευστότητα,
να διατηρηθούν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και να αντέξουν σ’
αυτή τη µεγάλη κρίση που βιώνουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ.
Μίχου.

Στο σηµείο αυτό το λόγο έχει ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής
κ. Απόστολος Κακλαµάνης.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, άκουσα µε
προσοχή και χθες και σήµερα τους οµιλητές. ∆εν αντιλαµβάνο-
µαι ειλικρινά γιατί διατυπώνονται επιφυλάξεις για ένα νοµοσχέ-
διο που αποτελεί τοµή σε ένα τεράστιο πρόβληµα, που όλοι το
ξέρουµε, όλοι το αναγνωρίζουµε, όλοι λέµε ότι πρέπει να αντι-
µετωπιστεί. Αίφνης, ακούγοντας τον απερχόντα ήδη πρώην Υφυ-
πουργό Υγείας της Νέας ∆ηµοκρατίας, ψάχνουµε να βρούµε
µέχρι τα προσωπικά δεδοµένα κ.λπ.. Έλεος και µε τα προσωπικά
δεδοµένα! Αν πράγµατι υπάρχει ζήτηµα, γι’ αυτό υπάρχει και η
Αρχή Προστασίας των Προσωπικών ∆εδοµένων και ασφαλώς θα
καθοριστούν εκείνες οι νόρµες στη λειτουργία αυτού του συ-
στήµατος της ηλεκτρονικής καταγραφής όλων αυτών των στοι-
χείων, ώστε να προστατευθεί το πράγµατι προσωπικό δεδοµένο
και απόρρητο µάλιστα της υγείας του ατόµου.

Και παρ’ ότι έχουµε φθάσει σε αυτή την κατάντια -διότι η χώρα
πραγµατικά έχει φθάσει σε µια πρωτοφανή κατάντια και αντιµε-
τωπίζει άµεσους κινδύνους- εµείς συνεχίζουµε εδώ µέσα, οι ελά-
χιστοι που ασχολούµεθα εδώ –και είναι κι αυτό κάτι που το
επισηµαίνει ο απλός πολίτης και διερωτάται αν έχουµε συναί-
σθηση της ευθύνης µας ως εκπροσώπων του λαού- να εθελοτυ-
φλούµε, να βάζουµε το κεφάλι στην άµµο. Λοιπόν, αυτό το
νοµοσχέδιο πρέπει να προχωρήσει.

Θέλω, όµως, να πω και κάτι άλλο, το οποίο θεωρώ εξίσου αν
όχι σηµαντικότερο. ∆ιότι το µήνυµα που εκπέµπεται από αυτή
την Αίθουσα στον ελληνικό λαό, είναι εκείνο που µπορεί να τον
συνεγείρει για να αντιµετωπίσει αυτές τις εκστρατείες καταθο-
ρύβησής του, κυριολεκτικά εξουθένωσής του, εξουθένωσης
κάθε ελπίδας για ανάταση αυτής της κοινωνίας, της οικονοµίας,
της ίδιας της χώρας.

Πρέπει να προσέξουµε, κυρία Πρόεδρε, πώς νοµοθετούµε.
Από τη θέση εκείνη απευθυνόµενος στις Κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ επί έντεκα σχεδόν χρόνια που είχα την τιµή να βρίσκοµαι
εκεί, επέµενα και προσπαθούσα –και µάρτυρές µου όσοι ήσαν-
πρώτον για την προσέλευση εδώ των Υπουργών. Εγώ τιµώ και
τους ευρισκόµενους εκεί, εξαιρετικούς συναδέλφους και προ-
σωπικούς µου φίλους. Αλλά γνωρίζουµε ότι κατά το Σύνταγµα, ο
Υπουργός έχει τη δυνατότητα της νοµοθετικής πρωτοβουλίας.
Ο Υπουργός Αναπληρωτής και όχι Αναπληρωτής Υπουργός,
όπως αναφέρεται στον Τύπο, πράγµατι επειδή έχει αυτοτελή
ρόλο έχει και τη δυνατότητα νοµοθετικής πρωτοβουλίας, αλλά
στο αντικείµενο το δικό του.

Και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο επέµενα και συνέχισα επί πε-
ντέµισι χρόνια να απευθύνοµαι στον κ. Σιούφα, στην κ. Μπενάκη
και να λέω: «Γιατί δεν έρχονται εδώ οι Υπουργοί να απαντούν
στις επίκαιρες ερωτήσεις των Βουλευτών; Γιατί δεν έρχονται εδώ
να ακούν, παρά προφανώς σκέφτονται µόνο να πρωτοκολληθεί
το νοµοσχέδιο στο πρωτόκολλο της Βουλής;». Σαν δηλαδή, η
Βουλή να διεκπεραιώνει απλώς το νοµοθετικό έργο της εκάστοτε
Κυβερνήσεως.

∆εν αποδίδω πρόθεση απαξίωσης του Κοινοβουλίου ή έλλει-
ψης σεβασµού σε αυτό. Είναι απλώς κακές συνήθειες από τις
οποίες λιγότερο ή περισσότερο οι πάντες έχουµε προσβληθεί.
∆ιότι, αλλιώτικα, αίφνης δεν καταλαβαίνω γιατί το πρωί που εί-
χαµε συνεδρίαση που αφορούσε όχι µόνο τον προϋπολογισµό
της Βουλής, αφορούσε το µέλλον του κοινοβουλευτισµού, το
µέλλον της δηµοκρατίας, το µέλλον αυτής της χώρας, ήµασταν
ελάχιστοι εδώ, ούτε γιατί ελάχιστοι έλαβαν το λόγο. Πλέον ελά-
χιστοι!

Πιστεύω, όµως, ότι κανένας δεν υπολείπεται του άλλου σε εν-
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διαφέρον για το Κοινοβούλιο, σε ανησυχία για την κατάσταση,
στην οποία βρισκόµαστε. Πάντως πρώτος ο Πρόεδρος της Βου-
λής, είµαι βέβαιος ότι διακατέχεται από αυτά τα συναισθήµατα
και έχει πλήρη αίσθηση των υποχρεώσεών του. ∆εν βλάπτει
όµως, να υπενθυµίζει κανείς αυτές τις υποχρεώσεις.

Κυρία Αντιπρόεδρε, παρακαλώ να µεταφέρετε στον Πρόεδρο
του Σώµατος να σταµατήσει πλέον αυτή η εικόνα. Πρέπει στον
ελληνικό λαό η Βουλή να δώσει την εικόνα που ταιριάζει στις ση-
µερινές συνθήκες.

Είχα πει κάποτε στον αµερικανό πρέσβη κ. Στερνς που ήρθε
για πράγµατα θρασύτατα και πήγαινε σε διάφορα Υπουργεία µε
το στιλάκι του, ότι είναι διαπιστευµένος στην Κυβέρνηση και
µέσω της Κυβερνήσεως µπορεί να απευθύνεται στον Πρόεδρο
της Βουλής. Με κοίταζε έκπληκτος, διότι προφανώς κάποιοι φα-
ντάζονται ότι η Βουλή είναι στη διάθεση της οποιασδήποτε εκτε-
λεστικής εξουσίας. Η Βουλή ελέγχει, η Βουλή στηρίζει, η Βουλή
ρίχνει τις κυβερνήσεις. Αυτός είναι ο κανόνας της δηµοκρατίας.

Και όταν εµείς σήµερα, αγωνιώντας για την κατάσταση της
χώρας στηρίζουµε την Κυβέρνηση, θέλουµε µε την ίδια αγωνία
όλοι µας να βλέπουµε ποιο είναι το µεγάλο πρόβληµα. Και το µε-
γάλο πρόβληµα είναι ότι αξίες της δηµοκρατίας που θα έπρεπε
να διαπνέουν ολόκληρη την κοινωνία έχουν δυστυχώς ολίγον κατ’
ολίγον σκιαστεί. Ο λαός περιµένει να του απαντήσουµε µε τις
επιτροπές και όχι να βγαίνουµε στα κανάλια, προανακριτές, ανα-
κριτές και εισαγγελείς υποτίθεται που ερευνούµε, να µιλάµε
όπως κάνουν οι αστυνοµικές αρχές όταν κάνουν έρευνες. Για
καµµιά δεκαπενταριά µέρες ακούµε στις τηλεοράσεις τι γιάφκες
και τί στοιχεία βρήκαν, τι το ένα, τι το άλλο. Αυτά δεν είναι άξια
µιας ευρωπαϊκής, δηµοκρατικής, κοινοβουλευτικής χώρας.

Εδώ λοιπόν, κυρία Πρόεδρε -αφού επαναλάβω ότι τιµώ απε-
ριόριστα και ιδιαίτερα τους παρευρισκόµενους τώρα στα
έδρανα, τους εξαιρετικούς και προσωπικούς φίλους - θα ήθελα
να είναι η Υπουργός η κ. Κατσέλη. Θα ήθελα να είναι εδώ ο
Υπουργός ο κ. Παπακωνσταντίνου. Εκτός εάν λείπουν στο εξω-
τερικό, όπως συνέβη πράγµατι χθες µε την κ. Κατσέλη. ∆ιότι, τι
θα πω εγώ τώρα στον Υπουργό Αναπληρωτή Εργασίας και Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων, γι’ αυτήν την τροπολογία που κατατίθεται
από την Υπουργό που είναι κατ’ εξοχήν αρµόδια για τη Γενική
Γραµµατεία Καταναλωτή; Τι να του πω; Να πω ότι εδώ, κύριε
Υπουργέ, και είκοσι πέντε χρόνια υπάρχουν κάποια ανώτατα
ιδρύµατα, που λέγονται Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα. ∆υ-
στυχώς, η πορεία της χώρας καθορίζονταν -και θα πρέπει αυτό
να σταµατήσει µε το µαχαίρι- στα σαλόνια, αυτών µε τα complex
superiority, κατά κανόνα φελλών, που επιπλέουν στη θάλασσα
των πανεπιστηµίων. Εκεί λαµβάνονταν αποφάσεις για την παι-
δεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όλη η Ελλάδα έπρεπε να ασχολείται µε το τι θέλουν κάποιοι
κύριοι των πανεπιστηµίων, των πολυτεχνείων, τι θέλει το Τεχνικό
Επιµελητήριο της Ελλάδας. Έτσι θάψαµε ένα θεσµό που στις
άλλες ευρωπαϊκές χώρες έχει βοηθήσει και στην κοινωνική πρό-
οδο και στην οικονοµική ανάπτυξη. Έλεος πια! Αρκετοί οι δικη-
γόροι! Αρκετοί οι γιατροί! Αρκετοί οι απόφοιτοι πανεπιστηµίων!
Ο τόπος έχει ανάγκη από τεχνική και επαγγελµατική εκπαίδευση,
από τεχνολογική εκπαίδευση. Αυτά χρειάζεται η οικονοµία. Μπο-
ρεί να µην τα χρειάζονται οι διάφορες ελίτ, κοινωνικές, οικονο-
µικές που οδήγησαν τη χώρα σε αυτήν την κατάντια, αλλά η ίδια
η κοινωνία τα χρειάζεται.

Και εγώ ερωτώ τον κ. Κουτρουµάνη, που σίγουρα δεν είναι σε
θέση να µου απαντήσει, γιατί δεν είναι αρµόδιος: Είναι δυνατόν
να µην εφαρµόζεται αυτό που αποτελεί κανόνα στη ∆ηµόσια ∆ι-
οίκηση, το σχήµα πυραµίδας;

Ήρθε ο κύριος Υπουργός της Εθνικής Αµύνης. Σκεφτείτε,
κύριε Υπουργέ, να είχατε στο Υπουργείο Εθνικής Αµύνης εκατό
στρατηγούς και από κάτω δέκα ταξιάρχους και από κάτω τρεις
συνταγµατάρχες. Μα, δεν θα ήταν γελοίο; Άλλωστε, γι’ αυτό φέ-
ρατε και ένα νόµο, τον οποίο ψηφίσαµε που αντιµετωπίζει ακρι-
βώς το πρόβληµα αυτό: Να προχωράνε και να αναπτύσσονται
–όπως τις είπαµε- ευέλικτες και αποτελεσµατικές Ένοπλες ∆υ-
νάµεις.

Εδώ λοιπόν, η Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή, κύριε Υπουργέ
Αναπληρωτή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων συγκροτείται
από εκατό υπαλλήλους πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης και από
επτά υπαλλήλους τεχνολογικής εκπαίδευσης. Και πρόκειται για
τη Γραµµατεία Καταναλωτή. Και ερωτώ: Αυτή η γραµµατεία δεν
χρειάζεται πτυχιούχους τµηµάτων διατροφής και διαιτολογίας;
∆εν χρειάζεται πτυχιούχους τεχνολογίας τροφίµων; ∆εν χρειά-
ζεται πτυχιούχους οινοποιίας και τεχνολογίας ποτών; ∆εν χρειά-
ζεται πτυχιούχους τµηµάτων ζωικής παραγωγής, φυτικής
παραγωγής, υδατοκαλλιεργειών και αλιευτικής διαχείρισης; ∆εν
χρειάζεται πτυχιούχους λογιστικής, διοίκησης επιχειρήσεων,
εµπορίας, διαφήµισης, χρηµατοοικονοµικής, ελεγκτικής; Γενική
Γραµµατεία καταναλωτή είναι. Οι θεολόγοι, οι φιλόλογοι, οι νο-
µικοί οι συσπουδαστές µου τι χρειάζονται; Πώς να το κάνουµε;
Αρκετά!

Επίσης, πριν από ένα χρόνο –άλλο αν η πολλή αξιοκρατία έχει
οδηγήσει τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση να µην έχει ακόµα στελεχωθεί και
βέβαια χωρίς να αναγνωρίζεται ότι πράγµατι είναι ένας νόµος
τοµή για την αξιοκρατία στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση- ο Υπουργός Εσω-
τερικών δέχθηκε και στις θέσεις προϊσταµένων διευθύνσεων και
προϊσταµένων τµηµάτων να µπορούν ισότιµα µε βάση τα προ-
σόντα τους να συντρέχουν µαζί µε τους πτυχιούχους των πανε-
πιστηµίων και οι πτυχιούχοι των τεχνολογικών ιδρυµάτων.

Πώς εσείς εδώ λέτε σ’ αυτήν την τροπολογία ότι προϊστάµενοι
διευθύνσεων τµηµάτων θα είναι κατηγορίας ΠΕ; Τι γίνεται; Κά-
νετε χωριστή ∆ηµόσια ∆ιοίκηση στο Υπουργείο Εργασίας; Να το
καταλάβουµε.

Κυρία Πρόεδρε, θέλω να δηλώσω ρητά –δεν ξέρω αν θα ζη-
τηθεί η ονοµαστική ψηφοφορία- ότι αν ζητηθεί για την τροπολο-
γία, εγώ την καταψηφίζω από τώρα.

Αυτό το σχήµα ντροπής, που το ταβάνι είναι εκατό πτυχιούχοι
πανεπιστηµίων και ακολουθούν από κάτω επτά των ισότιµων Τε-
χνολογικών Ιδρυµάτων πρέπει να το αλλάξετε, όπως πρέπει,
κύριε Υπουργέ Εθνικής Άµυνας. ∆ράττοµαι εδώ της ευκαιρίας
να το πω, καθώς αποτελείται και από τα πρώτα κυβερνητικά στε-
λέχη. Είναι ντροπή. Είχε πάρει η Κυβέρνηση και προσωπικά ο
Πρωθυπουργός µία σωστή πρωτοβουλία, το open government.

Ερωτώ: ∆εν υπάρχει Υπουργείο, δεν υπάρχει ∆ΕΚΟ, δεν υπάρ-
χει δηµόσιος οργανισµός που να µην τίθενται επικεφαλής καθη-
γητές πανεπιστηµίων και πολυτεχνείων. ∆εν έχει ζητήσει κανένας
καθηγητής ΤΕΙ; ∆εν έχει από την ίδια την αγορά, την «πιάτσα»,
προκύψει κανένας επιτυχηµένος έπειτα από είκοσι πέντε χρόνια;
Πάνω από διακόσιες πενήντα χιλιάδες είναι οι πτυχιούχοι των ΤΕΙ.
∆εν είναι κανένας που να αξίζει σε µία κυβέρνηση να έχει κάποιο
ρόλο; Τι συµβαίνει εδώ;

Θα ήθελα να κλείσω, κυρία Πρόεδρε µε µία θερµότατη παρά-
κληση. Ελπίζω αν δεν µας ακούει ο Πρόεδρος, ο κ. Πετσάλνικος,
να ενηµερωθεί, διότι άλλο πρόβληµα υπάρχει. Τι φταίει ο κ. Κου-
σελάς, ο οποίος εκλήθη έπειτα από ένα χρόνο κενής θέσης Υφυ-
πουργού για τα έσοδα του κράτους, να σηκώσει αυτό το φορτίο;
Τι φταίει όταν έρχεται εδώ να υπερασπιστεί µία τροπολογία που
δεν έχει καµµία σχέση µε το νοµοσχέδιο, που αφορά την εισα-
γωγή κεφαλαίων από το εξωτερικό; Τι είµαστε εµείς εδώ; Πλυ-
ντήριο; Θέλουµε να ξέρουµε εάν και πόσα χρήµατα ήλθαν, από
πού ήλθαν, πώς ήρθαν και να υπενθυµίσω ότι ένας εκ των συνε-
νόχων των «λαδωµάτων» της «SIEMENS» είχε φέρει µε τη διά-
ταξη του κ. Αλογοσκούφη 7 εκατοµµύρια που χρειαζόταν για τα
γνωστά «λαδώµατα».

Υπάρχει άλλη διάταξη που αφορά αυτή την περίφηµη περαί-
ωση. Άλλο πάλι αυτό. Από το 1977 δεν πληρώνει κανένας φό-
ρους, γνωρίζοντας ότι έπειτα από λίγα χρόνια θα έλθει µία
διαδικασία περαίωσης. Υπάρχουν διατάξεις –µπράβο στον
Υπουργό Εθνικής Αµύνης που ήλθε- που αφορούν το νόµο που
ψηφίσαµε για τα ναυπηγεία. Προς θεού! Άλλες δύο, επίσης, δια-
τάξεις.

∆εν είναι λειτουργία αυτή, κυρία Πρόεδρε. Εµείς εδώ που
έχουµε την ευθύνη να στηρίζουµε την Κυβέρνηση αυτή, πρέπει
να υψώσουµε φωνή, αδιαφορώντας για την καπηλεία και την εκ-
µετάλλευση. ∆εν αµφιβάλλω ότι, θα βγουν κάποιοι αύριο να πουν
ότι ο Κακλαµάνης -ξέρω εγώ- την Κυβέρνηση την χτυπάει και κάτι
τέτοια. Είναι ηλίθιοι. Και δεν είναι µόνο ηλίθιοι, είναι και ιδιοτε-
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λείς, διότι θέλουν εδώ να υπάρχει µουγκαµάρα από παντού, διότι
δεν πιστεύουν στο ρόλο του Κοινοβουλίου. ∆ιότι, δυστυχώς, κά-
ποιοι από εµάς τους έχουν δώσει αυτό το δικαίωµα, όταν –όπως
είπα το πρωί- η πολιτική τους διαδροµή σταµατάει, όταν γίνονται
υποπόδια των ποδών των διαφόρων τηλεαστέρων.

Είναι ώρα να αναλάβουµε τις ευθύνες µας ως αντιπρόσωποι
του λαού, µε ευθύνη να στηρίζουµε την Κυβέρνηση και µε ευ-
θύνη και καλή πίστη να κάνουµε την κριτική µας για το καλό της
Κυβέρνησης -του έργου της, δηλαδή, όχι της ίδιας της Κυβέρ-
νησης- για τον τόπο, για τη χώρα που πρέπει να σταµατήσει
αυτόν τον κατήφορο. Κι έχουµε εµείς πρώτα απ’ όλα, ως αντι-
πρόσωποι του λαού, ευθύνη γι’ αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κα-

κλαµάνη.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Παναγιώτης Κου-

ρουµπλής.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Να ενηµερωθεί η κυρία Υπουρ-

γός γιατί δεν µπορεί να περνάει εδώ τέτοιας ντροπής πράγµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Πρόεδρε, έχουν κα-

ταγραφεί…
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ενώ δηµιουργούνται τµήµατα

ΤΕΙ σε όλη τη χώρα, τα απαξίωσε…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Πρόεδρε, έχει ανέ-

βει ήδη στο Βήµα ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Να εξηγούµεθα. ∆εν είµαστε

εδώ για να ψηφίζουµε ό,τι θέλει ο οποιοσδήποτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Κουρουµπλή, έχετε

το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εάν ο επαγ-

γελµατικός προσανατολισµός είχε εκείνο το επίπεδο που έπρεπε
να έχει στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα και η τεχνολογική και
επαγγελµατική κατάρτιση ήταν στο δρόµο που έπρεπε να ήταν,
ίσως θα είχαµε πολύ λιγότερη ανεργία στην Ελλάδα. Και συµ-
φωνώ µε αυτό το σκεπτικό σας.

Κυρία Πρόεδρε, πριν καταθέσω ορισµένες σκέψεις πάνω στο
πολύ σηµαντικό αυτό νοµοσχέδιο, το κοµβικό –θα έλεγα- νοµο-
σχέδιο που επιχειρεί να φράξει το πάρτι της ασυδοσίας και της
απληστίας του δηµόσιου χρήµατος από διάφορες οµάδες που
εµπλέκονται σ’ αυτόν το χώρο, θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα
πολύ σηµαντικό κοινωνικό πρόγραµµα, στις κοινωνικές δοµές
του Προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι», που αποτελεί την κοι-
νωνική αξιοπρέπεια αυτής της κοινωνίας, γιατί υπερασπίζεται το
δικαίωµα αξιοπρέπειας εκατοντάδων χιλιάδων ανθρώπων, που
δεν µπορούν να διεκδικήσουν τα δικαιώµατά τους, είτε λόγω της
ηλικίας τους είτε λόγω της ιδιαιτερότητας των προβληµάτων που
αντιµετωπίζουν.

∆εν αρκούµαι, κυρία Πρόεδρε, εις την υπόσχεση της πολιτι-
κής ηγεσίας του Υπουργείου Εσωτερικών ότι θα συνεχιστεί το
πρόγραµµα. Και βεβαίως, θα συνεχιστεί το πρόγραµµα µε όποιο
κόστος, αλλά θα πρέπει να συνεχίσουν να εργάζονται και οι άν-
θρωποι που το υπηρέτησαν µε αυταπάρνηση, που δούλεψαν
πολύ σκληρά µε 500 και µε 600 ευρώ.

Κυρία Πρόεδρε, δεν παίρνουν ούτε 2.000 ούτε 3.000 ούτε
1.500 ευρώ. Μιλάµε για εργαζόµενους που δουλεύουν ώρες ατε-
λείωτες κοντά στους εγκαταλελειµµένους και τους µοναχικούς,
ακριβώς για να στηρίξουν αυτούς τους ανθρώπους στο οικογε-
νειακό περιβάλλον. Πιστεύω ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής
είναι έτοιµες να το στηρίξουν ακόµα και µε νοµοθετική ρύθµιση,
αν χρειαστεί, προκειµένου να λυθεί αυτό το ζήτηµα.

Εισέρχοµαι, κυρία Πρόεδρε, εις το πολύ σηµαντικό σχέδιο
νόµου. Πράγµατι, οφείλουµε να οµολογήσουµε ότι έστω και τη
δωδεκάτη και πέντε το πολιτικό µας σύστηµα και η σηµερινή Κυ-
βέρνηση φέρνει ένα σχέδιο νόµου που επιχειρεί να βάλει τάξη
στο άναρχο τοπίο διακίνησης του φαρµάκου. Το φάρµακο είναι
ένα αγαθό χρήσιµο για την υγεία του ανθρώπου και πρέπει να
παραµείνει δηµόσιο αγαθό.

Αλλά, φίλοι της Αριστεράς, όταν θα εξελιχθούν τα πράγµατα
κι αν τα αφήσουµε να εξελιχθούν, όπως τα άφησε η προκάτοχη
κυβέρνηση, το αγαθό αυτό θα είναι για λίγους κι όχι για τους
πολλούς όταν διαπιστώνουµε ότι στην Ελλάδα τα τελευταία χρό-

νια έχουµε 100 εκατοµµύρια συνταγές το χρόνο, -τον ίδιο αριθµό
έχει και η Ισπανία µε σαράντα επτά εκατοµµύρια πληθυσµό- και
όταν διαπιστώνουµε ότι από τα 900 εκατοµµύρια, κυρία Πρόε-
δρε, που ήταν η δαπάνη του φαρµάκου το 2000 έφθασε το 2009
στα 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, ποσοστό 25% έως 30% του ελ-
λείµµατος.

Ξέρετε πόσο ποσοστό του ελλείµµατος επιχειρεί να καλύψει η
κατάργηση της δέκατης τρίτης και δέκατης τέταρτης σύνταξης;
Ούτε 3,5% του ελλείµµατος. Η περικοπή κατάργησης της δέκα-
της τρίτης και δέκατης τέταρτης σύνταξης είναι1.400.000.000.
Κι έχουµε σπατάλες και αρπαγή του δηµοσίου χρήµατος από διά-
φορες οµάδες, γιατί επιτρέψαµε να κυκλοφορούν τα συνταγο-
λόγια ως µπλοκ επιταγών στα χέρια των φαρµακοποιών, και γιατί
επιτρέψαµε ως πολιτικό σύστηµα, όλα αυτά τα χρόνια να εγκρί-
νει ο δηµόσιος φορέας, ο ΕΟΦ, τις λεγόµενες µετεγκριτικές µε-
λέτες, που ουσιαστικά έχουν αξία 100 ή 200 ευρώ, αλλά
πληρώνονται µε 10 και 15 χιλιάδες από τις εταιρείες στους για-
τρούς για δήθεν έρευνα.

Αυτό δεν είναι έρευνα, είναι εκµαυλισµός της συνείδησης των
γιατρών, για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Γιατί επι-
τρέψαµε σήµερα µε τόσα δισεκατοµµύρια δαπάνη, µε διάφορα
ενδοοµιλικά τερτίπια, να πληρώνουν οι πολυεθνικές εταιρίες
µόνο 80 εκατοµµύρια δραχµές φόρους στο ελληνικό κράτος,
φόρο 2,9%, όταν οι µαµάδες εταιρείες στην Αµερική, που έχουν
και την ευθύνη της προώθησης και της διαφήµισης του προϊό-
ντος, πληρώνουν 15% πραγµατικό φόρο κι όταν ανεχόµαστε
στην Ελλάδα να υπάρχει ποσοστό 15%, για τη δήθεν προώθηση
των προϊόντων από τις φαρµακευτικές εταιρείες και δεν το
έχουµε καταργήσει ακόµα. Όταν όλα αυτά, λοιπόν, συµβαίνουν,
δεν µπορούµε να κοιµόµαστε ήσυχοι σε αυτόν το χώρο.

Κύριε Υπουργέ, έπειτα από έρευνα που έγινε από το ΙΚΑ και
από τη χρήση ενός λογαρίθµου, για να διαπιστωθεί πόσα φαρ-
µακεία στην Ελλάδα υπερβαίνουν τα όρια τα ανεκτά, διαπιστώ-
θηκε ότι πάνω από χίλια διακόσια φαρµακεία προκαλούν µε αυτή
τη συµπεριφορά το δηµόσιο αίσθηµα. Υπάρχουν φαρµακεία που
έχουν φτάσει σε δαπάνες 6 εκατοµµυρίων ευρώ. Πότε θα τα κλεί-
σουµε αυτά τα φαρµακεία, έστω παραδειγµατικά για τρεις µήνες,
για να αισθανθεί ο ελληνικός λαός ότι υπάρχει πλέον βούληση
να συγκρουστεί µε αυτού του είδους τα συµφέροντα που πραγ-
µατικά αρπάζουν το δηµόσιο χρήµα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά το νοµοσχέδιο αυτό
είναι ένα νοµοσχέδιο που άργησε. Και είναι υπόλογο το πολιτικό
σύστηµα, διότι η τεχνολογία υπήρχε εδώ και είκοσι χρόνια και θα
µπορούσε αυτό το σύστηµα να περιορίσει αυτή την αρπαγή στο
χώρο του φαρµάκου. Και όµως, κάτω από την πίεση των συµφε-
ρόντων, δεν έγινε τίποτα. ∆ιότι ολοκληρώθηκε το σύστηµα ηλε-
κτρονικής συνταγογράφησης του ΙΚΑ το 2004 και το εγκατέλειψε
η Κυβέρνηση που ανέλαβε την ευθύνη της χώρας το 2004. Έρ-
χεται, λοιπόν, τώρα κλαυθµηρίζοντας να λέει ότι αυτή τη στιγµή
συµβαίνει αυτό ή εκείνο. Οφείλει, λοιπόν, πρωτίστως να απολο-
γηθεί γιατί έφτασε η φαρµακευτική δαπάνη σ’ αυτά τα ιλιγγιώδη
ποσά που απειλεί να σαρώσει ολόκληρη τη χώρα.

Κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να δεσµευθείτε, διότι η κοινωνία
έχει περάσει από την υποµονή στην ανυποµονησία. Η κοινωνία
πλέον είναι ανυπόµονη. Περιµένει συγκεκριµένα µέτρα, µε συ-
γκεκριµένο χρονικό ορίζοντα. Πότε αυτό το σχέδιο νόµου θα υλο-
ποιηθεί, ώστε να καλύψει όλα τα ταµεία, και το ΙΚΑ και τον ΟΓΑ
και τον ΟΠΑ∆ και τα µικρότερα ταµεία; Και βεβαίως, κύριε
Υπουργέ, απέναντι στην κοινωνία, εµείς που έχουµε αυτή τη
στιγµή την ευθύνη, θα πρέπει να πούµε µε συγκεκριµένο τρόπο
πώς θα συντονιστούµε. Πώς θα συντονίσουµε αυτόν τον τοµέα
στον οποίο εµπλέκονται τέσσερα-πέντε Υπουργεία και διάφοροι
φορείς, αν δεν υπάρξει µία Γενική Γραµµατεία που θα διαχειρί-
ζεται το φάρµακο; Προηγουµένως ο Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης,
επεσήµανε την ανάγκη ειδικοτήτων στη δηµιουργία αυτής της
Γενικής Γραµµατείας. Ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, ότι η επιτροπή τι-
µολόγησης των φαρµάκων στο Υπουργείο Οικονοµίας τα τελευ-
ταία χρόνια δεν έχει ούτε έναν φαρµακοποιό στην υπηρεσία
στήριξης;

Είναι, λοιπόν, πράγµατα τα οποία πρέπει να γίνουν, προκειµέ-
νου αυτή η κατάσταση να περιοριστεί, να αποκατασταθεί, ώστε

1126 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



το δηµόσιο χρήµα να πάει εκεί που πραγµατικά υπάρχει ανάγκη,
για να µπορέσουµε να διατηρήσουµε το φάρµακο σαν δηµόσιο
αγαθό που θα υπηρετεί πραγµατικά εκείνους που έχουν ανάγκη
και όχι εκείνους που έχουν πλουτίσει, είτε είναι γιατροί είτε είναι
φαρµακοβιοµηχανίες είτε είναι φαρµακοποιοί.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κου-

ρουµπλή.
Το λόγο ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Προκόπης

Παυλόπουλος.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Για να εφαρµόσουµε τον Κα-

νονισµό και να κερδίσουµε χρόνο, κυρία Πρόεδρε, δεν θα µιλήσω
από το Βήµα.

Θα πω λίγα λόγια για το θέµα του «Βοήθεια στο Σπίτι», µιας
και το ανέφερε ο κ. Σαλµάς και ο κ. Κουρουµπλής, αλλά θα ξεκι-
νήσω από ορισµένα διαδικαστικά ζητήµατα, µεγάλης σηµασίας
όµως κατά τη γνώµη µου.

Πρώτα-πρώτα θυµάµαι, όταν καθόµουν σε εκείνα τα έδρανα
ως Υπουργός, ότι µερικές φορές είχα φέρει νοµοσχέδια που δεν
ήταν απολύτως ειδικά. Του Υπουργείου Εσωτερικών, γενικώς,
ήταν. Μόνο θέµατα του Υπουργείου Εσωτερικών. Η κριτική όλου
του ΠΑΣΟΚ ήταν πώς τολµούσα και δεν έφερνα ειδικότερα θέ-
µατα, αλλά κάλυπταν όλο το φάσµα του Υπουργείου Εσωτερι-
κών! Τι να πω τώρα; Έχουµε ένα νοµοσχέδιο για τη συνταγο-
γράφηση που περιέχει ό,τι µπορείτε να φανταστείτε σε διατάξεις
από πλευράς τροπολογιών. Κάνατε κριτική, ανεύθυνη τότε, για
οτιδήποτε και τα βρίσκετε µπροστά σας. ∆εν µπορείτε, ούτε καν
του Υπουργείου θέµατα απλώς και µόνο να συµπεριλάβετε και
συµπεριλαµβάνετε ό,τι µπορείτε να φανταστείτε, ό,τι σας φέρ-
νουν. Οφθαλµοφανώς αντισυνταγµατικά πράγµατα. Και ορθώς
το επεσήµανε ο κ. Κακλαµάνης, ο οποίος ως Πρόεδρος -οφείλω
να τονίσω- έκανε ό,τι µπορούσε ήδη από τότε, για να µην έχουµε
τα προβλήµατα αυτά. ∆εν διδαχθήκατε τίποτα. Αλλά θυµηθείτε
και την κριτική που κάνατε και σε εµένα προσωπικά, δήθεν γιατί
τα νοµοσχέδια αφορούσαν µεν το Υπουργείο Εσωτερικών αλλά
δεν ήταν ειδικότερα θέµατα, ή υπήρχαν τροπολογίες που αφο-
ρούσαν άλλα θέµατα, πάντα του Υπουργείου Εσωτερικών.

Να έρθουµε, όµως, στα δύο θέµατα των τροπολογιών. Το
πρώτο που ετέθη είναι για τη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή.
∆εν είναι µόνο το περιεχόµενο, είναι η ουσία, η οποία σχετίζεται
µε αυτή την τροπολογία. Γιατί; Πείτε µου µία χώρα –κοιτάξτε το,
κύριοι, για να καταλάβετε πού έχετε περιαγάγει τη ∆ηµόσια ∆ι-
οίκηση και την Κυβέρνηση- στον κόσµο, όχι µόνο στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, που να έχει τη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή, τις
υπηρεσίες καταναλωτή στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων! Κλασικά θέµατα εµπορίου, δηλαδή ανάπτυξης. Σε
όλο τον κόσµο έτσι είναι. Και εσείς την πάτε εκεί για τον εξής
λόγο. Ακούστε την αιτιολογία. Μιας και η κυρία Υπουργός, η κ.
Κατσέλη, είχε την αρµοδιότητα προηγουµένως, αφού πήγε στο
άλλο Υπουργείο, µεταφέρει και τη σχετική αρµοδιότητα, διότι
απέκτησε τη σχετική εµπειρία! Τι να πει κανείς; Γιατί άλλη δικαι-
ολογία δεν υπάρχει. Ο κ. Βενιζέλος, έγκριτος συνταγµατολόγος,
ξέρει και από ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. ∆εν µπορώ να φανταστώ ότι θα
έβρισκε κάποια δικαιολογία να µου πει πώς πάει η Γενική Γραµ-
µατεία του Καταναλωτή στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων. Εκτός αν πάει για την κοινωνική ασφάλιση των ερ-
γαζοµένων εκεί, µε όλα όσα τόνισε προηγουµένως, ο κ. Κακλα-
µάνης. Αυτά είναι ανορθόδοξα πράγµατα. ∆είχνουν την πλήρη
αµηχανία την οποία βρίσκεται το κυβερνητικό σχήµα.

Η άλλη τροπολογία αποτελεί µόνη της ένα µίνι νοµοσχέδιο.
Είναι η τροπολογία η οποία αφορά από φορολογία, από επανα-
πατρισµό κεφαλαίων, από το ΤΕΜΠΜΕ, από το θέµα της σύµβα-
σης, η οποία σχετίζεται µε το Κατάρ…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Με
το Άµπου Ντάµπι.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Συγγνώµη, το Άµπου Ντάµπι,
«ABU DHABI MAR» κ.λπ.. Εν πάση περιπτώσει, για τα υποβρύχια.
Ξέχασα. Το Κατάρ σάς έχει φύγει, δεν προλάβατε να το συµπε-
ριλάβετε στις τροπολογίες.

Με συγχωρείτε, κύριοι Υπουργοί, έχετε δει αυτό το νοµοσχέ-
διο, -γιατί περί µίνι νοµοσχεδίου πρόκειται- τι τροπολογίες πε-

ριέχει; Καµµία σχέση µε το κύριο νοµοσχέδιο. Ό,τι µπορείτε να
φανταστείτε.

Οι Ρωµαίοι είχαν τη φράση των νόµων που ήταν φρουτιέρες,
όπως τις έλεγαν, γιατί περιείχαν κάθε είδους φρούτα, τους λέ-
γανε leges saturae. Μία lex satura είναι αυτή, η οποία δεν έχει
καµµία σχέση µε το κύριο νοµοσχέδιο. Και θυµηθείτε, στην πα-
ρακµή κύριε Βενιζέλε, της Ρωµαϊκής Αυτοκρατορίας, έγινε αυτό.
Όταν νοµοθετούσαν σωστά οι Ρωµαίοι, νοµοθετούσαν χωρίς τέ-
τοιους νόµους. Οι νοµοµαθείς της Ρώµης, όταν έφτασε στην κα-
τάπτωσή της η ρωµαϊκή νοµοθεσία να χρησιµοποιεί αυτούς τους
νόµους, τότε έβγαλαν αυτή την ονοµασία των leges saturae.

Να θυµάστε ότι αυτή η τροπολογία που περιέχει διάφορα θέ-
µατα, αποδεικνύει ένα πράγµα –και θυµηθείτε µε, κύριοι συνά-
δελφοι, γιατί τα βάλατε την τελευταία στιγµή στην τροπολογία
όλα αυτά τα πράγµατα- ότι η σηµερινή συνεδρίαση είναι πιθα-
νότατα η τελευταία συνεδρίαση, γιατί πάµε σε εκλογές και σε
αυτό το νοµοσχέδιο βρήκαν να φορτώσουν ό,τι εκκρεµότητες
υπήρχαν. Αλλιώς, είναι δυνατόν να µην υπήρχε κάποιο άλλο σχε-
τικό νοµοσχέδιο, να µην περίµεναν ένα-δύο µήνες; Είναι από-
δειξη αυτό το πράγµα και δείτε και την ηµεροµηνία που
κατατέθηκε. Άντε να τα βάλουµε όλα µέσα να τελειώνουµε. Είναι
τρόπος νοµοθεσίας αυτός; Αυτό είναι εξευτελισµός του Κοινο-
βουλίου.

Ολοκληρώνω µε το «Βοήθεια στο Σπίτι», µιας και το ανέφερε
και ο κ. Σαλµάς και ο κ. Κουρουµπλής. Η Νέα ∆ηµοκρατία βρήκε
το «Βοήθεια στο Σπίτι», αυτόν τον πολυτιµότατο θεσµό να είναι
ένα πειραµατικό πρόγραµµα επί ΠΑΣΟΚ, το οποίο είχε αφεθεί
στη µοίρα του. Έκανε τα πάντα για να µπορέσει να συνεχισθεί
πρώτα µέσα από το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης και κατόπιν
και µε εθνικούς πόρους, όπου αυτό απαιτείτο. Επιπλέον ένα ση-
µαντικό τµήµα εργαζοµένων έγιναν αορίστου χρόνου µε το προ-
εδρικό διάταγµα, το οποίο είχε γίνει την εποχή εκείνη και είχαµε
σχεδιάσει να συνεχιστεί και αυτές οι δοµές να ενταχθούν στους
δήµους, ως πρόσθετη αρµοδιότητα µε πρόσθετους πόρους.

Γιατί αυτοί είναι οι καταλληλότεροι να µπορούν να χειριστούν
αυτό το τόσο κρίσιµο θεσµό, µε την αποκατάσταση, φυσικά, της
µονιµότητας του προσωπικού, το οποίο έχει αποκτήσει και τη
σχετική εµπειρία. Γι’ αυτό είχα βάλει και τη σχετική µοριοδότηση
ως προσόν, το οποίο το κατήργησε ο κ. Ραγκούσης.

Μπορεί να µου πει κανείς τι γίνεται αυτός ο πολύτιµος θεσµός;
Στον αέρα είναι, στην κυριολεξία. Και αν θέλετε να πάει στους
δήµους αυτή την ώρα αυτός ο θεσµός, δείτε ότι δεν έχουν ούτε
καν τους πόρους οι δήµοι. Αλλά δεν τους έχει ούτε και η πολιτεία
για να το συνεχίσει αυτό το πρόγραµµα. ∆εν είναι κρίµα, µετά
από τόσα χρόνια προσπάθειας και οι άνθρωποι και ιδίως οι υπη-
ρεσίες που προσφέρουν, να είναι στον αέρα, σε µία εποχή που
θα ήταν χρήσιµος ο θεσµός; Γιατί βρισκόµαστε σε µία εποχή
φτώχειας που θα συνεχιστεί, σε µία εποχή η οποία είναι εξαιρε-
τικά δύσκολη, όπου το «Βοήθεια στο Σπίτι», όπως κι άλλα, θα
έπρεπε στην κυριολεξία να στηθούν από την αρχή και να γίνουν,
όπως πρέπει να γίνουν, για να βοηθήσουν τους ανθρώπους. Καµ-
µία πρόνοια γι’ αυτό. Τίποτα. Έτσι στον αέρα πεταµένα όλα,
«χύµα στο κύµα», χωρίς κανείς να σκέφτεται πώς η πολιτεία θα
αντιµετωπίσει όλα αυτά τα θέµατα, απλώς οι δήµοι να έχουν συσ-
σίτια από εδώ και από εκεί, για να µπορέσουν να θρέψουν τους
πεινασµένους.

Έχω την εντύπωση ότι είναι κρίµα και για τους εργαζόµενους,
κρίµα όµως και για την πολιτεία ως προς το έργο που επιτελεί
το «Βοήθεια στο Σπίτι», αυτό το πράγµα το οποίο γίνεται. Και υπ’
αυτές τις συνθήκες, εάν η Κυβέρνηση βεβαίως δεν πάει σε εκλο-
γές –που θα πάει σε εκλογές- ας το δει. Αλλά επειδή θα πάει σε
εκλογές, θυµηθείτε ότι η σηµερινή συνεδρίαση έχει και αυτού
του είδους την ιδιοµορφία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Παυ-

λόπουλο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
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Επιτρέψτε, εκτός σειράς και µε την ανοχή του συναδέλφου του
κ. Κουτρουµάνη που εισάγει το νοµοσχέδιο εκ µέρους της
Κυβέρνησης, να κάνω µια δίλεπτη παρέµβαση για το µέρος της
τροπολογίας του Υπουργείου Οικονοµικών, που αφορά και το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, αν και κυρίως αυτήν τη στιγµή
εκφράζοµαι και εκ µέρους του συναδέλφου µου του Υπουργού
Οικονοµικών, τον οποίο και υποστηρίζω στη διαχείριση του
θέµατος των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά, κατά το µέρος που
αφορά και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

Στη σύµβαση που κυρώθηκε µε τον πρόσφατο ν. 3885/2010
και στη συνέχεια υπεγράφη από τον Υπουργό Οικονοµικών και
εµένα σε εκτέλεση του νόµου αυτού, ρυθµίζονται κυρίως και
κατά βάση τα θέµατα των συµβάσεων των υποβρυχίων µε
αντισυµβαλλόµενο κύριο κατασκευαστή τα «Ελληνικά Ναυπηγεία
Α.Ε.» και συµβαλλόµενο κύριο υποκατασκευαστή την γερµανική
εταιρεία «HDW», που ανήκει στον όµιλο «THYSSEN KRUPP MA-
RINE SYSTEMS AG» και η οποία ήταν, εκτός από υποκατασκευά-
στρια -και παραµένει υποκατασκευάστρια- και αποκλειστικός
µέτοχος των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά έως τώρα.

Το δευτερεύον και παρεµπίπτον ζήτηµα που ρυθµίζεται στη
σύµβαση αυτή είναι η µετοχική σύνθεση των ναυπηγείων. Αυτό,
δε, οφείλεται στο γεγονός ότι για ιστορικούς λόγους, λόγω της
ιδιωτικοποίησης του 2002, το ελληνικό δηµόσιο είχε διατηρήσει
ένα δικαίωµα επίβλεψης των µελλοντικών µεταβιβάσεων, λόγω
της ιδιαίτερης στρατηγικής σηµασίας του ναυπηγείου. Το
δικαίωµα αυτό, µάλιστα, έληγε το Φεβρουάριο του 2011. Αυτό
το δικαίωµα µε την ευκαιρία της οριστικής συµβιβαστικής
επίλυσης των διαφορών, το διατηρούµε διαρκώς και το ασκούµε
και για τις περαιτέρω µεταβιβάσεις. Τώρα, πλέον, η µεταβίβαση
αφορά την «THYSSEN KRUPP» ως µεταβιβάζουσα και την «ABU
DHABI MAR» ως νέα µέτοχο κατά 75,1% του Ναυπηγείου
Σκαραµαγκά.

Στην αρχική σύµβαση πλαίσιο, στο framework agreement, του
Μαρτίου του 2010 που είχε τεθεί αµέσως υπ’ όψιν της Βουλής
και σε εκτέλεση του οποίου συνήφθη οριστική συµφωνία, που
έχει κυρωθεί µε το ν. 3885, προβλεπόταν εξ αρχής ότι η «ABU
DHABI MAR» θα κάνει χρήση η ίδια του δικαιώµατός της ή µέσω
συνδεδεµένης εταιρείας. Θα µπορούσε, δηλαδή, να αποκτήσει
τις µετοχές και να τις αναµεταβιβάσει σε συνδεδεµένη µε αυτήν
εταιρεία.

Κατά τη διαπραγµάτευση της κύριας σύµβασης, ζητήθηκε από
την «ABU DHABI MAR», αφού µπορεί να τις αποκτήσει τις
µετοχές και να τις αναµεταβιβάσει, να υποδείξει ευθύς εξαρχής
τη συνδεδεµένη εταιρεία που επιλέγει. Αυτήν την εταιρεία µας
την υπέδειξε στις 21 Οκτωβρίου. Πρόκειται για την εταιρεία «PRI-
VINVEST SHIPBUILDING SARL», η οποία και απέκτησε, όπως µας
ενηµέρωσαν την ίδια στιγµή, ήδη το 75,1% του µετοχικού
κεφαλαίου των ναυπηγείων.

Εµείς θεωρούµε, λοιπόν, αναγκαίο θεσµικά να ενηµερώσουµε
τη Βουλή για το ποιος είναι ακριβώς αυτήν τη στιγµή ο βασικός
µέτοχος των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά. Είχαµε, µάλιστα, έναν
προβληµατισµό, γιατί θέλαµε η εταιρεία αυτή να είναι συνδε-
δεµένη κατά τις προδιαγραφές του ελληνικού δικαίου, επειδή το
ελληνικό δίκαιο διέπει τη σύµβαση. Βεβαίως, είναι άλλο το δίκαιο
που διέπει τη σύµβαση και άλλο το δίκαιο που διέπει τις εταιρείες
που είναι αντισυµβαλλόµενες. Γιατί οι γερµανικές εταιρείες
διέπονται από το γερµανικό δίκαιο και οι εµιρατινές από το
εµιρατινό δίκαιο κ.ο.κ..

Εµείς, λοιπόν, θέλαµε να τεκµηριωθεί ο χαρακτήρας της
συνδεδεµένης εταιρείας, σύµφωνα µε όλες τις εµπλεκόµενες
έννοµες τάξεις, την έννοµη τάξη των Ηνωµένων Αραβικών
Εµιράτων, του Λιβάνου, απ’ όπου προέρχεται η µία µητρική
εταιρεία της «ABU DHABI MAR» και κατά την ελληνική και
ευρωπαϊκή έννοµη τάξη.

Τα έγγραφα τεκµηρίωσης που υπεβλήθησαν τα θέσαµε υπ’
όψιν δύο ειδικών καθηγητών, του οµοτίµου καθηγητή κ. Λάµπρου
Κοτσίρη αντεπιστέλλοντος µέλους της Ακαδηµίας Αθηνών και
του καθηγητή του Εµπορικού ∆ικαίου του Πανεπιστηµίου
Θεσσαλονίκης κ. Τέλλη, οι οποίοι πράγµατι ήλεγξαν τα δεδοµένα
και απεφάνθησαν και οι δύο ότι πρόκειται πράγµατι για
συνδεδεµένη εταιρεία, σύµφωνα και µε το ελληνικό δίκαιο και µε

τα αλλοδαπά δίκαια που εµπλέκονται.
Θυµίζω εδώ ότι συνδεδεµένη εταιρεία είναι η εταιρεία που έχει

στην πραγµατικότητα κοινά λογιστικά σχέδια και ενοποιηµένους
λογαριασµούς. Η ελέγκτρια εταιρεία του Οµίλου «ABU DHABI
MAR» που είναι η «PriceWatersHouse Coopers», βεβαιώνει η ίδια
ότι ενοποιεί τους λογαριασµούς των εταιρειών αυτών. Αυτό είναι
και το βασικό κριτήριο κατά το ελληνικό δίκαιο.

Άλλωστε, οι εταιρείες έχουν κοινή διοίκηση: και την ««ABU
DHABI MAR»» και την «PRIVINVEST» τη διοικεί ο κ. Ισκαντάρ
Σάφα, έχουν κοινά συµφέροντα, αναδέχονται κοινούς κινδύνους
και αντισυµβαλλόµενη του ελληνικού δηµοσίου είναι πάντα η
«ABU DHABI MAR». Η «ABU DHABI MAR» έχει συµβατική ευθύνη
απέναντί µας και αυτή µας ενηµερώνει ότι µετέχει στο µετοχικό
κεφάλαιο δια συνδεδεµένης επιχείρησης. Αυτό είναι το πρώτο
θέµα που ρυθµίζεται. Καταθέτω δε και τα σχετικά έγγραφα για
ενηµέρωση του Σώµατος.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ευάγγελος
Βενιζέλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το δεύτερο ζήτηµα ήταν οι φορολογικοί έλεγχοι. Προέβλεπε η
σύµβαση, που έχει κυρωθεί µε το ν. 3885, ότι έπρεπε να ολο-
κληρωθούν οι έλεγχοι µέχρι το closing. Οι έλεγχοι αυτοί ολο-
κληρώθηκαν στις 22 Οκτωβρίου.

Υπάρχει, όµως, ένα θέµα. Εκτός από τους ελέγχους αυτούς,
υπάρχει η προανακριτική δραστηριότητα του Σ∆ΟΕ κατ’ εντολήν
του εισαγγελέα για διάφορες υποθέσεις του παρελθόντος. Το
Σ∆ΟΕ, όπως ξέρετε, έχει διπλή ιδιότητα. Λειτουργεί αφ’ ενός µεν,
ως διοικητικό όργανο αφ’ ετέρου δε, ως προανακριτικός υπάλ-
ληλος κατ’ εντολήν του εισαγγελέα.

∆ιευκρινίζουµε, λοιπόν, ότι η δραστηριότητα του Σ∆ΟΕ µε
αυτή τη δεύτερη ιδιότητα κατ’ εντολήν του εισαγγελέα στο πλαί-
σιο της λειτουργίας της ανεξάρτητης δικαιοσύνης δεν µπορεί να
θιγεί και δεν θίγεται από τη σύµβαση, γιατί εκεί αναζητούνται πι-
θανές ποινικές ευθύνες φυσικών προσώπων, καθώς δεν νοείται
ποινική ευθύνη του νοµικού προσώπου της ΕΝΑΕ, που είναι
πάντα ένα νοµικό πρόσωπο µε το οποίο συµβάλλεται το ελληνικό
δηµόσιο, διότι είναι ο κύριος κατασκευαστής των υποβρυχίων
και άλλων σηµαντικών στοιχείων του Ελληνικού Πολεµικού Ναυ-
τικού.

Νοµίζω ότι κι αυτό είναι µία σωστή ρύθµιση, για λόγους δια-
φάνειας, για να µπορέσουµε να εκκαθαρίσουµε και το παρελθόν,
από την άποψη αυτή.

Άρα έχετε όλα τα στοιχεία υπ’ όψιν σας, αθροίζοντας αυτά που
είπαµε κατά τη συζήτηση του ν. 3885. Θα ήθελα πραγµατικά η
Βουλή να συνεχίσει διά της αρµόδιας επιτροπής που έχει συ-
σταθεί από τον Κανονισµό της Βουλής, να ελέγχει πλήρως την
πορεία των συµβάσεων αυτών, γιατί η επιτροπή αυτή µας έχει
βοηθήσει πάρα πολύ στο έργο µας. Μας έχει βοηθήσει να εκκα-
θαρίσουµε εκκρεµότητες της τελευταίας δεκαπενταετίας και µε
το ρυθµό αυτό θα συνεχίσουµε και τους επόµενους µήνες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Ευάγγελο Βενιζέλο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργού Επι-
κρατείας: «Επιτάχυνση και διαφάνεια υλοποίησης Στρατηγικών
Επενδύσεων».

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκατρείς µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Χαλκηδόνας
Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει τώρα ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Κιλτίδης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µία ερώτηση.

Ποια είναι η διαδικασία τώρα; Θα µιλήσουν οι Υπουργοί;
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Είναι ο τελευταίος οµιλη-
τής ο κ. Κιλτίδης. Θα µιλήσουν οι Υπουργοί και µετά οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Παρακαλώ, κύριε Κιλτίδη, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχουµε πάλι µπροστά µας ένα νοµοσχέδιο,

µικρό και κατά το θέµα και κατά την ουσία και βεβαίως τις προ-
σθήκες, για τις οποίες ακούστηκαν σχόλια και οι οποίες έρχονται
και δεν τιµούν, πιστεύω, τη νοµοθετική πρωτοβουλία. Είµαι
έντεκα χρόνια σε αυτή την Αίθουσα και δυστυχώς ακούω επι-
κλήσεις και συνεχώς επιθυµίες να εκφράζονται. Εύχοµαι κάποτε
να διορθωθούν τα πράγµατα στο νοµοθετικό έργο.

Το χειρότερο από όλα, όµως, το οποίο και θέλω να επισηµάνω
είναι ότι φέρνουµε νόµους -και ο καθένας έχει εδώ και µια προ-
σωπική ευθύνη εάν προπάντων κλήθηκε κάποτε να ασκήσει κα-
θήκοντα εκτελεστικής εξουσίας- χωρίς να υλοποιούµε την ήδη
υπάρχουσα νοµοθεσία. Έτσι λοιπόν, αντί να γίνει ένας αγώνας
στην τραγικότητα των ηµερών εκ του συστάδην µέσα σε συνθή-
κες εκτάκτων αναγκών, φέρνουµε κατά τη νεωτερίστικη αντίληψη
-και το τονίζω ότι µακράν εµού οι λαϊκισµοί- και όχι κατά τη δια-
δικασία της προόδου των πραγµάτων της πατρίδος µας περί ηλε-
κτρονικής συνταγογράφησης. Και η δική µου η Κυβέρνηση, στην
οποία συµµετείχα, προσπάθησε και αυτή, αλλά ξέρετε γιατί ακυ-
ρώθηκε; Ακυρώθηκε γιατί δεν ήταν του παρόντος, ούτε και µπο-
ρούσε να υλοποιηθεί, όπως νοµίζουµε, για πλείστους λόγους.
Εύχοµαι να µην τους βρείτε µπροστά σας κι εσείς.

Και µε αφορµή αυτή τη σκέψη, την οποία κατέθεσα περί του αν
έχουµε ανάγκη νόµων και ποιους νόµους θα υπηρετούµε και ποι-
ους θα υλοποιούµε, εγώ θα σχολιάσω το θέµα που είναι και στην
επικαιρότητα για τα δύο προγράµµατα «Βοήθεια στο Σπίτι» και
«Κοινωνική Μέριµνα». Και ειλικρινά δεν το πράττω συρόµενος
από αγώνες πολιτών. Είχα την τύχη και την ευτυχία πολλές
φορές να συγκρουστώ µε οµάδες, γιατί αυτό είναι ξέρετε και το
πρότυπο του λαϊκισµού. Η µίµηση των λαϊκών απαιτήσεων.

Εδώ όµως, µιλάµε για δύο θεσµούς, οι οποίοι βήµα-βήµα κα-
ταξιώθηκαν και προφανώς ήρθαν από Κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ
µε προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προσπάθησε η Κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας να δώσει διέξοδο. Και επειδή,
κύριε Υπουργέ, είστε ειδήµων, όχι απλώς γνώστης, επί των δρά-
σεων εκείνων που η αναγκαιότητα της εποχής θέλει για να υπη-
ρετήσουν κοινωνικές πολιτικές, θέλω να σας θυµίσω ότι δεν
υπάρχει πιο απόλυτη έκφραση στοχευµένης κοινωνικής δράσεως
από αυτά τα δύο προγράµµατα. Και γι’ αυτό τα υποστηρίζω µε
όποια δύναµη και γνώση µου έδωσε ο θεός. Και πρέπει επιτέ-
λους ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση να το αντιληφθεί.

∆εν µπορούµε όλοι να οµιλούµε για στοχευµένες κοινωνικές
παρεµβάσεις, να έχουµε δύο προγράµµατα που υπηρετούν αυτή
τη στιγµή περί τις εκατόν είκοσι χιλιάδες ανήµπορων πολιτών,
ό,τι πιο στοχευµένο υπάρχει και να ενεργούµε έτσι. Κάναµε προ-
σπάθεια όλοι να τους δώσουµε και οχήµατα, να βρίσκονται στις
οµάδες- στόχο. ∆εν υπάρχει ξέρετε, άλλο πρόγραµµα στην πα-
τρίδα µας και δεν θέλω να αναφερθώ σε άλλα, για τα οποία αν
εκστοµίσω κάτι από το έρκος των οδόντων µου κάποιοι θα λαϊκί-
σουν πάλι ότι πιθανόν δεν θέλουµε άλλες δοµές. Θα έχουµε την
ευκαιρία ίσως στο µέλλον να τα συζητήσουµε.

Αυτές οι δύο δοµές όµως, το πρόγραµµα της «Κοινωνικής Μέ-
ριµνας» και το «Βοήθεια στο Σπίτι» είναι ό,τι πιο στοχευµένο έχει
ανάγκη η ελληνική κοινωνία µετά την όποια εξέλιξη και τη συ-
γκρότησή της. Έλεος! Είναι αδιανόητο τέσσερις χιλιάδες άν-
θρωποι περίπου που υπηρέτησαν αυτό το πρόγραµµα, υπηρε-
τούντες εκατόν είκοσι χιλιάδες συνανθρώπους µας, όχι απλώς
να βρεθούν στο δρόµο, αλλά να ακυρώσουν ό,τι σύγχρονο µπο-
ρεί να επιδείξει στην κοινωνική µέριµνα και φροντίδα η ελληνική
πολιτεία.

Για τη συνταγογράφηση, κύριε Υπουργέ, βαρέθηκα να το το-
νίζω. Είµαι υγειονοµικός γιατρός και κατά την επιστήµη και το
επάγγελµα. Ευτύχισα να διοικήσω και υγειονοµικές υπηρεσίες.
Απλά πράγµατα χρειάζονται. Από την αρχή που εµφανίστηκε το
πρόβληµα τουλάχιστον από την Κυβέρνηση τη δική σας, θέλο-
ντας να συµβάλω θετικά σας είπα: Ένα κάντε, ένα. Και αν θέλετε
νοµοθετική εξουσιοδότηση να σας τη δώσουµε. ∆ειγµατικό

έλεγχο. ∆ιότι πάντοτε το πρόβληµα στην ελληνική ∆ηµόσια ∆ιοί-
κηση από τότε που αποσαρθρώθηκε, στην κυριολεξία διαλύθηκε
εδώ και ένα τέταρτο αιώνος, εδώ και εικοσιπέντε χρόνια ήταν
αυτό. ∆ηλαδή ότι δεν έχουµε υπαλλήλους, δεν έχουµε ελεγκτι-
κούς µηχανισµούς, που υπάρχουν βεβαίως, αλλά δεν µπορούν
να υπηρετήσουν την αναγκαιότητα και να φέρουν το ποθητό απο-
τέλεσµα.

Συνεχώς αυτό ακούγεται και ποτέ στην πατρίδα µας δεν εφαρ-
µόστηκε ο δειγµατοληπτικός έλεγχος, ο οποίος και θα είναι αµε-
τάκλητος κατά τη δικαιοπραξία και το αποτέλεσµα που θα φέρει
την ποινή που θα φέρει, να µην υπάρχει περίπτωση να επανέλθει
προς τα πίσω. Στείλτε ανθρώπους να ελέγξουν το 10% των συ-
νταγών. ∆εν υπάρχει περίπτωση. Το 10% ξέρετε είναι δείγµα
ικανό και για το αποτέλεσµα των εκλογών, πόσω µάλλον για κάτι
το οποίο είναι τεχνοκρατικώς ελέγξιµο. Και κατόπιν να επιβάλ-
λετε τις ποινές.

∆εν είµαι από αυτούς που δεν αντιστάθηκαν και όταν κυβερ-
νούσε το κόµµα µου σε πράγµατα τα οποία διακηρύχτηκαν τότε,
κύριε Υπουργέ, περί προµηθειών και όλων αυτών των συναφών,
αυτά που ακούστηκαν ότι θα φέρουν πεντακόσια εκατοµµύρια
δήθεν οφέλη ή τώρα ακούω πάλι κάτι παρόµοια και δεν γίνονται
τα στοιχειώδη. ∆εν διοικείται η χώρα εκ του συστάδην. Οι Υπουρ-
γοί διοικούν από τα γραφεία.

Στο Υπουργείο Υγείας, όπως το γνώρισα εγώ, δεν είναι δυνα-
τόν να µιλάµε γι’ αυτήν την κατάντια που έχουν σήµερα τα ελλη-
νικά νοσοκοµεία και κάθε υγειονοµική υπηρεσία και να µην
παρεµβαίνει διά ζώσης ο Υπουργός ή ο Υφυπουργός, να ελέγξει
κι εκεί δειγµατοληπτικά. Για να γίνουν έλεγχοι τέτοιοι, όπως υπο-
νοώ εγώ, µε την παρουσία του εκάστοτε Υπουργού µία ηµέρα
κάθε φορά το µήνα! ∆ώδεκα νοσοκοµεία σάς λέω να ελεγχτούν,
να κατεβάσουν τα µολύβια και να έρθουν εκεί να απολογηθούν.
Θα δείτε ότι πληρώνονται τιµολόγια, που έχουν µπει την προη-
γούµενη µέρα και δεν πληρώνονται τιµολόγια, που έχουν µπει
πριν δύο χρόνια. Και ψάχνουµε να βρούµε τάχα γιατί υπάρχει
αυτή η κακοδαιµονία.

Εποµένως, ειλικρινά µεταφέρετε -γιατί σας είπα δεν είστε
απλώς γνώστης, είστε ειδήµων- την αναγκαιότητα και των προ-
γραµµάτων κοινωνικής µέριµνας και φροντίδας στο σπίτι, αλλά
και για τη συνταγογράφηση απλών διαδικασιών. Και αν ευτυχί-
σετε σε αυτήν την πατρίδα και αυτήν την ηλεκτρονική διάταξη
µπορέσετε, αφού τη βάλετε να δουλέψει, κατόπιν να την ελέγ-
ξετε, ειλικρινά θα σας είναι ευγνώµων η πατρίς.

Έτσι νοµίζω ότι γίνεται µια προσπάθεια, γιατί βαρέθηκα, κύριε
Υπουργέ, να ακούω αυτήν τη φράση ή να τη λέω κι εγώ καµµιά
φορά, «προς τη θετική κατεύθυνση». Τι να την κάνω τη θετική κα-
τεύθυνση, όταν λέει ο λαός µας και το λέει και για την Κυβέρ-
νηση την οποία υπηρέτησα, «εµείς δεν βλέπαµε, το ντορό για να
φτάσουµε κατά τους κυνηγούς εκεί που πρέπει»; Εσείς εδώ εί-
χατε το λαγό, είχατε το πρόβληµα, είχατε τη φωτιά και δεν τη
βλέπετε για να δείτε πώς θα τη σβήσετε. Η πρόκληση βρίσκεται
εκεί. ∆ιοικήστε µε τις δοµές που υπάρχουν και φέρτε το ποθητό
αποτέλεσµα. Όλα τα άλλα έπονται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κιλ-

τίδη.
Καλείται να λάβει το λόγο ο Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-

σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κουτρουµάνης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ερ-

γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε.

Θέλω να ξεκινήσω την παρέµβασή µου µε µια αναφορά για το
Πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι». Αναφέρθηκαν πολλοί συνά-
δελφοι. Θα πω, λοιπόν, ότι πράγµατι συµφωνώ και µε τον κ. Κιλ-
τίδη και µε όσους είπαν ότι πρόκειται για ένα θεσµό καταξιωµένο
που βεβαίως προσφέρει σηµαντικές υπηρεσίες, σηµαντικό κοι-
νωνικό έργο σε ηλικιωµένους και ανήµπορους. Η θέση µας είναι
σαφής. Εκφράστηκε και πριν από δέκα µέρες, όταν υπήρξε απά-
ντηση του αρµόδιου Υπουργείου διά του Υφυπουργού κ. Ντό-
λιου σε ερώτηση που έγινε, ότι θα συνεχιστούν αυτά τα
προγράµµατα και µάλιστα έχουµε αναλάβει πρωτοβουλία και ως
Υπουργείο, και η κ. Κατσέλη κι εγώ, έτσι ώστε αυτά τα προ-
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γράµµατα να χρηµατοδοτηθούν από το ΕΣΠΑ, να χρηµατοδοτη-
θούν από κοινοτικούς πόρους.

Σε κάθε περίπτωση, ακόµα και αν δεν γίνει αυτό θα συνεχι-
στούν µε τους εθνικούς πόρους, γιατί, όπως είπα, είναι αναγκαίο
τέτοιους θεσµούς να τους στηρίξουµε. Κάτω από άλλες συνθή-
κες θα µπορούσαµε να αναπτύξουµε περισσότερες δοµές που
είναι πολύ χρήσιµες και προσφέρουν σηµαντικό κοινωνικό έργο
και βελτιώνουν σηµαντικά το βιοτικό επίπεδο. Θα στηρίξουµε και
άλλες δοµές που την προηγούµενη περίοδο αφέθηκαν ουσια-
στικά να καταρρεύσουν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Για τους εργαζόµενους δεν
µας είπατε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Όταν λέµε ότι τις δοµές τις
στηρίζουµε και ότι το πρόγραµµα θα συνεχιστεί, εξυπακούεται
ότι θα συνεχιστεί µε τους εργαζόµενους. Νοµίζω ότι είναι σαφής
η απάντηση.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα που συζητάµε, στο νοµοσχέδιο για
την ηλεκτρονική συνταγογράφηση. Να πω εισαγωγικά ότι πριν
από ένα χρόνο αναλάβαµε σε αυτό το Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης ένα µεγάλο µέρος της προσπάθειας που
έπρεπε να γίνει για να ανταποκριθούµε στο πρόγραµµα σταθε-
ρότητας και ανάπτυξης, στις δεσµεύσεις µας, για να µειώσουµε
το έλλειµµα στα ταµεία που εποπτεύει το Υπουργείο Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης κατά 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Φαι-
νόταν ένας στόχος ιδιαίτερα φιλόδοξος. Πολλοί έλεγαν ότι είναι
ιδιαίτερα δύσκολο να τα καταφέρουµε. Πρέπει να πω ότι σήµερα
βρισκόµαστε κοντά στην επίτευξη αυτού του στόχου. Είναι πάνω
από 3,2 δισεκατοµµύρια η µείωση του ελλείµµατος και µέχρι το
τέλος του χρόνου φιλοδοξούµε να καλύψουµε αυτό το έλλειµµα.
Ένα µέρος από αυτό το έλλειµµα καλύπτεται από τη µείωση της
φαρµακευτικής δαπάνης αλλά και τις δαπάνες για άλλες παρο-
χές υγείας. Περίπου 750 εκατοµµύρια ευρώ θα είναι το όφελος
των ταµείων από τη µείωση αυτών των δαπανών, από τα οποία
500 µε 550 αφορούν το φάρµακο. Να αναφέρω άλλο ένα µεγάλο
ποσό που είναι η είσπραξη οφειλών παρελθόντων ετών. Είναι το
καθυστέρηµα το µεγάλο που βρήκαµε στα ασφαλιστικά ταµεία
και εκεί φαίνεται ότι εισπράττουµε ένα ποσό της τάξης των 950
εκατοµµυρίων ευρώ για να καλύψουµε ένα µεγάλο µέρος του
στόχου, δηλαδή της µείωσης του ελλείµµατος.

Αν αυτή την προσπάθεια δεν τη συνεχίσουµε µε νέα εργαλεία,
όπως είναι η ηλεκτρονική συνταγογράφηση, πιστεύουµε ότι δεν
θα καταφέρουµε τον επόµενο χρόνο να διατηρήσουµε σ’ αυτό
το επίπεδο του 25% µε 27% τη µείωση της φαρµακευτικής δα-
πάνης, γιατί γνωρίζουµε πολύ καλά ότι η αγορά σ’ αυτό τον
τοµέα αντιδρά µε τους δικούς της µηχανισµούς και εποµένως
εµείς πρέπει να είµαστε έτοιµοι. Και θα είµαστε έτοιµοι από τη
στιγµή που η ηλεκτρονική συνταγογράφηση έχει ήδη αρχίσει να
εφαρµόζεται δοκιµαστικά πριν καν ολοκληρωθεί η ψήφιση του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.

Όπως έλεγα και χθες κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου επί
της αρχής, στον ΟΑΕΕ, όπου εφαρµόζουµε από τις 18 του µήνα
το πρόγραµµα αυτό, έχουν ενταχθεί ήδη το 91% των γιατρών –
δηλαδή τρεις χιλιάδες οκτακόσιοι πενήντα γιατροί από τους τέσ-
σερις χιλιάδες διακόσιους που είναι οι συµβεβληµένοι γιατροί µε
τον ΟΑΕΕ και είναι αυτοί που µπορούν να συνταγογραφούν-
έχουν ταυτοποιηθεί στο σύστηµα και το 77% των φαρµακείων,
δηλαδή πάνω από οκτώ χιλιάδες πεντακόσια φαρµακεία από τα
έντεκα χιλιάδες φαρµακεία που υπάρχουν συνολικά στη χώρα
µας.

Με ρωτούσε προηγουµένως ο κ. Σαλµάς αν έχω στοιχεία για
τη µείωση του όγκου των συνταγών. Το είπα και στην επιτροπή.
Απάντησα και στην επίκαιρη επερώτηση που έκανε η Νέα ∆ηµο-
κρατία πριν από λίγες µέρες. Υπάρχει µείωση και του όγκου των
συνταγών. Τα στοιχεία δείχνουν στο ΙΚΑ ότι έχουµε 12% µε 13%
µείωση του αριθµού των συνταγών τους µήνες Ιούνιο, Ιούλιο, Αύ-
γουστο σε σύγκριση µε τους αντίστοιχους µήνες του 2009.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Γιατί το συνδέετε µε το νοµο-
σχέδιο αυτό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Γιατί ρωτήθηκα αν υπάρχει

µείωση. Το συνδέω γιατί τα πρώτα στοιχεία που έχουµε από την
ηλεκτρονική συνταγογράφηση δείχνουν ότι µειώθηκε ο αριθµός
των συνταγών κατά 50%. ∆ηλαδή έχουµε µέχρι αυτή τη στιγµή
ενενήντα µία χιλιάδες συνταγές, ενώ για αντίστοιχο διάστηµα εί-
χαµε το διπλάσιο αριθµό, περίπου εκατόν εβδοµήντα πέντε χι-
λιάδες. Και αν θέλετε και σε δαπάνη, έχει µειωθεί κατά 47% η
δαπάνη συγκρίνοντας τις ίδιες µέρες του προηγούµενου µήνα.
Είναι εντυπωσιακό το αποτέλεσµα που έχουµε. Βεβαίως αυτό το
αποτέλεσµα είναι ένα αποτέλεσµα σε µία δοκιµαστική περίοδο.
Το παρακολουθούµε στενά για να δούµε τις επόµενες µέρες ποια
θα είναι τα αποτελέσµατα και θα επανέλθουµε να σας ενηµερώ-
σουµε. Όµως, κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι µε την ηλε-
κτρονική συνταγογράφηση παρέχεται η δυνατότητα για έναν
πλήρη έλεγχο, για απόλυτη διαφάνεια στο σύστηµα διακίνησης
του φαρµάκου.

Έγινε αναφορά από πολλούς συναδέλφους σε θέµατα που
αφορούν όχι µόνο το φάρµακο αλλά και άλλα ζητήµατα για τον
τοµέα της υγείας, αλλά και για την πολιτική στο φάρµακο που
αφορά άλλους τοµείς. Παράδειγµα, η λίστα φαρµάκου είναι ένα
πολύ σηµαντικό ζήτηµα. Η τιµολόγηση των φαρµάκων επίσης ση-
µαντικό ζήτηµα. Τα υλικά που αναφέρθηκαν επίσης. Η εκπαί-
δευση των γιατρών σηµαντικό ζήτηµα. Όµως, εδώ δεν ήρθαµε
µε το σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης να καλύψουµε
όλο το φάσµα της πολιτικής για το φάρµακο ή τις δαπάνες
υγείας. Εδώ ήρθαµε να δηµιουργήσουµε ένα σύγχρονο εργαλείο
για να µπορούµε να ελέγξουµε αυτές τις δαπάνες.

∆ιατυπώθηκαν επιφυλάξεις για τα θέµατα ασφάλειας των προ-
σωπικών δεδοµένων. Εδώ πρέπει να πω ότι όσα είπε ο κ. Σαλµάς
προηγουµένως έχουν όλα ενταχθεί στο συγκεκριµένο πρό-
γραµµα. Οι σύµβουλοί του µάλλον έχουν χάσει επεισόδια, δεν το
έχουν παρακολουθήσει µέχρι το τέλος. Έχουν γίνει όλα αυτά που
έπρεπε να γίνουν και εφαρµόζονται οι πιο σύγχρονοι κανόνες
ασφάλειας για το συγκεκριµένο πρόγραµµα. Θα καλέσουµε µετά
τις εκλογές τους συναδέλφους από όλα τα κόµµατα να έλθουν
στην Η∆ΙΚΑ να παρακολουθήσουν πώς ακριβώς λειτουργεί το
πρόγραµµα για να µην υπάρχει οποιαδήποτε επιφύλαξη σε
σχέση µε το θέµα της προστασίας των προσωπικών δεδοµένων.

Εκφράστηκαν φόβοι για το ενδεχόµενο αδυναµίας να εξυπη-
ρετηθούν οι πολίτες σε κάποιες περιπτώσεις που δεν υπάρχει
σύνδεση µε το διαδίκτυο, που δεν υπάρχει ρεύµα, που είναι αργά
το βράδυ και βρίσκεται κάποιος σε µια κατάσταση έκτακτη. Όλα
αυτά έχουν προβλεφθεί, όλα αυτά αντιµετωπίζονται µε τις χει-
ρόγραφες συνταγές οι οποίες και αυτές στη συνέχεια ελέγχο-
νται για να µην υπάρξει οποιαδήποτε κατάχρηση σ’ αυτό το
µέτρο.

Έγινε ένα ερώτηµα επίσης αν θα έχει πρόσβαση ο ασθενής, ο
γιατρός στο σύστηµα. Ναι, ο ασθενής µε τον κωδικό του θα έχει
πρόσβαση. Όπως σήµερα ξεφυλλίζει ο γιατρός το βιβλιάριο για
να δει ποια ήταν η συνταγογράφηση για το προηγούµενο διά-
στηµα, τώρα ο γιατρός µε την άδεια του ασθενούς, του πολίτη,
θα έχει τη δυνατότητα πρόσβασης για να βλέπει το ιστορικό.

Και κλείνω πολύ γρήγορα. Το χρονοδιάγραµµα είναι πολύ συ-
γκεκριµένο. Ξεκινήσαµε, όπως είπα, πριν ολοκληρωθεί η ψήφιση
του νοµοσχεδίου στις 18 του µήνα, επεκτείνεται τις επόµενες
µέρες η ηλεκτρονική συνταγογράφηση και στις ιατρικές εξετά-
σεις, στα παραπεµπτικά για τον ΟΑΕΕ, τον ∆εκέµβρη επεκτείνε-
ται – στο ΙΚΑ ήδη υπάρχει η ανακοίνωση του ΙΚΑ ότι ξεκινάει από
1η ∆εκεµβρίου, µπορεί να χρειαστεί να εφαρµοστεί πιλοτικά σε
κάποιους νοµούς και να ολοκληρωθεί στη συνέχεια, πάντως ξε-
κινάει το ∆εκέµβρη- και στις αρχές του νέου έτους, το πρώτο τρί-
µηνο του νέου έτους, πιστεύουµε ότι όλα τα ταµεία θα έχουν
ενταχθεί στο σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, δηλαδή
το χρονοδιάγραµµα είναι πολύ συγκεκριµένο και θα ολοκληρω-
θεί πολύ σύντοµα η ηλεκτρονική συνταγογράφηση.

∆εν µπορούν τα ασφαλιστικά ταµεία να αντιµετωπίσουν το
πρόβληµα του πληθωρισµού στο επάγγελµα των γιατρών ή των
φαρµακοποιών, είναι βέβαιο ότι οι εξήντα πέντε χιλιάδες γιατροί
δεν µπορούν να ζουν από τα ταµεία. Στα ταµεία οι γιατροί προ-
σφέρουν πολύτιµες υπηρεσίες, από εκεί και µετά βεβαίως δεν
είναι δυνατόν να φορτώνουµε, όπως έγινε στο παρελθόν, το πρό-
βληµα αυτό στα ταµεία. Τα ταµεία πρέπει να λειτουργήσουν µε
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όρους εξυπηρέτησης των πολιτών για να έχουν καλύτερες πα-
ροχές.

Στις πιο οργανωµένες κοινωνίες είπατε, κύριε Παπακωνστα-
ντίνου, παρατηρείται η αύξηση των δαπανών. Τι θέλετε δηλαδή;
Να είµαστε µια ανοργάνωτη κοινωνία µπροστά στο φόβο µπας
και αυξηθούν οι δαπάνες; Και δεν καταλαβαίνω γιατί µπορεί να
διαφωνεί κάποιος µε ένα νοµοσχέδιο που ουσιαστικά τι κάνει;
Καθιερώνει ή προσπαθεί τουλάχιστον να καθιερώσει µία απόλυτη
διαφάνεια σε ένα θέµα που έχει ταλαιπωρήσει τη χώρα, που τα-
λαιπωρεί τους ίδιους τους ασφαλισµένους, που ταλαιπωρεί
όλους τους πολίτες και κοστίζει πάρα πολλά. Ξέρετε πόσα έχουν
πληρώσει οι πολίτες, όχι τα ταµεία µόνο, οι πολίτες, επειδή έχει
αυξηθεί υπέρογκα και έξω από κάθε λογική αυτή η δαπάνη;
Επτακόσια πενήντα εκατοµµύρια το χρόνο πληρώνουν. ∆ηλαδή
αν µειωθεί η δαπάνη και ωφεληθεί και ο κάθε πολίτης που έχει
συµµετοχή ή κάποια στιγµή έχουµε τη δυνατότητα να µειώσουµε
ή να µηδενίσουµε αυτήν τη συµµετοχή, αυτό δεν πρέπει να προ-
έλθει µέσα από τον περιορισµό της σπατάλης που γίνεται σή-
µερα; Τι κάνουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο που στην εφαρµογή του
θα έχει απόλυτη διαφάνεια; Θα µειώσουµε τη σπατάλη, αυτό
προσπαθούµε να κάνουµε. Ή µπορούµε να ανεχόµαστε να
έχουµε εκατό εκατοµµύρια συνταγές, δηλαδή αναλογία δέκα συ-
νταγές ανά άτοµο, όταν σε άλλες χώρες είναι δύο συνταγές; ∆εν
βλέπετε ότι εδώ υπάρχει ένα πάρτι; Και δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί
κάποιοι διαφωνούν ακόµη και µε αυτό.

Κλείνω λέγοντας ότι στόχος µας δεν είναι να περιορίσουµε τις
παροχές. Στόχος µας δεν είναι να στερηθεί ο πολίτης αυτό που
δικαιούται. Αυτό που δικαιούται ο πολίτης όµως δεν θα καθορί-
ζεται από τις εταιρείες, όπως συµβαίνει σε πολλές περιπτώσεις.
Θα καθορίζεται µε κριτήρια επιστηµονικά. Θα καθορίζεται µε
βάση αυτά που η επιστηµονική κοινότητα βάζει ως αναγκαιότητα,
όχι το τι θα ήθελε για το παπούτσι του διαβητικού που αναφερ-
θήκατε η κάθε εταιρεία ή τα γυαλιά, αλλά το τι λέει η επιστηµο-
νική κοινότητα. Με αυτό το κριτήριο δεν θα στερηθεί κανένας
πολίτης τίποτα.

Βέβαια, είναι αλήθεια ότι πολλές φορές η εµπειρία έχει δείξει
σε αυτήν τη χώρα ότι είµαστε πολλές φορές ενθουσιασµένοι µε
κάτι που παρουσιάζουµε σαν ένα καινούργιο µέτρο και όταν έρ-
χεται η ώρα της πράξη απογοητευόµαστε, γιατί είναι συνηθι-
σµένο το φαινόµενο να µην εφαρµόζονται οι νόµοι. Εδώ όµως,
σας είπα και πριν, έχει ξεκινήσει ουσιαστικά η εφαρµογή του
νόµου πριν ακόµα ψηφιστεί. Σε κάθε περίπτωση, θα το παρακο-
λουθήσουµε, θα δούµε τα αποτελέσµατα και αν υπάρχουν ση-
µεία που πρέπει να τα διορθώσουµε, οπωσδήποτε θα το
κάνουµε. ∆εν είµαστε δογµατικοί, επειδή φέραµε αυτήν τη στιγµή
οκτώ άρθρα να τα ψηφίσουµε. Έγιναν αυτές οι παρατηρήσεις
και αν δούµε ότι υπάρχουν ορισµένα προβλήµατα στη λειτουρ-
γία, ευχαρίστως θα κάνουµε τις αναγκαίες διορθώσεις, γιατί στό-
χος µας όπως είπα είναι αυτό το µέτρο πραγµατικά να λειτου-
ργήσει υπέρ των πολιτών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία
ότι το σχέδιο νόµου το οποίο σήµερα κατατίθεται είναι όχι στη
σωστή κατεύθυνση, είναι ένα σωστό σχέδιο νόµου. Περιλαµβά-
νει δηλαδή την ηλεκτρονική διασύνδεση µεταξύ των γιατρών και
των ασφαλιστικών ταµείων και δίνει τη δυνατότητα στην πολιτεία
να ελέγχει, στο βαθµό που µπορεί να ελέγχει, την υπερβολική
συνταγογράφηση και όχι µόνο το κόστος της συνταγογράφησης
και των φαρµάκων, αλλά τολµώ να σας πω και το επίπεδο, αν το
θέλετε, της ιατρικής κάλυψης του πληθυσµού.

Είπατε όµως, κύριε Υπουργέ, ότι ασφαλώς τα κριτήρια θα είναι
επιστηµονικά. Και εσείς έχετε την καλή πρόθεση, δεν είστε όµως
στο Υπουργείο Υγείας και δεν είστε και γιατρός, για να αντιλη-
φθείτε ότι επιστηµονικά κριτήρια, κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχουν
για τον απλούστατο λόγο ότι το ΚΕΣΥ ποτέ δεν έχει πάρει εντολή

για να φτιάξει θεραπευτικά πρωτόκολλα. Το Κεντρικό Συµβούλιο
Υγείας, το οποίο είναι το ανώτερο επιστηµονικό όργανο και ανε-
ξάρτητο, το οποίο κρίνει τα κριτήρια χρήσης φαρµάκων, διαφό-
ρων άλλων υλικών στον τοµέα της υγείας, δεν έχει κάνει το
παραµικρό -το παραµικρό, σας το ξαναλέω- στη δικιά σας Κυ-
βέρνηση για να βοηθήσει στην κατεύθυνση των πρωτοκόλλων.
Σας δίνω ένα παράδειγµα: Ένα από τα µεγαλύτερα έσοδα σε κό-
στος φαρµακευτικό είναι η χρήση των χηµειοθεραπευτικών φαρ-
µάκων, δηλαδή των φαρµάκων για την αντιµετώπιση του
καρκίνου, µαζί µε όλο τον κύκλο των εξετάσεων και των συνο-
δών φαρµάκων που απασχολούν αυτήν τη µεγάλη δυστυχώς
οµάδα της ελληνικής κοινωνίας, κύριε Υπουργέ, και πρωτόκολλα
δεν υπάρχουν. Τα πρωτόκολλα υπάρχουν στο εξωτερικό, κάποια
γίνονται αποδεκτά, κάποιοι επιστήµονες τα ακολουθούν, κάποιοι
άλλοι δεν τα ακολουθούν και δίνουν ό,τι νοµίζουν εκείνοι, στη δο-
σολογία που δίνουν εκείνοι και κανένας δεν τους ελέγχει και ούτε
οι ελεγκτές των ασφαλιστικών ταµείων, διότι δεν είναι ειδικοί, δεν
µπορούν να τους ελέγξουν. Εσείς, λοιπόν, µε την ηλεκτρονική
συνταγογράφηση, που την ψηφίζουµε τη στηρίζουµε, αποδεχό-
µαστε ότι έχετε καλή πρόθεση, πώς θα τους ελέγξετε; Πολύ
απλά δεν µπορείτε. ∆εν µπορείτε δηλαδή αυτό το µικρό σε
αριθµό φαρµάκων, αλλά πολύ µεγάλο σε ποσοστό, δυσανάλογο
προς το µέγεθός του για το κόστος φαρµακευτικής δαπάνης που
είναι τα χηµειοθεραπευτικά, δεν µπορείτε να τα ελέγξετε µε καµ-
µία δύναµη. Άρα η ηλεκτρονική συνταγογράφηση δεν σας βοη-
θάει σε αυτό.

Η ηλεκτρονική συνταγογράφηση, επίσης, δεν σας βοηθάει
διότι δεν υπάρχουν οδηγίες για το χρόνο χορήγησης συγκεκρι-
µένων σκευασµάτων φαρµάκων για να µπορείτε να τα κόψετε ή
να µπορεί ο γιατρός να δικαιολογήσει, όπως επίσης δεν υπάρ-
χουν οδηγίες για το επίπεδο των αντιβιοτικών, σας δίνω ένα πα-
ράδειγµα, που θα χρησιµοποιήσουν οι γιατροί για να αντιµε-
τωπίσουν µία λοιµώδη νόσο. Τίποτα απ’ αυτά δεν υπάρχουν στην
Ελλάδα. Υπάρχουν σε ολόκληρη την Ευρώπη, αλλά δεν υπάρ-
χουν στην Ελλάδα. Άρα, η ηλεκτρονική συνταγογράφηση θα πε-
τύχει χάρη στην οριζόντια µείωση της τιµολόγησης των
φαρµάκων, δεν θα πετύχει γι’ αυτό που κάνετε εσείς, θα πετύ-
χαινε έτσι και αλλιώς. Θα µου πείτε, θα πετύχει γιατί µπορεί στην
αρχή κάποιοι από τους επίορκους να φοβηθούν και να µειώσουν
τον όγκο της συνταγογράφησης; Όσο φοβηθήκανε και µε τη
λίστα το 1983, όταν έγινε. ∆ύο µήνες; Τέσσερις µήνες; Έξι µήνες;
Έφυγε το τρένο µετά και εσείς δεν µπορείτε να το πιάσετε, γιατί
λείπει το πρώτο. Άρα δικαίως η Νέα ∆ηµοκρατία σας ζήτησε, ζή-
τησε από την Κυβέρνηση, το έχει πει από την πρώτη ώρα, ο το-
µέας κοστολόγησης φαρµάκων αλλά και παρακολούθησης όλου
αυτού του συστήµατος της φαρµακευτικής δαπάνης αλλά και
του ποιοτικού κριτηρίου να πάνε στο Υπουργείο Υγείας. ∆εν το
κάνατε.

Και όχι µονάχα αυτό, αλλά µας φέρατε και εκείνη την τροπο-
λογία, για να αυξήσουµε το προσωπικό µε τις εξειδικεύσεις για
τη Γραµµατεία Καταναλωτή, για να κάνει καλύτερα τη δουλειά
της. Επιστρέφεται ως απαράδεκτη. ∆εν υπάρχει σχέδιο νόµου
στο οποίο να µην αλλάζετε τον όγκο του δηµόσιου τοµέα, για να
πετύχετε κάτι, για το οποίο δεν έχετε πάρει τις απόλυτα ανα-
γκαίες προκαταρκτικές προϋποθέσεις, για να το πετύχετε.
Όσους δηµόσιους υπάλληλους και αν βάλετε, µε οποιαδήποτε
ονοµατολογία, θέση, αρίθµηση, ιεράρχηση, επιδόµατα, δεν πρό-
κειται να πετύχετε. ∆εν έχουν οδηγίες. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα.

Και γιατί το κάνει αυτό η Κυβέρνηση; ∆ιότι η Κυβέρνηση δεν
µπορεί να αντιληφθεί την πραγµατικότητα; Προφανώς, την αντι-
λαµβάνεται, αλλά βρίσκεται κάτω από τη σπουδή να επαληθεύ-
σει στο βαθµό που θα µπορέσει τις αναγκαστικές δεσµεύσεις,
τις οποίες έχει πάρει στο πλαίσιο του µνηµονίου. Αυτό είναι το ζή-
τηµα το οποίο σας απασχολεί. Αν δεν είχατε το µνηµόνιο, ούτε
ηλεκτρονική συνταγογράφηση δεν θα είχατε. ∆εν υπάρχει καµ-
µία αµφιβολία. Γιατί αν είχατε σκεφθεί, εδώ και µήνες που ξέρετε
ότι πρέπει να τα κάνετε αυτά, όλα τα επόµενα και τα παρεπόµενα
βήµατα και αν είχαν κάτσει δύο και τρεις συναρµόδιοι Υπουργοί
να συναποφασίσουν, θα ήσασταν σε άλλο επίπεδο. Η δυστυχία,
λοιπόν, είναι ότι χάσατε την ευκαιρία. Μοναδική ευκαιρία!
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∆εν ξέρω αν ξανασυνεδριάσουµε µε αυτή τη σύνθεση, κύριε
Υπουργέ. Προφανώς, δεν το ξέρετε ούτε και εσείς, γιατί ο Πρω-
θυπουργός σας δεν σας έχει διευκρινίσει –στην Κυβέρνηση
εννοώ, πολύ δε περισσότερο στο Σώµα, ακόµη δε περισσότερο
στο λαό- τι ακριβώς σκέφτεται. ∆εν έχετε δηλαδή αποφασίσει ως
κόµµα και ως Κυβέρνηση εάν καταψηφιστείτε στις 7 Νοεµβρίου,
που θα καταψηφιστείτε, εάν θα επιλέξετε να ξανακαταψηφιστείτε
µετά από είκοσι έως τριάντα µέρες. Αυτό είναι µοναδικό φαινό-
µενο: Μία Κυβέρνηση να παραπαίει στις δεσµεύσεις τις οποίες
έχει πάρει και να ζητάει από τον εαυτό της εκλογές και να το λέει
στο λαό τις παραµονές της πρώτης εκλογής! Αυτό είναι σουρεάλ
πολιτική!

Χάσατε, λοιπόν, την ευκαιρία στον τοµέα των φαρµάκων. Προ-
φανώς θα χάσετε και τις επόµενες ευκαιρίες µε τον τρόπο τον
οποίο πηγαίνετε.

Επίσης, ως απαράδεκτο, κύριε Υπουργέ, επιστρέφεται και το
άλλο πακέτο των τροπολογιών. Αυτές οι σποραδικές, οι αριθµη-
µένες τροπολογίες της σπουδής, της τελευταίας ώρας. Γι’ αυτό
σας λέω ότι δεν ξέρω εάν θα ξανασυνεδριάσουµε µε αυτή τη
σύνθεση. Εξαφανίστηκαν οι δεσµεύσεις της Κυβέρνησης –προ
πολλού, βέβαια- για σχέδια νόµου ολοκληρωµένα, χωρίς προε-
δρικά διατάγµατα, χωρίς υπουργικές αποφάσεις, µε τιµολόγηση.
Τίποτα απ’ όλα αυτά δεν υπάρχει! Τώρα µας ήρθαν και σωρηδόν
τροπολογίες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Πολύ γρήγορα κατηφορίσατε. Πολύ γρήγορα αιφνιδιαστή-
κατε. Πολύ πιο γρήγορα απ’ ό,τι περίµενε κανένας αποτύχατε
στους στόχους σας. Πολύ πιο γρήγορα απ’ ό,τι περίµενε κανένας
αποδειχθήκατε λιγότεροι του αναµενοµένου στο να κάνετε αυτό
το οποίο οι ίδιοι υποσχεθήκατε. Έξι µήνες πέρασαν από την υπο-
γραφή του µνηµονίου. Έξι µήνες, για να διαπιστώσουν ότι κανέ-
νας αριθµός, καµµία δέσµευση από τις δεσµεύσεις του
µνηµονίου δεν πέτυχε. Ούτε καν στο 60%. Ο πληθωρισµός είναι
5,5% έναντι 1,9%, συν 7,3% τα έσοδα έναντι 13,7%. Οι δηµόσιες
δαπάνες είναι 34% κάτω έναντι 4%. Και πίσω απ’ αυτά τα πρό-
σθετα µέτρα: Νέα αύξηση του ΦΠΑ. Νέοι έµµεσοι φόροι. Νέο κό-
ψιµο στο δηµόσιο τοµέα, µέσω του περίφηµου ενιαίου
µισθολογίου. Το γράφετε και µέσα, ότι το επίδοµα παραγωγικό-
τητας θα δοθεί σε αυτούς τους µεταταγέντες υπαλλήλους στη
Γραµµατεία Κατανάλωσης, ανεξαρτήτως του ενιαίου µισθολο-
γίου. Το λέτε και µόνοι σας προεκλογικά: «Παιδιά, θα σας το κό-
ψουµε µετά, αλλά θα το παρουσιάσουµε ωραία.»

Αυτή είναι η εικόνα της Κυβέρνησης: Ένας επιστηµονικός επι-
κοινωνισµός και αναρίθµητα ψέµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα εκτιµούσα, κύριε Πρόεδρε, αν είχα τριάντα δευτερόλεπτα.
Άλλωστε δεν µίλησα και χθες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μόνο µέχρι τριάντα δευ-
τερόλεπτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω την εντύπωση ότι αν
λέγατε καθαρά στους πολίτες, αν λέγατε περισσότερες αλήθειες
στον ελληνικό λαό, θα είχατε ακόµη περισσότερο ανοχή και µε-
γαλύτερη εµπιστοσύνη.

Η Νέα ∆ηµοκρατία έκανε ό,τι µπορούσε σε αυτό το χρονικό
διάστηµα, από τη µέρα που αναλάβατε τη διακυβέρνηση, ώστε
να στηρίξει το δύσκολο –πράγµατι- έργο αυτής της Κυβέρνησης:
Ψηφίσαµε τα τριάντα από τα εξήντα σχέδια νόµου που είχατε.
Φέραµε τις αναγκαίες αντιρρήσεις, διότι αυτή είναι εδώ µέσα η
θεσµική µας δουλειά. Σας στηρίξαµε σε ό,τι πιο δύσκολο και ό,τι
πιο µεταρρυθµιστικό φέρατε σε αυτήν την Αίθουσα. Περιµέναµε
ότι θα πετύχετε σε αυτά που οι ίδιοι είχατε δεσµευτεί. ∆εν µπο-
ρέσατε.

Τώρα ψάχνετε ευθύνες στους άλλους, στην Αντιπολίτευση,
στο λαό, στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, στους αντιπαραγωγικούς αξιω-
µατικούς και δηµοσίους υπαλλήλους των Ενόπλων ∆υνάµεων,
όπως είπε ο Αντιπρόεδρος της Κυβερνήσεως κ. Πάγκαλος. Ανα-
καλύψατε και την αναδιάρθρωση της οικονοµίας ως φάρµακο.
Αυτό που απεύχονται και οι δανειζόµενοι και οι δανειστές εσείς
το παρουσιάζετε, µέσω του Αντιπροέδρου, κατά απόλυτη αντι-

παράθεση προς τον Πρωθυπουργό, ως το µελλοντικό θαύµα
αυτής της Κυβέρνησης.

Με αυτά και µε αυτά βαδίζετε στην αναµέτρηση της 7ης Νο-
εµβρίου. Θα εισπράξετε αυτό το οποίο µοιράσατε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Πρωτόπαπα,

έχετε ζητήσει το λόγο. Στο σηµείο αυτό θα πάρει το λόγο ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κ. Κουσελάς. Θέλετε δι’ ολίγων να δώσετε
κάποια απάντηση και να πάρετε το λόγο µετά;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. Ευχαρι-
στώ.

Παίρνω το λόγο µόνο και µόνο, για να σχολιάσω για πολύ λίγο
κάποιες αναφορές του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Μαρκόπουλου.

Τελικά, ο κ. Μαρκόπουλος ή η Νέα ∆ηµοκρατία γενικότερα πι-
θανόν να µην έχουν αντιληφθεί τι έχει γίνει στη χώρα αυτόν το
χρόνο που πέρασε. Πιθανόν να µην έχουν αντιληφθεί ότι η χώρα
που απειλήθηκε µε χρεοκοπία, η χώρα που έφθασε στο χείλος
του γκρεµού, µε τη δική τους άφρονα και επικίνδυνη πολιτική, η
χώρα που έφθασε σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό αναξιοπιστίας ένα-
ντι των εταίρων µας διεθνώς σήµερα έχει µπει σε ένα διαφορε-
τικό δρόµο. Και έχει µπει σε ένα διαφορετικό δρόµο µε την
πολιτική της Κυβέρνησης υπό την ηγεσία του Γιώργου Παπαν-
δρέου και µε τις θυσίες και τη στήριξη του ελληνικού λαού. Αυτό
είναι ένα αδιαµφισβήτητο γεγονός που καταγράφεται σε όλο τον
κόσµο, που το βλέπουν χιλιάδες, εκατοµµύρια πολίτες, εκτός
από εκείνους εξ ονόµατος των οποίων υποτίθεται ότι θέλει να
οµιλεί η Νέα ∆ηµοκρατία.

Εκτιµώ, όµως, ότι τα πράγµατα δεν είναι όπως νοµίζουµε, αλλά
όπως είναι στην πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα τη Νέα
∆ηµοκρατία τη διαψεύδει. Το πλοίο της χώρας είναι πια αξιό-
πλοο. Η χώρα έχει µπει στο δρόµο της ανάκαµψης. Βεβαίως, τί-
ποτα δεν έχει ακόµη κριθεί. Είµαστε στη µέση της ανηφόρας και
εκείνο που χρειάζεται –αυτό τονίσαµε σε σχέση µε τις επικείµε-
νες αυτοδιοικητικές εκλογές, από τη στιγµή που και η Νέα ∆η-
µοκρατία, αλλά και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης έθεσαν
το θέµα τού «καταψηφίστε το µνηµόνιο», δηλαδή «ανακόψτε
αυτήν την πορεία, γυρίστε από την αρχή και απεµπολήστε ό,τι
κερδίσατε όλο αυτό το διάστηµα»- και ζητήσαµε από τον ελλη-
νικό λαό είναι να στηρίξει αυτήν την πορεία, να µπορέσει να βοη-
θήσει την κατάσταση, ώστε η χώρα να ξεφύγει οριστικά από τις
υποχρεώσεις που έχει αναλάβει, να τις εφαρµόσει, να ξεφύγει
από τις δάνειες δυνάµεις και να µπορέσει να προχωρήσει προς
τα εµπρός.

Εκτιµώ ότι αυτό το αντιλαµβάνονται όλοι οι άλλοι, εκτός από
τη Νέα ∆ηµοκρατία και την ηγεσία της. ∆εν έχει σηµασία. Ο ελ-
ληνικός λαός πάρα πολύ σύντοµα και συγκεκριµένα σε τέσσε-
ρις-πέντε µέρες θα δώσει την απάντηση που πρέπει. Από εκεί και
πέρα στα υπόλοιπα ζητήµατα, κύριε Πρόεδρε, θα έχω την ευ-
καιρία να αναφερθώ µετά τις οµιλίες και των άλλων συναδέλφων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι -απευθύνοµαι ιδιαιτέρως προς τους κυρίους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους- θα δώσουµε τώρα το λόγο, αφού το
ζήτησε, στον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. ∆ηµήτριο Κουσελά.
Είναι καλύτερο να έχετε υπ’ όψιν σας την οµιλία του, όταν θα το-
ποθετηθείτε οι υπόλοιποι.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ενισχυτικά σε αυτά που

είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος να πω στον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μαρκόπουλο
ότι ο ελληνικός λαός έχει και µνήµη και κρίση και θέλει οι θυσίες
που έχει κάνει, για να αντιµετωπίσουµε και να βγούµε από την
κρίση, να πιάσουν πραγµατικά τόπο.

Σε καµµία περίπτωση δεν θέλει –και αυτό νοµίζω πως σύντοµα,
την επόµενη Κυριακή, θα το δείξει- αυτή η πορεία των διαρθρω-
τικών αλλαγών, των αλλαγών που εγγυώνται την έξοδο της
χώρας µας από την κρίση και την ανάπτυξή της, το να µπει και
πάλι σε µια πορεία ανάκαµψης και προόδου, να ανακοπεί. Γι’
αυτό να είστε σίγουρος. Κοντός ψαλµός αλληλούια!
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτονόητο ότι και κατα-
νοώ και σέβοµαι τις ενστάσεις που υπήρχαν από πλευράς αρκε-
τών συναδέλφων, σχετικά µε το περιεχόµενο της τροπολογίας
που καταθέσαµε. Και είναι αυτονόητο ότι δεν θέλαµε σε καµµία
περίπτωση ούτε να χαλάσουµε την εικόνα ενός τόσο αξιόλογου
νοµοσχεδίου, σαν αυτό που συζητούµε σήµερα, ούτε να δηµι-
ουργήσουµε οποιοδήποτε άλλο πρόβληµα.

Όµως υπάρχουν µια σειρά από συγκεκριµένα ζητήµατα τα
οποία αφορούν την τροπολογία που καταθέσαµε, που κρίνονται
απαραίτητα λόγω του κατεπείγοντος των επιµέρους ρυθµίσεων
που περιέχονται σε αυτήν, όπως το θέµα της παράτασης των
προθεσµιών του ν.3842 που έληξαν -και θα αναφερθώ αναλυτικά
πιο κάτω- όπως επίσης και ζητήµατα της περαίωσης και της πα-
ροχής εγγυήσεων για τους µικροµεσαίους.

Και εξηγούµαι για να µην παρεξηγούµαι. Με τη ρύθµιση της
παραγράφου 1 της τροπολογίας δίνεται µια παράταση του άρ-
θρου 18 του ν.3842, που ψηφίσαµε το 2010, για τη θέσπιση ευ-
νοϊκών φορολογικών όρων επαναπατρισµού των κεφαλαίων τα
οποία βρίσκονται κατατεθειµένα στην αλλοδαπή από ελληνικές
επιχειρήσεις ή φορολογούµενους.

Θυµίζω ότι µε τον νόµο αυτό είχε δοθεί µία εξάµηνη προθε-
σµία για τον επαναπατρισµό αυτών των κεφαλαίων, η οποία
έληξε στις 23 Οκτωβρίου του 2010. Κρίθηκε ωστόσο σκόπιµο να
παραταθεί αυτή η προθεσµία µέχρι τις 31/12/2010, διότι η αρ-
χική συνέπεσε κατά ένα σηµαντικό µέρος µ’ ένα αρνητικό, µ’ ένα
δυσµενές κλίµα που εµπόδισε στην πράξη την εφαρµογή του
νόµου αυτού για τον επαναπατρισµό.

Σήµερα, η βελτίωση του κλίµατος για την Ελλάδα, τόσο στο
εξωτερικό όσο και στο εσωτερικό, και από την άλλη πλευρά η
ανακοπή της διαρροής των κεφαλαίων στο εξωτερικό, την οποία
αντιµετωπίσαµε τους πρώτους µήνες του 2010, µας κάνει να
έχουµε κάθε λόγο να πιστεύουµε ότι η παράταση αυτή θα είναι
πολύ πιο αποτελεσµατική από τη µέχρι σήµερα προθεσµία.

Εξάλλου, οι ισχυρισµοί µας αυτοί ενισχύονται από το γεγονός
ότι έχουµε πλέον τη δυνατότητα -και το κάνουµε πράξη- να προ-
χωρούµε σε µία σειρά από διασταυρώσεις µε στοιχεία τα οποία
παίρνουµε καθηµερινά από το εξωτερικό, στο πλαίσιο διµερών
συµφωνιών ή και στο πλαίσιο οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
µε αποτέλεσµα κανείς να µην αισθάνεται σίγουρος ότι, εάν αφή-
σει τα κεφάλαιά του εκεί, δεν θα µπορέσει να ελεγχθεί στο επό-
µενο χρονικό διάστηµα.

Με την παράγραφο 2 της τροπολογίας, παρέχεται η δυνατό-
τητα χορήγησης της εγγύησης του δηµοσίου σε δηµόσιες επι-
χειρήσεις και οργανισµούς για δάνεια που αυτές λαµβάνουν από
τους χρηµατοπιστωτικούς οργανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, όπως από την Τράπεζα Ευρωπαϊκών Επενδύσεων ή από το
Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο, για επενδυτικούς –το τονίζω αυτό-
και µόνο σκοπούς.

Η κάµψη, λοιπόν, της γενικής απαγόρευσης που έθεσε ο
νόµος που προανέφερα, ειδικά για τις παραπάνω περιπτώσεις
κρίθηκε σκόπιµη για να ενισχυθεί η ανάπτυξη και η υλοποίηση
των επενδυτικών σχεδίων αυτών των δηµόσιων επιχειρήσεων,
στις περιπτώσεις βέβαια που εγκρίνεται η χρηµατοδότησή τους
από χρηµατοδοτικούς οργανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Με την παράγραφο 3 της τροπολογίας προβλέπεται παράταση
της ηµεροµηνίας λήξης των οµολόγων του δηµοσίου ποσού
500.000.000 ευρώ, που προέρχονται από την αύξηση του µετο-
χικού κεφαλαίου της «ΤΕΜΠΜΕ ΑΕ». Η παράταση και η αντικα-
τάσταση αυτών των οµολόγων γίνεται προκειµένου να
καλυφθούν κατάλληλα νέα προγράµµατα εξαετούς διάρκειας για
τη χορήγηση χαµηλότοκων δανείων στους µικροµεσαίους.

Η «ΤΕΜΠΜΕ ΑΕ» έχει σχεδιάσει µία σειρά από νέα ειδικά προ-
γράµµατα για την κάλυψη και πληρωµή από τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις καθυστερούµενων φορολογικών ή ασφαλιστικών
υποχρεώσεων, καθώς και για την κάλυψη δαπανών για αγορά
εµπορευµάτων, χρήµατα τα οποία δεν θα πάνε στη τσέπη κανε-
νός, αλλά µε δίγραµµες επιταγές θα πάνε είτε στο δηµόσιο είτε
στους ασφαλιστικούς οργανισµούς ή για να καλύψουν ακριβώς
αυτές τις αγορές που οι µικροµεσαίοι έχουν ανάγκη.

Με την παράγραφο 3, λοιπόν, της τροπολογίας λύνεται το πρό-
βληµα που είχαµε, δίνεται η παράταση της προθεσµίας για τα

500.000.000 των οµολόγων αυτών, τα οποία έληγαν το 2014, µε
αποτέλεσµα το εξαετές πρόγραµµα που έχουµε βάλει µπροστά
να µην µπορεί να ικανοποιηθεί, λόγω ακριβώς αυτής της λήξης.

Αυτός, λοιπόν, είναι ένας λόγος πολύ σοβαρός. Έχει σκοπό
να στηρίξει τη µικροµεσαία επιχείρηση που καταλαβαίνετε ότι
στο πλαίσιο της πιστωτικής ασφυξίας που υπάρχει µέχρι σήµερα,
δυστυχώς θα αντιµετώπιζε τεράστια προβλήµατα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πόσα δάνεια του ΤΕΜΠΜΕ κα-
ταπίπτουν εις βάρος του δηµοσίου;

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ο κ. Λαφαζάνης ρωτάει εάν έχετε
εικόνα της κατάπτωσης των εγγυήσεων.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): ∆εν
έχω τέτοια εικόνα αυτή τη στιγµή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Μην απαντάτε…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Απαγορεύεται και η ερώτηση;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Λαφαζάνη, θα έχετε το λόγο

µετά για να ρωτήσετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): ∆εν ακούγεστε, κύριε

συνάδελφε, σας παρακαλώ.
Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε την αγόρευσή σας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Το

άρθρο 4 της τροπολογίας το έχει καλύψει ο κ. Βενιζέλος και δεν
θα κάνω καµµία αναφορά σ’ αυτό.

Θα κλείσω µε την παράγραφο 5 της τροπολογίας, στην οποία
γίνεται απλά µία διόρθωση στην παράγραφο 8 του άρθρου 11
του ν.3888. Είναι ο νόµος –θυµίζω- για την περαίωση που ψήφισε
η Βουλή πριν από έναν περίπου µήνα. Όπως είναι γνωστό µε το
άρθρο 11 προβλέπεται η περαίωση των φορολογικών υποθέσεων
που εκκρεµούν στα δικαστήρια.

Με την τελευταία παράγραφο ορίζεται ότι εάν έχει ήδη κατα-
βληθεί φόρος από τον φορολογούµενο που προβαίνει στο δικα-
στικό συµβιβασµό του άρθρου 11, ο φόρος αυτός δεν
επιστρέφεται. Όµως εκ παραδροµής –το τονίζω αυτό- αντί της
λέξης «καταβληθέν» που έπρεπε κανονικά να µπει, τέθηκε στη
διάταξη η λέξη «βεβαιωθέν», κάτι που εάν έµενε θα είχε ως απο-
τέλεσµα, εφόσον επικρατούσε η γραµµατική ερµηνεία της διά-
ταξης, να µην µπορεί να εφαρµοστεί η διάταξη του άρθρου 11,
αφού παρά τον δικαστικό συµβιβασµό, θα παρέµενε βεβαιωµένο
το ποσό χωρίς δυνατότητα τροποποίησής του. Μιλάω για ολό-
κληρο το ποσό της αρχικής βεβαιωµένης οφειλής.

Η σωστή, λοιπόν, διατύπωση γίνεται «εάν το ήδη καταβληθέν
ποσό υπερβαίνει αυτό που προκύπτει βάσει συµβιβασµού. Το επι-
πλέον ήδη καταβληθέν ποσό δεν διαγράφεται ούτε επιστρέφε-
ται». Αυτές είναι οι περίφηµες τροποποιήσεις για τις οποίες έγινε
πολύς λόγος και καταλαβαίνετε ότι ήταν τροποποιήσεις που
υπάρχει άµεση ανάγκη να ψηφιστούν, γιατί η περαίωση ήδη βρί-
σκεται σε εξέλιξη. Είναι µια διαδικασία που αποφασίσαµε εδώ,
στο εθνικό µας Κοινοβούλιο. Είναι η τελευταία περαίωση, όπως
τόνισα τότε, στο σχετικό νοµοσχέδιο, γιατί δεν θα υπάρχουν
πλέον από τον νέο χρόνο οι όροι και οι προϋποθέσεις για να ξα-
ναβρεθούµε σε µια τέτοια κατάσταση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Σπύρος Χαλβατζής.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», χθες µιλή-

σαµε για χρήσιµα και µη χρήσιµα πράγµατα και προγράµµατα
και για την αξιοποίηση της νέας τεχνολογίας.

Όταν πριν από δέκα περίπου χρόνια άρχισε να λειτουργεί αυτό
το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», το οποίο διαφήµιζε καθηµε-
ρινά σχεδόν ο τότε Πρωθυπουργός κ. Σηµίτης, εµείς ως ΚΚΕ
υπογραµµίζαµε ότι όλο αυτό το πρόγραµµα είναι κολοβό και µε-
τέωρο και αυτό γιατί είχε ηµεροµηνία λήξης. Έτσι φτάσαµε στο
σήµερα. Γιατί ξαφνιάζονται τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
∆ηµοκρατίας; Αυτά που λέγαµε τότε δεν ήταν θεωρίες. Εµείς ως
ΚΚΕ ήµασταν προµηθείς, εσείς ήσασταν επιµηθείς.

Αυτό το πρόγραµµα εξυπηρετούσε κάποιες ανάγκες. Για µε-
γάλο διάστηµα ικανοποιήθηκαν αυτές οι ανάγκες και σήµερα ου-
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σιαστικά προωθείται η λειτουργία της ανταποδοτικότητας. Εµείς
θεωρούµε ότι χρειάζεται ένα πανελλαδικά οργανωµένο δίκτυο,
µε εργαζόµενους µε σταθερή και µόνιµη σχέση εργασίας και ικα-
νοποιητικές αµοιβές, ώστε να καλύπτεται στην πράξη η ανάγκη
για βοήθεια στο σπίτι.

Έχετε τεράστια ευθύνη και η Νέα ∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ,
γιατί παρακρατούσατε χρόνια και χρόνια τεράστια ποσά από
τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους, από φόρους οι οποίοι ει-
σπράττονταν από τους εργαζόµενους και το λαό και δεν αποδί-
δονταν στην Τοπική Αυτοδιοίκηση.

Και αυτά τα λεφτά δεν λείπουν, κύριοι της Κυβέρνησης, από
κάποια ταµεία. Λείπουν από έργα, από υπηρεσίες, από δραστη-
ριότητες που έπρεπε να παράσχει η Τοπική Αυτοδιοίκηση στους
εργαζόµενους, στο λαό και για το «Βοήθεια στο Σπίτι». Αυτή είναι
η πραγµατικότητα. Παίρνουµε φόρους για την Τοπική Αυτοδιοί-
κηση και τους αξιοποιούµε διαφορετικά. Αυτό είναι το πρώτο.

∆εύτερον, γιατί ξαφνιάζονται ορισµένοι, κύριε Πρόεδρε, από
τις θέσεις του ΚΚΕ και για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Βρι-
σκόµαστε σε µια περίοδο που επιχειρείται η εκθεµελίωση των
πάντων. Καταργείται το οκτάωρο, το πενθήµερο, το σαραντά-
ωρο, οι συλλογικές συµβάσεις, η κοινωνική ασφάλιση. Κόβονται
συνεχώς οι συντάξεις. Χρεοκοπούν καθηµερινά πλατιά τµήµατα
του λαού. Και χθες είχαµε δήλωση από το Υπουργείο Οικονοµίας
ότι και οι συλλογικές συµβάσεις οι οποίες υπογράφονται κάτω
από την Εθνική Συλλογική Σύµβαση είναι νόµιµες, δηλαδή ο
ακρωτηριασµός των δικαιωµάτων των εργαζοµένων είναι νόµιµη
διαδικασία, δηλαδή είναι νόµιµος ο Προκρούστης. Και θέλουν
κάποια στελέχη του ΠΑΣΟΚ να συναινέσουµε.

Τονίσαµε και χθες ότι το 1983 που ήταν άλλες οι συνθήκες,
άλλο το κίνηµα, άλλοι οι συσχετισµοί, ξεκίνησε ο Εθνικός Οργα-
νισµός Φαρµάκου να προχωρήσει στην παροχή φαρµάκων. Απο-
φασίστηκε, επίσης, και η ύπαρξη κρατικής φαρµακαποθήκης. Και
τότε µε νόµο καταργήθηκαν όλα αυτά τα οποία εµείς είχαµε στη-
ρίξει, έστω και µε επιφυλάξεις. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και
θέλετε σήµερα, που κατακρεουργούνται δικαιώµατα και κατα-
κτήσεις των εργαζοµένων, να συναινέσουµε σ’ ένα νοµοσχέδιο.

Τρίτον, και για τα νούµερα χρειάζεται πολύ µεγάλη προσοχή.
Στη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή, ο εκπρόσωπος της
ΟΕΝΓΕ δήλωσε ότι οι συνταγές είναι περίπου σαράντα εννέα
εκατοµµύρια. Εδώ όλοι έχουν κολλήσει και έρχονται και επανέρ-
χονται στα εκατό εκατοµµύρια. Να µας πείτε ποια είναι η πραγ-
µατικότητα, ποιος είναι ο αριθµός.

Τέταρτον, ο κ. Μόσιαλος ισχυρίστηκε ότι η φαρµακευτική δα-
πάνη αυξήθηκε. Ναι, κύριε Μόσιαλε, αυξήθηκε. Αυξήθηκε κατά
225% στη δεκαετία 2000-2009. Την ίδια περίοδο η κατανάλωση
φαρµάκων αυξήθηκε µόνο κατά 53%. Οι αυξηµένες τιµές των
φαρµάκων, των φαρµακεµπόρων, των φαρµακοβιοµηχάνων, οι
καθυστερήσεις από τη πλευρά των κυβερνήσεων στην πληρωµή
των χρεών οδηγούν στην, πάνω από τέσσερις φορές, αύξηση
των δαπανών από την αύξηση της κατανάλωσης.

Αντιλαµβάνεσθε, κύριε Μόσιαλε, τη διαφορά ανάµεσα στη
φαρµακευτική δαπάνη και στην κατανάλωση των φαρµάκων.
Ωστόσο, η τοποθέτησή σας δεν απαντά σε αυτήν ακριβώς τη µε-
γάλη διαφορά ανάµεσα στη φαρµακευτική δαπάνη και στην τέσ-
σερις φορές µικρότερη αύξηση της κατανάλωσης. Βεβαίως,
πρέπει να γίνει οικονοµία στα φάρµακα, βεβαίως πρέπει να πα-
ρέχονται φάρµακα τα οποία να ανταποκρίνονται και να θερα-
πεύουν τους ασθενείς, αλλά όχι µε αυτές τις λογικές.

Πέµπτον, συχνά αναπτύσσεται η θεωρία –και αναπτύχθηκε και
εδώ η θεωρία- για το δήθεν πληθωρισµό των γιατρών. Πολλές
φορές στα τηλεοπτικά κανάλια αναφέρεται ο πληθωρισµός των
γιατρών. Για να δούµε και τα πράγµατα στην ουσία τους. Υπάρ-
χει θέµα κατανοµής; Υπάρχει θέµα αξιολόγησης και αξιοποίη-
σης; Πόσες χιλιάδες γιατροί εργασίας χρειάζονται στη χώρα µας
µε βάση την υπάρχουσα νοµοθεσία, που είναι κολοβή και κου-
τσουρεµένη; Πόσες δεκάδες, στην κυριολεξία, είναι οι γιατροί
εργασίας; Και υπάρχουν χώροι εργασίας µε δύο χιλιάδες εργα-
ζόµενους, µε δυόµισι χιλιάδες εργαζοµένους και δεν έχουν για-
τρό εργασίας. Αναπτύσσεται η ειδικότητα του γιατρού εργασίας;
Καλλιεργείται αυτή η ανάγκη; Όχι, καθόλου.

Επίσης, πόσοι σχολίατροι υπάρχουν; Έχουµε σχολικά συ-

γκροτήµατα µε χιλιάδες µαθητές και δεν υπάρχει ένας γιατρός.
Πόσοι αθλίατροι υπάρχουν; Έχουµε συγκροτήµατα, αθλητικές
εγκαταστάσεις, παιδιά τα οποία αθλούνται και έχουµε από και-
ρού εις καιρόν νεκρούς στα γήπεδα νέους ανθρώπους που δεν
εξετάζονται. Λοιπόν, γιατί µιλάµε για πληθωρισµό και δεν κά-
νουµε λόγο και για την κατανοµή των γιατρών;

Τι κίνητρα δίνουν οι εκάστοτε κυβερνήσεις στους γιατρούς να
πάνε στα νησιά, να πάνε στις παραµεθόριες περιοχές; Πόσες αν-
θρώπινες ζωές χάνονται, γιατί δεν υπάρχουν γιατροί στα νησιά,
ειδικότητες αναγκαίες, απαραίτητες και στις παραµεθόριες πε-
ριοχές; Να, γιατί λέµε ότι χρειάζεται κεντρικός σχεδιασµός, κοι-
νωνική οργάνωση της εργασίας, µε κέντρο τον άνθρωπο και όχι
το κέρδος, αλλαγή ριζική της σηµερινής κατάστασης, ανατροπή
της σηµερινής πολιτικής.

Έκτον, αγωνιζόµαστε, διεκδικούµε πλήρη, δωρεάν, χωρίς την
επιβάρυνση των ασθενών, φαρµακευτική αγωγή µε καθαρά επι-
στηµονικά κριτήρια.

Στη λογική «φθηνό ή ακριβό φάρµακο», το κύριο είναι εάν υπη-
ρετεί το σκοπό του, αν συµβάλει κάθε φάρµακο στη θεραπεία
των ασθενών. Σήµερα η κατάσταση διαγράφεται τραγική. Η
παλιά και νέα φτώχεια, η ανασφάλιστη εργασία, οι άνεργοι και οι
απολυµένοι, οι χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι που δεν έχουν
λεφτά να πληρώσουν τα ασφαλιστικά τους ταµεία, πώς θα αντι-
µετωπίσουν τα προβλήµατα της υγείας τους; Ποιος µιλάει για
την κατάργηση του ΦΠΑ στο φάρµακο;

Έβδοµον, η ανάγκη για ενιαίο κρατικό φορέα έρευνας, παρα-
γωγής, εισαγωγής, διανοµής των φαρµάκων –το είπαµε και χθες-
είναι πλέον πασίδηλη. Στο πλαίσιο αυτό είναι φανερή η αναγκαι-
ότητα της πάλης, του αγώνα, κατά την άποψή µας, για την κοι-
νωνικοποίηση των µονοπωλίων του φαρµάκου και φυσικά, της
κατάργησης κάθε είδους κερδοσκοπικής και επιχειρηµατικής
δραστηριότητας στο φάρµακο, που ενώ αποσκοπεί στην ίαση
του ασθενούς, δυστυχώς, το τονίζουµε για άλλη µια φορά, µε-
τατρέπει, για τα εργατικά λαϊκά στρώµατα, το φάρµακο σε φαρ-
µάκι.

Για τις τροπολογίες τοποθετήθηκε ο αγορητής µας.
Τέλος, όσο για τις εκλογές της Κυριακής 7 Νοεµβρίου θέλουµε

να σας πούµε ότι οι εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα, οι νέοι άν-
θρωποι στους οποίους κλείνετε τις πόρτες της ζωής είµαστε σί-
γουροι ότι θα κάνουν το βήµα. Θα καταδικάσουν την πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης των µονοπωλίων, γιατί συνέχεια µας λέτε:
«Εκτεθήκαµε στους συµµάχους µας, εκτεθήκαµε στους Ευρω-
παίους». Εκτεθήκαµε γιατί αγωνίζονται οι εργαζόµενοι, γιατί πάνε
από εδώ, γιατί πάνε από εκεί, γιατί υψώνουν ένα πανό στην Ακρό-
πολη. Στο Παρίσι «τα έκαναν λίµπα», δεν άφησαν τίποτε όρθιο.
Τον Πύργο του Άιφελ τον κλείνουν κάθε δεκαπέντε µέρες και κα-
νένας δεν παραπονείται ότι διασύρεται η χώρα του.

Αφήστε αυτά τα ψευδολογήµατα «η χώρα διασύρεται». Η
χώρα διασύρεται όταν υπάρχει φτώχεια και ανεργία και εµείς πι-
στεύουµε ότι την Κυριακή θα είναι πολλές χιλιάδες, εκατοντάδες
χιλιάδες αυτοί που θα κάνουν το βήµα και θα καταδικάσουν την
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την οποία µε πάθος υπηρετεί
η κυβέρνηση και η Νέα ∆ηµοκρατία και δέχονται και άλλα κόµ-
µατα.

Πάντως, µέχρι σήµερα, κύριε συνάδελφε, τα πλοία δεν πάνε
στην ανηφόρα. Μόνο τα πλοία της ερήµου ανεβαίνουν και κατε-
βαίνουν στην έρηµο, αλλά εµείς λέµε ότι στις 7 του Νοέµβρη η
στήριξη της Λαϊκής Συσπείρωσης θα κάνει ένα βήµα να µην ερη-
µοποιηθεί η χώρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συνά-

δελφε.
Ο κ. Χρήστος Πρωτόπαπας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του ΠΑΣΟΚ, έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, στα πολιτικά ζη-

τήµατα αναφέρθηκα.
Ένα ζήτηµα που συζητήθηκε διεξοδικά στη σηµερινή µας δια-

δικασία, ήταν το θέµα και η τύχη του προγράµµατος «Βοήθεια
στο Σπίτι». Ο Υπουργός, κ. Κουτρουµάνης, τοποθετήθηκε και νο-
µίζω ότι τοποθετήθηκε πολύ καλά. Νοµίζω ότι οι φόβοι οι οποίοι,
δικαιολογηµένα θα πω, εκτέθηκαν σ’ αυτήν την Αίθουσα, κατά
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τον καλύτερο τρόπο αντιµετωπίστηκαν και µάλιστα, αντιµετωπί-
στηκαν θετικά και όχι απλά διασκεδάστηκαν, αλλά δόθηκαν και
συγκεκριµένες διαβεβαιώσεις και δεσµεύσεις, οι οποίες κατά τη
γνώµη µου θέτουν το πρόβληµα σε µια διαφορετική βάση.

Θέλω να τονίσω µε τη σειρά µου ότι πρόκειται για ένα πρό-
γραµµα πραγµατικά πετυχηµένο, ένα πρόγραµµα µεγάλης κοι-
νωνικής ευαισθησίας, ένα πρόγραµµα που έχει αναδείξει και το
ρόλο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αλλά πάνω απ’ όλα έχει δώσει
ενεργή βοήθεια και εγώ θα πω και ελπίδα ζωής, σε δεκάδες χι-
λιάδες συνανθρώπους µας. Ανθρώπους που έχουν ανάγκη αυτής
της βοήθειας, ανθρώπους που έχουν ανάγκη της συµβολής του
κράτους.

Το πρόγραµµα πρέπει να συνεχιστεί. Και έχω ιδιαίτερη ευαι-
σθησία γιατί ήµουν από εκείνους που συνέβαλαν, µέσα από το
Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο, τότε ως Υφυπουργός Εργασίας,
να ξεκινήσει αυτό το πρόγραµµα σε συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Υγείας, το Υπουργείο Εσωτερικών και την Κεντρική Ένωση
∆ήµων και Κοινοτήτων Ελλάδος. Χαίροµαι διότι αυτή η ευαισθη-
σία –που πιστεύω ότι είναι ευαισθησία όλων µας- σήµερα βρίσκει
τη θετική διέξοδό της.

Εκείνο, όµως, που πρέπει να ξέρουµε είναι ότι τα προβλήµατα
που αντιµετώπισε αυτό το πρόγραµµα, οφείλονται και σε µια
λάθος επιχειρηµατολογία, η οποία παρεδόθη από το τότε κυ-
βερνών κόµµα –σήµερα κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
τη Νέα ∆ηµοκρατία- προς την Ευρωπαϊκή Ένωση. Γι’ αυτό και
δεν έγινε η ένταξη, γι’ αυτό και απειλήθηκε µε διακοπή. Κι αυτό
πρέπει να το γνωρίζει η Εθνική Αντιπροσωπεία.

Σήµερα έχουν καταβληθεί τεράστιες προσπάθειες από το
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Είµαι σε θέση
να γνωρίζω ότι τόσο ο Υπουργός Εσωτερικών όσο και ο Υπουρ-
γός Εργασίας έχουν θέσει το ζήτηµα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και όπως είπε ο κ. Κουτρουµάνης, φιλοδοξούµε να το επαναφέ-
ρουµε, να επανενταχθεί στο ΕΣΠΑ, τουλάχιστον για ένα χρόνο
και βεβαίως, µε προοπτική να συνεχιστεί και από εκεί και πέρα.
Θέλω να τονίσω ότι αυτό σηµαίνει πως θα διασφαλιστεί πάνω απ’
όλα το πρόγραµµα, η ενεργή φροντίδα προς τους χιλιάδες συ-
νανθρώπους µας, οι οποίοι είναι οι χρήστες του προγράµµατος
και φυσικά ως επακόλουθο η διασφάλιση των εκατοντάδων θέ-
σεων εργασίας, αυτών των εργαζοµένων, που µε την πραγµατικά
µεγάλη κοινωνική προσφορά τους, δουλεύουν ως σήµερα στο
«Βοήθεια στο Σπίτι».

Τέλος, σηµειώνω τη διαβεβαίωση του κυρίου Υπουργού ότι αν
κάτι δεν πάει καλά µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, η Ελληνική Κυ-
βέρνηση θα πάρει όλα τα αναγκαία µέτρα, προκειµένου το πρό-
γραµµα να συνεχιστεί, µε τρόπο όµως –διότι εκεί θέλει ιδιαίτερη
προσοχή- που να διασφαλίσει και τις θέσεις εργασίας.

Και εύχοµαι να πάει, κύριε Υπουργέ, διότι θεωρώ ότι και η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση έχει ευθύνη απέναντι στις κοινωνίες της. ∆εν
είναι µόνο τα οικονοµικά, δεν είναι µόνο τα µνηµόνια, δεν είναι
µόνο τα χρέη και τα δάνεια. Πρέπει η Ευρώπη να δείχνει ότι επι-
τέλους έχει και κοινωνικό πρόσωπο, µπορεί να ασχολείται µε τα
προβλήµατα των πολιτών της, µπορεί να ασχολείται µε προβλή-
µατα απασχόλησης και κοινωνικής προστασίας επιτέλους, όπως
και στο παρελθόν πολλές φορές έχει διεκδικηθεί. Θυµίζω παλιό-
τερα και τη στάση του Ζακ Ντελόρ και τις σηµαντικές εξελίξεις
που είχαν υπάρξει µε τις συµφωνίες στο Άµστερνταµ.

Κι αφού σηµειώνουµε αυτή τη θετική εξέλιξη που υπήρξε σή-
µερα στο Πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» και µε ιδιαίτερη ικα-
νοποίηση σηµειώνουµε και τη θετική στάση των συναδέλφων και
την ευαισθησία των συναδέλφων απ’ όλες τις πτέρυγες, νοµίζω
ότι µπορούµε να έλθουµε και σε επιµέρους θέµατα του νοµο-
σχεδίου.

Εγώ πραγµατικά, συνεχίζω να έχω την απορία γιατί δεν το ψη-
φίζουµε οµόφωνα. Πραγµατικά, εκτιµώ το γεγονός ότι παρά την
κριτική που µας έκανε ο κ. Μαρκόπουλος –τεκµηριωµένη από την
πλευρά του- ή και άλλοι αγορητές της Νέας ∆ηµοκρατίας –φυ-
σικά ο κ. Σαλµάς επεκτάθηκε σε όλα τα ζητήµατα, κατά τρόπο
που, πράγµατι, δεν ήταν σωστός και απάντησε ο κ. Μόσιαλιος- η
Νέα ∆ηµοκρατία το ψηφίζει. Εκείνο που µου προξενεί ιδιαίτερη
εντύπωση είναι η στάση της Αριστεράς, τόσο του ΚΚΕ όσο και
του ΣΥΡΙΖΑ.

Το ζήτηµα που τίθεται είναι: Τι τελικά θα κάνουµε σ’ αυτήν την
Αίθουσα; Θα κάνουµε δογµατική αγκύλωση σ’ ένα «ΟΧΙ», µονό-
τονα και στείρα επαναλαµβανόµενο, το οποίο «ΟΧΙ» ακόµη και
σε ιδιαίτερα θετικά νοµοσχέδια, όπως είναι το σηµερινό, θα επι-
χειρούµε να καλύψουµε, ενθυµούµενοι ότι έχουµε µπροστά µας
το µνηµόνιο, τον παγκόσµιο καπιταλισµό, την Ευρωπαϊκή Ένωση
και τις παραφυάδες αυτής και ό,τι άλλο εν πάση περιπτώσει
έχουµε να αναθεµατίσουµε, για να καλύψουµε το πραγµατικό
µας πρόβληµα, που είναι η αδυναµία πειθούς για την άρνηση να
ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο, που αντικειµενικά κατά τον πιο κα-
κόπιστο παρατηρητή, προωθεί ενεργά µια ουσιαστική παρέµ-
βαση στο χώρο του φαρµάκου, µια εξοικονόµηση πόρων, µια
αναβάθµιση υπηρεσιών, µια προστασία τόσο των επιστηµόνων
της υγείας, όσο και του απλού πολίτη, ο οποίος είναι στο κέντρο
του ενδιαφέροντός µας; Ε, δεν ξέρω πού θα πάει αυτή η ιστο-
ρία, αλλά πραγµατικά εκπλήσσοµαι και ανησυχώ. ∆ιότι αν υπάρ-
χουν τέτοια φαινόµενα στον πολιτικό µας κόσµο, θα έλεγα ότι
αυτά µας δυσκολεύουν να βαδίσουµε σωστά, µας βάζουν σε επι-
κίνδυνα µονοπάτια, στα οποία ούτε εµείς ούτε πιστεύω κανένας
καλόπιστος άνθρωπος, θέλει να µπει. ∆εν υποδεικνύουµε σε κα-
νέναν τι θα κάνει, αλλά σαφώς έχουµε δικαίωµα και εµείς όπως
δεχόµαστε κριτική, να ασκήσουµε και την κριτική µας.

Έρχοµαι στις τροπολογίες. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κανένα
πρόβληµα να τις ψηφίσουµε. Ο κ. Βενιζέλος κατά τον πιο διεξο-
δικό τρόπο ανέλυσε –και πραγµατικά δεν άκουσα αντίλογο σ’
αυτήν την Αίθουσα µέχρι τώρα- το γιατί θα πρέπει να ψηφιστεί το
κοµµάτι της τροπολογίας που αφορά το Υπουργείο Εθνικής Αµύ-
νης.

Όσον αφορά τα ζητήµατα του Υπουργείου Οικονοµικών, κοι-
τάξτε, και εµείς θα θέλαµε να µην είχαν φύγει τα κεφάλαια και
όλοι καταλάβαµε ότι ορισµένα κεφάλαια έφυγαν τότε υπό την
απειλή της χρεοκοπίας της χώρας. Όταν η χώρα διεσύρετο διε-
θνώς, όταν υπήρχαν σηµαντικές απειλές σε βάρος της, όταν
κάθε λίγο και λιγάκι κυκλοφορούσαν τα «παπαγαλάκια» ότι θα
χρεοκοπήσουν τράπεζες δήθεν ή ότι θα συµβεί το ένα ή το άλλο,
υπήρξε µια φυγή κεφαλαίων. Μακάρι να µπορούσαµε να τη στα-
µατήσουµε. ∆εν σταµατά, όµως, µε διοικητικά µέτρα. Η Κυβέρ-
νηση επιχείρησε να δηµιουργήσει κίνητρα επαναφοράς των
κεφαλαίων αυτών. Και βεβαίως, αν το είχε πετύχει εξ ολοκλήρου,
δεν θα έφερνε την τροπολογία.

Ακούσατε, όµως, τι είπε ο αρµόδιος Υπουργός κ. Κουσελάς;
Ότι το κλίµα δεν µας επέτρεψε να φθάσουµε εκεί που θέλαµε.
Πρέπει να είµαστε απόλυτα ειλικρινείς. Το κλίµα, η περιρρέουσα
ατµόσφαιρα, η κατάσταση στην οποία ακόµη βαδίζει η χώρα –
είπε ότι είµαστε στη µέση της ανηφόρας- δεν µας επέτρεψε να
φθάσουµε εκεί που θέλουµε. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι δεν θα συνε-
χίσουµε να προσπαθούµε; Ότι θα παραδώσουµε τα όπλα; ∆εν
θα προσπαθήσουµε να ξανά φέρουµε µέσα αυτά τα κεφάλαια
που έφυγαν για να χρησιµοποιηθούν για επενδύσεις για τη χρη-
µατοδότηση της οικονοµίας, για τη δηµιουργία θέσεων εργασίας,
για την τόνωση της αγοράς; Αυτό δεν είναι το ζητούµενο για µας;
Όπως και µε το ΤΕΜΠΜΕ, αυτές οι αλλαγές αποσκοπούν σε ένα
ακόµη πιο ενεργό και πιο επιθετικό ρόλο του Ταµείου Εγγυοδο-
σίας Μικρών και Πολύ Μικρών Επιχειρήσεων που το χρειαζόµα-
στε όλοι, που το έχουµε ανάγκη όλοι και πάνω απ’ όλα το έχουν
ανάγκη οι µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις, εκείνες που τε-
λικά τις ονοµάζουµε τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας,
που διατηρούν την απασχόληση και που θέλουν πραγµατική βοή-
θεια για να κρατήσουν την ταυτότητά τους στις δύσκολες στιγ-
µές.

Όσον αφορά το θέµα της τροπολογίας του Υπουργείου Ερ-
γασίας, το θέµα που έθεσε ο Πρόεδρος, ο αγαπητός κ. Απόστο-
λος Κακλαµάνης, πρέπει να σας οµολογήσω ότι στα αυτιά όλων
µας αντιµετωπίστηκε ως δίκαιο. ∆εν πρέπει να γίνονται αυτού
του είδους οι διαχωρισµοί. ∆ιότι πραγµατικά και οι απόφοιτοι των
τεχνολογικών ιδρυµάτων –τα οποία είναι ανώτατα ιδρύµατα
βάσει νοµοθεσίας του ΠΑΣΟΚ βεβαίως- δεν µπορεί να αντιµετω-
πίζονται ως παρίες. Θα µου πεις, χρειαζόµαστε περισσότερους.
Ναι, αλλά όχι πενήντα µε οκτώ. Μπορεί να βρεθεί µια διαφορε-
τική ρύθµιση, µια δυνατότητα επιλογής και µεταξύ των δύο, να
υπάρξει δηλαδή µια αλλαγή.
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Κύριε Υπουργέ, συνεννοηθείτε µε την κ. Κατσέλη. Υπάρχει
χρόνος και νοµίζω ότι µπορούµε να τολµήσουµε µια τέτοια αλ-
λαγή –είχε δίκιο ο κ. Κακλαµάνης- προκειµένου να εµφανιστούµε
και προς τα έξω όπως πρέπει. Και αυτό το εγχείρηµα, το οποίο
γίνεται µε τη µεταφορά της γενικής γραµµατείας, να γίνει µε τον
καλύτερο και τον πλέον διαφανή τρόπο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συνά-

δελφε.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-

θόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μόνο δυο κουβέντες θα πω για το θέµα της ηλεκτρονικής κα-

ταχώρησης. Αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο στο οποίο δεν µπορεί να
υπάρξει σοβαρή αντίρρηση επί της αρχής. ∆εν ξέρω ποιες είναι
οι αιτιάσεις. Μπορεί να συζητά κάποιος για το κόστος του φαρ-
µάκου, για το αν κερδίζουν πολλά ή λίγα οι φαρµακευτικές εται-
ρείες. Αλλά αυτά τώρα δεν έχουν σχέση µε το θέµα της
ηλεκτρονικής συνταγογράφησης. Είναι προφανές ότι εδώ µιλάµε
για την αξιοποίηση µιας τεχνολογίας. Είναι προφανή τα ευεργε-
τικά της αποτελέσµατα από τη στιγµή που θα λειτουργήσει.
Μόνο τεχνικού τύπου συζητήσεις χωρούν εδώ. Όταν λέω τεχνι-
κού τύπου εννοώ κυρίως συζητήσεις, οι οποίες ίσως δεν έχουν
καν θέση στο ελληνικό Κοινοβούλιο, µε την έννοια ότι έχουν να
κάνουν µε την ποιότητα των προγραµµάτων, µε το τι καταχωρεί-
ται, µε τις διαδικασίες ελέγχου, µε την ασφάλεια των προγραµ-
µάτων, µε τέτοιου τύπου ζητήµατα, τα οποία όµως δεν θα έλεγα
ότι έχουν κάποιο ειδικό νοµοθετικό ενδιαφέρον. Θα µπορούσαν
κάλλιστα να ρυθµίζονται όχι καν µε σχέδιο νόµου, αλλά µε µια
υπουργική απόφαση. Ζητάτε να εξουσιοδοτούµε την κυβέρνηση
για πολύ σηµαντικότερα πράγµατα από αυτό το οποίο, ξανά λέω,
είναι µια τεχνική διαδικασία και δεν θα έπρεπε καθόλου να υπάρ-
χει προβληµατισµός. ∆εν ξέρω γιατί συζητάµε στην Αίθουσα για
περίπου το αυτονόητο. Εκεί, όµως, που τελειώνουν τα αυτονόητα
και αρχίζουν τα προβλήµατα, είναι στο ότι εξακολουθείτε την
πρακτική της πάρα πολύ κακής νοµοθεσίας.

Το πρώτο ερώτηµα που θα ήθελα να κάνω το έχουµε θέσει
πάρα πολλές φορές και απορώ γιατί δεν µπορούµε να ξεπερά-
σουµε µερικά πράγµατα σ’ αυτόν τον τόπο και λέµε ότι κάτι θα
αλλάξουµε και ξανά τα ίδια, και ξανά τα ίδια: Τι δουλειά έχει σε
µία τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών µία ρύθµιση, η
οποία αφορά το Υπουργείο της Εθνικής Άµυνας; Γιατί το φέρ-
νετε έτσι; Εγώ µπορώ στο πλαίσιο µίας ευρύτερης πολιτικής δια-
σύνδεσης να βρω διασύνδεση των πάντων µε τα πάντα, υπό την
έννοια ότι όλα είναι κυβερνητική πολιτική. Αυτό, όµως, αν µη τί
άλλο θα έπρεπε να έρθει ως ξεχωριστή τροπολογία και να µην εν-
σωµατώνεται. Και δεύτερον, δεν είναι δυνατόν να ενσωµατώνε-
ται οποιαδήποτε τροπολογία. Μάλιστα, να σας πω δε, ότι αυτό
ακριβώς θίγει το επίπεδο του κοινοβουλευτικού διαλόγου. Τι εί-
δους έλεγχος θα γίνει τώρα σε αυτήν την τροπολογία; Ποια είναι
η βάσανος η κοινοβουλευτική;

Ο αξιότιµος κύριος Υπουργός της Εθνικής Άµυνας ήρθε και
µας είπε δύο ενδιαφέρουσες κουβέντες πάνω στα συµβατικά ζη-
τήµατα και απεχώρησε. Ποιος θα δώσει τώρα απαντήσεις από
την Κυβέρνηση; Ο κύριος Υπουργός των Οικονοµικών θα απα-
ντήσει; Εγώ λέω ότι αυτό είναι κακή διαδικασία νοµοθετική. Και
αυτός –αν θέλετε- ο λόγος αρκεί κατά τη γνώµη µου για να το κα-
ταψηφίσει κανείς.

Όσον αφορά τα κεφάλαια από την αλλοδαπή, το πρώτο και
βασικό ζήτηµα είναι ότι ακόµη και ο φόρος αυτός, ο οποίος µπαί-
νει εφόσον µιλάει για κεφάλαια τα οποία οφείλουν φόρο θέτει
κατά τη γνώµη µου ένα γενικότερο ζήτηµα: Ποια είναι αυτά; Πώς
διασφαλίζονται και µε ποιες ρήτρες; Ότι αυτά, παραδείγµατος
χάριν, δεν είναι κεφάλαια από παράνοµες δραστηριότητες. Επο-
µένως, ούτως ή άλλως αυτό παρ’ ότι κινείται προς θετική κατεύ-
θυνση έχει ζητήµατα εφαρµογής.

Ένα άλλο ερώτηµα, το οποίο θα ήθελα να σας θέσω είναι το
εξής: Τι απέφερε τελικώς; Τί επιστροφή κεφαλαίων είχαµε; ∆ιότι,
έχω την αίσθηση –δεν ξέρω αν ο κύριος Υπουργός µπορεί να µας
διαφωτίσει σ’ αυτό- ότι ήταν εξαιρετικά πενιχρά τα αποτελέ-
σµατα, εξ ου και η παράταση. Και εν πάση περιπτώσει για να µην

βαυκαλιζόµαστε, εξίσου πενιχρά θα είναι και στο µέλλον. ∆ιότι,
σε µία κατάσταση οικονοµικής ανασφάλειας ουδείς φέρνει τα
χρήµατά του σε µία χώρα, στην οποία υπάρχει ακριβώς αυτού
του τύπου η ανασφάλεια και δεν έχει αναστραφεί. Πολλώ µάλλον
αν είναι να φορολογηθούν κιόλας για να πληρώσουν 5%. Άρα,
είτε το παρατείνουµε για ένα εξάµηνο είτε για ένα δωδεκάµηνο,
µέχρι να αποκατασταθούν οι οικονοµικές συνθήκες, επιστροφή
κεφαλαίων δεν πρόκειται να υπάρξει.

Το δεύτερο, το οποίο θα ήθελα να σας πως πρόκειται για τα ζη-
τήµατα των εγγυήσεων. Χορηγούνται πολύ εύκολα εγγυήσεις
του ελληνικού δηµοσίου για µία σειρά από ζητήµατα. Κάποια
στιγµή θα πρέπει να διακανονιστεί και αυτό, διότι οι εγγυήσεις,
επειδή δεν καταχωρούνται λογιστικά πουθενά, όταν καταπίπτουν,
όµως, εγγράφονται στο δηµόσιο χρέος. Την ώρα που τη συνο-
µολογεί το ελληνικό δηµόσιο, ελαφρά τη καρδία τις συνοµολογεί,
γιατί δεν υπάρχει έλεγχος. Ήταν ορθότατη όµως, η ερώτηση του
κ. Λαφαζάνη: Τι γίνεται όταν αυτές καταπίπτουν; Όταν αυτές κα-
ταπίπτουν τις πληρώνει το ελληνικό δηµόσιο. Και πώς τις πλη-
ρώνει; Τις πληρώνει αυξάνοντας το χρέος.

Άρα, εµένα, το γεγονός ότι µου λέτε επενδυτικό πρόγραµµα
δηµοσίων επιχειρήσεων ή οργανισµών, δεν µου λέει κατ’ αρχάς
και κάτι, διότι θα πρέπει να δούµε ποιο είναι αυτό το πρόγραµµα.
Και ούτε µπορεί η Κυβέρνηση να ζητάει µία εν λευκώ εξουσιο-
δότηση, ώστε να µοιράζει αφειδώς τις εγγυήσεις όπου αυτή νο-
µίζει. Όχι, δεν είναι έτσι. Αν πρέπει να συνοµολογηθούν
εγγυήσεις και άρα, να αναλάβει βάρη το ελληνικό δηµόσιο, να
παίρνει εγκρίσεις κοινοβουλευτικές και όχι εν λευκώ επιταγές.
Άρα, ως προς αυτό έχουµε αντίρρηση και θα την καταψηφί-
σουµε.

Είµαστε σύµφωνοι ως προς το ΤΕΜΠΜΕ. Είναι ορθή η ρύθ-
µιση και µάλιστα οι συνδέσεις κατ’ αρχάς που γίνονται εδώ είναι
σωστές. Υπάρχει βέβαια πάντοτε το ζήτηµα του τί χρήση γίνεται.
Θα πω και µία κουβέντα ακόµη: να στηριχθούν βεβαίως οι επι-
χειρήσεις, οι µικρές και οι µεσαίες, πολλώ µάλλον αν είναι να εξο-
φλήσουν φορολογικές και ασφαλιστικές εισφορές, υπό την
έννοια ότι αυτά είναι χρήµατα που ουσιαστικά µπαίνουν, εν τη
ευρεία έννοια, στο δηµόσιο κορβανά. Τονίζω, όµως, ότι εδώ θα
πρέπει να εφαρµόζονται στον τρόπο της επιχορηγήσεως ιδιωτι-
κοοικονοµικά κριτήρια. Το γεγονός ότι υπάρχει κρίση δεν µας
λέει κάτι για το αν, πράγµατι, µία συγκεκριµένη επιχείρηση µπο-
ρεί να ανταπεξέλθει στις συνθήκες της αγοράς. Άρα, το να δίνο-
νται πεντακόσια εκατοµµύρια, τα οποία απλώς θα χαθούν, αυτό
δεν λέει κάτι. Αυτό που έχει σηµασία είναι να εφαρµόζονται ορθά
κριτήρια δανειοδοτήσεως και πρέπει να τα εφαρµόσει και το ΤΕ-
ΜΠΜΕ.

Όσον αφορά τώρα τα ελληνικά ναυπηγεία, είµαστε σύµφωνοι.
Προφανώς εκείνο, το οποίο εξήγησε ο κ. Βενιζέλος είναι ότι
υπάρχει ούτως ή άλλως η συµβατική υποχρέωση να αποδε-
χθούµε τη µεταβίβαση των µετοχών σε µία συνδεδεµένη επιχεί-
ρηση µε την «ABU DHABI MAR». Ωστόσο εγώ καθόλου δεν
πείστηκα για το ποια είναι η διασύνδεση ακριβώς. Είδα ότι ο
Υπουργός κράτησε δύο γνωµοδοτήσεις δύο επιφανών καθηγη-
τών. Σύµφωνοι. Εγώ όµως, το περιεχόµενο των γνωµοδοτήσεων
δεν το έχω δει. Τις έδειξε εδώ στη Βουλή. Εγώ, επιτρέψτε µου,
επειδή και λόγω επαγγελµατικής διαστροφής έχω µάθει όταν
µου δείχνουν κάτι από µακριά, να µην υιοθετώ απαραίτητα την
ορθότητά του. Θα προτιµούσα να το διαβάσω. ∆εν µου το έχει
δώσει να το διαβάσω. ∆εν ξέρω τη συνδεδεµένη επιχείρηση.
Άλλα στοιχεία για το ποια είναι αυτή η «PRIVINVEST SHIP-
BUILDING» δεν έχω. Υπό αυτήν την έννοια, δεν βλέπω κανένα
λόγο ούτε έχω πειστεί, γιατί πρέπει να ψηφιστεί αυτό. Εποµένως,
ως προς την τροπολογία αυτή, είναι σαφές ότι θα την καταψη-
φίσουµε.

Θα πω το εξής: Αυτές τις συστάσεις οργανικών θέσεων, οι
οποίες έρχονται στις διάφορες γραµµατείες, πώς τις αιτιολο-
γείτε; Βλέπω εδώ, παραδείγµατος χάριν, ότι συστήνονται εξήντα
οχτώ οργανικές θέσεις. Γιατί εξήντα οχτώ και όχι εβδοµήντα
οχτώ; Γιατί εξήντα οχτώ και όχι τριάντα οχτώ; Υπάρχει κάποια αι-
τιολογία ή απλώς έρχεται στη Βουλή κάτι, επειδή θέλει η Κυ-
βέρνηση και εµείς πρέπει να σηκώσουµε το χέρι και να
ψηφίσουµε πανηγυρίζοντας ότι, πράγµατι, εξήντα οχτώ είναι οι
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θέσεις της γενικής γραµµατείας. ∆εν υπάρχει εδώ µία επιχειρη-
µατολογία, η οποία να λέει ότι χρειάζονται εξήντα οχτώ και θα
κάνουν αυτή τη δουλειά, θα κάνουν εκείνη τη δουλεία και αυτό
είναι το οργανόγραµµα. Μου φαίνεται ότι αυτός είναι ο τρόπος
µε τον οποίο έχει συγκροτηθεί το σύνολο του ελληνικού δηµο-
σίου. Το σύνολο του ελληνικού δηµοσίου συγκροτείται στη βάση
ότι κάποιος νοµίζει ότι πρέπει να υπάρχουν εξήντα οχτώ θέσεις,
απολύτως αναιτιολόγητα. Γιατί είναι εξήντα οχτώ και δεν είναι εί-
κοσι ή διακόσιες; ∆εν ξέρω τι θα είναι, αλλά ποτέ δεν υπάρχει
µία εξήγηση για το τι θα κάνουν αυτοί.

Εποµένως, ανεξαρτήτως του αν αυτοί προέρχονται στην πα-
ρούσα φάση από µετατάξεις και υπό την έννοια δεν βαρύνουν
µε προσλήψεις, τίποτα δεν αποκλείει –και το λέει µάλιστα µέσα
και η διάταξη του νόµου- ότι, στο µέλλον, αυτό δεν θα µετατρα-
πεί στην πραγµατικότητα σε µία ακόµη διαδικασία αυξήσεως του
αριθµού του δηµοσίου, χωρίς –ξαναλέω- να αιτιολογείται από
πουθενά για ποιο λόγο υπάρχει αναγκαιότητα των συγκεκριµέ-
νων θέσεων εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να αναφέρω και ένα τελευταίο: εάν, πράγµατι, η Κυ-

βέρνηση έχει εµπιστοσύνη στην πορεία, την οποία ακολουθεί,
τότε είναι σαφές ότι δεν µπορεί να µετατρέπει τις αυτοδιοικητι-
κές εκλογές σε δηµοψήφισµα εγκρίσεως της πολιτικής της, έστω
και αν αυτό ζητάει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ή άλλη Αντιπολί-
τευση. Η Κυβέρνηση έχει εντολή –εάν πιστεύει ότι έχει αυτήν την
εντολή- και αυτήν την εντολή οφείλει να υπερασπιστεί. Ουδείς
λόγος συντρέχει του γεγονότος ότι αµφισβητεί την πολιτική της
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση -που στο κάτω-κάτω εκ του θεσµι-
κού της ρόλου αυτό πρέπει να κάνει- να µετατρέψει τις αυτοδι-
οικητικές εκλογές σε δηµοψήφισµα εγκρίσεως της πολιτικής της
και µάλιστα να κραδαίνει –κατά λογική βέβαια συνέπεια εν συνε-
χεία- την απειλή των εκλογών ή εν πάση περιπτώσει την προο-
πτική των εκλογών -αν δεν το θεωρήσει κάποιος απειλή- µέσα
στο επόµενο χρονικό διάστηµα.

Αυτό είναι και ένα ζήτηµα και για τον Υπουργό των Οικονοµι-
κών. ∆ηλαδή, αυτήν τη χώρα, αυτήν την Κυβέρνηση δεν την απα-
σχολεί ότι µόλις εξαγγέλλεται αυτό, µερικές αγορές οι οποίες
ήσαν κανονικοποιηµένες -ή βάδιζαν, εν πάση περιπτώσει στην
κατεύθυνση της κανονικοποίησης- ξαναπήραν την ανηφόρα;
Αυτό ξανά δεν επηρεάζει; ∆εν απασχολεί; ∆εν το σκέφτεται πρω-
τίστως ο Υπουργός των Οικονοµικών;

Έρχοµαι τώρα στο επόµενο και βασικό ερώτηµα: Εάν πιστεύει
την πολιτική της, λοιπόν, η Κυβέρνηση είπαµε ότι οφείλει να την
υποστηρίξει. Εάν από την άλλη µεριά θεωρεί ότι δεν έχει τέτοια
εντολή, ότι σε τελευταία ανάλυση από το «λεφτά υπάρχουν» βα-
δίζει σε µία άλλη πολιτική και µάλιστα ενδεχοµένως βλέπει µπρο-
στά της ότι το 13,8% θα είναι 15,8% της Eurostat, άρα δύο
µονάδες στο ΑΕΠ, άρα τριάµισι δισεκατοµµύρια λείπουν από
εκεί, η υστέρηση των εσόδων είναι 1,6 δισεκατοµµύρια -και δεν
ξέρουµε πώς θα διαµορφωθεί η υστέρηση των εσόδων µέχρι το
τέλος- άρα λείπουν πέντε δισεκατοµµύρια και άρα χρειαζόµαστε
επιπρόσθετα µέτρα, παρά τα όσα λέει ο Πρωθυπουργός και πρέ-
πει να ψηφίσουµε έναν προϋπολογισµό, ο οποίος θα περιλαµ-
βάνει αυτά τα πρόσθετα µέτρα, τότε οφείλει η Κυβέρνηση να
περιγράψει αυτήν την κατάσταση και όχι να αφήνει µισόλογα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε συνάδελφε.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Οφείλει η Κυβέρνηση και ο Πρωθυ-
πουργός αν θέλει µία τέτοια έγκριση, αυτήν την συγκεκριµένη
έγκριση να ζητήσει από τον ελληνικό λαό, περιγράφοντας ποια
είναι η οικονοµική κατάσταση. ∆ιότι την έχουµε πατήσει µία φορά
µε τα µισόλογα στην προηγούµενη αποχώρηση πρωθυπουργού
και ελπίζω ότι δεν θα είναι ίδια η τύχη και του συγκεκριµένου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος τους Συνασπι-

σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να εκ-

φράσω τη λύπη µου, διότι αυτά που συµβαίνουν µε τις δύο τρο-
πολογίες συνιστούν ένα µείζον κοινοβουλευτικό πραξικόπηµα.

Και τις λέξεις αυτές δεν τις λέω τυχαία, τις εννοώ. Και ερωτώ και
το Προεδρείο διά µέσου εσάς: Είναι δυνατόν να ανέχεστε να έρ-
χονται τροπολογίες, οι οποίες παραβιάζουν χονδροειδώς τον Κα-
νονισµό και το Σύνταγµα;

∆ιότι εδώ δεν έχουµε απλώς τροπολογίες, οι οποίες είναι πα-
ντελώς άσχετες µε το νοµοσχέδιο περί ηλεκτρονικής συνταγο-
γραφίας, κύριε Πρωτόπαπα, αλλά είναι και παντελώς άσχετες µε
το Υπουργείο Εργασίας, που εισάγει το σχετικό νοµοσχέδιο. Και
µάλιστα, είναι «πασπαρτού». Αναφέρονται σε πολλά Υπουργεία,
από το Υπουργείο Άµυνας µέχρι το Υπουργείο Οικονοµικών.

Αυτά τα πράγµατα είναι απαράδεκτα! Έπρεπε να στηλιτεύο-
νται! Έπρεπε να ξεσηκώνουν τις πέτρες. Και συγχαίρω τον κ. Κα-
κλαµάνη, τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής, για την αγόρευσή
του. Ήταν ειλικρινέστατη, ευθύβολη και ουσιαστική και τιµά το
ρόλο του ως Βουλευτή, πρώτα απ’ όλα της Εθνικής µας Αντι-
προσωπείας, πέρα από την κοµµατική του ένταξη, η οποία είναι
απολύτως σεβαστή και την τιµά, νοµίζω. Απαράδεκτα πράγµατα!

∆εν αναφέροµαι µόνο στον τύπο του πράγµατος, που είναι η
ουσία στη συγκεκριµένη περίπτωση –πολύ µεγάλη ουσία- αλλά
αναφέροµαι και στο περιεχόµενο των τροπολογιών, οι οποίες
είναι σκανδαλώδεις, αντισυνταγµατικές, απαράδεκτες, φωτο-
γραφικές. Ας τις πάρουµε µία-µία.

Κατ’ αρχάς, να αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, στην τροπολογία,
η οποία αφορά τα πολύπαθα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά, τα κρα-
ταιά άλλοτε Ναυπηγεία Σκαραµαγκά, τα οποία κατάντησαν όπως
κατάντησαν και, δυστυχώς, απ’ ό,τι βλέπω θα έχουν πολύ κακή
τύχη για το αύριο. Θα είµαι πολύ συγκεκριµένος.

Ψήφισε η κυβερνητική Πλειοψηφία, η Πλειοψηφία της Κυβέρ-
νησης, µία συµφωνία. Η συµφωνία µεταβίβαζε τα Ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά από την «HDV» σε µία εταιρεία αραβικών συµφερόντων
του Άµπου Ντάµπι, την «ABU DHABI MAR» κι άφηνε ανοιχτό το
ενδεχόµενο -το οποίο στηλιτεύσαµε, βεβαίως- να υπάρξει στο
µέλλον και µία συνδεδεµένη εταιρεία. Είναι νοµικός όρος η «συν-
δεδεµένη εταιρεία». Ήταν απαράδεκτο, βεβαίως, τότε στη συµ-
φωνία αυτό. Και ξαφνικά, δεν στέγνωσε το µελάνι από την
υπογραφή της συµφωνίας και η «ABU DHABI MAR» µετετράπη
σε «PRIVININVEST», µία άλλη εταιρεία -από το Άµπου Ντάµπι στο
Λίβανο πήγαµε τώρα- µε άλλη ιδιοκτησία του κ. Σάφα. Μεταβι-
βάστηκαν οι µετοχές των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά -µε λόγια
απλά για να είµαι κατανοητός- από την «ABU DHABI MAR», που
είχε το 75%, στην «PRIVININVEST», που λέγεται ότι είναι συνδε-
δεµένη µε αυτήν την εταιρεία, µε την «ABU DHABI MAR».

Πρώτον, ποιος το λέει αυτό ότι είναι συνδεδεµένη εταιρεία;
Εµείς που το γνωρίζουµε; Ποιο είναι το είδος και το βάθος της
σύνδεσης; Ποια είναι η µετοχική σύνθεση της «PRIVINVEST»; Την
ξέρουµε; Μπορείτε να µας πείτε τη µετοχική σύνθεση της «PRIV-
INVEST»; Και το είδος της σύνδεσης µπορούµε να το ξέρουµε;

Υποτίθεται ότι υπήρξε έλεγχος από µία ελεγκτική εταιρεία, τη
«LAZARD». Εγώ δεν έχω τη µεγαλυτέρα της εµπιστοσύνης σ’
αυτές τις εταιρείες και τα ελεγκτικά τους δεδοµένα, αλλά, εν
πάση περιπτώσει, υπήρξε αυτός ο έλεγχος για την αξιοπιστία της
«ABU DHABI MAR». Για την καινούργια εταιρεία, την «PRIVIN-
VEST», δεν υπήρξε καµµία ελεγκτική εταιρεία που να τη βαθµο-
λόγησε, ούτε έκθεση επ’ αυτής. Που κρατάει η σκούφια της,
λοιπόν; Πού δίνετε τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά; Τι ψήφισε η
Βουλή και που φτάσαµε τώρα;

Φτάσαµε σ’ αυτήν την κατάσταση για ένα απλούστατο λόγο.
∆ιότι υπέστη η Κυβέρνηση, µε τη λαθεµένη πολιτική που ακο-
λούθησε, έναν εκβιασµό. Ποιος ήταν ο εκβιασµός; Ότι τα παρα-
τάµε και φεύγουµε. Και ο δεύτερος εκβιασµός ποιος ήταν, που
σχετίζεται µε το δεύτερο σκέλος της ίδιας τροπολογίας από τη
γερµανική «HDV»; Εκείνη είπε ότι «αν δεν µου δώσετε φορολο-
γική ασυλία για ό,τι έχει προηγηθεί, µαζί, βεβαίως, µε την και-
νούργια εταιρεία, την «PRIVINVEST» –και αυτή το ζήτησε- δεν
πρόκειται να πάρετε το «ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ» και δεν πρόκειται να
συνεχιστεί η παραγγελία.»

Έρχεστε µε αυτήν τη νοµοθετική ρύθµιση διά τροπολογίας να
καλύψουµε και τα δύο αυτά πράγµατα. Και έρχεται εδώ το δεύ-
τερο σκέλος της τροπολογίας για το Σκαραµαγκά και λέει το
εξής: «Ως φορολογικός έλεγχος, δυνάµει του οποίου συντελείται
το δεσµευτικό κλείσιµο όλων των ανέλεγκτων ή δυνητικά υπα-
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γοµένων σε επανέλεγχο οικονοµικών ετών, νοείται ο τακτικός φο-
ρολογικός έλεγχος επί των ανέλεγκτων µέχρι 30-9-2009, χρή-
σεων της ΕΝΑΕ, ο οποίος ολοκληρώθηκε στις 21-10-2010». Μετά
την κύρωση της συµφωνίας από τη Βουλή, δηλαδή, ο έλεγχος.

Από εκεί και πέρα, λοιπόν, αν υπάρχουν φορολογικές παρα-
βάσεις, οι οποίες έχουν εντοπιστεί σε όλα τα προηγούµενα χρό-
νια ή έχουν εντοπιστεί από το Σ∆ΟΕ –όπως λέγεται- µε εικονικά
και πλαστά τιµολόγια ή φορολογικές παραβάσεις, οι οποίες θα
διαπιστωθούν στο µέλλον, αύριο, µεθαύριο, αυτές όλες έρχεται
µία ρύθµιση εδώ για να παραγραφούν, να διαγραφούν µε µία µο-
νοκονδυλιά. Μπορούν να γίνονται αυτά τα πράγµατα; Θα ήθελα
να µας απαντήσετε και να µας δώσετε µία εξήγηση επ’ αυτών.

Βεβαίως, να σας πω και για την άλλη τροπολογία. ∆εν θα πω
για το µαύρο αφορολόγητο χρήµα, που δίνεται µία παράταση να
έρθει εδώ πέρα µε φορολογικά προνόµια, κλεµµένο χρήµα, απ’
οτιδήποτε κι αν προέρχεται, που έφυγε στο εξωτερικό µε ελάχι-
στη φορολόγηση. Και αφού δεν ήλθαν όσα πιστεύατε ότι θα έρ-
θουν, τους δίνετε και παράταση διά τροπολογίας για να
επιστρέψουν, υποτίθεται!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω.
Αλλά, αυτό που είναι εντυπωσιακό, είναι η εξουσιοδότηση που

παίρνετε -διά τροπολογίας πάλι, χωρίς καµµία συζήτηση επί της
ουσίας- να δίδετε εγγυήσεις, ως δηµόσιο, σε δηµόσιες επιχει-
ρήσεις και οργανισµούς, όταν δανειoδοτούνται από χρηµατοπι-
στωτικά ιδρύµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης για επενδυτικούς
σκοπούς. Μάλιστα.

Καλά, µας κοροϊδεύετε; Εµπαίζετε τη Βουλή; Εσείς βγάλατε
τον ΟΣΕ ότι είναι υπερ-προβληµατικός µέχρι τώρα, διότι χρω-
στάει τα «µαλλιά της κεφαλής του». Και τα «µαλλιά της κεφαλής
του» που χρωστάει, ξέρετε τι είναι; ∆άνεια που έπαιρνε µε την
εγγύηση του δηµοσίου για επενδυτικούς σκοπούς, που δεν πή-
γαιναν όµως για επενδύσεις και δεν ξέρω που πήγαιναν. Και
αυτές τις εγγυήσεις, ξέρετε πώς τις δίνατε; Με απλές υπουργι-
κές πράξεις και αποφάσεις. Και ξαφνικά, βεβαίως, 10 δισεκα-
τοµµύρια πάνω το χρέος του ελληνικού δηµοσίου, γιατί επωµίσθη
το χρέος του ΟΣΕ. Στα ύψη το ελληνικό χρέος. Σε πτώχευση η
χώρα. Έτσι φτάσαµε σε ουσιαστική πτώχευση.

Και ερχόσαστε εδώ να πάρετε εξουσιοδότηση, µε µια ρύθµιση
της τελευταίας στιγµής, χωρίς καµµία συζήτηση, για να δίνετε
αφειδώς και στο µέλλον τέτοιου είδους εγγυήσεις, οι οποίες στην
ουσία είναι δάνεια του ελληνικού δηµοσίου; ∆εν θέλετε να τα κα-
ταγράφετε ως δάνεια, διότι θα εκπέσουν -και το γνωρίζετε- οι εγ-
γυήσεις. Θα τα φορτώσετε πάλι σε δηµόσιες επιχειρήσεις και
οργανισµούς, θα τις λέτε προβληµατικές για να τις ιδιωτικοποι-
ήσετε και θα φεσώνετε το ελληνικό κράτος και στο µέλλον µε
νέες υπερχρεωµένες καταστάσεις, όπου θα µας έχετε µια ζωή
σε τρόικες, µια ζωή σε νεοαποικιακές διαχειρίσεις; Είναι παρά
πολύ σοβαρά ζητήµατα, τα οποία τα περνάτε σε µια νύκτα. Νύκτα
τα περνάτε όλα αυτά, διά τροπολογίας. Πού είναι η συζήτηση
εδώ επ’ αυτών των θεµάτων; Ούτε µια νύξη δεν κάνατε.

∆εν θα πω για την περαίωση. Μεγάλο θέµα και αυτό, αλλά εν
πάση περιπτώσει, µε αυτό το οποίο κάνετε µε την περαίωση,
έχουν ξεσηκωθεί και οι πέτρες. Θα κλείσετε και αυτές τις µικρές
επιχειρήσεις και επαγγελµατίες που δεν έχουν κλείσει. Σε όσους
έχουν κάνει δηλώσεις και έχουν καταβάλει κανονικά τις φορο-
λογικές τους υποχρεώσεις, ερχόσαστε µε την περαίωση και τους
δίνετε άλλη µια στο κεφάλι από πάνω, ένα µπουγιουρντί, είτε
έχουν πληρώσει είτε όχι. Ανεξάρτητα από το τι έχουν πληρώσει
θα πληρώσουν περαίωση. Αυτήν τη στιγµή έχετε φέρει σε από-
γνωση όλον τον κόσµο. Και τι ερχόσαστε εδώ να πείτε; Ότι αν
έχει πληρώσει κάτι παραπάνω από αυτά που θα του βάλετε στην
περαίωση, τότε δεν θα του κάνετε επιστροφή. Γιατί αυτό λέτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε συνά-
δελφε, ολοκληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αυτό λέτε εδώ πέρα µε αυτήν τη
διάταξη.

Στην άλλη τροπολογία τώρα. Θα ολοκληρώσω µε µια φράση,

κύριε Πρόεδρε. ∆εν είναι δυνατόν, όταν ένας Υπουργός φεύγει
από το ένα Υπουργείο και πηγαίνει στο άλλο, να παίρνει και ορι-
σµένες υπηρεσίες από το Υπουργείο που έφυγε στο επόµενο
που πηγαίνει, διότι θεωρεί περίπου ότι είναι ικανός να φέρει σε
πέρας αυτές τις υπηρεσίες ή ότι είχε έργο ηµιτελές επ’ αυτών
που πρέπει να το ολοκληρώσει.

Η Γενική Γραµµατεία του Καταναλωτή δεν έχει κανέναν απο-
λύτως λόγο, δεν υπάρχει καµµία λογική να µεταφερθεί στο Υπουρ-
γείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Κανέναν απολύτως
λόγο δεν έχει και καµµία λογική και εν πάση περιπτώσει, αν θέ-
λετε να κάνετε –δεν ξέρω µε ποια λογική- αυτήν τη µεταφορά, φέρ-
τε την κανονικά µ’ ένα νοµοσχέδιο, να γίνει συζήτηση, να έρθουν
οι φορείς, να ακουστούν απόψεις γενικευµένα, να υπάρξει και µια
αντίδραση και από την κοινωνία και από τους ενδιαφερόµενους.
Όχι έτσι, µε αυτόν τον απαράδεκτο κυριολεκτικά τρόπο.

Και µου λέτε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Συµπο-
λίτευσης, γιατί καταψηφίζουµε εµείς τα νοµοσχέδια! ∆ιότι δεν
υπάρχουν τεχνικές και τεχνικά θέµατα στην πολιτική. Τα θέµατα
είναι κεντρικότατα, σχετίζονται µε την πορεία της χώρας και
άπτονται κοινωνικών συµφερόντων και συγκρούσεων. Γι’ αυτό
καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο και βεβαίως σας καλούµε,
έστω και την ύστατη στιγµή, να αποσύρετε αυτές τις τροπολο-
γίες. ∆εν είναι δυνατόν να φέρνετε αυτές τις τροπολογίες. Και
προφανώς δεν έχουµε άλλον τρόπο να αντιδράσουµε, παρά κα-
ταγγέλλοντας όλα αυτά που γίνονται, πάλι ως πραξικόπηµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αναπληρωτής Υπουρ-

γός έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ερ-

γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

∆εν µε εκπλήσσετε, κύριε Λαφαζάνη, που δεν ψηφίζετε τις τρο-
πολογίες, οι οποίες, εν πάση περιπτώσει, είναι αντικείµενο µιας
συζήτησης που έπρεπε να είναι πιο διευρυµένη. Εδώ δεν ψηφί-
ζετε το νοµοσχέδιο που έχει την ηλεκτρονική συνταγογράφηση.
Και σας είπε ο κ. Πρωτόπαπας, αν δεν µπορεί κάποιος να ψηφί-
σει αυτό το νοµοσχέδιο, που δεν φαίνεται να έχει τίποτα το αρ-
νητικό, πόσω µάλλον άλλες ρυθµίσεις, οι οποίες µπορεί να
δέχονται και συζήτηση.

Ζήτησα το λόγο, κύριε Πρόεδρε, για να καταθέσω µια τροπο-
ποίηση, µετά την τοποθέτηση του Προέδρου κ. Κακλαµάνη, τον
οποίο ακούω µε πολύ ενδιαφέρον πάντοτε και µετά βέβαια και
τη συµπλήρωση που έκανε ο κ. Πρωτόπαπας, ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ και αφορά την κατανοµή των θέ-
σεων για τη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή.

∆ιαβάζω για τα Πρακτικά το συγκεκριµένο σηµείο.
Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 αντικαθίσταται, ως ακο-

λούθως: «Για τις ανάγκες σε προσωπικό στην Γενική Γραµµατεία
Καταναλωτή του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, συστήνονται εκατόν είκοσι οκτώ οργανικές θέσεις, από τις
οποίες εβδοµήντα θέσεις κατηγορίας ΠΕ, τριάντα πέντε θέσεις
κατηγορίας ΤΕ, δεκαεννέα θέσεις κατηγορίας ∆Ε και τέσσερις
θέσεις κατηγορίας ΥΕ,…» το υπόλοιπο κείµενο όπως έχει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Οικονο-

µικών έχει το λόγο για τρία λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θέλω να διευκρινίσω

ότι δεν είµαστε εµείς που θελήσαµε να αλλοιώσουµε, τόσο το
χαρακτήρα, όσο και το διακύβευµα των δηµοτικών και περιφε-
ρειακών εκλογών, που έχουµε την επόµενη Κυριακή. Άλλοι –και
το γνωρίζετε πολύ καλά- επεχείρησαν να δώσουν δηµοψηφι-
σµατικό χαρακτήρα καταδίκης του µνηµονίου, για να αµφισβη-
τήσουν στην πράξη, αµέσως µετά, τη νοµιµοποίηση της
Κυβέρνησης να προχωρήσει στις αλλαγές εκείνες -µιλάω για τις
διαρθρωτικές αλλαγές- που είναι απαραίτητες για να βγει η χώρα
µας από την κρίση.

Εµείς εκείνο που ζητήσαµε, αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Βο-
ρίδη, από τον ελληνικό λαό ήταν σε αυτές τις εκλογές να µην
υπάρξει χαλαρή ψήφος, να υπάρξει ψήφος αυξηµένης ευθύνης,

1138 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



που θα δώσει τη δυνατότητα και στη χώρα µας, αλλά και στην
Κυβέρνηση, ακριβώς την επόµενη µέρα των εκλογών, να προ-
χωρήσουµε δυνατά, προκειµένου οι θυσίες που έχουν γίνει µέχρι
σήµερα, από πλευράς του ελληνικού λαού, να πιάσουν τόπο. Και
είµαστε αισιόδοξοι και πεπεισµένοι ότι ο ελληνικός λαός θα στη-
ρίξει αυτήν µας την προσπάθεια, θα στηρίξει τις δικές του θυ-
σίες και τον δικό του αγώνα, προκειµένου η επιτήρηση της
χώρας µας να πάρει τέλος το αµέσως επόµενο διάστηµα.

Σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα που µπήκαν σχετικά µε τις τροπο-
λογίες, θέλω αρχικά να πω ότι όντως τα αποτελέσµατα σε ό,τι
αφορά τον επαναπατρισµό κεφαλαίων από το εξωτερικό, δεν
ήταν αυτά που περιµέναµε, αυτά που θα θέλαµε. ∆εν ήταν τόσο
πενιχρά -γιατί ακόµη δεν έχω τελικά στοιχεία- αλλά δεν ήταν αυτά
που θα θέλαµε και δεν εκπροσωπούσαν, αν θέλετε, τον µεγάλο
όγκο των κεφαλαίων που έφυγαν γι’ αυτό το χρονικό διάστηµα.
Όµως, όπως σας εξήγησα, αυτήν τη στιγµή το κλίµα έχει αλλά-
ξει, όπως και οι όροι και οι προϋποθέσεις αντιµετώπισης αυτού
του προβλήµατος. Γι’ αυτό είµαστε αισιόδοξοι ότι µε την παρά-
ταση που θα δοθεί, θα υπάρξουν πολύ καλύτερα αποτελέσµατα.

Από τη στιγµή, λοιπόν, που ούτως ή άλλως πήραµε αυτήν την
απόφαση –δεν την παίρνουµε σήµερα αυτήν την απόφαση, την
έχουµε ήδη πάρει αυτήν την πολιτική απόφαση- τουλάχιστον ας
φέρει τα αποτελέσµατα, τα οποία πρέπει να φέρει προς όφελος
της χώρας µας.

Σχετικά µε την τροπολογία που αφορά στα Ελληνικά Ναυπη-
γεία Σκαραµαγκά, για το τι δουλειά έχει αυτή η τροπολογία στη
συνολική τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών, όπως εξή-
γησε ο Υπουργός Άµυνας, ο κ. Βενιζέλος, µε την παράγραφος 4
της τροπολογίας διευκρινίζονται δύο σηµεία στο ν. 3885/2010,
που επικύρωσε τις συµβάσεις για τα Ελληνικά Ναυπηγεία και τα
προγράµµατα των υποβρυχίων του πολεµικού Ναυτικού. Η µε-
ταβίβαση των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά από τους γερµανούς
ιδιοκτήτες της «THYSSENKRUPP MARINE SYSTEM», στην «ABU
DHABI MAR», ολοκληρώθηκε πρόσφατα µε την υπογραφή του
closing, όπως ανέφερε ο Υπουργός Άµυνας.

Τα δυο σηµεία, λοιπόν, που διευκρινίζονται µε αυτήν την τρο-
πολογία είναι τα εξής:

Πρώτον, µε το άρθρο µόνο του κυρωτικού νόµου –το τονίζω
αυτό, του κυρωτικού νόµου- και ειδικότερα µε την παράγραφο
4, οριζόταν ότι µαζί µε τις συµβάσεις, συγκυρώνονται –επικυρώ-
νονται µαζί- και οι δηλώσεις των µερών. Επαναλαµβάνω, οι δη-
λώσεις των µερών.

Εξειδικεύονται, λοιπόν, σήµερα ότι µεταξύ των δηλώσεων πε-
ριλαµβάνονται και η δήλωση για τη µεταβίβαση των µετοχών των
«ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΝΑΥΠΗΓΕΙΩΝ ΑΕ», είτε προς την εταιρεία «ABU
DHABI MAR» είτε προς την εταιρεία «PRIVINVEST SHIPBUILD-
ING», η οποία αποτελεί συνδεδεµένη µε την «ABU DHABI MAR»
εταιρεία. Λέω «µε την οποία είναι συνδεδεµένη» γιατί, όπως εξή-
γησε ο Υπουργός, και θέλω πολύ σύντοµα να επανέλθω σ’ αυτό,
η έννοια της συνδεδεµένης επιχείρησης είναι µία διεθνής έννοια
και εν µέρει έχει τυποποιηθεί σε διάφορα νοµοθετικά κείµενα, σε
διεθνές, ευρωπαϊκό και εθνικό επίπεδο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Σε ποιο δίκαιο αναφέρεστε;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Η

πλευρά της «THYSSENKRUPP MARINE SYSTEMS» και της «ABU
DHABI MAR» έκριναν οι ίδιες ότι χωρίς καµµία αµφιβολία η «PRIV-
INVEST SHIPBUILDING» είναι συνδεδεµένη µε την «ABU DHABI
MAR» εταιρεία και προς το σκοπό αυτό υπέβαλαν και προς ενη-
µέρωση του ελληνικού δηµοσίου γνωµοδοτήσεις νοµοµαθών και
κατά το δίκαιο των Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων και κατά το δί-
καιο του Λιβάνου, κυρίως βεβαίωση της ελέγκτριας εταιρείας του
οµίλου «ABU DHABI MAR», που είναι η «PRICEWATERHOUSE
COOPER», η οποία θεωρεί ότι οι εταιρείες είναι συνδεδεµένες
και γι’ αυτό οι λογαριασµοί τους ενοποιούνται.

Η ενοποίηση των λογαριασµών είναι και το βασικό κριτήριο για
το χαρακτηρισµό δύο εταιρειών ως συνδεδεµένων κατά το ευ-
ρωπαϊκό, αλλά και κατά το ελληνικό δίκαιο, δηλαδή κατά τα
άρθρα 42Ε και 96 του κωδικοποιηµένου ν. 2190/20 περί ανωνύ-
µων εταιρειών.

Πέρα από τις γνωµοδοτήσεις αυτές των δύο Ελλήνων νοµο-
µαθών, που κατατέθηκαν ήδη στα Πρακτικά της Βουλής -τις κα-

τέθεσε ήδη ο κ. Βενιζέλος, δεν θέλω να σας κουράσω- φαίνεται,
αν θα δείτε το δια ταύτα µε βάση αυτά που λέει ο κ. Κοτσίρης, κα-
θηγητής στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, για την
εφαρµογή του άρθρου 4 της Εκτελεστικής Συµφωνίας και του
παραρτήµατος Α, ότι η εταιρεία «PRIVINVEST» είναι εταιρεία συν-
δεδεµένη της εταιρείας «ABU DHABI MAR». Και έχει την υπο-
γραφή του. Αυτό είναι το διά ταύτα. Και στο ίδιο γενικό
συµπέρασµα καταλήγει και ο άλλος καθηγητής.

Άρα, να µην λέµε ότι δεν είναι συνδεδεµένη ή που τη βρήκαν.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μα, να µας πείτε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ο

όρος αυτός υπήρχε και στην αρχική συµφωνία και στο νόµο που
ψήφισε η Βουλή. Αυτό που γίνεται σήµερα είναι η εξειδίκευση
αυτής της συµφωνίας και γίνεται µε πλήρη διαφάνεια.

Σχετικά µε την άλλη τροπολογία, µε το άλλο άρθρο της τρο-
πολογίας εδώ υπάρχει µία λογική παραλόγου. Κύριε Λαφαζάνη,
είναι λογική παραλόγου. Από τη µία πλευρά ζητάµε επενδύσεις
και από την άλλη πλευρά λέµε οι δηµόσιες υπηρεσίες να µην
έχουν τη δυνατότητα να πάρουν εγγύηση του δηµοσίου. Όταν
ιδιωτικές εταιρείες παίρνουν εγγύηση του δηµοσίου, οι δηµόσιες
επιχειρήσεις να µην έχουν τη δυνατότητα να πάρουν την εγ-
γύηση του δηµοσίου, προκειµένου να επενδύσουν και µάλιστα,
όταν χρηµατοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Επενδυτική Τράπεζα
από την µια πλευρά ή από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ποιος σας είπε ότι θα δώσουµε συλλήβδην σε όλες τις δηµό-
σιες επιχειρήσεις τη δυνατότητα εγγυήσεων; Εµείς αυτό που κά-
νουµε είναι ότι απλώς δίνουµε αυτή τη δυνατότητα. Το ποια
δηµόσια επιχείρηση θα πάρει τις εγγυήσεις, θα το κρίνουµε. Και
θα το κρίνουµε µε βάση τα στοιχεία που έχουµε για το ρόλο και
τη δραστηριότητα της κάθε επιχείρησης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Υφυπουργέ, έχετε
συµπληρώσει επτάλεπτο.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ για την ανοχή σας.

Για το αν και κατά πόσο, δηλαδή, αυτή η δηµόσια επιχείρηση
θα έχει τη δυνατότητα να προχωρήσει µε βιωσιµότητα και µε
προοπτική ένα επενδυτικό σχέδιο και να µην καταπέσει αύριο.
Τη δυνατότητα δίνουµε. Το σε ποιες δηµόσιες επιχειρήσεις θα
δοθεί εγγύηση, είναι ένα ζήτηµα, το οποίο θα το αποφασίσουµε
µε πολύ συγκεκριµένα κριτήρια.

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το

λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Πρόεδρε, δι’ ολί-

γων. Θέλετε το λόγο ως Πρόεδρος;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θέλω το λόγο επί της τροπο-

ποίησης που επέφερε ο κύριος Αναπληρωτής Υπουργός στην
τροπολογία που κατέθεσε, αλλά δεν µας τίµησε µε την παρουσία
της η κυρία Υπουργός Απασχόλησης και Κοινωνικής Ασφάλισης
και αφορά τη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή.

Ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνά-
δελφοι, ότι εγώ έθεσα ζητήµατα αρχής, ζητήµατα λειτουργίας
του Κοινοβουλίου. Αυτά τα ζητήµατα εξακολουθούν να υπάρ-
χουν. Πιστεύω ότι το Προεδρείο, ο Πρόεδρος κ. Πετσάλνικος θα
µπορεί ακόµη και στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων να φέρει να τα
συζητήσουµε αυτά τα ζητήµατα. ∆ιότι, δεν είναι δυνατόν να συ-
νεχιστεί αυτή η εικόνα του Κοινοβουλίου.

Τώρα σε ό,τι αφορά τους απόντες Υπουργούς, ο Υπουργός
Οικονοµικών, εάν δεν είναι στο εξωτερικό, όφειλε να είναι εδώ.
Λίγο έµεινε σ’ αυτήν την Αίθουσα ως Βουλευτής και η Υπουργός
Εργασίας, επίσης, και οφείλουν να σέβονται το Κοινοβούλιο. ∆εν
είµαστε ιδιόρρυθµοι άνθρωποι όσοι καθόµαστε µέχρι τα µεσά-
νυχτα εδώ µέσα.

∆εύτερον, κύριε Πρόεδρε, για τη συγκεκριµένη τροπολογία,
εφόσον και µόνο επειδή αντιλαµβάνοµαι και το πρακτικό πρό-
βληµα ότι πρέπει να λειτουργήσει αυτή η καλώς-κακώς µεταφε-
ρόµενη γενική γραµµατεία από το Υπουργείο Οικονοµίας και
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Ανταγωνισµού στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης –πρέπει να λειτουργήσει- γι’ αυτό και µόνο το λόγο θα δεχθώ
αυτήν την αλλαγή που κάνετε. Είναι θετική.

Όµως, το θέµα εξακολουθεί να υπάρχει. ∆εν µπορεί όταν µι-
λάµε για τριτοβάθµια εκπαιδευτικά ιδρύµατα, στα οποία συ-
ντρέχουν όλες οι προϋποθέσεις κατά το άρθρο 16 του
Συντάγµατος να είναι ισότιµα απολύτως κι αυτό αναγνωρίζουν
οι νόµοι που έχουµε εµείς ψηφίσει σ’ αυτήν την Αίθουσα, να έρ-
χεται ο οποιονδήποτε παράγων της διοίκησης να φέρνει στη
Βουλή, να υπογράφουν οι Υπουργοί και να ανατρέπεται αυτό που
είναι βασικός κανόνας στη διοίκησης.

Εσείς, κύριε Κουτρουµάνη, προέρχεστε από τη διοίκηση. Είναι
δυνατόν να έχουµε στρατηγούς, όπως είπα στον κ. Βενιζέλο, και
από κάτω το ένα εικοστόν; Τέλος πάντων. Ας λειτουργήσει, λοι-
πόν, η γραµµατεία. Ας µείνει το θέµα αυτό. Η Κυβέρνηση να το
έχει υπ’ όψιν της. ∆ιότι, δεν πρόκειται να δεχτούµε ξανά εδώ
πέρα τέτοια ανασκολόπιση ενός θεσµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ µεν είµαι υπερήφανος, διότι κατήργησα τα ΚΑΤΕΕ και
ίδρυσα τα ΤΕΙ. ∆υστυχώς, από το διάδοχό µου τον µακαρίτη τον
Τρίτση, εκλεκτό µέλος του Τεχνικού Επιµελητηρίου, µέχρι τον κ.
Στυλιανίδη, τον τελευταίο Υπουργός της Νέας ∆ηµοκρατίας, ελά-
χιστοι από τους Υπουργούς, πλην του Γιώργου Παπανδρέου και
του Φίλιππου Πετσάλνικου, σεβάστηκαν αυτή την ανάγκη της εκ-
παίδευσής µας, της κοινωνίας της οικονοµίας µας.

Μετά την αλλαγή που κάνετε, όµως, κύριε Υπουργέ, τότε και
εκεί που λέτε ότι «οι προϊστάµενοι διευθύνσεων και τµηµάτων θα
είναι ΠΕ», εκεί θα πρέπει να προσθέσετε «ή ΤΕ», όπως προβλέ-
πει ο βασικός νόµος που έφερε εδώ το Υπουργείο Εσωτερικών
και ο κ. Ραγκούσης πράγµατι, προσήρµοσε σε όλη τη ∆ηµόσια
∆ιοίκηση -άφησε απ’ έξω το βαθµό του Γενικού ∆ιευθυντή- όπου
τα µόρια, τα κριτήρια πλέον, δεν κάνουν διάκριση µεταξύ ΠΕ και
ΤΕ. Άλλα προσόντα µπορεί να τους αξιολογήσουν.

Γι’ αυτό σας παρακαλώ πολύ στο «ΠΕ ή ΤΕ» και τα υπηρεσια-
κά συµβούλια θα κρίνουν ποιος ΠΕ ή ΤΕ έχει τα ανάλογα προσόντα.
Τµήµατα, δηλαδή, οικονοµίας, που λέτε εκεί, κλάδων οικονοµικών,
εµπορικών κ.λπ., έχουν και τα ΤΕΙ. Από εκεί και πέρα τα υπηρε-
σιακά συµβούλια, όπως ξέρετε, κρίνουν προσόντα, τα ειδικότε-
ρα, τα υπηρεσιακά και τα άλλα, του καθενός. Να είµεθα λογικοί.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ένα λεπτό θα ήθελα, κύριε Πρό-

εδρε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Λαφαζάνη, µια στιγµή να

απαντήσει ο Υπουργός σε αυτό, παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Κουσελάς Υφυ-

πουργός επί των Οικονοµικών έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Μία

κουβέντα θέλω να πω για την απουσία του κ. Παπακωνσταντίνου.
Ο Υπουργός ξέρετε πολύ καλά ότι δεν µας έχει συνηθίσει να λεί-
πει από το εθνικό µας Κοινοβούλιο. Τιµά το εθνικό Κοινοβούλιο
και είναι στις περισσότερες περιπτώσεις εδώ. Υπήρχαν σοβαροί
λόγοι που δεν µπορούσε να είναι σήµερα εδώ, γι’ αυτό είµαι εγώ
σαν καθ’ ύλη αρµόδιος Υφυπουργός. ∆εν νοµίζω ότι πρέπει να
δηµιουργείται τέτοιο θέµα, γιατί είναι κυριολεκτικά ελάχιστες οι
φορές που απουσιάζει.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µη µας ψέγετε.
Σας εκτιµούµε, σας αγαπούµε, αλλά ο κ. Παπακωνσταντίνου
οφείλει να είναι τακτικότερα στο Κοινοβούλιο. Αντιλαµβάνοµαι
το βάρος των υποχρεώσεών του και το σέβοµαι, να σέβεται όµως
και αυτός το Κοινοβούλιο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Κουτρουµάνη,
έχετε το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε,
να κάνω τη διόρθωση αυτή που είπε ο κ. Κακλαµάνης, γιατί µετά
την αλλαγή που έχει γίνει και στις θέσεις και στις κατηγορίες,
είναι αυτονόητη η αλλαγή αυτή που πρέπει να συνοδεύσει…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ να τη διαβά-

σετε για τα Πρακτικά, όπως επαναδιατυπώνεται.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ερ-

γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Στο τέλος της παραγρά-
φου 5 και στην τελευταία σειρά, που αναφέρεται: «Στην
παραπάνω διεύθυνση και τµήµατα, προΐστανται υπάλληλοι κα-
τηγορίας ΠΕ» και συµπληρώνεται « ή ΤΕ εµπορικών-διοικητικών».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, το λόγο έχει
ο κ. Λαφαζάνης για ένα λεπτό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Νοµίζω ότι ο κύριος Υφυπουρ-
γός ατύχησε. Κατ’ αρχάς, εγώ δεν έχω υπ’ όψιν µου η Κυβέρ-
νηση να δίνει εγγυήσεις του δηµοσίου για δάνεια σε ιδιωτικές
επιχειρήσεις. Απαγορεύεται να δίνετε δάνεια σε ιδιωτικές επι-
χειρήσεις, καλώς ή κακώς. ∆εν το συζητάω αυτήν τη στιγµή.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Συµπληρώσαµε σήµερα κανο-
νικό δεκάωρο, µπορούµε, λοιπόν, να αποχωρήσουµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ξέρετε, κύριε Υφυπουργέ, ότι τα
θέµατα του χρέους τα συζητάµε και τα συζητάµε αρκετά, θα
έλεγα, στον προϋπολογισµό και η Βουλή αποφασίζει το δανει-
σµό του ελληνικού δηµοσίου και το ύψος του δανεισµού και γί-
νονται ποικίλες αντιπαραθέσεις και για το ύψος του χρέους και
για τον προσανατολισµό του.

∆εν είναι δυνατόν, όµως, διά τροπολογίας να αποφασίζετε δυ-
νητικά έστω, να αυξάνετε το χρέος χωρίς να το εγκρίνει η Βουλή.
Θέλετε να δώσετε εγγυήσεις του δηµοσίου σε οποιαδήποτε δη-
µόσια επιχείρηση; Μάλιστα, να τις δώσετε. Να τις φέρετε, όµως,
στη Βουλή να τις εγκρίνει και να τις συζητήσει, όχι µε µία τρο-
πολογία «σκούπα» όποτε θέλουµε, εάν θέλουµε και όπου κρί-
νουµε και εάν κρίνουµε να δίνουµε εγγυήσεις και µπορεί αυτές
οι εγγυήσεις ενδεχοµένως, αν και το σύνηθες είναι να καταπί-
πτουν, ενδεχοµένως, λοιπόν, να καταπίπτουν και να αυξάνουν το
χρέος. ∆εν γίνονται αυτές οι διαδικασίες. Αυτές οι διαδικασίες
έχουν ένα όνοµα, αδιαφάνεια, πλήρης αδιαφάνεια και βουλιά-
ζουν και τη χώρα.

Το δεύτερο. Αυτά που είπατε σχετικά µε τη νέα µεταβίβαση
µετά την κύρωση της συµφωνίας από τη Βουλή, της εταιρείας
του Σκαραµαγκά αντί για την «ABU DHABI MAR» σε άλλη εται-
ρεία, αντί να δώσουν εξηγήσεις και εποµένως κάπως να µας κα-
θησυχάσουν, µας επέτειναν δυστυχώς τις ανησυχίες µας.

Θα σας πω κάτι και κλείνω µε αυτό. ∆υστυχώς, έχετε κάνει τη
χώρα παράρτηµα των Αραβικών Εµιράτων. Ντουµπάι-Μαρφίν,
Άµπου Ντάµπι -είδαµε τώρα, Σκαραµαγκά- Κατάρ-Ελληνικό και
τώρα βλέπω ότι πάτε να επεκτείνετε το παράρτηµα και να µας
κάνετε και παράρτηµα του Λιβάνου, γιατί είναι λιβανέζικη πλέον
αυτή η εταιρεία. Παράρτηµα, λοιπόν, Εµιράτων και Λιβάνου και
δορυφόρος θα έλεγα, στρατιωτικός και πολιτικός, του Ισραήλ.
Να χαίρεστε την πολιτική σας!

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα µισό λεπτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
αν και ολοκληρώσαµε.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Εδώ
ταιριάζει κύριε Πρόεδρε, αυτό που λέει ο λαός µας: «ούτε στο
σακί ούτε στο άχυρο». Από τη µία πλευρά µάς εγκαλούν ότι δεν
κάνουµε επενδύσεις και εφαρµόζουµε µία σκληρή δηµοσιονο-
µική πολιτική και από την άλλη πλευρά, όταν πάµε να κάνουµε
επενδύσεις, εγκαλούµαστε. Τι να πω!

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σηµει-
ώσω για τα Πρακτικά ότι δεν συµµετέχουµε στην ψήφιση των
τροπολογιών, γιατί θεωρούµε ότι είναι απαράδεκτο να έρχονται
οι τροπολογίες, µε τον τρόπο που ήρθαν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κηρύσσεται περαιωµένη
η συζήτηση επί της ενότητας των άρθρων και των τροπολογιών
και θα γίνει η ψήφισή τους χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
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ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 233 και ειδικό 23, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, η οποία εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 233 και ειδικό 23, έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία,
όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό και εντάσσεται στο
νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 234 και ειδικό 24 ως έχει, η οποία εντάσσεται στο νοµο-
σχέδιο ως ίδιο άρθρο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 234 και ειδικό 24, έγινε δεκτή ως έχει κατά πλει-
οψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: ∆εκτό, δεκτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το ακροτελεύτιο άρθρο

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης «Ηλεκτρονική καταχώριση και εκτέλεση ιατρι-
κών συνταγών και παραπεµπτικών ιατρικών εξετάσεων» έγινε
δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης «Ηλεκτρονική καταχώριση και εκτέλεση ιατρι-
κών συνταγών και παραπεµπτικών ιατρικών εξετάσεων» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ηλεκτρονική καταχώριση και εκτέλεση ιατρικών συνταγών
και παραπεµπτικών ιατρικών εξετάσεων

Άρθρο 1
Εννοιολογικοί προσδιορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου νοούνται ως:
α) Εγγραφή: η διαδικασία που συνίσταται στη δήλωση βού-

λησης να εγκριθεί η πρόσβαση στο Σύστηµα Ηλεκτρονικής Συ-
νταγογράφησης (Σ.Η.Σ.), η υποβολή τυχόν δικαιολογητικών και
νοµιµοποιητικών εγγράφων και η παροχή των αντίστοιχων ανα-
γνωριστικών.

β) Ταυτοποίηση: η διαδικασία δήλωσης ταυτότητας και ο έλεγ-
χος και επιβεβαίωση των αναγνωριστικών από το σύστηµα.

γ) Ιατρική Συνταγή: γραπτή οδηγία θεράποντα ιατρού για τη
χορήγηση φαρµάκων, στην οποία περιλαµβάνονται οδηγίες για
τη διάρκεια και τον τρόπο λήψης αυτών (εφεξής συνταγή).

δ) Παραπεµπτικό ιατρικών πράξεων: γραπτή εντολή θεράπο-
ντα ιατρού για τη διενέργεια παρακλινικών εξετάσεων σε ασφα-
λισµένο για προληπτικούς ή διαγνωστικούς σκοπούς (εφεξής
παραπεµπτικό).

ε) Ηλεκτρονική συνταγή: η συνταγή σε ηλεκτρονική µορφή κα-
τάλληλη για επεξεργασία, αποθήκευση και µεταφορά µε τη
χρήση τεχνολογίας Ηλεκτρονικών Υπολογιστών και Τηλεπικοι-
νωνιών.

στ) Ηλεκτρονικό παραπεµπτικό ιατρικών πράξεων: το παρα-
πεµπτικό σε ηλεκτρονική µορφή κατάλληλη για επεξεργασία,
αποθήκευση και µεταφορά µε τη χρήση τεχνολογίας Ηλεκτρονι-
κών Υπολογιστών και Τηλεπικοινωνιών.

ζ) Ηλεκτρονική συνταγογράφηση: η παραγωγή, διακίνηση και
έλεγχος των ιατρικών συνταγών και παραπεµπτικών ιατρικών
πράξεων, µε τη χρήση τεχνολογίας Ηλεκτρονικών Υπολογιστών
και Τηλεπικοινωνιών, µε τρόπο που διασφαλίζει την εγκυρότητα,
την ασφάλεια και τη διαφάνεια των διακινούµενων πληροφοριών.

η) Ηλεκτρονική καταχώριση ιατρικής συνταγής: η διαδικασία
δηµιουργίας ηλεκτρονικής συνταγής µε τη χρήση συστήµατος
ηλεκτρονικής συνταγογράφησης και η αποθήκευσή της σε βάση
δεδοµένων.

θ) Ηλεκτρονική καταχώριση παραπεµπτικού ιατρικών πρά-
ξεων: η διαδικασία δηµιουργίας ηλεκτρονικού παραπεµπτικού ια-
τρικών πράξεων µε τη χρήση συστήµατος ηλεκτρονικής
συνταγογράφησης και η αποθήκευσή του σε βάση δεδοµένων.

ι) Ηλεκτρονική εκτέλεση συνταγής: η επισήµανση µιας απο-
θηκευµένης ηλεκτρονικής συνταγής ως εκτελεσµένης από το
φαρµακοποιό που την εκτελεί µε ταυτόχρονη παράδοση των
φαρµάκων στον ασφαλισµένο.

ια) Ηλεκτρονική εκτέλεση παραπεµπτικού ιατρικών πράξεων: η
επισήµανση ενός αποθηκευµένου παραπεµπτικού ιατρικών πρά-
ξεων ως εκτελεσµένου από τον ιατρό που το εκτελεί ή το εξου-
σιοδοτηµένο προσωπικό µιας µονάδας παροχής υπηρεσιών
υγείας µε ταυτόχρονη παράδοση των πορισµάτων-αποτελεσµά-
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των στον ασφαλισµένο.
ιβ) Σύστηµα Ηλεκτρονικής Συνταγογράφησης: το ολοκληρω-

µένο σύστηµα που περιλαµβάνει εξοπλισµό, λογισµικό, εφαρµο-
γές και διαδικασίες που αφορούν την ηλεκτρονική συντα-
γογράφηση (εφεξής Σ.Η.Σ.).

ιγ) Ιατροί: Οι ιατροί που έχουν σχέση εργασίας µε οποιαδή-
ποτε µορφή µε τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης (εφεξής
Φ.Κ.Α.), οι ιατροί που είναι συµβεβληµένοι µε τους Φ.Κ.Α. και οι
ιατροί που δεν ανήκουν στις ως άνω κατηγορίες αλλά έχουν δι-
καίωµα παροχής συνταγών και παραπεµπτικών σε ασφαλισµέ-
νους των Φ.Κ.Α., οι ιατροί των δηµόσιων νοσοκοµείων, των
εξωτερικών ιατρείων και των κέντρων υγείας, οι αγροτικοί ιατροί,
οι ειδικευόµενοι ιατροί και οι ιατροί των ιδιωτικών κλινικών δυ-
ναµικότητας κάτω των εξήντα (60) κλινών.

ιδ) Φαρµακοποιοί: οι φαρµακοποιοί που λειτουργούν φαρµα-
κείο και είναι συµβεβληµένοι µε τους Φ.Κ.Α. και οι φαρµακοποιοί
των δηµόσιων νοσοκοµείων.

ιε) Μονάδες παροχής υπηρεσιών υγείας: αα) οι συµβεβληµέ-
νοι ιδιωτικοί φορείς πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας όπως πε-
ριγράφονται στο άρθρο 1 του π.δ. 84/ 2001 «Όροι,
προϋποθέσεις, διαδικασία και προδιαγραφές για την Ίδρυση και
λειτουργία Ιδιωτικών Φορέων Παροχής Πρωτοβάθµιας Φροντί-
δας Υγείας (Π.Φ.Υ.)» (ΦΕΚ 70 Α’), όπως ισχύει, ββ) οι συµβε-
βληµένες ιδιωτικές κλινικές που λειτουργούν τµήµατα εκτέλεσης
ιατρικών πράξεων και παρακλινικών εξετάσεων, γγ) τα δηµόσια
νοσοκοµεία καθώς και τα εξωτερικά ιατρεία, τα ολοήµερα ια-
τρεία και τα διαγνωστικά εργαστήρια αυτών, δδ) τα κέντρα
υγείας, εε) τα αγροτικά ιατρεία.

Άρθρο 2
Πεδίο εφαρµογής

1. Οι ρυθµίσεις του παρόντος νόµου εφαρµόζονται σε όλους
τους Φορείς και Κλάδους Υγείας της Κοινωνικής Ασφάλισης,
τους ασφαλισµένους σε Φ.Κ.Α., καθώς και τους ιατρούς και φαρ-
µακοποιούς, όπως ορίζονται στο άρθρο 1.

2. Ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης εκδίδει
απόφαση µε την οποία διαπιστώνει τη συνδροµή των οργανωτι-
κών και τεχνικών προϋποθέσεων για το σύστηµα ηλεκτρονικής
συνταγογράφησης που περιλαµβάνει την ηλεκτρονική καταχώ-
ριση και εκτέλεση συνταγών και παραπεµπτικών και ορίζει την
ηµεροµηνία έναρξης της εφαρµογής του παρόντος νόµου για
τον εκάστοτε Φ.Κ.Α. αρµοδιότητας του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης. Η απόφαση µπορεί να περιορίζεται και
σε τµήµα ασφαλιστικών υπηρεσιών του εκάστοτε Φ.Κ.Α.. Αν πρό-
κειται για Φορέα που ανήκει ή εποπτεύεται από άλλο Υπουργείο,
η απόφαση συνυπογράφεται από τον οικείο Υπουργό και τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.

Άρθρο 3
Υποχρεώσεις ιατρών ως προς την

ηλεκτρονική συνταγογράφηση

1. Οι ιατροί υποχρεούνται να εγγράφονται ως χρήστες του
Σ.Η.Σ. που διαχειρίζεται ο Φορέας «Ηλεκτρονική ∆ιακυβέρνηση
Κοινωνικής Ασφάλισης – Η∆ΙΚΑ Α.Ε.» για λογαριασµό της Γενι-
κής Γραµµατείας Κοινωνικών Ασφαλίσεων και έχουν τις υπο-
χρεώσεις που ορίζονται ειδικότερα στις επόµενες παραγρά-
φους.

2. Κατά την εγγραφή τους οι ιατροί δηλώνουν τα παρακάτω:
α) Επώνυµο, Όνοµα, Πατρώνυµο, Μητρώνυµο
β) Αριθµό άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος και ηµεροµηνία

έναρξης επαγγέλµατος
γ) Ιατρική Ειδικότητα
δ) ΑΜΚΑ
ε) Αριθµό µητρώου ΕΤΑΑ (ΤΣΑΥ) και ηµεροµηνία εγγραφής σε

αυτό
στ) Ιατρικό σύλλογο στον οποίο ανήκουν
ζ) Αριθµό Φορολογικού Μητρώου
η) Αριθµό Αστυνοµικής Ταυτότητας ή αριθµό ∆ιαβατηρίου για

τους αλλοδαπούς ιατρούς

θ) Στοιχεία διεύθυνσης εργασίας
ι) Κωδικό Υγειονοµικής µονάδας
ια) Στοιχεία σύµβασης µε Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης.
Οι ιατροί που είναι εγγεγραµµένοι ως χρήστες του Σ.Η.Σ. ταυ-

τοποιούνται κατά την είσοδό τους στο σύστηµα µε τη χρήση
στοιχείων ταυτοποίησης. Η εγγραφή και ταυτοποίηση είναι απα-
ραίτητη για την ηλεκτρονική καταχώριση συνταγών και παραπε-
µπτικών σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον παρόντα νόµο.

3. Οι ιατροί, αφού προβούν στην ταυτοποίηση του ασθενούς
µε την επίδειξη βιβλιαρίου υγείας και τη χρήση ΑΜΚΑ, καταχω-
ρίζουν ηλεκτρονικά τη συνταγή και συγκεκριµένα καταχωρίζουν
τη διάγνωση, τα φάρµακα ή/και τα παραπεµπτικά. Όσον αφορά
τα φάρµακα καταχωρίζουν την ονοµασία (εµπορική ονοµασία ή
δραστική ουσία), δοσολογία, περιεκτικότητα, ποσότητα των συ-
νταγογραφηµένων φαρµάκων, κατηγορία συνταγής και το πο-
σοστό συµµετοχής του ασφαλισµένου. Οι ιατροί επιλέγουν τη
διάγνωση από τη λίστα κωδικοποιηµένων διαγνώσεων ή εισάγουν
ελεύθερο κείµενο περιγραφής της διάγνωσης και εισάγουν τα
συνταγογραφούµενα φάρµακα από τον κατάλογο εγκεκριµένων
από τον Ελληνικό Οργανισµό Φαρµάκων (ΕΟΦ) και νοµίµως κυ-
κλοφορούντων φαρµακευτικών ιδιοσκευασµάτων, κάνοντας
χρήση των γενικών και ειδικών διατάξεων του τρόπου διάθεσης
των φαρµακευτικών ιδιοσκευασµάτων που ισχύουν για τους
Φ.Κ.Α.. Αν η συνταγή αφορά τη χορήγηση ιδιοσκευασµάτων ή
σκευασµάτων που περιέχουν τις ουσίες που περιέχονται στους
πίνακες Α’-∆’του άρθρου 1 του ν. 3459/2006 (ΦΕΚ 103 Α’) και της
παραγράφου 8 του άρθρου 1 του π.δ. 148/2007 (ΦΕΚ 191 Α’),
στη συνταγή καταχωρίζεται ειδική σήµανση όπως προβλέπεται
στην παράγραφο 7 του άρθρου 1 του π.δ.148/2007. Στα παρα-
πεµπτικά οι ιατροί καταχωρίζουν το είδος της πράξης ή της πα-
ρακλινικής εξέτασης που επιβάλλεται να εκτελεστεί. Όσον
αφορά τα παραπεµπτικά ιατρικών πράξεων, οι ιατροί εισάγουν
µε ελεύθερο κείµενο την αιτία παραποµπής του ασφαλισµένου
στο αντίστοιχο πεδίο (όπου κρίνεται απαραίτητο). Επίσης του δί-
νεται η δυνατότητα να επιλέξει τη διάγνωση χρησιµοποιώντας
διεθνή πρότυπα κωδικοποιήσεων (ΙCD). Στη συνέχεια εισάγουν
τις ιατρικές πράξεις από τον κατάλογο εγκεκριµένων πράξεων,
από το Τιµολόγιο Ιατρικών Πράξεων και Εξετάσεων ή/και τον Κα-
νονισµό Παροχών.

4. Η συνταγή ή το παραπεµπτικό που καταχωρίζεται ηλεκτρο-
νικά περιέχει στοιχεία του ιατρού που τα καταχώρισε, την ηµε-
ροµηνία καταχώρισης και τις ηµεροµηνίες έναρξης και λήξης της
εκτέλεσής τους. Κάθε συνταγή ή παραπεµπτικό που καταχωρί-
ζεται ηλεκτρονικά χαρακτηρίζεται από ένα µοναδικό κωδικό
αριθµό, ο οποίος εµφανίζεται και µε την µορφή γραµµωτού κώ-
δικα (barcode). Σε περίπτωση καταχώρισης µίας συνταγής ως
επαναλαµβανόµενης, όπως αυτή εννοείται στην περίπτωση ι’ της
παρ. 1 του άρθρου 2 του π.δ. 121/2008 (ΦΕΚ 183 Α’) καταχωρί-
ζονται αυτοµάτως οι επαναλαµβανόµενες σχετικές συνταγές, η
ηµεροµηνία καταχώρησης και ορίζονται οι αντίστοιχες ηµερο-
µηνίες έναρξης και λήξης της εκτέλεσής τους.

5. Μετά από την επιβεβαίωση της ολοκληρωµένης και επιτυ-
χούς ηλεκτρονικής καταχώρισης της συνταγής και του παραπε-
µπτικού, οι ιατροί εκτυπώνουν αντίγραφο της συνταγής ή του
παραπεµπτικού που καταχωρίστηκε, υπογράφουν και το παρα-
δίδουν στον ασθενή, ο οποίος το παραδίδει στον φαρµακοποιό
ή στη µονάδα παροχής υπηρεσιών υγείας που θα εκτελέσει την
εν λόγω συνταγή ή παραπεµπτικό αντίστοιχα. Αν η συνταγή
αφορά τη χορήγηση ιδιοσκευασµάτων ή σκευασµάτων που πε-
ριέχουν τις ουσίες που περιέχονται στους πίνακες Α’- ∆’του άρ-
θρου 1 του ν. 3459/2006 οι ιατροί εκτυπώνουν αντίγραφο της
συνταγής, το οποίο φυλάσσουν επί τριετία από την καταχώρισή
της και παράλληλα εκδίδουν και χειρόγραφη συνταγή, η οποία
συνοδεύει την ηλεκτρονική συνταγή.

6. Η εκτέλεση της συνταγής πραγµατοποιείται µέσα σε πέντε
(5) εργάσιµες ηµέρες από την καταχώρισή της. Σε περίπτωση
επαναλαµβανόµενης συνταγής η εκτέλεση αυτής κατά τα επό-
µενα στάδια µπορεί να πραγµατοποιηθεί πέντε (5) ηµέρες πριν
και πέντε (5) ηµέρες µετά τη συµπλήρωση του πρώτου και δεύ-
τερου µήνα από την ηµεροµηνία έκδοσης της αρχικής συνταγής.
Η εκτέλεση των παραπεµπτικών πραγµατοποιείται σύµφωνα µε
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τις προθεσµίες, οι οποίες προβλέπονται στον Κανονισµό του εκά-
στοτε Φ.Κ.Α..

7. Οι ιατροί µπορούν να ακυρώσουν συνταγή ή παραπεµπτικό
που έχουν καταχωρίσει εφόσον δεν έχουν εκτελεστεί.

8. Οι ιατροί έχουν τη δυνατότητα επισκόπησης των συνταγών
ή παραπεµπτικών που έχουν καταχωρίσει ηλεκτρονικά οι ίδιοι.
Αν κρίνεται αναγκαίο για τον προσδιορισµό της κατάλληλης φαρ-
µακευτικής αγωγής οι ιατροί µπορούν µε την κάθε φορά ρητή
και ειδική συγκατάθεση του ασθενούς να έχουν πρόσβαση στα
δεδοµένα τυχόν προηγούµενης φαρµακευτικής αγωγής ή ιατρι-
κών πράξεων που έχουν καταχωριστεί από άλλους ιατρούς. Οι
ιατροί επιτρέπεται να χρησιµοποιούν τα δεδοµένα αυτά απο-
κλειστικά για τον ως άνω σκοπό. Η πρόσβαση καταχωρίζεται στο
σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης.

9. Οι ιατροί υποχρεούνται να διαθέτουν την απαραίτητη υπο-
δοµή για την εγγραφή, την ταυτοποίηση και τη σύνδεσή τους στο
Σ.Η.Σ., καθώς και για την επεξεργασία, καταχώριση και εκτύ-
πωση των ηλεκτρονικών συνταγών και παραπεµπτικών.

Άρθρο 4
Υποχρεώσεις φαρµακοποιών προς την εκτέλεση
συνταγών που έχουν καταχωριστεί ηλεκτρονικά

1. Οι φαρµακοποιοί που συµβάλλονται, είτε ατοµικά είτε συλ-
λογικά, µε τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης υποχρεούνται να
εγγράφονται ως χρήστες του Σ.Η.Σ. που διαχειρίζεται ο φορέας
«Ηλεκτρονική ∆ιακυβέρνηση Κοινωνικής Ασφάλισης – Η∆ΙΚΑ
Α.Ε.» για λογαριασµό της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών
Ασφαλίσεων και έχουν τις υποχρεώσεις που ορίζονται ειδικότερα
στις επόµενες παραγράφους.

2. Κατά την εγγραφή τους οι φαρµακοποιοί δηλώνουν:
α) Επώνυµο, Όνοµα, Πατρώνυµο, Μητρώνυµο.
β) Επωνυµία της επιχείρησης του φαρµακείου, της οποίας

είναι οι νόµιµοι εκπρόσωποι.
γ) Αριθµό άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος.
δ) ΑΜΚΑ.
ε) Αριθµό Μητρώου ΕΤΑΑ (ΤΣΑΥ) και ηµεροµηνία εγγραφής

σε αυτό.
στ) Φαρµακευτικό σύλλογο στον οποίο ανήκουν και τον αντί-

στοιχο αριθµό µητρώου.
ζ) Αριθµό Φορολογικού Μητρώου.
η) Αριθµό αστυνοµικής ταυτότητας ή αριθµό διαβατηρίου για

τους αλλοδαπούς φαρµακοποιούς.
θ) Ηµεροµηνία έναρξης επαγγέλµατος/επιτηδευµατία.
ι) Κωδικό και στοιχεία διεύθυνσης του φαρµακείου.
ια) Στοιχεία σύµβασης µε Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης.
Οι φαρµακοποιοί που είναι εγγεγραµµένοι ως χρήστες του

Σ.Η.Σ. ταυτοποιούνται κατά την είσοδό τους στο σύστηµα µε τη
χρήση στοιχείων ταυτοποίησης. Η εγγραφή και ταυτοποίηση
είναι απαραίτητη για την ηλεκτρονική καταχώριση και εκτέλεση
συνταγών σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον παρόντα νόµο.

3. Οι φαρµακοποιοί εισάγουν στην εφαρµογή τον κωδικό συ-
νταγής που καταχωρίστηκε ηλεκτρονικά και στη συνέχεια αντι-
παραβάλλουν τα στοιχεία του ασθενούς που εµφανίζονται στη
συνταγή που καταχωρίστηκε µε τα στοιχεία που αναγράφονται
στο βιβλιάριο υγείας του ασθενούς.

4. Οι φαρµακοποιοί, αφού προβούν στην ταυτοποίηση του
ασθενούς για τον οποίο έχει καταχωριστεί η ηλεκτρονική συ-
νταγή, εισάγουν τα προς πώληση φάρµακα στην εφαρµογή ει-
σάγοντας τους δύο (2) γραµµωτούς κώδικες που υπάρχουν στην
ταινία γνησιότητας κάθε φαρµακευτικού ιδιοσκευάσµατος. Μετά
από την καταβολή της αναγραφόµενης συµµετοχής και την πα-
ράδοση των φαρµάκων οι φαρµακοποιοί καταχωρίζουν στην
εφαρµογή τη συνταγή ως «εκτελεσµένη». Η καταχώριση περι-
λαµβάνει την ηµεροµηνία εκτέλεσης, τα στοιχεία των ιδιοσκευα-
σµάτων που παραδόθηκαν στον ασθενή, συνοδευόµενα από
τους αντίστοιχους γραµµωτούς κώδικες (barcodes) και το σχε-
τικό κόστος (σύνολο και συµµετοχή).

5. Κατ’ εξαίρεση, σε περιπτώσεις έκτακτου περιστατικού ασθέ-
νειας, εφόσον ο ασθενής προσκοµίζει χειρόγραφη συνταγή, η
οποία δεν έχει εκδοθεί από ιατρό του Φ.Κ.Α. του ασθενούς ή συµ-

βεβληµένο µε αυτόν αλλά καλύπτεται από τον Φ.Κ.Α. κατά τις γε-
νικές διατάξεις, ο φαρµακοποιός υποχρεούται σε ηλεκτρονική
καταχώριση στο Σ.Η.Σ. των στοιχείων που αναγράφονται στη χει-
ρόγραφη συνταγή, στα οποία συµπεριλαµβάνονται ο ΑΜΚΑ
ασθενούς και ιατρού.

6. Για συνταγές που καταχωρίζονται και εκτελούνται ηλε-
κτρονικά σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο καταργείται η υποχρέ-
ωση θεώρησης: α) για συνταγές κόστους άνω των εκατόν
πενήντα ευρώ (150 ) και β) για συνταγές που αφορούν τη χορή-
γηση ιδιοσκευασµάτων ή σκευασµάτων που περιέχουν τις ουσίες
που περιέχονται στους πίνακες Α’-∆’ του άρθρου 1 του ν.
3459/2006.

7. Μετά από την επιβεβαίωση της ολοκληρωµένης και επιτυ-
χούς ηλεκτρονικής καταχώρισης της εκτέλεσης της συνταγής οι
φαρµακοποιοί εκτυπώνουν αντίγραφο της εκτελεσµένης συντα-
γής, στο οποίο επικολλούν τις ταινίες γνησιότητας των φαρµα-
κευτικών ιδιοσκευασµάτων που εκτελέστηκαν. Το αντίγραφο
υπογράφεται από τον ασφαλισµένο ή αυτόν που παραλαµβάνει
τα φάρµακα και οι φαρµακοποιοί υπογράφουν και σφραγίζουν
τα αντίγραφα και τα αποστέλλουν στους οικείους Φ.Κ.Α. σύµ-
φωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Με απόφαση του Υπουργού Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης η υποχρέωση αυτή µπορεί να
καταργείται για έναν ή περισσότερους Φ.Κ.Α.. Αν η συνταγή
αφορά τη χορήγηση ιδιοσκευασµάτων ή σκευασµάτων που πε-
ριέχουν τις ουσίες που περιέχονται στους πίνακες Α’- ∆’του άρ-
θρου 1 του ν. 3459/2006 οι φαρµακοποιοί εκτυπώνουν αντίγραφο
της συνταγής, το οποίο φυλάσσουν επί τριετία από την κατα-
χώρισή της σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Εφόσον το επι-
θυµεί ο ασφαλισµένος, οι φαρµακοποιοί χορηγούν σε αυτόν
εκτυπωµένο αντίγραφο της εκτέλεσης της συνταγής.

8. Οι φαρµακοποιοί µπορούν να εκτελούν µερικά ή σταδιακά
µία συνταγή, καταχωρίζοντας κάθε φορά τα στοιχεία που ανα-
φέρονται στην παράγραφο 4 και τα ιδιοσκευάσµατα που χορη-
γούν σε κάθε µερική εκτέλεση. Σε περίπτωση σταδιακής
εκτέλεσης της συνταγής το χρονικό διάστηµα ισχύος της συ-
νταγής παρατείνεται κατά τρεις (3) εργάσιµες ηµέρες.

9. Ο φαρµακοποιοί έχουν τη δυνατότητα επισκόπησης των συ-
νταγών που έχουν εκτελέσει (ηλεκτρονικά) οι ίδιοι.

10. Οι φαρµακοποιοί υποχρεούνται να καταχωρίζουν όλες τις
συνταγές ανεξάρτητα εάν ο ασθενής καλύπτεται από κάποιο
Φ.Κ.Α. συµπληρώνοντας σχετική ένδειξη για µη επιβάρυνση κά-
ποιου Φ.Κ.Α..

11. Οι φαρµακοποιοί υποχρεούνται να διαθέτουν την απαραί-
τητη υποδοµή για την εγγραφή, την ταυτοποίηση και τη σύνδεσή
τους µε το Σ.Η.Σ., καθώς και για την επεξεργασία, καταχώριση
και εκτύπωση των ηλεκτρονικών συνταγών.

Άρθρο 5
Υποχρεώσεις Μονάδων Παροχής Υπηρεσιών Υγείας

1. Οι µονάδες παροχής υπηρεσιών υγείας δια των εξουσιοδο-
τηµένων στελεχών αυτών µε τους Φ.Κ.Α. υποχρεούνται να εγ-
γράφονται ως χρήστες του Σ.Η.Σ. το οποίο διαχειρίζεται ο
φορέας «Ηλεκτρονική ∆ιακυβέρνηση Κοινωνικής Ασφάλισης –
Η∆ΙΚΑ Α.Ε.» για λογαριασµό της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνι-
κών Ασφαλίσεων και έχουν τις υποχρεώσεις που ορίζονται ειδι-
κότερα στις επόµενες παραγράφους.

2. Κατά την εγγραφή τους οι µονάδες παροχής υπηρεσιών
υγείας δηλώνουν τα παρακάτω στοιχεία:

α) Επωνυµία – διακριτικό τίτλο κ.λπ..
β )Αριθµό άδειας άσκησης επαγγέλµατος.
γ) Αριθµό Μητρώου ΕΤΑΑ (ΤΣΑΥ) και ηµεροµηνία εγγραφής,

εφόσον πρόκειται για φυσικά πρόσωπα.
δ) Αριθµό Φορολογικού Μητρώου.
ε) Ηµεροµηνία έναρξης δραστηριότητας.
στ) Κωδικό και στοιχεία διεύθυνσης της µονάδας παροχής

υπηρεσιών υγείας.
ζ) Στοιχεία σύµβασης µε Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης.
Οι µονάδες παροχής υπηρεσιών υγείας δια των εξουσιοδοτη-

µένων στελεχών τους ταυτοποιούνται κατά την είσοδό τους στο
σύστηµα µε την απόδοση στοιχείων ταυτοποίησης. Η εγγραφή
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και ταυτοποίηση είναι απαραίτητη για την ηλεκτρονική καταχώ-
ριση και εκτέλεση παραπεµπτικών ιατρικών πράξεων σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στον παρόντα νόµο.

3. Οι µονάδες παροχής υπηρεσιών υγείας δια των εξουσιοδο-
τηµένων στελεχών τους εισάγουν στην εφαρµογή τον κωδικό
παραπεµπτικού που καταχωρίστηκε ηλεκτρονικά και στη συνέ-
χεια αντιπαραβάλλουν τα στοιχεία του ασθενούς που εµφανίζο-
νται στο παραπεµπτικό που καταχωρίστηκε µε τα στοιχεία που
αναγράφονται στο βιβλιάριο υγείας του ασθενούς.

4. Οι µονάδες παροχής υπηρεσιών υγείας δια των εξουσιο-
δοτηµένων στελεχών τους αφού προβούν στην ταυτοποίηση
του ασθενούς για τον οποίο έχει καταχωριστεί το παραπεµπτικό,
εισάγουν τα στοιχεία του παραπεµπτικού αυτού. Μετά από την
εκτέλεση της ιατρικής πράξης ή παρακλινικής εξέτασης που ανα-
φέρεται στο παραπεµπτικό, οι µονάδες παροχής υπηρεσιών
υγείας δια των εξουσιοδοτηµένων στελεχών τους καταχωρίζουν
στην εφαρµογή το παραπεµπτικό αυτό ως «εκτελεσµένο». Η κα-
ταχώριση περιλαµβάνει την ηµεροµηνία εκτέλεσης, τα στοιχεία
που απαιτούνται για την εκτέλεση του παραπεµπτικού και τα
στοιχεία της µονάδας παροχής υπηρεσιών υγείας που εκτέλεσε
το παραπεµπτικό, καθώς και την ηµεροµηνία παραλαβής της έκ-
θεσης αποτελεσµάτων των εξετάσεων από τον ασφαλισµένο ή
αυτόν που παρέλαβε το αποτελέσµατα.

5. Κατ’ εξαίρεση, σε περιπτώσεις εκτάκτου περιστατικού ασθε-
νείας, εφόσον ο ασθενής προσκοµίζει χειρόγραφο παραπε-
µπτικό, το οποίο δεν έχει εκδοθεί από ιατρό του Φ.Κ.Α. του
ασθενούς ή συµβεβληµένο µε αυτόν αλλά καλύπτεται από τον
Φ.Κ.Α. κατά τις γενικές διατάξεις, η µονάδα παροχής υπηρεσιών
υγείας δια των εξουσιοδοτηµένων στελεχών της υποχρεούται
σε ηλεκτρονική καταχώριση στο Σ.Η.Σ. των στοιχείων που ανα-
γράφονται στο χειρόγραφο παραπεµπτικό, στα οποία περιλαµ-
βάνεται ο ΑΜΚΑ ασθενούς και ιατρού.

6. Για συνταγές που καταχωρούνται και εκτελούνται ηλεκτρο-
νικά, σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο δίνεται η δυνατότητα να κα-
ταργείται η υποχρέωση θεώρησης µέχρι συγκεκριµένου ποσού,
το οποίο ορίζεται µε απόφαση της διοίκησης του εκάστοτε
Φ.Κ.Α..

7. Μετά από την επιβεβαίωση της ολοκληρωµένης και επιτυ-
χούς ηλεκτρονικής καταχώρισης του παραπεµπτικού οι µονά-
δες παροχής υπηρεσιών υγείας δια των εξουσιοδοτηµένων
στελεχών τους εκτυπώνουν αντίγραφο, το οποίο φυλάσσουν επί
τριετία από την καταχώρισή του, σύµφωνα τις ειδικές προς τούτο
ισχύουσες διατάξεις. Αν επιθυµεί ο ασφαλισµένος, η µονάδα πα-
ροχής υπηρεσιών υγείας του χορηγεί αντίγραφο του εκτελεσµέ-
νου παραπεµπτικού.

8. Ο µονάδες παροχής υπηρεσιών υγείας δια των εξουσιοδο-
τηµένων στελεχών τους έχουν τη δυνατότητα επισκόπησης των
παραπεµπτικών που έχουν εκτελέσει οι ίδιες.

9. Οι µονάδες παροχής υπηρεσιών υγείας υποχρεούνται να
διαθέτουν την απαραίτητη υποδοµή για την εγγραφή, την ταυ-
τοποίηση και τη σύνδεσή τους µε την εφαρµογή ηλεκτρονικής
καταχώρισης και εκτέλεσης συνταγών και παραπεµπτικών στο
Σ.Η.Σ., καθώς και για την επεξεργασία, καταχώριση και εκτύ-
πωση των ηλεκτρονικών συνταγών και παραπεµπτικών.

Άρθρο 6
Βάση δεδοµένων Συστήµατος Ηλεκτρονικής

Συνταγογράφησης

1. Η Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων δηµιουργεί
και λειτουργεί βάση δεδοµένων της ηλεκτρονικής συνταγογρά-
φησης. Η βάση λειτουργεί µε την εποπτεία της Υπηρεσίας Ελέγ-
χου ∆απανών Υγείας Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης
(ΥΠΕ∆ΥΦΚΑ) και της ∆ιεύθυνσης Μηχανογραφικών Εφαρµογών
που υπάγονται στη Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Σε αυτή καταχωρίζεται κάθε συνταγή και παραπεµπτικό µε το πε-
ριεχόµενο που αναφέρεται στο άρθρο 3 και στην περίπτωση που
είναι εκτελεσµένα σύµφωνα και µε το περιεχόµενο που αναφέ-
ρεται αντίστοιχα στα άρθρα 4 και 5. Οι εκτελεσµένες συνταγές
και τα εκτελεσµένα παραπεµπτικά ιατρικών πράξεων ταξινοµού-
νται κατά Φ.Κ.Α.. Οµοίως στο Σ.Η.Σ. καταχωρίζονται όλες οι λοι-

πές πληροφορίες που απαιτούνται για την λειτουργία του, όπως
οι τιµές φαρµάκων και παροχής υπηρεσιών, στοιχεία των χρη-
στών στους οποίους επιτρέπεται η πρόσβαση στο Σ.Η.Σ., στοι-
χεία των Φ.Κ.Α., των µονάδων παροχής υπηρεσιών υγείας ή
άλλων µονάδων που παρέχουν υπηρεσίες ή παροχές σε ασφα-
λισµένους, των προµηθευτών των φαρµάκων και υλικών, καθώς
και λοιπών δεδοµένων που διαχειρίζεται το Σ.Η.Σ..

2. Ο φορέας «Ηλεκτρονική ∆ιακυβέρνηση Κοινωνικής Ασφάλι-
σης – Η∆ΙΚΑ Α.Ε.» τηρεί και συντηρεί τη βάση της παραγράφου
1 για λογαριασµό της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών Ασφαλί-
σεων. Η Η∆ΙΚΑ Α.Ε. συντηρεί Βάση ∆εδοµένων των ασφαλισµέ-
νων όλων των Φ.Κ.Α. βάσει του ενιαίου Αριθµού Μητρώου
Κοινωνικής Ασφάλισης (Μητρώο ΑΜΚΑ) και παρέχει τη δυνατό-
τητα αναζήτησης στοιχείων ασφαλισµένων µε χρήση του ΑΜΚΑ
για τον σκοπό της ταυτοποίησης αυτών κατά την καταχώριση και
εκτέλεση συνταγής ή παραπεµπτικού.

3. Σκοποί του Σ.Η.Σ. είναι: α) η υποστήριξη των Φορέων Κοι-
νωνικής Ασφάλισης τόσο για τον έλεγχο και την εκκαθάριση των
συνταγών και παραπεµπτικών όσο και την κάλυψη των δαπανών
φαρµακευτικής περίθαλψης και υπηρεσιών υγείας, β) η υποστή-
ριξη του ελέγχου για όλες τις υπηρεσίες υγείας που παρέχονται
προς τους ασφαλισµένους των Φ.Κ.Α., γ) η υποστήριξη της πα-
ρακολούθησης και ελέγχου της συνταγογράφησης, της συγκέ-
ντρωσης και στατιστικής αξιολόγησης στοιχείων που έχουν
σχέση µε παροχές υγείας και φαρµακευτικής περίθαλψης, δ) η
υποστήριξη της εποπτείας και του συντονισµού ενεργειών για
τον έλεγχο των δαπανών του συστήµατος υγειονοµικής περί-
θαλψης όλων των φορέων και κλάδων ασθένειας αρµοδιότητας
της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικής Ασφάλισης.

4. Για την εκπλήρωση των σκοπών της παραγράφου 3 έχουν
πρόσβαση στα στοιχεία της βάσης ο Γενικός Γραµµατέας Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων και η Υπηρεσία Ελέγχου ∆απανών Υγείας
Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης στο πλαίσιο της άσκησης των αρ-
µοδιοτήτων τους που προβλέπονται στις οικείες διατάξεις. Η
πρόσβαση και επεξεργασία αφορά και περιορίζεται στα στοιχεία
που είναι κάθε φορά αναγκαία και κατάλληλα για την εκπλήρωση
του συγκεκριµένου σκοπού επεξεργασίας.

5. Η δηµιουργία και τήρηση της βάσης δεδοµένων ηλεκτρονι-
κής συνταγογράφησης γίνεται µε την επιφύλαξη των διατάξεων
του ν. 2472/1997 (ΦΕΚ 50 Α’) «για την προστασία του ατόµου από
την επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα» (ΦΕΚ 50
Α’) όπως ισχύει. Η Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων
και η Η∆ΙΚΑ Α.Ε. λαµβάνουν όλα τα κατάλληλα και ανάλογα
προς τους κινδύνους, τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για την
ασφάλεια των υποδοµών, των πληροφοριακών συστηµάτων και
των δεδοµένων και την προστασία τους από τυχαία ή αθέµιτη κα-
ταστροφή, τυχαία απώλεια, αλλοίωση, απαγορευµένη διάδοση
και κάθε άλλη µορφή αθέµιτης επεξεργασίας ή µη νόµιµης και
εξουσιοδοτηµένης πρόσβασης και χρήσης.

6. Οι ασφαλισµένοι έχουν δικαίωµα πρόσβασης και γνώσης
των δεδοµένων που τους αφορούν και είναι καταχωρισµένα στη
βάση. Ειδικότερα, οι ασφαλισµένοι µπορούν µε αίτησή τους
στον αντίστοιχο Φ.Κ.Α. να ενηµερώνονται για τον αριθµό και το
είδος των συνταγών φαρµάκων και των παραπεµπτικών ιατρικών
εξετάσεων που τους αφορούν και έχουν καταχωριστεί και εκτε-
λεστεί στο Σ.Η.Σ.. Η πρόσβαση ασκείται µε τη συνδροµή ιατρού.

Άρθρο 7
Αρµοδιότητες και υποχρεώσεις Φορέων

Κοινωνικής Ασφάλισης

1. Οι Φ.Κ.Α. έχουν εξουσιοδοτηµένη πρόσβαση στη βάση ηλε-
κτρονικής συνταγογράφησης για τον σκοπό: α) του ελέγχου της
εκκαθάρισης των συνταγών και παραπεµπτικών και β) της παρα-
κολούθησης της συνταγογράφησης και της συγκέντρωσης, δια-
σταύρωσης και στατιστικής αξιολόγησης στοιχείων που έχουν
σχέση µε παροχές υγείας και φαρµακευτικής περίθαλψης. Η
πρόσβαση περιορίζεται στα στοιχεία της βάσης που αφορά τον
εκάστοτε Φ.Κ.Α.. Η πρόσβαση στη βάση γίνεται από πρόσωπα
που ασχολούνται κατ’ επάγγελµα µε την παροχή υπηρεσιών
υγείας και δεσµεύονται από ιατρικό απόρρητο ή άλλο απόρρητο
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που προβλέπει νόµος ή κώδικας δεοντολογίας ή πρόσωπα που
είναι ειδικά προς τούτο εξουσιοδοτηµένα και υπόκεινται σε κα-
θήκον εχεµύθειας. Οι Φ.Κ.Α. έχουν εξουσιοδοτηµένη πρόσβαση
στο Σ.Η.Σ., επίσης για τους σκοπούς της παρακολούθησης της
συνταγογράφησης και της συγκέντρωσης, διασταύρωσης και
στατιστικής αξιολόγησης στοιχείων που έχουν σχέση µε παροχές
υγείας και φαρµακευτικής περίθαλψης.

2. Οι Φ.Κ.Α. που έχουν πρόσβαση στη βάση λαµβάνουν όλα τα
κατάλληλα και ανάλογα προς τους κινδύνους, τεχνικά και οργα-
νωτικά µέτρα για την ασφάλεια των υποδοµών, των πληροφο-
ριακών συστηµάτων και των δεδοµένων και την προστασία τους
από τυχαία ή αθέµιτη καταστροφή, τυχαία απώλεια, αλλοίωση,
απαγορευµένη διάδοση και κάθε άλλη µορφή αθέµιτης επεξερ-
γασίας ή µη νόµιµης και εξουσιοδοτηµένης πρόσβασης και χρή-
σης.

3. Οι Φ.Κ.Α. που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρό-
ντος νόµου εντάσσουν τις ρυθµίσεις του παρόντος στις συµβά-
σεις που συνάπτουν εφεξής, είτε ατοµικά είτε συλλογικά, µε
ιατρούς, φαρµακοποιούς, προµηθευτές και µονάδες παροχής
υπηρεσιών υγείας . Οι ρυθµίσεις του παρόντος νόµου ισχύουν
σε κάθε περίπτωση και για τους ιατρούς, φαρµακοποιούς ,προ-
µηθευτές και µονάδες παροχής υπηρεσιών υγείας που έχουν ήδη
συνάψει συµβάσεις µε τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης και
µέχρι τη λήξη των συµβάσεων αυτών.

Άρθρο 8
Εξουσιοδότηση

Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης ρυθµίζονται η διαδικασία και οι τεχνικές ή άλλες απαιτήσεις
για την εγγραφή και ταυτοποίηση ιατρών, φαρµακοποιών και µο-
νάδων παροχής υγείας στην εφαρµογή Σ.Η.Σ., οι προδιαγραφές
της υποδοµής που πρέπει να διαθέτουν οι ιατροί, φαρµακοποιοί
και µονάδες παροχής υγείας, προκειµένου να προβαίνουν σε
ηλεκτρονική καταχώριση και εκτέλεση συνταγών και παραπε-
µπτικών, η διαδικασία ταυτοποίησης ασθενών κατά την ηλε-
κτρονική καταχώριση και εκτέλεση συνταγών και παραπε-
µπτικών, η διαδικασία και οι τεχνικές ή άλλες απαιτήσεις για την
ηλεκτρονική καταχώριση και την καταχώριση της εκτέλεσης συ-
νταγών, τα ειδικότερα στοιχεία που καταχωρίζονται για τα συ-
νταγογραφούµενα φάρµακα, φαρµακευτικά ιδιοσκευάσµατα και
ιδιοσκευάσµατα ή σκευάσµατα που περιέχουν τις ουσίες που πε-
ριέχονται στους πίνακες Α’-∆’του άρθρου 1 του ν. 3459/2006, ο
τύπος, η διάρθρωση και το ειδικότερο περιεχόµενο της ηλε-
κτρονικής συνταγής και του ηλεκτρονικού παραπεµπτικού, η ορ-
γάνωση της βάσης δεδοµένων που ιδρύεται και λειτουργεί στο
πλαίσιο της εφαρµογής ηλεκτρονικής καταχώρισης και εκτέλε-
σης συνταγών και παραπεµπτικών κατά τον παρόντα νόµο, τα τε-
χνικά και οργανωτικά µέτρα ασφάλειας που απαιτείται να
λαµβάνονται για την προστασία των υποδοµών, των πληροφο-
ριακών συστηµάτων και των δεδοµένων που καταχωρίζονται και
τηρούνται στη βάση δεδοµένων της εφαρµογής ηλεκτρονικής
καταχώρισης και εκτέλεσης συνταγών και παραπεµπτικών,
καθώς και τα τεχνικά και λεπτοµερειακά θέµατα για την εφαρ-
µογή των διατάξεων του παρόντος νόµου.

Άρθρο 9
Στελέχωση και οργάνωση της Γενικής

Γραµµατείας Καταναλωτή

1. Για τις ανάγκες σε προσωπικό στη Γενική Γραµµατεία Κα-
ταναλωτή του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
συστήνονται εκατόν είκοσι οκτώ οργανικές θέσεις, από τις
οποίες εβδοµήντα θέσεις κατηγορίας ΠΕ, τριάντα πέντε θέσεις
κατηγορίας ΤΕ, δεκαεννέα θέσεις κατηγορίας ∆Ε και τέσσερις
θέσεις κατηγορίας ΥΕ, που καλύπτονται µε µετατάξεις, σύµφωνα
µε τις κείµενες διατάξεις, υπαλλήλων του ∆ηµοσίου, νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου και οργανισµών τοπικής αυτοδιοί-
κησης α’ και β’ βαθµού, µε αντίστοιχη κατάργηση των οργανικών
θέσεων στον φορέα από τον οποίο προέρχονται. Σε περίπτωση
σύστασης προσωποπαγούς ή προσωρινής θέσης για µεταφορά

ή µετάταξη υπαλλήλων από άλλους φορείς, δεσµεύεται αντί-
στοιχης κατηγορίας κενή θέση από τις προαναφερόµενες.

2. Η Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή στελεχώνεται µε από-
σπαση, µετάταξη ή µεταφορά υπαλλήλων του ∆ηµοσίου, νοµι-
κών προσώπων δηµοσίου δικαίου, οργανισµών τοπικής
αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού και νοµικών προσώπων του ευ-
ρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός εκάστοτε ορίζεται, ή µε
διορισµό σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις. Για χρονικό διά-
στηµα τριών ετών από τη δηµοσίευση του παρόντος επιτρέπεται
να γίνονται αποσπάσεις υπαλλήλων στη Γενική Γραµµατεία Κα-
ταναλωτή κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων µε απόφαση
του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και του κατά
περίπτωση οικείου Υπουργού.

3. Η κατανοµή των θέσεων κατά κλάδο/ειδικότητα, καθώς και
ο καθορισµός των προσόντων των υπαλλήλων που καλύπτουν
τις παραπάνω θέσεις γίνεται µε προεδρικό διάταγµα, που εκδί-
δεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης.

4. Οι υπάλληλοι που υπηρετούσαν µε οποιαδήποτε σχέση στη
Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευ-
σης του π.δ. 96/2010 (ΦΕΚ 170 Α’/28.9.2010) εξακολουθούν να
προσφέρουν τις υπηρεσίες τους σε αυτή ως αποσπασµένοι από
τον φορέα στον οποίο ανήκουν, ο οποίος και επιβαρύνεται µε τη
µισθοδοσία τους. Η απόσπαση λήγει αυτοδικαίως µετά την πά-
ροδο τριετίας από τη δηµοσίευση του παρόντος εκτός αν λήξει
νωρίτερα µε απόφαση των οικείων Υπουργών. Οι υπάλληλοι
αυτοί µπορούν εντός δεκαοκτώ µηνών από τη δηµοσίευση του
παρόντος να µεταταχθούν στη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή,
µετά από αίτησή τους κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων
µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
και του κατά περίπτωση οικείου Υπουργού. Στους υπαλλήλους
που υπηρετούν στη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή καταβάλλε-
ται το επίδοµα που αντιστοιχεί στο κίνητρο παραγωγικότητας της
παραγράφου 2β του άρθρου 19 του ν. 3054/2002 (ΦΕΚ 230 Α’),
µε την επιφύλαξη των διατάξεων της παραγράφου 3 του άρθρου
5 του ν. 3335/2005 (ΦΕΚ 95 Α’). Οι θέσεις των προϊσταµένων των
∆ιευθύνσεων και Τµηµάτων της Γενικής Γραµµατείας Κατανα-
λωτή καλύπτονται από το προσωπικό που υπηρετεί στη Γενική
Γραµµατεία Καταναλωτή και µπορούν κατά την πρώτη τριετία
από τη δηµοσίευση του παρόντος να καταλαµβάνονται και από
υπαλλήλους που υπηρετούν σε αυτή µε απόσπαση. Αρµόδιο για
την επιλογή των προϊσταµένων ∆ιευθύνσεων και Τµηµάτων της
Γενικής Γραµµατείας Καταναλωτή και για την υπηρεσιακή κατά-
σταση των υπαλλήλων της είναι πενταµελές Υπηρεσιακό Συµ-
βούλιο που συγκροτείται από τρεις υπαλλήλους προϊσταµένους
∆ιευθύνσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και δύο αιρετούς εκπροσώπους των υπαλλήλων µε βαθµό
Α’ που εκλέγονται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις από όλους
τους υπηρετούντες στη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή υπαλ-
λήλους. Κατά τη διάρκεια της απόσπασής τους στη Γενική Γραµ-
µατεία Καταναλωτή οι υπάλληλοι που υπηρετούν σε αυτή δεν
µπορούν να αιτηθούν θέση ευθύνης στον φορέα στον οποίο ανή-
κουν.

5. Στη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή συνιστάται ∆ιεύθυνση
∆ιοικητικής Υποστήριξης, η οποία έχει ως αρµοδιότητα την εύ-
ρυθµη διοικητική και οικονοµική λειτουργία και οργάνωση των
οργανικών µονάδων της Γενικής Γραµµατείας Καταναλωτή. Η ∆ι-
εύθυνση ∆ιοικητικής Υποστήριξης συγκροτείται από τα ακό-
λουθα Τµήµατα:

α. Τµήµα ∆ιοικητικού, µε αρµοδιότητα το χειρισµό όλων των
θεµάτων υπηρεσιακής κατάστασης του προσωπικού που υπηρε-
τεί στη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή µε οποιαδήποτε σχέση
εργασίας και εν γένει τη διοικητική, γραµµατειακή, µηχανογρα-
φική υποστήριξη, καθώς και την υποστήριξη συστηµάτων και
εφαρµογών πληροφορικής, των οργανικών µονάδων της Γενικής
Γραµµατείας Καταναλωτή.

β. Τµήµα Οικονοµικού και ∆ιοικητικής Μέριµνας, µε αρµοδιό-
τητα την κατάρτιση και εκτέλεση του προϋπολογισµού της Γενι-
κής Γραµµατείας Καταναλωτή, την εκκαθάριση των αποδοχών
και γενικά των αποζηµιώσεων προσωπικού, την άσκηση όλων των
διοικητικών αρµοδιοτήτων οικονοµικής διαχείρισης, την προµή-
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θεια πάγιων και αναλώσιµων υλικών, καθώς και κάθε άλλο θέµα
που αφορά την οικονοµική διαχείριση της Γενικής Γραµµατείας
Καταναλωτή. Στην παραπάνω ∆ιεύθυνση και Τµήµατα προΐστα-
νται υπάλληλοι κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ Εµπορικών-∆ιοικητικών.

6. Η παράγραφος 5 τίθεται σε ισχύ την 1.1.2011 και δύναται να
τροποποιηθεί µε προεδρικό διάταγµα, µε το οποίο ρυθµίζεται η
οργάνωση και λειτουργία της Γενικής Γραµµατείας Καταναλωτή
και το οποίο εκδίδεται µετά από πρόταση των αρµόδιων κατά τις
οικείες διατάξεις Υπουργών. Έως την 31.12.2010 τη Γενική Γραµ-
µατεία Καταναλωτή υποστηρίζει στο έργο της η Γενική ∆ιεύ-
θυνση ∆ιοικητικής Υποστήριξης της Γενικής Γραµµατείας
Εµπορίου του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας. Η Ειδική Υπηρεσία Εφαρµογής Συγχρηµατοδοτούµε-
νων Ενεργειών από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης (ΦΕΚ 1005
Β’/30.5.2008) καθίσταται αρµόδια και για το σχεδιασµό και το συ-
ντονισµό των πολιτικών εφαρµογής των δράσεων του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης στον τοµέα
προστασίας του καταναλωτή και την άσκηση των αρµοδιοτήτων
του Υπουργείου αυτού ως δικαιούχου δράσεων στον τοµέα
αυτόν, στο πλαίσιο των Επιχειρησιακών Προγραµµάτων του Εθνι-
κού Στρατηγικού Πλαισίου Αναφοράς (ΕΣΠΑ) κατά την έννοια
της παραγράφου 5 του άρθρου 1 του ν. 3614/2007. Η «Μονάδα
Εφαρµογής ∆ράσεων στον Τοµέα Προστασίας του Καταναλωτή»
της Ειδικής Υπηρεσίας Συντονισµού και Εφαρµογής των ∆ρά-
σεων στους τοµείς του Εµπορίου και της Προστασίας Κατανα-
λωτή του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας (ΦΕΚ 1540 Β’/4.8.2008) µεταφέρεται ως σύνολο αρ-
µοδιότητας στην Ειδική Υπηρεσία Εφαρµογής Συγχρηµατοδο-
τούµενων Ενεργειών από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, στην οργανω-
τική διάρθρωση της οποίας ενσωµατώνεται ως µονάδα Β2 και µε
την ίδια ονοµασία. Από τη δηµοσίευση του παρόντος η Ειδική
Υπηρεσία Εφαρµογής Συγχρηµατοδοτούµενων Ενεργειών από
το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης υποκαθίσταται στα δικαιώµατα και υπο-
χρεώσεις που απορρέουν από την εφαρµογή δράσεων της Γενι-
κής Γραµµατείας Καταναλωτή για τις οποίες έχει οριστεί µε
οποιονδήποτε τρόπο δικαιούχος η Ειδική Υπηρεσία Συντονισµού
και Εφαρµογής των ∆ράσεων στους τοµείς του Εµπορίου και της
Προστασίας Καταναλωτή του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας.

Άρθρο 10

1. Η προθεσµία που ορίζεται µε τις διατάξεις της παραγράφου
1 του άρθρου 18 του ν. 3842/2010 (ΦΕΚ 58 Α’) για τη µεταφορά
κεφαλαίων από πρόσωπα φορολογικά υπόχρεα στην Ελλάδα πα-
ρατείνεται από τότε που έληξε µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου 2010.
Επίσης, µέχρι την ίδια ηµεροµηνία παρατείνεται από τότε που
έληξε και η προθεσµία που ορίζεται µε τις διατάξεις του τρίτου
εδαφίου της παραγράφου 2 του άρθρου 18 του ν. 3842/2010 για
απόδοση του φόρου για τα κεφάλαια που παραµένουν κατατε-
θειµένα σε τράπεζες της αλλοδαπής.

2. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 65 του
ν. 2362/1995 (ΦΕΚ 247 Α’) αντικαθίσταται ως εξής: «Με εξαίρεση
τις εγγυήσεις που χορηγούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
3723/2008 (ΦΕΚ 250 Α’), καθώς και τις εγγυήσεις που παρέχο-
νται στους χρηµατοπιστωτικούς οργανισµούς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης (Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων κ.λπ.) και στο Ταµείο
Κοινωνικής Ανάπτυξης του Συµβουλίου της Ευρώπης (Τ.Κ.Α.Σ.Ε.)
για δάνεια που χορηγούν σε δηµόσιες επιχειρήσεις και οργανι-
σµούς και µόνο για επενδυτικούς σκοπούς, το Υπουργείο Οικο-
νοµικών δεν παρέχει εγγυήσεις του ∆ηµοσίου για την κάλυψη
υποχρεώσεων επιχειρήσεων του ∆ηµοσίου ή ιδιωτικών επιχειρή-
σεων που είναι εισηγµένες σε οργανωµένη αγορά.»

3. Στο άρθρο 22 του ν. 3775/2009 (ΦΕΚ 122 Α’), όπως ισχύει,
προστίθενται παράγραφοι 10 και 11 ως εξής:

«10. Οµόλογα της παραγράφου 6 ονοµαστικής αξίας πεντα-
κοσίων εκατοµµυρίων (500.000.000) ευρώ αντικαθίστανται µε
οµόλογα ίσης ονοµαστικής αξίας διάρκειας δέκα ετών. Η αντι-

κατάσταση γίνεται µε ανταλλαγή των παλαιών µε νέα οµόλογα,
χωρίς τη µεταβολή του µετοχικού κεφαλαίου της εταιρίας «Τα-
µείο Εγγυοδοσίας Μικρών και πολύ Μικρών Επιχειρήσεων» (ΤΕ-
ΜΠΜΕ Α.Ε.) µε µόνη απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της,
κατά παρέκκλιση των διατάξεων του κ.ν. 2190/1920 ή διατάξεων
άλλων νόµων ή του καταστατικού της εταιρείας που θέτουν
τυχόν περιορισµούς για την ανωτέρω ανταλλαγή και που θα εκ-
δοθούν για το σκοπό αυτόν από τον Οργανισµό ∆ιαχείρισης ∆η-
µοσίου Χρέους (Ο.∆.∆Η.Χ.).

Τα ανωτέρω οµόλογα θα καλύψουν τις δαπάνες υλοποίησης
δύο νέων προγραµµάτων και συγκεκριµένα την παροχή εγγυη-
µένων χαµηλότοκων δανείων για πληρωµή φορολογικών και
ασφαλιστικών υποχρεώσεων µικρών και πολύ µικρών επιχειρή-
σεων, καθώς και δαπανών αγοράς πρώτων υλών εµπορευµάτων
και υπηρεσιών. Οι δεδουλευµένοι τόκοι, µέχρι την ηµέρα ανταλ-
λαγής των ανωτέρω οµολόγων του Ελληνικού ∆ηµοσίου πεντα-
ετούς διάρκειας αποδίδονται στο Ελληνικό ∆ηµόσιο.

Τα οµόλογα διακρατούνται από την εταιρία µέχρι τη λήξη τους
και στη συνέχεια επιστρέφονται στο Ελληνικό ∆ηµόσιο, µετά την
αφαίρεση των ποσών που έχουν δεσµευθεί λόγω τυχόν κατά-
πτωσης των παρεχόµενων από την εταιρία εγγυήσεων.

Κατά την επιστροφή των προαναφερόµενων οµολόγων, µειώ-
νεται ισόποσα (σε όρους ονοµαστικής αξίας των οµολόγων) το
µετοχικό κεφάλαιο της εταιρίας υποχρεωτικά, κατά παρέκκλιση
των διατάξεων του κ.ν. 2190/1920 και του καταστατικού της.
Κατά το χρονικό διάστηµα που τα οµόλογα διακρατούνται από
την εταιρία, οι τόκοι που καταβάλλονται από το Ελληνικό ∆ηµό-
σιο στην εταιρία, επιστρέφονται από αυτή στο Ελληνικό ∆ηµό-
σιο, εντός είκοσι ηµερών από την είσπραξή τους.

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται οι λε-
πτοµέρειες έκδοσης των οµολόγων από τον Ο.∆.∆Η.Χ..

11. Για τους σκοπούς της ανταλλαγής των οµολόγων, για µεν
τα οµόλογα πενταετούς διάρκειας της παραγράφου 6 ως τιµή
αποτίµησης την ηµέρα της ανταλλαγής ορίζεται η αρχική τιµή
που εκτιµήθηκε κατά την εισφορά τους βάσει της παραγράφου
5, για δε τα νέα οµόλογα δεκαετούς διάρκειας η τιµή αποτίµησης
την ηµέρα της ανταλλαγής, θα είναι αυτή που θα προκύψει µε
διαδικασία όµοια µε αυτήν που ορίζεται στην παράγραφο 5. Τα
οµόλογα πενταετούς διάρκειας, που µέσω της ανωτέρω ανταλ-
λαγής επιστρέφονται στο Ελληνικό ∆ηµόσιο, ακυρώνονται.»

4.α) Στην υποπαράγραφο 4 της παραγράφου Α’ του άρθρου µό-
νου του ν. 3885/2010 (ΦΕΚ 171 Α’) εντός της παρενθέσεως και µετά
τη λέξη «δηλώσεων», προστίθενται οι λέξεις «, µεταξύ των οποί-
ων και η δήλωση για τη µεταβίβαση της πλειοψηφίας των µετο-
χών της ΕΝΑΕ προς την εταιρεία Abu Dhabi Mar L.L.C. (ADM) ή στη
συνδεδεµένη µε την ADM εταιρεία Privinvest Shipbuilding SARL».

β) Στην παράγραφο 4 του άρθρου µόνου του ν.
3885/2010 προστίθεται υποπαράγραφος 7 και αναριθµείται η
υφιστάµενη υποπαράγραφος 7 σε 8, ως εξής:

«7. Ως φορολογικός έλεγχος δυνάµει του οποίου συντελείται
το δεσµευτικό κλείσιµο όλων των ανέλεγκτων ή δυνητικά υπα-
γόµενων σε επανέλεγχο οικονοµικών ετών, κατά την έννοια της
περίπτωσης (β) της παραγράφου 4 του Κεφαλαίου F της Εκτε-
λεστικής Συµφωνίας, νοείται ο τακτικός φορολογικός έλεγχος
επί των ανέλεγκτων µέχρι 30.9.2009 χρήσεων της ΕΝΑΕ, ο
οποίος ολοκληρώθηκε την 21.10.2010.»

5. Στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 8 του άρθρου 11
του ν. 3888/2010 (ΦΕΚ 175 Α’), η λέξη «βεβαιωθέν» αντικαθίστα-
ται και στις δύο περιπτώσεις µε τη λέξη «καταβληθέν».

Άρθρο 11

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Καλύπτει δε αναδροµικά από
1.9.2010 κάθε εφαρµογή συνταγογράφησης φαρµάκων ή παρα-
ποµπής σε ιατρικές πράξεις που λειτουργεί ήδη σε Φ.Κ.Α. που
εποπτεύονται από την Γ.Γ.Κ.Α. ή σε άλλους Φορείς Κοινωνικής
Ασφάλισης».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
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ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο
σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το Σώµα παρέσχε τη ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό δέχεστε να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό δέχεστε να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.55’ λύεται η συνε-

δρίαση για την Τρίτη 16 Νοεµβρίου 2010 και ώρα 18.00’ µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: Συζήτηση επί του διανεµηθέντος
πορίσµατος της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής «για τη διε-

νέργεια προκαταρκτικής εξέτασης κατά πρώην Υπουργών για
την ενδεχόµενη τέλεση αδικηµάτων, σχετικά µε την υπόθεση της
Μονής Βατοπεδίου», περί παραδοχής ή µη της πρότασης για την
άσκηση δίωξης κατά των πρώην Υπουργών Θεόδωρου Ρουσό-
πουλου, Ευάγγελου Μπασιάκου, Αλέξανδρου Κοντού και Γεωρ-
γίου Βουλγαράκη και κατά του πρώην Υφυπουργού Πέτρου
∆ούκα και λήψη απόφασης, µε µυστική ψηφοφορία, επί της προ-
τάσεως της Επιτροπής και χωριστά για κάθε καταγγελλόµενη
πράξη ή παράλειψη, για την οποία ζητείται άσκηση δίωξης, όπως
αυτές καθορίζονται και εξειδικεύονται στο πόρισµα της ως άνω
Επιτροπής, σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 86 του
Συντάγµατος, τις παραγράφους 2 και 3 του άρθρου 157 του Κα-
νονισµού της Βουλής και τις παραγράφους 1, 2 και 3 του άρθρου
6 του ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών» σύµφωνα µε
την ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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